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نايب ريي��س فراكس��يون اميد مجلس ش��وراي 
اسلامي گفت: فعال كردن نس��بي اينستكس در 
ش��رايط جديد گامي مثبت اس��ت اما اين آغاز راه 

است و كارآمدي آن بايد در عمل به اثبات برسد.
»محمدرضا تاب��ش« در گفت وگو با خبرن��گار ايرنا 
اظهار داش��ت: هميش��ه اين گلايه وجود داشته كه 
اروپا در ايفاي تعهدات برجامي خود خصوصاً تعهد به 
جبران خساراتي كه به دليل خروج امريكا از اين توافق 
به ايران وارد شده، تعلل كرده است. فعال كردن نسبي 
اينستكس در شرايط جديد گام مثبتي است اما اين 
آغاز راه اس��ت و به هيچ وجه انتظار از اروپا را برآورده 
نمي كند. وي با بيان اينكه اروپا نتوانسته به تعهدات 
خويش در قبال جبران تحريم ها گامي بردارد، افزود: 
ابزار به كار گرفته ش��ده نبايد دكوري باشد بلكه بايد 
در عمل كارآم��دي آن به اثبات برس��د. نايب رييس 
فراكس��يون اميد مجلس تاكيد كرد: آنها مي گويند 
ما تحت تأثير تحريم هاي امريكا نمي توانيم از ش��ما 
نفت خريداري كنيم و از آن طرف پولي نداريم كه از 
كانال اينستكس مبادله ش��ود اما اين توجيه براي ما 

قابل پذيرش نيست، اروپايي ها مي گويند نمي توانند 
موردي را بر شركت هاي خصوصي تحميل كنند ولي 
خودش��ان مي توانند كالاهاي مورد ني��از را از طريق 
ايران تأمين كنند. تابش پيش��نهاد كرد كه براي برپا 
ماندن برجام كه حافظ صلح و امنيت بين المللي است 
و براي اروپا پا برجا بودن آن حائز اهميت است، طرف 
اروپايي خط اعتباري به ايران بده��د. وي ادامه داد: 
شرايط كه هميش��ه به اين صورت نخواهند ماند، در 
قبال خط اعتباري كه به ايران مي دهند ما در آينده 
يا به آنان نفت صادر مي كنيم يا آنها مي توانند از اين 
كشور كالا بگيرند. تابش همچنين پيشنهاد كرد كه 
آنها مع الغير واسطه اي براي انتقال پول هاي ايران در 
ساير كشورها شوند يعني با پيگيري اروپا اينستكس 
وسيله اي براي مبادله پول هاي ايران در ساير كشورها 
با كالا شود. وي افزود: انتظار ديگر اين است كه فراتر 
از مبادله دارو و مواد غذايي، اينستكس بتواند به ابزار 
كارآمد براي تأمين قطع��ات كالا و تجهيزات و مواد 
خام كارخانه هاي ايران تبديل شود تا توليد در ايران 

رونق بگيرد.

كارآمدي اينستكس بايد در عمل به اثبات برسد
محسن شمشيري |

دبيرگروه بانك و بيمه|
اتحادي��ه اروپا روز جمع��ه و همزمان با برگ��زاري دور 
جدي��دي از نشس��ت هاي معاوني��ن وزراي خارج��ه 
ايران و گروه ۱+۴ در وي��ن اتريش، اعلام كرد كه اولين 
تراكنش هاي اينستكس بعد از حدود يك سال در حال 
انجام اس��ت. در اين ارتباط فدري��كا موگريني رييس 
كميسيون سياست خارجي اتحاديه اروپا اعلام كرده 
است كه جز سه كشور انگليس، فرانسه و آلمان به عنوان 
سهامداران اصلي، هفت كش��ور ديگر اروپايي از قبيل 
هلند،  سوئد،  بلژيك و اسپانيا نيز قصد دارند به اين ساز 

و كار بپيوندند.
به دنب��ال راه اندازي س��ازوكار مال��ي اي��ران و اروپا يا 
اينس��تكس، اگرچ��ه بازاره��اي ارز و طلا، ب��ورس و 
كس��ب وكارهاي مختلف، واكنش مثبت نش��ان داده 
و ش��اخص ها حكايت از اث��ر اين اقدام ب��ر بهبود روند 
بازارهاي مختلف اس��ت، اما در عين حال، بسياري از 
كارشناسان و مسوولان اقتصادي و سياسي نسبت به 
ظرفيت پايين اين سازوكار مالي، انتقاد كرده و خواستار 
بهبود آن ش��ده اند و ب��راي طرف اروپايي ش��روطي را 
مطرح كرده اند.  بررس��ي اظهارات مقامات سياسي و 
اقتصادي ايران حكايت از نارضايتي آنها نسبت به آغاز 
وضعيت فعالي��ت آن دارد. محمدج��واد ظريف وزير 
امور خارجه ني��ز بارها اعلام كرده ك��ه اروپايي ها براي 
ايستادگي برابر يكجانبه گرايي واشنگتن، بايد هزينه 
پرداخت كنند. هزينه اجرايي شدن اينستكس نيز عبور 
از تحريم يكجانبه و غيرقانوني نفتي ايران و جلوگيري 
از اعمال قوانين فراسرزميني امريكا در زمينه تجارت 
با ايران است. اروپا براي شنا كردن اول بايد خيس شود.

سيدعباس عراقچي معاون سياسي وزير امور خارجه و 
رييس ستاد اجراي برجام نيز بعد از پايان نشست روز 
جمعه به خبرنگاران با اشاره به اين نكته كه اينستكس 
تا برآورده كردن خواسته هاي ايران فاصله زيادي دارد، 
تاكيد كرد: اينستكس به مرحله عملياتي رسيده است، 
اما كمتر از انتظار ماس��ت. بدون اينك��ه خريد نفت از 
ايران انجام شود يا اعتبارات مشخصي براي آن در نظر 
گرفته شود، اينستكس نخواهد توانست انتظارات ما را 
برآورده كند. به همين دليل كش��ورهاي اروپايي بايد 
بحث صادرات نفت��ي ما را بطور جدي در دس��تور كار 
قرار دهند. مجي��د تخت روانچي، نماين��ده دايم ايران 
در سازمان ملل اينس��تكس را خودروي شيك بدون 
بنزين خواند. اين اظهارنظرها همچنين به صورت هاي 
مختلف توسط ساير مس��وولان و نمايندگان مجلس 
ايران نيز بيان ش��د كه دو مش��كل اصلي در ارتباط با 
اينس��تكس وج��ود دارد. اول اينكه نباي��د هيچ گونه 
محدوديتي در خريد كالا و خدمات و اساس��ا تجارت 
تهران با اروپا با وجود تحريم هاي امريكا وجود داش��ته 
باشد و دوم اينكه براي تامين منابع مورد نياز خريدهاي 

ايران بايد خريد نفت تضمين شود.
تعدادي از مقامات ايراني نيز خواس��تار خط اعتباري 

بلندمدت و با رقم بالا در ازاي خريد تضميني نفت ايران 
شده اند تا تجارت بين دو طرف را تسهيل كند.

در اي��ن زمين��ه، عبدالناصر همتي ريي��س كل بانك 
مركزي س��ه نكته را براي عملكرد پايدار اينس��تكس 
تشريح كرد و افزود: براي عملكرد پايدار اينستكس لازم 
است كه اين سازوكار مالي در چارچوب برجام باشد و به 
كليه كالاها گسترش يابد و از محل درآمد نفت يا خط 
اعتباري اروپا به ايران تامين شود.اولا، اينستكس بايد 
كانالي مبتني بر برجام باشد و كليه تراكنش هايي كه 
در چارچوب برجام مجاز بودند از طريق آن انجام پذير 
باشد. ثانيا، ش��ايد در ابتدا ش��امل كليه كالاهاي غير 
تحريمي ش��ود ولي بايد محدوده آن ب��ه كليه كالاها 
گس��ترش يابد. ثالثا، منابع آن ازصادرات نفت به اروپا 
تامين شود، اگر هم اروپا موقتا محذوراتي در خريد نفت 
ايران دارد، يك خط اعتب��اري بلندمدت با بازپرداخت 
آتي نفتي، يك راه حل موقت قابل بررس��ي است. خود 
اروپايي ها هم در مذاكرات اش��اره اي به راه حلي شبيه 
به اين داش��ته اند. الگوهاي متعدد براي حضور س��اير 
پشتيبانان برجام در اينستكس يا س��از و كار مستقل 

مشابه آن، در حال توسعه است. 
اين نكات نش��ان مي دهد كه اگرچه اينس��تكس يك 
فرصت براي اي��ران براي عب��ور از تحريم ه��ا ارزيابي 
مي شود و ايران بايد از اين سازوكار مالي استفاده كند 
و آن را حفظ نمايد، اما در عين حال براي تحت فش��ار 
قرار دادن طرف اروپايي، افزايش ظرفيت اينس��تكس 
و اختصاص خط اعتباري، يا خريد نف��ت از ايران بايد 
تلاش گس��ترده اي را انج��ام داده و از ط��رف اروپايي 
بخواهد كه در چارچوب برجام، اين س��ازوكار مالي را 
تاحدي گسترش دهد و ظرفيت آن را تاجايي بالا ببرد 
كه به تمام نيازهاي ارزي و تجاري و نقل و انتقال مالي 
پاسخ گو باش��د.  نحوه فعاليت اينستكس كه شركت 
متناظري با آن در ايران با نام » شركت سهامي خاص 
س��از و كار ويژه تجارت و تامين مالي ايران و اروپا« نيز 
به ثبت رسيده آن اس��ت كه در حقيقت واردكننده و 
صادركننده در ايران واروپا، هزينه ها و پول را بين خود 
رد و بدل مي كنند و اساس��ا ارز و پول خارجي جابه جا 
نمي ش��ود. در نتيجه اروپا بايد خريد نف��ت از ايران را 
امكان پذير س��ازد يا حداقل خط اعتباري ميان مدت 
براي خريد نف��ت ايران در آين��ده را به دول��ت ايران و 
بانك مركزي ارايه كند تا از طري��ق اين خط اعتباري، 
نيازهاي كش��ور تامين ش��ود.  از آنجايي ك��ه در حال 
حاضر و به دلي��ل تحريم هاي يكجانب��ه امريكا، هيچ 
يك از كش��ورهاي اروپايي از جمله س��ه كشور اصلي 
طرف مذاكره با ايران و س��هامدار اينستكس، نفتي از 
ايران خريداري نمي كنند، لذا ته��ران هيچ گونه پولي 
در حساب اينس��تكس ندارد كه واردكنندگان ايراني 
بتوانند با استفاده از آن خريد خود را انجام دهند و لذا 
اروپا ابتدا بايد خط اعتباري چند ميليارد يورويي جهت 
خريد وارد كننده ايراني از اروپا در نظر بگيرد و صندوق 

اينستكس را پر كند.

ظرفيت هاي خالي اينستكس 
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

ظرفيت هاي خالي اينستكس 
روز  اروپ��ا  اتحادي��ه 
جمع��ه و همزم��ان با 
برگ��زاري دور جديدي 
از نشست هاي معاونين 
وزراي خارج��ه اي��ران 
و گ��روه ۱+۴ در وي��ن 
اتريش، اع��لام كرد كه 
تراكنش ه��اي  اولي��ن 
اينستكس بعد از حدود يك س��ال در حال انجام 
اس��ت. در اين ارتباط فدري��كا موگريني رييس 
كميسيون سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا اعلام 
كرده است كه به جز س��ه كشور انگليس، فرانسه 
و آلمان به عنوان س��هامداران اصلي، هفت كشور 
ديگر اروپايي از قبيل هلند،  سوئد،  بلژيك و اسپانيا 
نيز قصد دارند به اين ساز و كار بپيوندند. به دنبال 
راه اندازي سازوكار مالي ايران و اروپا يا اينستكس، 
اگرچه بازارهاي ارز و طلا، بورس و كسب وكارهاي 
مختلف، واكنش مثبت نش��ان داده و شاخص ها 

حكايت از اثر اين اقدام بر بهبود روند ...

محسن  شمشيري

 صفحه 12  

اقتصاد اجتماعي

 بستر امن رودخانه ها
براي ساخت و ساز غيرمجاز

۱۴0 هزار كيلومتر رودخانه بزرگ در ايران وجود 
دارد كه تنها حري��م 20 هزار كيلومتر از آن تعيين 
تكليف شده است. بستر و حريم رودخانه ها در سايه 
پاسكاري هاي بين سازماني و نبود نظارت به حال 
خود رها شده و نتيجه اين وضعيت به نقض آشكار 
قانون ممنوعيت ساخت و ساز در حريم رودخانه ها 
رسيده كه اين مناطق را به بستري خوش آب و هوا 
براي زمين خواران تبديل كرده اس��ت. در شرايط 

فعلي نه تنها بساط ساخت و ساز هاي مسكوني و ...

مسكن

روياي خريد خانه با وام
 شهلا  روشني|

به تازگي محمد اسلامي، وزير راه و شهرسازي 
با اش��اره به تصويب »افزايش سقف تسهيلات 
س��اخت مس��كن با قابليت تبديل ب��ه فروش 
اقس��اطي در بانك هاي تج��اري و بانك عامل 
حوزه مسكن« در ۱۴ اس��فند ۹۷، از پيگيري 
تصويب پيش��نهاد افزايش تسهيلات مسكن 
به شرط توان پرداخت اقس��اط با مبلغ بيشتر 
خبر داد ك��ه مورد موافقت بان��ك مركزي قرار 
گرفته است. بر اين اساس، اگر زوجي ماهانه تا 
5ميليون تومان توانايي بازپرداخت وام مسكن 
را داش��ته باش��ند، مي توانند در قال��ب توافق 
سه جانبه بين بانك، س��ازنده و خريدار بيشتر 
از ۱۶0 ميليون تومان تس��هيلات مس��كن از 
بانك دريافت كنند. حال كارشناس��ان مسكن 
معتقدند جداي از صحيح يا نا صحيح بودن اين 
طرح، پرداخت اقساط 5 ميليون توماني توسط 

زوج هايي كه غالبا كارمند دولتي و ...
9

در مراسم سالروز ملي صنعت ومعدن مطرح شد 

ديروز وزراي اوپك در وين جمع شدند و وزير نفت ايران به روند تصميم گيري ها معترض شد 

توصيه هايي براي احياي صنعت

زنگنه ، عليه يك جانبه گرايي اوپك

اخبار

از پنج ش��نبه گذش��ته، اختلالاتي در سيس��تم 
GPS پيش آمد كه به اعتراض كاربران و صاحبان 
كسب وكارها منجر ش��د، به گفته رييس سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباط��ات راديويي، اين اختلال 
عمدي است. حسين فلاح جوشقاني در گفت وگو 
با ايرنا درباره اختلالي كه چند روز اس��ت سيستم 
GPS را با مشكل روبرو كرده اس��ت، توضيح داد: 
بر اساس گزارش هاي دريافتي و شكايات واصله و 
همچنين بررسي هاي ميداني به عمل آمده از روز 
 GPS پنج شنبه مجدداً اختلال عمدي در سيستم
موجب اختلال در سامانه هاي ناوبري هواييمايي 
ش��ده اس��ت. وي افزود: از كار افتادن شبكه هاي 
اينترنت مبتني ب��ر td lte و همچنين اختلال در 
كاربردهاي مبني بر GPS نيز از ديگر مشكلاتي بود 
كه به اين واسطه رقم خورد. جوشقاني اضافه كرد: 
با توجه به اينكه اين موضوع قبلًا نيز بارها رخ داده، 
علاوه بر ايجاد خطر براي امنيت هواپيماها موجب 
نارضايتي شديد كاربران و كسب وكارهاي اينترنتي 
نيز مي شود. وي خاطرنشان كرد: با بررسي هاي به 
عمل آمده توسط س��ازمان تنظيم مقررات، منبع 
اختلال شناسايي و به مراجع مربوطه هم گزارش 
شده اما متاس��فانه تاكنون اقدامي در جهت توقف 
اين اختلالات صورت نگرفته است. رييس سازمان 
تنظيم مقررات در پايان گفت: اختلال عمدي در 
جي پي اس مسبوق به سابقه بوده و بطور مرتب نيز 
گزارش شده است كه با وجود تاكيد مراجع امنيتي 
از جمله شوراي عالي امنيت ملي مبني بر غيرقانوني 
بودن اين اختلالات و دس��تور توقف آن، همچنان 
وجود دارد كه س��ازمان اين موض��وع را به مراجع 

قضايي هم منعكس و پيگيري خواهد كرد.

 GPS اختلال در سيستم
عمدي است

دولت

وزير كش��ور گفت: تحريم ه��اي ظالمانه و جنگ 
اقتصادي امريكا عليه مردم ايران، موانع عديده اي 
در اجراي برنامه هاي بشر دوس��تانه ايران ايجاد و 
موجب اخلال در خدمت رس��اني به پناهندگان 
از يك س��و و تأثير منفي بر روند مب��ارزه با قاچاق 
مواد مخدر، قاچاق انس��ان و جلوگيري از س��يل 
مهاجرت ها ديگر كش��ورها به وي��ژه اروپا خواهد 
گذاش��ت. عبدالرض��ا رحماني فضلي در مراس��م 
روز ملي پناهنده اظهار داش��ت: جابه جايي هاي 
گس��ترده پناهن��دگان و مهاج��ران داراي آثار و 
پيامدهايي فراتر از مرزهاي بين المللي كش��ورها 
اس��ت و حل آن نيز از توان يك كش��ور به تنهايي 
خارج ب��وده و در گ��رو هم��كاري و تعامل جامعه 
جهاني در برخورد مس��وولانه آنه��ا در مواجهه با 
اين جابه جايي ها در كش��ورهاي مبدا، ترانزيت و 
مقصد اس��ت. رحماني فضلي خاطرنش��ان كرد: 
جمهوري اس��لامي ايران در چهاردهه ب��ا امواج 
گس��ترده ميليون ها پناهنده و آواره از كشورهاي 
همسايه مواجه بوده و در اين مدت نه تنها از ورود 
تعداد زياد پناهندگان جلوگي��ري نكرد، بلكه بر 
اس��اس آموزه هاي والاي انساني و اعتقادات ديني 
خود و فراتر از تعهدات بين المللي اش اين جمعيت 
عظيم انس��اني را پذيرفت و با وج��ود كمك هاي 
محدود بين المللي و شرايط ناشي از جنگ تحميلي 
و بازسازي كش��ور و متعاقب تحريم هاي ظالمانه 
با ات��كا  به منابع داخل��ي و به عن��وان بزرگ ترين 
حامي و كمك كننده پناهندگان در جهان به ارايه 
خدمات مختل��ف به ويژه در حوزه ه��اي آموزش، 
بهداش��ت و درمان و معيش��ت همانند ايرانيان و 
بدون هيچ گونه تبعيضي به اين جمعيت نيازمند 
پرداخ��ت. رحماني فضل��ي بيان داش��ت: انتظار 
مي رود كه جامعه بين المللي ع��لاوه بر كمك به 
كش��ور هاي مبدا به منظور ايجاد امنيت و شرايط 
زندگي متعارف، و انجام وظايف انس��اني و قانوني 
خود در چارچوب كنوانس��يون هاي بين المللي بر 
اس��اس راه حل هاي راهبردي كميسارياي عالي 
پناهندگان مبني بر ايجاد شرايط و زمينه بازگشت 
داوطلبان��ه، به تعهدات خود در قبال كش��ورهاي 
مهاجر پذير نيز كه از سال 20۱2 تاكنون كمتر از 
۳0 درصد منابع و پروژه هاي تسهيل تامين گرديده 
نيز كمك كند. وي خاطرنش��ان كرد: تحريم هاي 
ظالمانه و جنگ اقتصادي امريكا عليه مردم ايران، 
موانع عديده اي در اجراي برنامه هاي بشر دوستانه 
جمهوري اسلامي ايران ايجاد و موجب اخلال در 
خدمت رساني به پناهندگان از يك سو و تأثير منفي 
بر روند مبارزه با قاچاق مواد مخدر، قاچاق انسان و 
جلوگيري از سيل مهاجرت ها ديگر كشورها به ويژه 

اروپا خواهد گذاشت.

تحريم امريكا در اقدامات 
بشردوستانه ايران اخلال 

ايجاد مي كند

جهان

 انقلاب پنهان چين
 در نظام مالي جهان
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معاون قوانين مجلس شوراي اسلامي گفت: تفاهم نامه 
ملي تنقيح قوانين و مقررات كش��ور امروز )سه شنبه( 
در مجلس شوراي اس��لامي امضاء مي شود. به گزارش 
خانه ملت، »حسين ميرمحمدصادقي« با اعلام خبر 
امضاي تفاهم نامه مشترك قواي سه گانه، اظهار داشت: 
موضوع تنقيح قوانين و مقررات كشور يكي از مهم ترين 
شاخص هاي توس��عه و پيشرفت كش��ور و همچنين 
راهكار احقاق حقوق عامه است. وي افزود: بعد از حدود 
صد و سيزده س��ال قانونگذاري حدود ۱۳ هزار عنوان 
قانون وضع شده است كه طبيعتاً اثرگذاري و اثرپذيري 
قوانين و مقررات بر يكديگر باعث شده است، موضوع 
كش��ف قانون معتبر در حوزه ه��اي مختلف با چالش 
جدي مواجه ش��ود و بعضاً آثار زيان باري براي كشور 
در پي داشته باشد. معاون قوانين مجلس تصريح كرد: 
قانونگذار بعد از تجربيات مختل��ف در زمينه پالايش 

قوانين و مق��ررات در س��ال ۱۳۸۹ ب��راي تحقق اين 
هدف قانوني با عنوان قانون تدوي��ن و تنقيح قوانين و 
مقررات كشور تصويب كرد. ميرمحمد صادقي اضافه 
كرد: رس��يدن به مقصود و آرمان نهاي��ي قانونگذار در 
خصوص امر تنقيح ميسر نيست مگر آنكه اراده جدي 
و هم افزايي قواي س��ه گانه در اين مس��ير ايجاد شود. 
وي تصريح كرد: در همين راس��تا جلسات متعددي با 
نمايندگان مرتبط در قواي سه گانه برگزار شد و نهايتاً 
مقرر شد براي اجرايي شدن اين موضوع يك تفاهم نامه 
ملي تدوين و امضاء شود. معاون قوانين مجلس گفت: به 
همين منظور در محل مجلس شوراي اسلامي طي يك 
مراسم رسمي اين تفاهم نامه براي اولين بار بين قواي 
سه گانه منعقد و توسط معاون قوانين مجلس و معاون 
محترم حقوقي رييس جمهور و معاون محترم حقوقي 

قوه قضاييه امضا  مي شود.

معاون قوانين مجلس: 
تفاهم نامه ملي تنقيح قوانين و مقررات كشور امضا  مي شود

مجلس

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي گفت: بيش از 
هزار شهر در كش��ور از امكان س��ينما بي بهره 
هس��تند و بر اس��اس آمارها حدود ۸۸ درصد 
مردم كش��ور تاكنون ب��ه س��ينما نرفته اند. به 
گزارش ايرنا، س��يد عباس صالحي روز گذشته 
گفت: توسعه روز افزون شهرنشيني در كشور 
پيام هاي متع��ددي را براي م��ا دارد. وي ادامه 
داد: ب��راي ارتق��اي ش��اخص هاي فرهنگي و 
عمومي سازي دسترس��ي فرهنگي و به منظور 
كمك ب��ه اح��داث پردي��س س��ينماي اميد 
در ش��هرهاي فاقد س��الن س��ينما در كشور با 
مش��اركت ش��هرداري ها، تفاهم نام��ه اي بين 
س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كشور 
و معاون وزير و رييس س��ازمان سينماي ايران 

امضا شد. 

88 درصد مردم كشور 
تاكنون سينما نرفته اند



روي موج خبر

  زم�ان و دامنه جنگ در كنترل هيچ كس 
نخواهد بود؛ ايسنا|

فرمانده قرارگاه مركزي خاتم الانبياء )ص( گفت: 
نيروهاي مس��لح ايران ب��دون هيچگونه ترديد 
در برابر هرگون��ه اقدام تجاوزكارانه دش��من به 
جزاير و مرزهاي درياي��ي، زميني و هوايي ايران 
اسلامي پاسخ قوي و پشيمان كننده خواهند داد. 
سرلشكر غلامعلي رشيد ديروز در بازديد ميداني 
از يگان هاي نيروي دريايي ارتش و سپاه در استان 
هرمزگان اظهار كرد: ما هشدار مي دهيم كه زمان 
و دامنه جنگ در كنترل هيچ كس نخواهد بود. 
امريكا بايد از اش��تباه تجاوز به عراق و افغانستان 
درس گرفته باشد كه موجب تحميل ۷ هزار ميليار 
دلار و ۷۰ هزار كشته و مجروح به اين كشورها شد 
و در محاس��بات خود براي تصميم گيري دچار 

اشتباه بدون بازگشت نشود.

  سوال از وزير علوم كليد خورد ؛ تسنيم|
طرح سوال از منصور غلامي وزير علوم، تحقيقات و 
فناوري از سوي جمعي از نمايندگان تهيه و تدوين 
و براي بررسي در جلسه علني پارلمان تقديم هيات 
رييسه مجلس شده است. طبق آيين نامه داخلي 
مجلس هيات رييسه طرح سوال را به كميسيون 
آموزش و تحقيقات ارجاع ك��رده و وزير 1۰ روز 
فرصت دارد تا در كميسيون مذكور حضور يافته و 
پيرامون محور هاي سوال توضيحاتي را ارايه دهد.

  اروپا تحريم هاي امريكا عليه ايران را زير 
پا مي گذارد؛ ايرنا|

نشريه »فوربس« در گزارشي نوشت: اروپا راهي را 
براي ناديده گرفتن و كنار زدن تحريم هاي امريكا 
عليه ايران يافته است. در ادامه گزارش اين نشريه 
امريكايي آمده اس��ت: دولت هاي فرانسه، آلمان 
و انگليس سيس��تم »اس پي وي« )SPV( را براي 
تداوم تجارت غي��ردلاري اروپا با ايران بدون نقض 
تحريم هاي امريكا اجرايي كرده اند. اين سيس��تم 
كه با نام »اينستكس« )س��ازو كار ويژه مالي اروپا 
با ايران( شناخته ش��ده اكنون در حال اجرا است. 
اين سه دولت در يك نشست كميسيون مشترك 
برجام تاكيد كردند كه اينس��تكس در دسترس 
تمامي اعضاي اتحاديه اروپا اس��ت و اينكه اولين 
تبادلات از اين طريق در مسير اجرايي شدن قرار 
دارد. مقامات فرانسه، انگليس و آلمان اعلام كردند 
كه برخي اعضاي اتحاديه اروپا در فرآيند پيوستن 

به اينستكس قرار دارند.

  برگزاري انتخابات شوراياري هاي محلات 
»غيرقانوني« است؛ مهر|

سخنگوي كميسيون شوراها و سياست داخلي 
مجلس از غيرقانوني بودن انتخابات شوراياري هاي 
محلات خبر داد. اصغر س��ليمي اظهار داش��ت: 
قانوني در خصوص شوراياري ها و حتي برگزاري 
انتخابات آن وجود ن��دارد. بايد طرح يا لايحه اي 
براي تدوين قوانين ش��وراياري ها ارايه شود، در 
غير اين صورت برگزاري انتخابات شوراياري ها 

غيرقانوني است.

  قان�ون منع به كارگي�ري بازنشس�تگان
در همه بخش ها اجرا شود؛ خانه ملت|

ريي��س كميس��يون تدوين آيين نام��ه داخلي 
مجلس دهم گفت: اجراي قانون منع  به كارگيري 
بازنشستگان با نظارت دس��تگاه هاي ناظر بايد 
جامعيت پيدا كن��د و در همه بخش هاي دولتي 
اعمال ش��ود. غلامرضا كاتب درباره روند اجراي 
قان��ون من��ع به كارگيري بازنشس��تگان گفت: 
خوش��بختانه اين قانون به خوبي اجرا مي شود و 
تاكنون بسياري از بازنشستگان از ادامه فعاليت 
در بخش ه��اي دولت��ي حذف ش��ده اند و قطعاً 
اين روند ادامه دارد. رييس كميس��يون تدوين 
آيين نامه داخلي مجلس با اشاره به اينكه قانون 
منع به كارگي��ري بازنشس��تگان از بازدارندگي 
كافي برخوردار اس��ت اما براي اجراي دقيق آن 
بايد نظارت ها بيشتر شود، خاطرنشان كرد: البته 
بازنشس��تگان دولتي مي توانن��د در بخش هاي 
خصوصي فعاليت كنند اما از به كارگيري مجدد 

آنان در بخش هاي دولتي بايد جلوگيري شود.

  معطل ش�دن مردم در صف هاي طولاني 
انتخابات، زيبنده نيست؛ ايسنا|

اس��تاندار تهران با بيان اينكه معطل شدن مردم 
و ايس��تادن در صف هاي طولاني، زيبنده مردم 
نيست، گفت: فرمانداران شهرستان هاي استان 
بايد نس��بت به برقراري شرايط يكس��ان و برابر 
براي تمامي كانديداها در ايام تبليغات انتخاباتي، 
اهتمام داشته باشند. انوشيروان محسني بندپي 
در جلسه س��تاد امنيت انتخابات استان تهران با 
اش��اره به اهميت انتخابات در مناسبات حاكم بر 
ايران، اظهار كرد: در برخي از شعب اخذ رأي كه 
تراكم جمعيت شهروندان در آن وجود دارد، بايد 
با افزايش صندوق آرا نس��بت به تسهيل شرايط 
حضور مردم در عرصه انتخابات اقدام كنيم؛ چرا كه 
معطل شدن مردم و ايستادن در صف هاي طولاني، 
زيبنده مردم فهيم كشورمان نخواهد بود. بايد با 
همكاري و همدلي نسبت به رصد نقاط ضعف و 

قوت و رفع و تقويت آنها اهتمام داشته باشيم.

  جبهه پايداري در شوراي وحدت حضور 
دارد؛ ايسنا|

يك فعال سياسي اصولگرا با بيان اينكه جامعتين 
گزينه هاي اصولگرايان براي انتخابات ميان دوره اي 
خبرگان رهبري را تعيين مي كنند، گفت: با توصيه 
آيت الله مصباح يزدي، جبهه پايداري در جلسات 
شوراي وحدت شركت مي كند. حميدرضا ترقي 
با بيان اينكه مس��ووليت معرفي گزينه ها براي 
انتخابات ميان دوره اي مجلس خبرگان رهبري با 
جامعتين است، اظهار كرد: تشكل هاي اصولگرا 

در اين زمينه ورود نمي كنند.

ايران2

وزير امور خارجه خبر داد

ذخاير اورانيوم غني شده ايران از ۳۰۰ كيلو گرم گذشت
گروه ايران|

»ذخاير اورانيوم غني شده ايران از ۳۰۰ كيلو گذشت.« 
اين خبري است كه عصر روز گذشته به نقل از ظريف 
وزير خارجه كشورمان ابتدا در شبكه هاي اجتماعي و 
سپس در خبرگزاري هاي رسمي نشست تا وعده هاي 
قبلي ايران مبني بر كاهش تعهدات برجامي اش تحقق 
پيدا كند؛ چرا كه يك سال صبر استراتژيك ايران باعث 
نشد تا اروپا اقدامي جدي در راستاي راه اندازي كانال 
مالي و كاه��ش دامنه آثار تحريم هاي يكجانبه امريكا 
انجام دهد. بنابراين طبيعي بود كه تهران بر اس��اس 
مفاد برجام دست به ابتكارات تازه اي براي ايجاد تحرك 

بيشتر در ميان اروپاييان زند. 
طي بيش از يك سال اخير كه ايالات متحده از برجام 
خارج ش��د ايران طبق تعهدات خ��ود در برجام عمل 
كرد و آژانس هم در همه م��وارد متعهد بودن ايران را 
تاييد كرد. اما با وجود پايبندي اي��ران به مفاد توافق، 
طرف هاي مقابل ب��ه وعده ها و تكاليف قانوني خود در 

برجام پايبند نبودند.
در شرايطي كه جنب و جوش اروپاييان براي راضي نگه 
داشتن ايران براي ادامه تعهدات برجامي طي هفته هاي 
اخير و بعد از اعلام ضرب الاج��ل6۰روزه ارتقاي قابل 
توجهي پيدا ك��رده؛ محمد جواد ظريف تاييد كرد كه 
ذخاير اورانيوم غني ش��ده ايران از مرز ۳۰۰ كيلوگرم 
گذشته است. او گفت كه اين اقدام بر اساس برنامه ريزي 

زمان بندي شده و از پيش اعلام شده بوده است.
محمدجواد ظريف در حاش��يه مراسم ختم مرتضي 
صفاري نطنزي نماينده فقيد نطنز و عضو كميسيون 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس در پاس��خ به 
سوال ايسنا كه آيا ذخاير غني سازي اورانيوم ايران از مرز 
۳۰۰كيلوگرم عبور كرده است ،گفت: طبق آنچه بنده 
اطلاع پيدا كردم ايران طبق برنامه اش از مرز ۳۰۰ كيلو 
عبور كرده و اين را قبلًا هم اعلام كرده بوديم. بر اساس 
آنچه اعلام شده خيلي شفاف گفته ايم چه كار مي كنيم 
و بر اساس آن عمل مي كنيم؛ اين را از حقوق خودمان 

در داخل برجام مي دانيم.
وي در پاسخ به اين سوال كه اگر امريكا اروپا را تحريم 
كند چه اتفاق مي افتد، گفت: اين مشكل اروپايي هاست 

كه بايد مشكل خود را حل كنند.
وزير خارجه در پاس��خ به اين س��وال كه ب��ا توجه به 
بي نتيجه بودن كميسيون مشترك برجام و گذشتن 

ايران از مرز ۳۰۰ كيلو ذخاير غني س��ازي شده، رفتار 
اي��ران در ادامه چه پيامي را ب��راي اروپا در پي خواهد 
داشت، گفت: همان طور كه بعد از جلسه اعلام كرديم 
اقدامات اروپايي ها كافي نبوده لذا جمهوري اسلامي 
ايران طبق برنامه از پيش اعلام شده، اقدامات خود را 

اجرا خواهد كرد.
وي توضيح داد: برنامه مرحله اول در حال اجرا ش��دن 
است كه اين شامل ذخاير اورانيوم غني شده و ذخاير 
آب سنگين مي شود. مرحله بعد هم درباره سقف ۳.6۷ 

درصد است كه آن را هم در مرحله بعد اجرا مي كنيم.
وزير خارج��ه اضافه كرد: در نام��ه رييس جمهور هم 
صراحتاً بيان ش��ده كه اگر آنها اقدام��ات لازم را براي 
اجراي تعهدات ش��ان انجام دهند، اقدام��ات ما قابل 
بازگشت اس��ت اما اگر اقدامات لازم را انجام ندهند ما 
بر اس��اس ماده ۳6 برجام اين حق را از س��ال گذشته 
داش��تيم كه اقدامات خود را انجام دهيم. در ماده ۳6 
حق ايران به صورت كامل مشخص و واضح آمده است. 
اين ماده ضمانت اجراي برجام است. لذا اگر اروپايي ها 
ادعا مي كنند كه براي برج��ام ارزش قائلند بايد براي 
ضمانت هاي اجرايي برجام كه در داخل آن ديده شده 
اس��ت هم ارزش قائل باشند. بر همين اساس اقدامات 
ما دقيقاً در جهت حفاظت از برج��ام از طريق اجراي 

ضمانتنامه هاي آن است.

   ماجراي اينستكس و  برجام
ظريف در پاسخ به س��وال ديگري درباره روند اجراي 
اينس��تكس گفت: اينستكس حركت مقدماتي است 
براي آنكه اروپ��ا تعهداتش را انجام دهد. تعهدات اروپا 
در خود برجام آمده اس��ت كه در بن��د 1 تا ۳ ضميمه 
۲برجام صراحتاً اقدامات اروپا و نتايج اقدامات اروپا قيد 
شده است. براي بند ۳ تنها اقدام كافي نيست بلكه بايد 
مردم ايران نتايج اقدام را ببينند كه اين در خود برجام 

هم آمده است. 
وي افزود: بعد از خروج امري��كا از برجام و اجراي ماده 
۳6 توس��ط ايران، يعني به فاصل��ه دو روز از اين اتفاق 
در ۲۰ ارديبهشت سال ۹۷، اروپايي ها 11 تعهد دادند 
كه اينس��تكس هيچ كدام از اين تعهدات نيست بلكه 
مقدمه اي براي اجراي آن تعهدات است. تاكنون نه تنها 
اروپايي ها اصل تعهدات شان را انجام نداده اند كه مقدمه 
اجراي تعهدات ش��ان بعد از حدود 1۴ ماه تازه در حال 

عملياتي شدن است. حال اينكه آيا اجرا شده يا خير؟ ما 
در اين باره اطلاع كافي نداريم كه عملياتي شده است 
يا خير؟ ولي به هر حال اينستكس بدون اجراي ساير 
تعهدات معنايي ندارد. ظريف گفت: اروپايي ها تعهد 
كردند كه فروش نفت اي��ران را تضمين كنند كه اين 

كار را نكردن��د. اروپايي ها تعهد كردند كه حمل و نقل 
را تضمين كنند كه اي��ن كار را هم نكردند. همچنين 
تضمين بازگشت دارايي هاي ايران و عوايد فروش نفت 
را تعهد كرده اند. 11 تعهد سه بار يعني در جلسه اول با 
اروپايي ها، در جلسه بعدي با 1+۴ و دوباره در جلسه اي 

در حاش��يه مجمع عمومي س��ازمان ملل تكرار شد و 
در چند جلس��ه با معاونان وزرا ذكر شد اما اروپايي ها 
تعهدات ش��ان را انجام ندادن��د. وي در پايان گفت كه 
اينستكس مقدمه تعهدات اس��ت كه هنوز به صورت 

كامل اجرا نشده است.

رييس قوه قضاييه:

هيچ رحمي در برخورد با فساد درون قوه اي نخواهد شد
رييس قوه قضاييه با اش��اره به ضرورت رس��يديگي به 
مطالبات مردم در حوزه اقتصادي و معيشتي، اولويت اول 
كشور را معيشت مردم، رونق توليد، مقاومت و ايستادگي 
و صيانت از ارزش پول ملي دانست. حوزه هايي كه از منظر 
رييس دستگاه قضا موفقيت در آنها نيازمند مشاركت 
عمومي، برنامه ريزي هاي مدون و شفافيت در بخش هاي 
مختلف است. حجت الاسلام همچنين اعلام كرد: فساد 
درون قوه قضاييه به هيچ وجه قابل تحمل نيست و خبر 
داد كه دس��تگاه قضا هيچ رحمي در برخورد با فساد در 

درون قوه نخواهد داشت.
به گزارش قوه قضاييه، حجت الاس��لام س��يدابراهيم 
رييسي در جلسه مسوولان عالي قضايي با اشاره به پشت 
سر گذاشتن هفته قوه قضاييه، شاخص ترين برنامه اين 
هفته را ديدار مسوولان و كاركنان دستگاه قضايي با مقام 
معظم رهبري دانست و با بيان اينكه تاكيدات حكيمانه 
رهبر معظم انقلاب باي��د در همه بخش ها و زواياي قوه 
قضاييه اجرايي شود، تصريح كرد: اولين گام در ارتباط 
با تحول دستگاه قضايي، مساله شناخت قوه قضاييه و 
بررس��ي دقيق كاستي ها و نواقص است كه اين بررسي 
ميداني در بخش هاي قضايي، نظارتي و سازمان هاي تابعه 
قوه قضاييه، در حال انجام است. گام دوم، عبارت است 
از اجراي برنامه تحول در س��ه بخش كوتاه مدت، ميان 
مدت و بلندمدت كه بحمدالله بخش هاي كوتاه مدت و 
ميان مدت اين برنامه تحولي با برگزاري جلسات فشرده 

ابلاغ شده است.

رييس قوه قضاييه، برنامه بلندمدت تحول را نيازمند كار 
و پيگيري بيشتر دانست و افزود: ستاد اجراي تحول در 
دستگاه قضايي زيرنظر معاون اول قوه قضاييه و با دبيري 
معاون راهبردي جهت پايش رون��د اجراي برنامه ها و 
رفع موانع اجرايي فعال خواهد ش��د ت��ا هم مردم و هم 
مسوولان، دست اندركاران و اجزاي خود دستگاه قضايي 
اين تحولات را كاملًا لمس كنند و از نتايج آن بهره مند 
شوند. رييسي، محور دوم تاكيدات رهبر معظم انقلاب را 
كه دغدغه همه مسوولان قضايي است، مساله فساد در 

قوه قضاييه عنوان كرد و گفت: فساد درون قوه قضاييه به 
هيچ وجه قابل تحمل نيست و اولين مدعي فساد نيز خود 
قضات شريف و مسوولان قضايي هستند. قاضي، وكيل، 
كارش��ناس، ضابط و همه افراد درگي��ر در پرونده هاي 
قضايي مش��مول امر خطير مبارزه با فساد هستند. در 
اين راستا با همكاري همه بخش هاي نظارتي داخل قوه 
قضاييه نظير مركز حفاظت اطلاعات و دادسراي انتظامي 
قضات و همچنين بخش ه��اي بيروني از جمله نيروي 
انتظامي، دس��تگاه هاي امنيت��ي و… كميته اي فعال 

خواهد شد كه البته جلسات ابتدايي آن برگزار شده است.
رييس قوه قضاييه ادامه داد: در اين مس��ير، بايد شاهد 
همكاري فعال همه بخش هاي مرتبط با پرونده ها از جمله 
كانون وكلا، كانون كارشناسان رسمي دادگستري، مركز 
مشاوران قوه قضاييه و ساير بخش ها باشيم. مي خواهيم 
واقعاً همه حس مبارزه با فساد را داشته باشند و هيچ كس 
در اين ميدان، غايب نباشد. كميته مذكور با حضور همه 
بخش ها تشكيل خواهد شد تا موضوع فساد را مجدانه 
دنبال كنند و مردم هم مطمئن باشند كه در برخورد با 

فساد داخل قوه قضاييه هيچ رحمي نخواهيم داشت.

   دغدغه هاي مردم براي رسيدگي عادلانه
آيت الله رييسي با اش��اره به موضوع رفع اطاله دادرسي 
اظهار كرد: عموم پرونده ها با مشكل اطاله دادرسي مواجه 
نيستند اما بعضي پرونده ها در برخي استان هاي خاص به 
دليل كثرت ورودي و كمبود نيروي انساني به اين مشكل 
دچار هس��تند و ما معتقديم اين نگراني دغدغه مندان 
دادرس��ي عادلانه، بايد با انجام كار جدي كارشناسي و 

مطالعات دقيق، هر چه زودتر رفع شود.
رييس قوه قضاييه در بخش ديگري از سخنان خود با بيان 
اينكه قوه قضاييه علاوه بر صبغه سلبي و برخوردي، واجد 
چهره اي ايجابي در بخ��ش دفاع از عدالت و آزادي هاي 
مشروع است، بر لزوم فراهم ساختن ساز و كارهاي لازم 
براي اين امر تاكيد كرد و يادآور شد: از معاونت حقوقي 
مي خواهم كه ساز و كار اين بند مهم از اصل 1۵6 قانون 

اساسي را كه مورد تاكيد مقام معظم رهبري نيز قرار دارد، 
فراهم كنند تا گسترش عدل و دفاع از آزادي هاي مشروع 

به شكلي قاعده مند و مشخص به مرحله اجرا در آيد.
حجت الاس��لام رييس��ي با تاكيد بر ع��زم جدي همه 
اجزاي قوه قضاييه براي اجراي رهنمودهاي مقام معظم 
رهبري تصريح كرد: امروز اولويت اول كشور، مقاومت و 
ايستادگي، رونق توليد، معيشت مردم و صيانت از ارزش 
پول ملي است. بر اين اس��اس از همه به ويژه مسوولان 
دستگاه هاي مختلف مي خواهم كه ضمن پرداختن به 
اين اولويت ها، از هر گونه حاشيه س��ازي پرهيز كنند. 
طرح برخي مسائل در سطح افكار عمومي هيچ مشكلي 
را رفع نمي كند بلكه صرفاً موجب نگراني بي جهت مردم 
مي شود. بر همين اساس بايد اگر مساله اي هم وجود دارد، 
بين مسوولان قوا و دستگاه ها در ديدارها و جلسات مطرح 

شود تا راه حل ها نيز به درستي مورد بررسي قرار گيرد.
رييس قوه قضاييه در بخش پاياني سخنان خود با اشاره 
به عدم انجام تعهدات برجامي از سوي اروپايي ها گفت: 
اروپا همچنان متعهد اس��ت مش��كلاتي را كه به ناحق 
براي ملت ايران ايجاد ش��ده است، برطرف كند. ايجاد 
يك خط اعتباري نظير اينس��تكس، بي فايده نيس��ت 
اما به هيچ عنوان كفايت نمي كند و كس��ي نبايد به اين 
قبيل اقدامات جزئي دلخوش باش��د. بر همين اساس 
اميدواريم كشورهاي اروپايي با حفظ استقلال خود در 
برابر زياده خواهي هاي ايالات متحده امريكا، به آنچه در 

برجام متعهد شده اند، عمل كنند.

اصلاح قانون نبايد به تكيه گاه 
مالي بانوان لطمه وارد كند

ق��ي  حقو ن  و مع��ا
رييس جمه��وري معتقد 
است: براي پرداخت مهريه 
كه بسياري از بانوان به اين 
منبع مالي متكي هستند 
بايد راهكارهاي جايگزيني 
را ايج��اد كنيم تا بت��وان از 
راهكارهاي جزايي صرف نظر ك��رد، اگر نتوانيم در اين 
حوزه راهكار موثر ايجاد كني��م، نبايد ضمانت اجرايي 
موجود را از بي��ن ببريم. به گزارش خان��ه ملت، »لعيا 
جنيدي« ديروز در مورد تصميم جديد قوه قضاييه براي 
آزادسازي زندانيان مهريه اظهار داشت:   نبايد به دليل نگاه 
جنسيتي اصل سياست را در اين مورد ناديده بگيريم، اما 
اينكه در موارد خاص، در مورد يك دين به دليل نوع آن 
ممكن است سختگيري هايي اتفاق بيفتد نيز سابقه وجود 
دارد، كما اينكه به ديون ناشي از چك فارغ از اينكه فرد 
سوء نيت داشته يا نداشته است، جنبه كيفري مي دهيم. 
وي تصريح كرد: مثال ديگر وقتي است كه ديوني منجر به 
حكم قطعي مي شود، در اين فرض چنانچه طرف از ايفاي 
دين فرار كند يا تداركاتي ببيند تا در پي آن اموالش را به 
نام ديگران انتقال داده و تعهداتش را اجرا نكند، براي آن 

جنبه جزايي در نظر گرفته مي شود.

  ايران در مقابل رفتار صادقانه 
با اينستكس همكاري مي كند

نايب ريي��س كميس��يون 
امني��ت ملي و سياس��ت 
خارجي گفت كه اگر اروپا 
براي اج��راي تعهداتش در 
مورد اينس��تكس صادقانه 
گام ب��ردارد، اي��ران هم با 
آن هم��كاري خواهد كرد.

محمدجواد جمالي در گفت وگو با ايس��نا، با اشاره به 
پردازش اولين تراكنش اينستكس اظهار كرد: اروپايي ها 
به عنوان يكي از اجزاي مهم برجام حداقل در دو مرحله 
به تعهدات خود عمل نكردند؛ يكي مقطعي كه برجام 
امضا شد و متأس��فانه آنها تعلل كردند و مدام به گفتار 
درماني پرداختند و مقطع بعدي پس از خروج ترامپ 
از برجام بود كه قول چند هفته اي به ايران دادند اما باز 

هم تعلل كردند.
وي يادآور شد: اروپايي ها ابتدا SPV و بعد اينستكس را 
مطرح كردند اما چند ماه از طرح اين موضوع گذشت 
و خبري نش��د. در حالي كه آنها نظ��م خاصي دارند و 
كميسيون هاي مختلف اقتصادي، كشاورزي و سياسي 
دارند اما وقتي نوبت به ايران رسيد گفتند عاجز هستيم و 
نمي توانيم معجزه بكنيم كه حرف هاي آنها نشان دهنده  
عدم اراده و بي عملي آنها بود تا تعهداتشان را اجرا نكنند.

ضروري است نشاط سياسي را 
به كشور برگردانيم

ش��وراي  عض��و  ي��ك 
عال��ي سياس��ت گذاري 
اصلاح طلب��ان با اش��اره به 
وضعيت فعلي كشور گفت: 
براي جبران اين ش��رايط، 
بايد در بعضي از سياست ها 
تجديدنظر كرد. گفت وگوي 
ملي هرچه سريعتر ايجاد شود تا فضاي بانشاط سياسي 
و اجتماع��ي براي برون رفت از همه مش��كلات و ورود 
به انتخابات ب��ه وجود بيايد. مرتضي مبلغ در گفت وگو 
با ايلنا در پاسخ به اين س��وال كه موفقيت در انتخابات 
مجلس يازدهم تا چه ميزان زمينه موفقيت جريان هاي 
سياسي در انتخابات رياست جمهوري سيزدهم را فراهم 
مي كند، گفت: اصولا انتخابات  در هر دوره مهم اس��ت 
چون انتخابات بخش��ي از وضعيت مديريتي كشور را 
مشخص مي كند و طبيعي است كه جناح هاي سياسي 
هم تلاش مي كنند كه در انتخابات پيروز شوند تا بتوانند 
منويات خود را دنبال كنند. اين دور هم همچون دوره هاي 
ديگر انتخابات مهم است.  تفاوت اين دور از انتخابات اين 
است كه متاسفانه به دليل برخي ناكارآمدي هايي كه در 
سيستم مديريتي كشور به وجود آمده مردم آن شور و 

نشاط سياسي لازم را در شرايط فعلي ندارند.

اروپا اقدام عملي نكند ايران 
گام دوم را بر مي دارد

س��خنگوي وزارت ام��ور 
خارجه گفت: اميدواريم 
اروپايي ها در فرصت 1۰ 
روزه باقيمان��ده و تا پايان 
مهلت 6۰ روزه اقدام عملي 
و ملموس��ي براي اجراي 
اينستكس بردارند در غير 

اين صورت ايران 16 تيرماه گام دوم را بر مي دارد.
»سيدعباس موسوي« ديروز در مراسم بزرگداشت 
مرتضي صفاري نطنزي نماينده فقيد مردم نطنز و 
قمصر در مجلس در پاسخ به سوالي درباره راه اندازي 
اينستكس )ابزار حمايت از مبادلات تجاري( بيان 
كرد: آن طور كه ما مي بيني��م و خبرهايي كه فعلًا 
درباره اين سازوكار منتشر شده، اين چيزي نيست 
كه جمهوري اسلامي ايران و مطالبه ملت ايران باشد. 
رايزني ها ادامه دارد. پيام م��ا به طرف هاي اروپايي 
منتقل شده اس��ت. حدود 1۰ روز فرصت هست و 
اميدواريم در اين مدت بتوانند گام مهم و عملي تري 

نسبت به اجرايي كردن اينستكس بردارند.
موس��وي تصريح كرد: اگر در اين مدت گام مهمي 
از سوي اروپا برداشته نشود ايران در 16 تيرماه گام 

دوم را برمي دارد.

مجوز اقامت ۵ ساله به 
سرمايه گذاران خارجي در ايران
 س��خنگوي دولت گفت: 
هيات وزيران موافقت كرد 
براي جذب سرمايه گذاري 
خارجي به سرمايه گذاراني 
كه قصد دارند در كش��ور 
مع��ادل ۲۵۰ ه��زار يورو 
سرمايه گذاري كنند اجازه 
اقامت در ايران را بدهد. به گزارش صداوسيما، علي 
ربيعي با اش��اره به اينكه بعد از بررس��ي اخبار مهم 
در كش��ور تعدادي مصوبه داش��تيم به دو مصوبه 
مهم دولت اش��اره كرد و گفت: هيات وزيران براي 
جذب سرمايه گذاري خارجي در ايران تسهيلاتي 
را مش��خص كرديم ك��ه فرايند س��رمايه گذاري 
س��اده تر باش��د و با اعلام وزارت اقتص��اد و وزارت 
كش��ور، به خارجي هايي كه معادل ۲۵۰ هزار يورو 
سرمايه گذاري مي كنند داده شود. ربيعي افزود: اين 
سرمايه گذاري ها مي تواند در قالب سپرده گذاري در 
بانك، اوراق مشاركت در بخش توليد و مسكن و اين 
چارچوب ها صورت بگيرد. س��خنگوي دولت ادامه 
داد: در شرايط فعلي بر سهولت جذب سرمايه گذاري 
خارجي نيز در اين جلسه تأكيد شد كه مجوزهاي 

لازم به سرمايه گذاران در چند روز داده شود.
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چهره ها

فارس| بلافاصل�ه پس از انتش�ار خبر عبور 
اي�ران از م�رز  300كيلوگرم تعيين ش�ده در 
خبرگزاري ه�اي داخلي آژان�س بين المللي 
ان�رژي اتمي خب�ر داد كه از اخبار رس�انه ها 
مبن�ي بر عب�ور ايران از س�طح معين ش�ده 
ب�راي غني س�ازي اوراني�وم آگاه و در ح�ال 

بررس�ي وضعيت است. س�اعاتي بعد از اين 
اعلام، آژانس بين الملل�ي انرژي اتمي ديروز 
دوش�نبه )۱ جولاي/۱0 تيرم�اه( عبور ذخاير 
اوراني�وم 3.۶۷ درصدي ايران از س�قف 300 
كيلوگرم مشخص شده در »برنامه جامع اقدام 
مشترك« )برجام( را تاييد كرد.يك سخنگوي 

آژان�س بين المللي انرژي اتم�ي در بيانيه اي 
كه رويترز آن را گ�زارش كرده، گفت: »يوكيا 
آمانو، دبيركل آژانس بين المللي انرژي اتمي به 
اعضاي شوراي حكام اطلاع داده آژانس، عبور 
كل ذخاير اورانيوم ايران ]از سقف تعيين شده 

در برجام[ را تاييد مي كند.« 

برش
آژانس  خبر عبور ايران از مرز ۳۰۰ كيلوگرم اورانيوم را تاييد كرد



3 كلان

شكاف 5 ميليوني دستمزد كارگران با حداقل هزينه معاش آنها

آيا امكان افزايش مجدد دستمزد كارگران وجود دارد؟
ماده ۴۱ قانون كار، دو ش��اخص الزام آور براي تعيين 
دس��تمزد كارگران در نظر گرفته است: اول نرخ تورم 
رسمي و دوم، محاسبات حداقلي سبد معيشت خانوار. 
با اين حال محاس��به سه جانبه س��بد معاش خانوار يا 
Living Basket، با وجود تاكيد قانون كار، در فضاي 
مذاكرات مزدي به تازگي مورد توجه قرار گرفته است. 
هرچند توجه به اين موضوع به ايجاد تغيير قابل توجهي 
در وضعيت دستمزدي كارگران منجر نشده است و به 
اين ترتيب با محاسبه  سبد معاش و امضاي سه جانبه اين 
محاسبات، صرفا ميزان عقب ماندگي مزدي كارگران 
مشخص مي شود چراكه همچنان براساس روال عرفي 
دهه هاي گذشته، مبناي تعيين دستمزد، با كمي بيش 

و كم، همان »نرخ تورم رسمي« است.

   تعيين حداقل دستمزد چرا ضرورت دارد؟
به گزارش »تعادل«، محاسبه سبد معاش، صرفا محدود 
به تعيين نرخ دستمزد در ايران نيست. در كشورهايي 
كه كف دستمزد كارگران با مذاكرات سه جانبه مشخص 
مي ش��ود، معمولًا از مكانيس��م تعيين سبد حداقلي 
معاش به عن��وان يك راه حل متداول  و مرس��وم  بهره 
گرفته مي شود. در ايران رييس كميته دستمزد كانون 
عالي شوراهاي اسلامي كار كش��ور هر سه ماه يك بار 
اقدام به محاسبه سبد هزينه معاش كارگران مي كند. 
طبق محاسبه فرامرز توفيقي در ارديبهشت ماه، سبد 
معيشت كارگران حدود )6ميليون و ۴82 هزار و 2۱5 

تومان( تعيين شده است.
 با توجه به اينكه حداقل حقوق كارگران در س��ال 98 
حدود يك ميليون و 5۱7 هزار تومان است، كارگران 
براي گذراندن زندگي روزمره خود در حالت حداقلي 
ح��دود ۴ميلي��ون و965هزار و 2۱5 تومان كس��ري 

درآمد دارند.
در همين زمين��ه فرامرز توفيقي، با اش��اره به اينكه 
در اس��فند ماه درخواس��ت ش��ده كه پس از تعيين 
دستمزد98 جلس��ات ش��وراي عالي كار به منظور 
حمايت هايي در قالب غير نقدي برگزار ش��ود گفت: 
درخواست تعيين كالابرگ الكترونيك، تعيين ارزاق 
اثر گذار رسيدن به جامعه هدف و سبد معيشت، تأمين 
كالاسبد معيشت با نرخ ۴200، برنامه ريزي براي تهيه 
مسكن كارگران از جمله برنامه هايي بود كه قرار بود 
در بعد از تعيين دستمزد در جلسات شوراي عالي كار 
بررسي كنيم. چندين بار درخواست تعيين جلسات 

شوراي عالي كار را داده ايم، اما تاكنون موافقت نشده 
اس��ت. فرامرز توفيقي، رييس كميته دستمزد كانون 
عالي شوراهاي اسلامي كار كشور در گفت وگو با تسنيم، 
درب��اره افزايش هزينه هاي زندگي بيان كرد: به دنبال 
تكليفي كه از سوي سازمان جهاني كار مشخص شد 
در ايران نيز از اوايل سال 89 و 90 مشاهده مي كرديم 
س��مينارهايي درباره سند كارشايس��ته برگزار شد و 
به دنبال اين س��مينارها س��ند و پيش نويس��ي براي 
كارشايسته تهيه و بعد از مدت ها بدون حضور كارگران 

اين سند نهايي شد.
وي با بيان اينكه سند كار شايسته آنگونه كه بايد تهيه 
نشده است گفت: اين سند بدون سه جانبه گرايي تدوين 
شده اس��ت و مفهوم ديگري به جز كار شايسته دارد. 
دراين س��ند به صورت زيرپوستي پذيرش مردم براي 
اش��تغال با حداقل درآمد آمده است. ما بايد به خاطر 
وظايف قانوني مانع انجام اين كار ش��ويم، مسوول اين 

كار وزارت كار است.
توفيقي با اش��اره به افزاي��ش 73درصدي هزينه هاي 
زندگي كارگران نسبت به اس��فند ماه 97 اظهار كرد: 
ميزان سبد حداقلي در اسفند ماه 97 حدود 3ميليون و 
759 هزارو262 تومان بود. اما اين سبد در حال حاضر به 
6ميليون و ۴82هزار و 2۱5تومان تا انتهاي ارديبهشت 
ماه رسيده است. تا پايان ارديبهشت ماه جهش هايي 
در لبنيات، حبوبات، سيب زميني داريم كه اين جهش 

تأثير مستقيم را در هزينه سبد مي گذارد.
رييس كميته دس��تمزد كانون عالي شوراي اسلامي 
كار كش��ورادامه داد: در اس��فند ماه اعلام كرديم كه 
اگر حقوق۱00 درصد اضافه ش��ود، ام��ا دولت و قوه 
مقننه نقش حاكميتي خ��ود را در بازار ايفا نكنند، ما 
در بازار دچار مشكل مي شويم. اگر مشاهده كنيم كه 

با سوءاستفاده گران برخورد كنند، اينگونه نمي شود.
وي ادامه داد: كميته دس��تمزد كانون شوراها بايد كار 
خود را ب��ه صورت مدام و ماهانه انج��ام دهد؛ هرچند 
كميته دستمزد سه گانه شوراي عالي كار، بطور مرتب 
تشكيل جلسه نمي دهد و نمايندگان دولت و كارفرمايان 
جز در روزهاي پاياني هر س��ال، بحثِ »دس��تمزد« و 
محاسبات آن را جدي نمي گيرند. بايد در طول سال، 
سبد معاش خانوار محاسبه شود و نمودار تغييرات اين 
شاخص، در طول دوازده ماه مشخص باشد تا در نهايت 
در پايان سال، با يك علامت سوال بزرگ مواجه نباشيم.

توفيقي بيان كرد: سبد معيشت خانوار در اسفند 97، 

3 ميليون و 759 هزار و 262 تومان تعيين شد؛ هر سه 
ضلع مذاكرات مزدي- كارگران، كارفرمايان و دولت- 
پاي اين رقم را امضا كردند؛ اما طبق محاسبات تا انتهاي 
فروردين ماه، 57 درصد افزايش قيمت باعث ش��د تا 
كارگران براي حفظ قدرت خريد خود نيازمند2ميليون 
و ۱00هزار تومان مازاد دس��تمزد باشند. هزينه سبد 
معاش در انتهاي فروردين ماه 5 ميليون و 907هزار و 

562 هزار تومان تعيين شد.
وي ادامه داد: مقايسه هزينه سبد معيشت فروردين )5 
ميليون و 907هزار و 562 هزار تومان( و ارديبهش��ت 
ماه )6ميليون و ۴82 هزار و 2۱5 تومان( كارگران نشان 
مي دهد كه هزينه ارديبهش��ت م��اه كارگران حدود 
57۴ هزار و 653 تومان افزايش يافته است. يعني كف 
هزينه هاي خانوار در ارديبهشت ماه نسبت به فروردين 

ماه 57۴ هزار تومان متورم شده است.
گفتني اس��ت مس��اله معاش كارگران به دنبال موج 

تورمي س��ال گذشته كه تا امسال نيز ادامه دارد، مورد 
انتقاد بس��ياري قرار گرفته است. از يك سو كارگران و 
نمايندگان آنها دستمزدهاي آنان را براي ادامه معاش 
مكفي نمي دانند و از س��وي ديگر نماينده كارفرمايان 
هم از عدم توان بنگاه ها براي افزايش بيش��تر حقوق و 

دستمزد آنها خبر مي دهند.
اخيرا مرتضوي، دبيركل خانه صنعت نيز در روز ملي 
صنعت و معدن به وضعيت مع��اش كارگران اعتراض 
كرده و از نمايندگان مجلس خواس��ته تا همانطور كه 
يك روز لباس س��پاه به تن كردند، يك روز هم لباس 
كارگري بپوشند و يك ماه با حقوق يك ميليون و 300 

هزار توماني كارگران زندگي كنند.

   بررس�ي ام�كان افزاي�ش مج�دد حق�وق 
كارگران 

سال گذشته و به دنبال موج تورمي، نمايندگان كارگران 

خواهان افزايش دستمزد كارگران در دو مرحله بودند. 
آنها استدلال مي كردند كه زمان تعيين افزايش حقوق 
در سال قبل تر آن، پيش بيني اين موج تورم انجام نشده 
بود و لذا افزايش حقوق ها متناسب با وضعيت پيش آمده 
صورت نگرفته بود. علي رغم اين مس��ائل نمايندگان 
كارفرمايي و دولت با نمايندگان كارگري بر سر افزايش 
دوباره حقوق در سال گذشته به توافق نرسيدند. ظاهرا 
نماينده دولت و كارفرمايي در بعضي جلسات شركت 

نمي كردند. 
يكي از مس��ائل مطرح ش��ده درب��اره افزايش حقوق 
دوباره كارگران موضوع قانون بود. مطابق خوانشي كه 
نماينده كارگران از قانون داشتند امكان افزايش مجدد 
دستمزدها وجود داشت ولي نماينده دولت و كارفرماها 
اين خوانش را رد مي كردند. حالا بايد منتظر ماند و ديد 
رايزني هاي نماينده كارگران براي افزايش مجدد حقوق 

به نتيجه خواهد رسيد يا خير. 

ضرورت واگذاري دو باشگاه دولتي تا شهريور ماه

براي عرضه سرخ آبي ها در فرابورس بايد صورت هاي مالي شفاف شود
مسائل مربوط به واگذاري سرخابي ها همچنان حاشيه ساز 
است. در حالي كه از دولت هاي دهم تا دوازدهم صحبت هايي 
در مورد واگذاري دو باشگاه بزرگ پرسپوليس و استقلال 
صورت گرفته است و در سال گذشته نيز به صورت جدي 
پيگيري شد ولي همچنان به نتيجه نرسيده و در مواردي به 
واكنش ها و اظهارات ضد و نقيض مسوولان انجاميده است. 
به گزارش »تعادل«، در تازه تري��ن اخباري كه از واگذاري 
اين دو باشگاه مطرح شده، به گوش مي رسد كه قرار است 
پنج درصد از سهام باشگاه ها در فرابورس براي كشف قيمت 
عرضه شود و سپس 5۱ درصد سهام به صورت بلوكي و باقي 
سهام به صورت خرد و از طريق فرابورس پذيرفته شود. با اين 
حال اخيرا رييس سازمان خصوصي سازي از به وجود آمدن 
تاخير در واگذاري ها براي فراهم شدن سازوكارها خبر داده 
است. اينطور كه به نظر مي رسد همچنان در اين واگذاري 

تعليقاتي وجود دارد.
روز گذشته حميدرضا فولادگر، در مورد واگذاري دو باشگاه 
فوتبال استقلال و پرسپوليس به مردم، به فارس گفته است: 
يكسري جلساتي در كارگروه ويژه در مجلس شوراي اسلامي 
برگزار شده كه در آخرين جلس��ات آن اين كارگروه، وزير 
ورزش، نماينده سازمان خصوصي سازي و نماينده سازمان 
بورس نيز حضور داش��ت. در كارگروه ويژه در كميسيون 
ويژه توليد ملي و اصل ۴۴ نمايندگاني از س��ازمان بورس، 
كميسيون ويژه توليد ملي،  كميسيون فرهنگي، سازمان 

خصوصي سازي، وزارت ورزش و جوانان، خود وزير ورزش، 
معاون وي، مديران باشگاه استقلال و پرسپوليس و نماينده 
ديوان محاس��بات، نماينده مركز پژوهش هاي مجلس و 
سازمان ليگ و فدراسيون فوتبال و هر كسي كه به نحوي با 

بحث اين دو باشگاه در ارتباط است، حضور دارند.
رييس كميسيون ويژه توليد ملي و اصل ۴۴ با بيان اينكه اين 
كارگروه واگذاري سرخابي ها تاكنون حدود 7 جلسه غير از 
جلسات كارشناسي داشته است،  گفت: خود وزير ورزش و 
آقاي داورزني معاون وي بارها تأكيد كرده اند كه اگر اين دو 
باشگاه استقلال و پرسپوليس را يك ساعت هم زودتر واگذار 
كنيم، به نفع دولت است، اما نكته اين است كه هنوز ساختار 

اين دو باشگاه و صورت هاي مالي آن اصلاح نشده است.
نماينده مردم اصفهان در مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
در جلسات كارگروه اين مساله مطرح است كه براي همه 
باشگاه هاي ورزش��ي بايد درآمدزايي تعريف كنيم كه اگر 
يك باشگاه بخواهد واگذار شود، بايد درآمد داشته باشد و 
اينگونه نباشد كه باشگاه هاي دولتي را هرگونه مخارج برايش 
تعريف شود و دولت آن را بپردازد يا باشگاه هايي كه وابسته به 
موسسات عمومي غيردولتي هستند، تمام هزينه هاي آنها 
را موسسات عمومي بدهند، بلكه خود باشگاه ها بايد از محل 

فعاليت ورزشي درآمد داشته باشند.
فولادگر در مورد واگذاري دو باشگاه سرخابي گفت: اين يك 
بحث قديمي است كه حتي از دولت اصلاحات مطرح بوده 

و قبل از تدوين قانون سياست هاي كلي اصل ۴۴ و ابلاغ آن 
در سال 87 مطرح بوده است، اما هر بار كه خواسته ايم براي 
واگذاري آن قدمي برداريم، ع��زم و اراده اي در دولت ديده 
نشده و همچنان از نظر س��اختار دو باشگاه و صورت هاي 
مالي حسابرسي شده و نيز سودآوري آن مشكلي وجود دارد.

وي گفت: بر اساس بند »ه�« تبصره 2 قانون بودجه ۱398 
كل كشور دولت مكلف است تا شهريور ماه امسال زمينه 
واگذاري دو باشگاه سرخابي استقلال و پرسپوليس را در 
فرابورس فراهم كند و دليل آن اين اس��ت كه ابتدا بخشي 
از سهام به عنوان كشف قيمت در فرابورس از طريق عرضه 
فراگير به مردم واگذار شود و بعد از آن 5۱ درصد از سهام آن 

به عنوان بلوك كنترلي واگذار شود.

   امكان واگذاري تا شهريور نيست
رييس كميسيون ويژه توليد ملي افزود: الان وزارت ورزش 
و سازمان خصوصي س��ازي مي گويند تا آخر شهريور ماه 
نمي توانيم ساختار س��ازماني و اداري دو باشگاه استقلال 
و پرس��پوليس را اصلاح كنيم، بايد اين دو باشگاه تبديل 
به شركت س��هامي عام شوند، افزايش سرمايه پيدا كنند، 
تكليف اموال، دارايي ها، بدهي ها، تعهدات و مطالبات آن و 
نيز مشخص شدن قيمت برند يا نشان تجاري اين دو باشگاه 

مشخص شود، آنگاه آماده عرضه در فرابورس شود.
به گفته رييس كميسيون ويژه توليد ملي و اصل ۴۴ عمده 

ارزش دو باشگاه استقلال و پرسپوليس برند آنها است، وگرنه 
اموال و دارايي زيادي ندارند، اما بحث ما اين است كه دولت 
به هر روشي كه مي خواهد واگذار كند چه از طريق مزايده 
كه سال قبل مدنظر سازمان خصوصي سازي بود يا چه از 
طريق كشف قيمت در فرابورس بايد صورت هاي مالي آن و 
قيمت برند آن دو باشگاه مشخص شود و دولت در اين زمينه 

تعلل داشته است.
فولادگر افزود: در حال حاضر دولت از طريق وزارت ورزش و 
سازمان خصوصي سازي مي گويد، بايد حكم قانون بودجه 
98 در مورد واگذاري سرخابي ها اصلاح شود اما ما مي گوييم 
اگر دولت مي خواهد بايد لايحه جدي به مجلس ارايه كند و 
ما معتقديم واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپوليس چه 
به شيوه مزايده يا شيوه عرضه در فرابورس، بايد حتماً انجام 
شود.وي گفت: وزير ورزش بارها در جلسه گفته است 
اگر يك س��اعت زودتر هم اين دو باشگاه واگذار شوند، 
به نفع دولت است، اما بايد لوازم و شرايط اين واگذاري 
فراهم ش��ود.فولادگر در مورد مهم ترين مانع بر س��ر راه 
واگذاري سرخابي ها گفت: مانع اصلي بحث ساختار آنها و 
تعيين تكليف اموال است كه يك سير اداري دارد، اما مهم تر 
اين است كه چه در دوره فعلي و چه در دولت هاي قبل عزم و 
اراده جدي براي واگذاري دو باشگاه فوتبالي ديده نمي شود.

اين نماينده مجلس در مورد ارزش گذاري برند دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس و نيز بحث هواداران آن كه معمولا 

به عنوان ابزار سياسي در انتخابات استفاده مي شود، گفت: 
وزير ورزش به صورت رسمي اعلام مي كند اين دو باشگاه 
زودتر عرضه ش��وند، زيرا هزينه هاي اين دو باشگاه از نظر 
مالي، اجتماعي، سياسي براي دولت كمتر خواهد بود، چون 
الان هر اتفاقي حتي در كميته انضباطي براي بازيكنان دو 
باشگاه استقلال و پرسپوليس مي افتد، مردم دولت را مقصر 
مي دانند و آن را به حكومت نسبت مي دهند، پس بايد اين 
دو باشگاه زودتر واگذار شوند.وي در مورد نوع واگذاري ها 
گفت: پيشنهاد مجلس عرضه از طريق فرابورس است كه هم 
هواداران، هم مردم، هم پيشكسوتان و هم شركت هاي بخش 
خصوصي و تعاوني بتوانند سهام اين دو باشگاه را خريداري 
كنند و سهام بلوكي مديريت كنترلي 5۱ درصدي هم توسط 

بخش خصوصي خريداري شود.
وي در م��ورد بدهي مالياتي دو باش��گاه اس��تقلال و 
پرسپوليس گفت:  عدد و رقم دقيقي ندارم اما سال هاي 
قبل شرايط مالي و حساب هاي اين دو باشگاه بدترين 
نوع و غيرش��فاف ترين ش��رايط در بين موسس��ات و 
شركت هاي دولتي را داشت، اما از دو سال قبل شرايط 
مالي قدري بهتر ش��ده و تلاش بر اين بوده است كه به 
سمت شفافيت حركت شود و اذعان مي كنم، يك مقدار 
شرايط مالي دو باشگاه سرخابي بهتر شده است، اما براي 
عرضه در فرابورس حتماً بايد صورت هاي مالي و ساختار 

اداري اين دو باشگاه شفاف و اصلاح شود.

  Tue. July 2.  سه  شنبه    11 تير 1398   28  شوال 1440  سال ششم    شماره   1415  2019 

پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع)19( 

نوشته:   جوزف استيگليتز|
ترجمه:   منصور بيطرف|

به همين ترتيب، به نظر مي آيد كه ثروتمندان بخش 
بزرگي از امريكايي ها را ترغيب كرده اند كه كش��ور 
بدون ماليات بر ارث بهتر خواهد بود حتي با آنكه اين 
كار به يك حكومت موروثي اغنيا- كه درست برخلاف 

آرمان هاي امريكا است- منجر شود .
بحث هاي علمي و منطقي جاي خود را به ايدئولوژي 
داده اند. ايدئول��وژي ابزار تازه اي در حرفه و پيش��ه 
سرمايه دار طماع ش��د. در بخش هايي از كشور يك 
فرهنگي درست شده كه روي هم رفته نسبت به خرد 
علمي حالت تهاجمي دارند. من بهترين توضيح را در 
پاراگراف قبل ادا كرده ام: آنهايي كه پول مي سازند- چه 
سيگار توليد بكنند، يا مواد شيميايي يا زغال سنگ- 
س��والات علمي را به روشي مطرح مي كنند كه كل 
تشكيلات علمي مورد شك واقع بشوند. اگر اين روند 
ادامه يابد و اگر جمهوري خواهان��ي كه اين دورنما 
را كه در قدرت ادامه دارد حمايت كنند، به س��ختي 
مي توان مشاهده كرد كه چگونه ماشين خلق ثروت، 
كه بر بنيان هاي علمي ق��رار دارد، به كار خود ادامه 
دهد . قصور نخبگان ما  با آنكه به س��ختي مي توان 

فهميد كه چرا افراد 
زي��ادي از حمله به 
همي��ن نهادهايي 
هس��ته  در  ك��ه 
پيشرفت اقتصادي 
س��ي  ا كر مو د و 
م��ا هس��تند دفاع 
مي كنند، اما مي توان 
به راحتي فهميد كه 
چ��را بخش ه��اي 

بزرگي از كشور عليه »نهادها« شده اند و ديدگاهشان 
نسبت به جهاني شدن، مالي شدن و بطور وسيع تر 
به اقتصاد برگشته اس��ت . نخبگان )درهر دو حزب( 
وعده هايي را نسبت به اصلاحات چهار دهه گذشته 
داده بودن��د- و آنچه را كه آنها وعده داده بودند هرگز 

عملي نشد.
نخبگان وعده داده بودند كه پايين آوردن ماليات بر 
ثروتمندان، جهاني شدن و آزاد سازي بازارهاي مالي 
منجر به ثبات رشد و سريع تر مي شود كه هر فردي از 
آن بهره مند خواهد شد. نابرابري ميان آنچه وعده داده 
شده بود و آنچه اتفاق افتاد بسيار خيره كننده است . 
بنابراين زماني كه ترامپ بر آن بر چسب »جعلي« را 

زد، صدايش طنين داشت.
تعجبي ندارد كه پس از شكست اقتصادي كه ما 
آن را شرح داديم- آزادسازي و جهاني شدن براي 
تعداد اندكي ثروت آورد اما براي بقيه درجا زدن، 
ناامني و بي ثباتي را آورد- بدبيني نسبت به نخبگان 
و موسسات علمي كه آنها خرد و عقلشان را از آنها 
مي گيرند به وجود آيد. اما اين يك نتيجه گيري غلط 
است: استادان خوب اشاره كرده بودند كه جهاني 
شدن في الواقع به پايين آمدن دستمزد كارگران 
غير ماهر منجر مي شود حتي به تعديل قيمت هاي 
پايين تر كالاهايي كه آنها مي خرند، مگر آنكه دولت 
اقدامات متقابل قوي را درپيش بگيرد. آنها اشاره 
كرده بودند كه آزاد سازي مالي منجر به بي ثباتي 
مي شود. اما مشوقان جهاني ش��دن و آزاد سازي 

بازارهاي مالي صداي آنها را خواباندند.
دلايل هر چه باش��د ما آنهايي را كه كشور در روند 
جهاني شدن به آنها آسيب رسانده، فراموش كرديم. 
ما درجا زدن دستمزدها و درآمدها و نابرابري رو به 
رشد را ناديده گرفتيم. ما فكر كرديم كه »سر پوش« 
گذاشتن- بر حباب مسكن كه اشتغالات موقتي را در 
ساختمان سازي براي تعدادي از آنهايي كه شغل هاي 
صنعتي شان را از دس��ت داده بودند- يك راه حل 
واقعي است.كوتاه سخن آنكه، نخبگان ما، در هر دو 
حزب، فكر مي كردند كه تمركز بر توليد ناخالص 
داخلي مي تواند جانشيني بر تمركز بر مردم باشد. 
درواقع، آنها بخش هاي بزرگي از كشور را نديدند . 
اين بي احترامي شايد به اندازه تراژدي اقتصادي كه 

بر آنها افتاده بود دردناك بود.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

دهياري  ها از پرداخت 
ماليات مستقيم معاف شدند

طبق ابلاغ رييس جمهور و بر اساس اصلاح قانون 
ماليات هاي مستقيم، دهياري  ها از پرداخت ماليات 
مستقيم معاف شدند.با توجه به اينكه دهياري  ها 
به عنوان يك نهاد عمومي غيردولتي با شخصيت 
حقوقي مستقل تشكيل شده اند و عموماً بر اساس 
كمك هاي دولت و درآمده��اي محدود ملي اداره 
مي ش��وند و كليه عوارض و درآمده��اي دهياري 
براساس ماده )۱۴( اساسنامه، تشكيلات و سازمان 
دهياري ها، منحصراً به مصرف همان روستا مي  رسد 
و با توجه به اينكه براس��اس ماده )۱0( اساسنامه 
يادش��ده وظايف دهياري  ها غالباً مش��ابه وظايف 
شهرداري است و از سوي ديگر شهرداري ها از قانون 
ماليات هاي مستقيم معاف شده اند، لذا وزارت كشور 
به منظور حمايت از دهياري ها لايحه »اصلاح بند 
)3( ماده )2( قانون ماليات هاي مستقيم« را با هدف 
معافيت دهياري ها از قانون ماليات هاي مستقيم، 
جهت سير مراحل بررسي و تصميم گيري به دولت 
ارايه كرده بودكه طبق اعلام سازمان امور مالياتي، 
رييس جمهور نيز  قانون »اصلاح بند )3( ماده )2( 
قانون ماليات هاي مس��تقيم ب��ا اصلاحات بعدي 
آن« در مورد »معافيت دهياري  ها از قانون ماليات 
مستقيم« را كه در نشست ۱8 اسفند ۱395 هيات 
وزيران و سپس در جلسه علني 20 خرداد ۱398 
مجلس شوراي اسلامي به تصويب رسيد و در تاريخ 
29 خرداد ۱398 از سوي شوراي نگهبان تاييد شد، 

جهت اجرا به دستگاه هاي مربوط ابلاغ كرد.

خبر

»تعاون براي كار شايسته« شعار روز جهاني تعاوندعوت به انتشار فيش  هاي حقوقي مديران بنياد مستضعفان و شركت ملي نفت
اخيرا رييس صندوق بازنشس��تگي كشوري با حضور در 
برنامه پايش گفته است: ما در اجراي ماده 29 قانون برنامه 
ششم توسعه پيش قدم شديم و حقوق مديرانمان را منتشر 
كرديم، به زودي حقوق همه مديران شركت هاي تابعه نيز 

منتشر خواهد شد.
وي در پاسخ به س��وال مجري برنامه پايش در خصوص 
چرايي انتشار حقوق مديران هلدينگ هاي اين صندوق 
گفت: از روزي كه من منصوب شدم، وزير كار تاكيد كرد كه 
صندوق بازنشستگي بايد به پايلوت شفافيت تبديل شود، 
اما اين حرف در حد شعار باقي نماند و در سه ماه گذشته 
نشان داديم كه رويكرد صندوق بازنشستگي كشور شفافيت 
و جوان گرايي است.وي سخنانش را چنين تكميل كرد: 
طبق ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه، ما پيش قدم شديم 
و حقوق مديرانمان را منتشر كرديم. ان شاء الله حقوق همه 
مديران شركت هاي تابعه نيز منتشر خواهد شد. صالحي 
در توضي��ح اين موضوع با تاكيد بر ماده 8۴ قانون تنظيم 
گفت: طبق اين ماده در پرداختي هاي شركت ها بايد سقف 
رعايت ش��ود. از طرفي طبق مصوبه سال 95 كه سازمان 
برنامه و بودجه ابلاغ كرد، بعضي از دستگاه ها را از رعايت 

اين سقف معاف كرد.
رييس صندوق بازنشس��تگي كش��وري در ادامه افزود: 
كارايي سامانه شفافيت همين است كه كارايي مديران در 
قبال حقوقي كه دريافت مي كنند را نشان دهد. ما در گام 
اول مدارك تحصيلي مديران و در گام دوم دريافتي آنها را 

منتشر كرديم. ان شاء الله در گام سوم كارايي اين مديران 
نيز منتشر خواهد شد.صالحي در پاسخ به مجري برنامه 
درخصوص ميزان دريافتي خود از صندوق بازنشستگي 
كشوري بيان كرد: هنوز احكام حقوقي 98 صادر نشده 
است. اما در س��ال 98 افزايش سنواتي حقوق نخواهيم 
داشت و ميانگين حقوق من در 3 ماه اخير، ماهانه 6 و نيم 
ميليون تومان بوده است.دريافتي مديران دستگاه هايي 
مانند س��ازمان گسترش، س��ازمان صدا و سيما، ستاد 
اجرايي فرمان امام، بنياد مستضعفان، تامين اجتماعي، 
ش��ركت نفت و غيره از س��ال 95 هماهنگ شده است، 
س��قف اين مديران رقم هاي بالايي است. سقف حقوق 
دس��تگاه هاي مذكور 3 برابر سقف حقوق سازمان هاي 
ديگر است. به عبارت ديگر سقف حقوق اين دستگاه ها 
2۱ برابر حقوق پايه اس��ت. بنابراين من از مديران اين 
دستگاه ها دعوت مي كنم كه حقوق مديران شركت هاي 

خود را منتشر كنند.
در ادام��ه برنامه، مجري از صالح��ي در خصوص حضور 
آقازادگان در مجموعه صندوق پرسيد كه وي پاسخ داد: 
قاعدتاً قسمت هاي مهم كش��ور از اين پديده رنج مي برد 
و صندوق بازنشستگي نيز از اين قاعده مستثنا نيست. تا 
امروز سعي كرده ام جلو سفارشات افراد مختلف را بگيرم. 
من هيچ نسبتي با مسوولان كشور ندارم و در اين زمينه هيچ 
تعارفي با كسي ندارم و محكم ايستاده ام.وي در پايان افزود: 
افرادي كه غيرقانوني از اين صندوق حقوق گرفته اند بايد 

مبالغ اضافي را برگردانند در غير اين صورت بر ضد آنها اقدام 
قضايي خواهد شد. در صندوق ما ۴00 ويژه خوار حضور 
داشته اند كه مربوط به هتل هاي ما بوده است. در مجموعه 
ايران گ��ردي و جهان گردي ما 60 هتل وج��ود دارد. اين 
هتل ها بايد در ايام مسافرت پول به دست آورد اما نكته جالب 
اينجاست به علت استفاده سفارشي افراد از اين هتل ها، 
مجموعه آنها زيان ده شده است. ما در اين زمينه اقداماتي 
انجام داده ايم و همه اين ۴00 ويژه خوار بايد اين هزينه ها 
را پرداخ��ت كند.همچنين در پايان مجري برنامه پايش 
همه مديران كشور را به چالش انتشار همه دريافتي هاي 
خود، دعوت كرد.به گزارش »تعادل«، اين روزها بار ديگر 
ماجراي فيش هاي حقوقي به موضوع روز تبديل ش��ده 
است و با وجود گذر دو سال از ماجراي فيش هاي حقوقي 
و وعده دولت مبني بر اصلاح وضعيت پرداخت حقوق ها و 
دستمزدها هنوز مشكلات آن گونه كه پيش بيني مي شد 
حل نشده است. اكنون دو نكته از بابت ماجراي فيش هاي 
حقوقي وجود دارد نخست آنكه سقف دريافتي مديران هنوز 
شفاف نيست و ديگر اينكه مشخص نيست كه مديران واقعا 

دريافتي هايي بر مبناي عملكرد خود دارند يا خير؟
اخيرا حميدرضا حاجي بابايي، نماينده مجلس ش��وراي 
اس��لامي با حضور در يك برنامه تلويزيوني با بيان اينكه 
بس��ياري از نجومي بگي��ران لزوما متناس��ب با حقوقي 
كه مي گيرن��د كار نمي كنن��د اين را هم گفت��ه بود كه 

»نجومي بگيران ساندويچ فروشي هم بلد نيستند!« 

۱5 تي��ر ۱398 مص��ادف ب��ا 6 ژوئي��ه 20۱9 
)اولي��ن ش��نبه م��اه ژوئيه( ن��ود و شش��مين روز 
 جهاني تع��اون اس��ت. اتحادي��ه بين المللي تعاون

 ،)Alliance operative-Co International(
براي اولين بار در سال۱923، اولين شنبه ماه ژوئيه را 
به عنوان روز جهاني تعاون نامگذاري كرد. بن مايه روز 
 جهاني تعاون در سال 20۱9، تعاون براي كار شايسته

)COOPS ۴ WORK DECENT( است.
پيام اين بن مايه اين اس��ت كه تعاوني ها، بنگاه هاي 
اقتص��ادي مردم مح��ور هس��تند ك��ه ب��ه صورت 
دموكراتي��ك اداره و كنت��رل مي ش��وند و توس��عه 
انساني و عدالت اجتماعي را اولويت كاري خود قرار 
مي دهند. آري��ل گواركو، رييس اتحاديه بين المللي 
تعاوني )ICA(، در خصوص اين روز گفت: »تعاوني ها 
به حفظ اش��تغال و ارتق��اي كار شايس��ته در تمام 
بخش ه��اي اقتص��ادي كم��ك مي كنن��د. اعضاي 
تعاوني ها از طريق همكاري و مشاركت، براي تغيير 
زندگي، جامعه و جهان خود انگيزه بيشتري دارند.« 
او همچنين اضافه كرد: »در روز جهاني تعاون، به ما 
بپيونديد تا آينده اي كه در آن توسعه انساني و عدالت 

اجتماعي در اولويت قرار دارد را جشن بگيريم.«
از طريق روز تعاون، سياس��ت گذاران محلي، ملي 
و جهاني، س��ازمان هاي جامعه مدني و بطور كلي 
عم��وم م��ردم مي توانند ي��اد بگيرند ك��ه چگونه 

تعاوني ها ش��رايط محيطي مناس��بي ب��راي كار 
شايسته فراهم مي كنند . در سال جاري، سازمان 
ملل متحد در تاري��خ 8 ژوئيه روز جهاني تعاون را 
جشن مي گيرد.  براساس برآوردهاي اخير، گزارش 
جهاني تعاوني ها و اشتغال 20۱7 حدود دو ميليون 
و 937 هزار و 323 ش��ركت تعاوني در دنيا وجود 
دارد و بيش از 279 ميليون نفر )تقريباً ۱0 درصد 
ش��اغلين جهان(، در اين تعاوني ها اشتغال دارند 

يا اينكه منبع اصلي درآمد آنها از تعاوني هاست. 
فراتر از اين اع��داد، مطالعات مختل��ف مويد اين 
است كه، در مقايسه با اشتغال در بخش هاي ديگر، 
مش��اغل تعاوني در طول زمان پايدارتر هس��تند، 
در تعاوني ها ش��كاف درآم��دي كوچك تري بين 
مش��اغل مختلف وجود دارد و توزيع متعادل تري 
بين مشاغل تعاوني در مناطق روستايي و شهري 

وجود دارد. 
بر اس��اس س��امانه جامع آمارهاي ثبتي تعاون، تا 
پايان سال ۱397، 92 هزار و 370 شركت تعاوني 
و 593 اتحاديه فعال در كشور وجود دارد. تعداد كل 
اعضاي تعاوني هاي مذكور بيش از 55 ميليون نفر 
اس��ت و حدود يك ميليون و هفتصد و پنجاه هزار 
نفر در اين تعاوني ها اشتغال دارند. بيشترين ميزان 
فعاليت تعاوني هاي كش��ور مربوط به فعاليت هاي 

»كشاورزي«، »صنعت« و »ساختمان« است.
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»تعادل«ازكاهشنرخهادربازارگزارشميدهد

استقبال بازار هاي ارز و طلا از اينستكس 

وجهالتزامبهاصلتسهيلاتوسودتعلقميگيرد

گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري|
بازارهاي مالي پس از اعلام اتحاديه اروپا براي انجام اولين 
تراكنش هاي اينستكس روي خوش خود نشان دادند به 
نحوي كه نرخ دلار به كانال به ۱۲ هزار تومان سقوط كرد و 

سكه نيز با كاهش قيمت مواجه شد.
به گزارش »تعادل«، اتحاديه اروپ��ا روز جمعه و همزمان 
با برگ��زاري دور جديدي از نشس��ت هاي معاونين وزراي 
خارجه ايران و گروه ۱+۴ در وين اتريش، اعلام كرد كه اولين 
تراكنش هاي اينستكس بعد از حدود يك سال در حال انجام 
است.با وجود استقبال بازارها از آغاز اولين تراكنش هاي اين 
ساز و كار اما بررسي اظهارات مقامات سياسي و اقتصادي 
ايران حكايت از نارضايتي آنها نسبت به آغاز وضعيت فعاليت 
آن دارد. بعد از خروج يكجانبه دونالد ترامپ رييس جمهور 
امريكا از برجام در ارديبهش��ت سال گذشته، كشورهاي 
اروپايي اعلام كردند كه براي حماي��ت از تجارت با ايران و 
همچنين حفظ برجام، ساز و كاري را طراحي مي كنند كه 

تهران بتواند كالا و خدمات مورد نياز خود را تامين كند. 
عبدالناصر همتي ريي��س كل بانك مركزي با بيان اينكه 
اينستكس نه كانالي در چارچوب قواعد تحريمي امريكا، 
بلكه بايد كانالي مبتني بر برجام باشد و كليه تراكنش هايي 
كه در چارچوب برجام مجاز بودند از طريق آن انجام  پذير 
باشد، نوشت: اينستكس شايد در ابتدا شامل كليه كالاهاي 
غيرتحريمي شود ولي بعدتر محدوده آن بايد به كليه كالاها 
گسترش يابد و منابع آن از صادرات نفت به اروپا تأمين شود، 
اگر هم اروپا موقتاً محذوراتي در خريد نفت ايران دارد، يك 
خط اعتباري بلندمدت با بازپرداخت آتي نفتي، يك راه حل 
موقت قابل بررسي است. خود اروپايي ها هم در مذاكرات 

اشاره اي به راه حلي شبيه به اين داشته اند.
نحوه فعاليت اينستكس كه شركت متناظري با آن در ايران 
با نام »شركت سهامي خاص ساز و كار ويژه تجارت و تامين 
مالي ايران و اروپا« نيز به ثبت رسيده آن است كه در حقيقت 
واردكننده و صادركننده ايراني و واردكننده و صادركننده 
اروپايي هزينه ها و پول را بين خود رد و بدل مي كنند و اساسا 

ارز و پول خارجي جابه جا نمي شود.
بر اساس اين شيوه، واردكننده ايراني پول كالاي خارجي 
خريداري ش��ده از اروپ��ا را به جاي ش��ركت صادركننده 
اروپايي، به حساب يك صادركننده ايراني واريز مي كند و يك 
واردكننده اروپايي نيز به همين ترتيب پول كالاي خريداري 
ش��ده خود را به حس��اب يك صادركنن��ده اروپايي واريز 
مي كند و نقل و انتقال پول بين بانك هاي ايراني و اروپايي 
انجام نمي شود.ولي از آنجايي كه در حال حاضر و به دليل 
تحريم هاي يكجانبه امريكا، هيچ يك از كشورهاي اروپايي 
از جمله سه كش��ور اصلي طرف مذاكره با ايران و سهامدار 
اينس��تكس، نفتي از ايران خريداري نمي كنند، لذا تهران 
هيچ گونه پولي در حساب اينستكس ندارد كه واردكنندگان 

ايراني بتوانند با استفاده از آن خريد خود را انجام دهند.
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از سوي ديگر، آمارهاي اقتصادي بانك مركزي كه به تازگي 
منتشر شده نشان مي دهد كه متوسط قيمت ف�روش ي�ك 
دلار امريكا در ارديبهش��ت ماه ١٤٥٠٩٠ ريال بوده كه در 
مقايسه با ماه قبل 7.۱ درصد افزايش داشته است. همچن�ين 
ح�داقل و ح�داكثر ن�رخ ف�روش ي�ك دلار امريكا در م�اه 
م�ذكور ب�ه ترتي�ب١٣٦٦٦٠ ريال و ١٥٤٧٠٠ ريال بوده 
است . از آنجا كه در ارديبهشت سال 97 نرخ دلار با قيمت 
۴۲00 توماني تا مرداد 97 تثبيت شده بود، لذا بانك مركزي 
 از اعلام نرخ ب��ازار آزاد در فاصله ارديبهش��ت تا مرداد 97 
خودداري كرده و در نتيجه امكان مقايسه نرخ دلار امسال با 
سال گذشته ميسر نشده است. اما درفروردين 98 قيمت دلار 
در مقايسه با فروردين سال 97 معادل ۱70 درصد و قيمت 
يورو در فروردين 98 نسبت به يك س��ال قبل از آن ۱5۲ 
درصد رشد كرده است. همچنين متوسط قيمت فروش 
يك يورو ١٦٤١٧٢ ريال بود كه در مقايسه با ماه قبل ٦/٦ 
درصد افزايش داشته است. همچنين حداقل و حداكثر نرخ 
فروش يك يورو در ماه مذكور به ترتي�ب ١٥٥٤٥٣ ري�ال و 
١٧٤٥٣٣ ريال بوده است. در دوماه اول سال ١٣٩٨ متوسط 
قيمت فروش يك دلار امريكا و يك ي�ورو در ب�ازار آزاد شهر 
تهران به ترتيب ١٤٠٩٣٢ ريال و ١٥٩٧٧٠ ريال بوده است
در بازار سكه نيز در ارديبهشت ماه ١٣٩٨ متوسط قيمت 
فروش يك سكه تمام به�ار آزادي ط�رح ق�ديم در بازار آزاد 
شهر تهران ۴ ميليون و 8۴۱ هزار و ۲00 تومان ريال بود كه 
در مقايس��ه با ماه قبل و ماه مشابه سال قبل بهترتيب ۴.6 
درصد و ۱56.7 درصد افزايش نشان مي دهد. همچن�ين 
ح�داقل و ح�داكثر ن�رخ ف�روش س�كه م�ذكور در م�اه ي�اد 
ش�ده ب�ه ترتي�ب ۴ ميليون و 550 هزار تومان و 5 ميليون 
و ۱3 هزار و 300 تومان بوده است. در ارديبهشت ماه ١٣٩٨ 
متوسط قيمت فروش يك س��كه تمام بهار آزادي ط�رح 
جدي�د در بازار آزاد ش��هر تهران 5 ميليون و 7۴00 تومان 

بود كه در مقايسه با ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 
۴.3 درصد ۱58 درصد افزايش نشان مي دهد. همچن�ين 
ح�داقل و ح�داكثر ن�رخ ف�روش س�كه م�ذكور در م�اه ي�اد 
ش�ده ب�ه ترتي�ب ۴ ميليون و 665 هزار تومان و 5 ميليون 
و ۲۱0 هزار تومان بوده اس��ت. در دوماه اول س��ال ١٣٩٨ 
متوسط قيمت فروش يك سكه تمام بهار آزادي در بازار آزاد 
شهر تهران با طرح قديم ۴ ميليون و 7۴7 هزار و 800 تومان 
و با طرح جديد ۴ ميليون و 9۱6 هزار و 700 تومان بود ك�ه 
نس�بت ب�ه دوره مش�ابه سال ١٣٩٧ به ترتيب ۱60.8 درصد 

و ۱63.۱ درصد افزايش يافته است

نرخهادربازار
روز دوشنبه ۱0 تير ماه ۱398 به دنبال پايان گرفتن نشست 
گروه ۲0 در ژاپن و همچنين ديدار غير منتظره ترامپ و رهبر 
كره شمالي، بازار ارز و طلاي جهاني با كاهش مواجه شد. در 
بازار ايران نيز نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا به ۱۲هزار و 
700 و يورو به ۱۴ هزار و 600 تومان رسيد. در صرافي هاي 
ملي و مجاز بانكي نيز نرخ دلار براي خريد ۱۲700 و فروش 
۱۲800 توم��ان، نرخ يورو براي خري��د ۱۴600 و فروش 
۱۴700 تومان اعلام شده است. در بازار آزاد و معاملات نقدي 

نيز نرخ دلار به ۱۲8۲0 تومان رسيده است. 
به گزارش »تعادل«، براساس نرخ ميانگين ارز سامانه سنا 
در روز يكشنبه، نرخ دلار ۱3هزار و ۴ تومان، يورو ۱5 هزار 
و ۱تومان، پوند ۱6ه��زار و ۴۴5 تومان، يوآن ۱هزار و 9۴5 

تومان، درهم 3579 و لير تركيه ۲3۴3 تومان اعلام شد. 
قيم��ت ارز در بانك ها و صرافي هاي مج��از بانك مركزي 
روز دوش��نبه هم نسبت به روز يكش��نبه با كاهش همراه 
شد. بانك ها روز ۱0 تير قيمت ارز را نسبت به روز يكشنبه 
كاهش دادند بطوري كه قيمت خريد دلار در بانك ها كه روز 

يكشنبه ۱۲ هزار و 576 تومان بود، با كاهش همراه بوده و 
به ۱۲ هزار و ۴3۱ تومان رسيده است.همچنين شعب ارزي 
بانك ها هر يورو را ۱۴ هزار و ۱۱۲ تومان مي خرند كه قيمت 
اين ارز نيز حدود ۲50 تومان كاهش داشته است. هر پوند 
انگليس نيز در شعب ارزي بانك ها به قيمت ۱6 هزار و 785 
تومان خريداري مي شود.قيمت ارز مسافرتي نيز در بانك ها 
همچنان از قيمت فروش آن در بازار بالاتر است بطوري كه 
قيمت فروش ارز مسافرتي در بانك ها ۱۴ هزار و 8۲۱ تومان 
اعلام شده كه با احتساب كارمزد به حدود ۱5 هزار و ۱00 
تومان مي رسد.همچنين در بازار طلا به دنبال پايان گرفتن 
نشس��ت گروه ۲0 در ژاپن و همچنين ديدار غير منتظره 
ترامپ و رهبر كره شمالي، قيمت اونس جهاني به زير ۱۴00 
دلار رسيد و در ساعات عصر روز دوشنبه به پايين ترين سطح 
يعني ۱383 دلار كاهش يافت. براين اساس، با كاهش نرخ 
دلار و اونس جهاني طلا، قيمت طلا و سكه در ايران كاهش 
يافت. هر گرم طلاي ۱8 عيار ۴۲3 هزار و 380 تومان بود. 
مظنه مثقال ۱7 عيار يا طلاي آّبشده نيز ۱ ميليون و 835 
هزار تومان معامله شد.قيمت سكه بهار آزادي طرح جديد در 
معاملات بازار آزاد تهران روز دوشنبه ۱0 تير 98 به ۴ ميليون 
و 5۱5 هزار تومان رسيد.همچنين هر قطعه سكه تمام بهار 
آزادي طرح قديم ۴ ميليون و 3۲0 هزار تومان، نيم سكه ۲ 
ميليون و ۲90 هزار تومان، ربع سكه ۱ ميليون و ۴90 هزار 

تومان و سكه يك گرمي 960 هزار تومان داد و ستد شد. 
اما صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت دلار را نسبت به روز 
يك شنبه ۲50 تومان كاهش دادند بطوري كه قيمت خريد 
دلار در اين صرافي ها ۱۲ هزار و 600 تومان و قيمت فروش 
آن ۱۲ هزار و 700 تومان است. اين صرافي ها همچنين، هر 
يورو را به قيمت ۱۴ هزار و 500 تومان مي خرند و ۱۴ هزار 
و 600 تومان مي فروش��ند كه اين نرخ ها نيز نسبت به روز 

يكشنبه ۲50 تومان كاهش داشته است.
بر اساس اين گزارش، با اقدامات صرافان و مديريت و نظارت 
بانك مركزي طي هفته هاي اخير شاهد آرامش و ثبات نسبي 
قيمت ها در بازار هستيم و شاهد ورود دلار از نرخ ۱3 هزار 

تومان به كانال ۱۲ هزار تومان هستيم.
اكنون هر دلار امريكا با كاهش قيم��ت از ۱3 هزار تومان، 
در كان��ال ۱۲ هزار تومان قرار گرفت��ه و برخي فعالان بازار 
پيش بيني مي كنند كه به دنبال تحولات سياسي اخير از 
جمله راه اندازي كانال مالي ايران و اروپا اينستكس، پايان 
گرفتن نشس��ت گروه ۲0 در ژاپن و همچنين ديدار غير 
منتظره ترامپ و رهبر كره ش��مالي، نرخ هاي ارز و طلا در 
حال كاهش است. اين كارشناس��ان مي گويند: بازار ارز از 
جمله بازارهاي مالي است كه همواره متاثر از اخبار و حوادث 
بين المللي و سياسي است و حتي با اتفاقي اندك اين بازار با 
نوسان قيمتي مواجه مي شود. اما طي هفته هاي اخير شاهد 
اين بوديم كه با مديريت صحيح بازار ارز از سوي بانك مركزي 
و تيم اقتصادي دولت، بازار نه تنها با نوسان قيمت و تنش 
مواجه نشد، بلكه روند نزولي خود را نيز حفظ كرد.به گونه اي 
كه پنجشنبه 6 تيرماه، نرخ هر دلار امريكا در صرافي هاي 
بانكي ۱۲ هزار و 9۲0 تومان بود و در بازار آزاد با تفاوت حدود 
۲۲0 توماني به قيمت ۱3 هزار و ۱۴0 تومان داد و ستد شد. 
اين روند كاهشي ادامه داشت تا جايي كه اولين روز كاري 
هفته جاري، تفاوت قيمتي در صرافي هاي بانكي و بازار آزاد 
به حدود صفر رسيد و قيمت هر دلار امريكا در اين دو بازار 

يكسان و به قيمت ۱۲ هزار و 850 تومان معامله شد.

بانكمركزي:سامانهنيماريسكهايمعمول
راپوششنميدهد

همچنين بانك مركزي اعلام كرد: رس��الت سامانه نيما 
ايجاد فضاي مناسب براي اطلاع خريداران و فروشندگان 
ارز از ميزان عرضه و تقاضاي آن و تسهيل داد و ستد بوده 

و پوشش ريسك هاي معمول تجارت را شامل نمي شود.
س��امانه نيما بس��تري براي انجام مبادلات بين بانك ها، 
صرافي ها و س��اير طرفين مبادلات تجاري كشور است و 
تاكنون موردي از اختلال يا نفوذ در آن مش��اهده نشده 
است. بانك مركزي افزود: انتش��ار مطالبي در رسانه ها، 
باعث ايجاد ابهامات و سوالاتي در خصوص صحت و سقم 
بروز تخلف در سامانه نيما شده است. اطلاعات منتشره، 
حاكي از نبود ايفاي تعهد توس��ط يكي از طرفين قرارداد 
است كه ريسكي محتمل در تمام معاملات بوده و ارتباطي 
با بستر انجام معامله ندارد. در اين ارتباط امنيت سامانه نيما 
مشروط به سلامت طرفين معاملات كماكان پا برجاست 
و كوچك ترين ريس��كي از اين محل متوجه مش��تريان 
و مراجعان نخواهد ش��د.با توجه به امكان در دس��ترس 
نبودن اطلاعات حساب عرضه كنندگان ارز در بانك هاي 
خارجي، پوشش ريسك هاي ناشي از رفتار عرضه كنندگان 
و متقاضيان ارز توسط سامانه نيما انتظاري نادرست است و 
هر دو گروه بايد پس از اطمينان از صحت و سقم اطلاعات 
طرف مقابل اقدام به انجام داد و ستد كنند.هشدارهاي لازم 
توسط سامانه، به منظور آگاهي دادن به تمام واردكنندگان 
و صادركنندگان بانك ها و صرافي ها در زمان آغاز فرآيند 
معامله داده ش��ده و اي��ن افراد بايد ملاحظ��ات و نكات 
امنيتي مطروحه را در طول فرايند مد نظر داشته باشند.

انجام معاملات خريد و فروش ارز توسط وارد كنندگان و 

صادركنندگان به ۲ روش »پرداخت ي��ا واريز ارز پس از 
دريافت ريال« و »پرداخت يا واريز ارز قبل از دريافت ريال« 
بوده كه بالطبع مسووليت اين انتخاب نيز بر عهده متقاضي 
خواهد بود. بانك مركزي تصريح كرده اس��ت: رس��الت 
سامانه نيما ايجاد فضاي مناسب براي اطلاع خريداران و 
فروشندگان ارز از ميزان عرضه و تقاضاي آن و تسهيل داد 
و ستد بوده و پوشش ريسك هاي معمول تجارت را در بر 

نمي گيرد.قيمت طلا به كمتر از ۱۴00 دلار رسيد
در همين حال به گزارش كيتكو نيوز، قيمت طلا در آغاز 
مبادلات امروز دوش��نبه در بازارهاي جهاني تحت تاثير 
انتشار اخبار مثبت سياس��ي با كاهش همراه شده است. 
بر اساس اين گزارش از سرگيري مجدد مذاكرات تجاري 
امريكا و چين از يك سو و ديدار غير منتظره ترامپ و رهبر 
كره ش��مالي تاثير زيادي بر افت قيمت طلا در بازارهاي 
بين المللي داشته است. قيمت هر اونس طلا امروز با ۱.3 
درصد كاهش به كمتر از ۱39۴ دلار رسيده است. قيمت 
طلا در روزهاي گذشته به بالاترين سطح خود در 6 سال 
اخير رسيده بود و به بيش از ۱۴00 دلار افزايش يافته بود.

گمانه زني هاي مربوط به كاهش نرخ بهره فدرال رزرو امريكا 
طي ماه هاي آينده تاثير زيادي بر افزايش قيمت طلا در 

روزهاي گذشته داشته است.

خروجطلاازفازاحتياط
اگر چه اونس در هفته گذش��ته با طي يك فرآيند رفت و 
برگشتي به نقطه مبدا ۱۴00 دلار برگشت، اما بسياري از 
پيش بيني ها حكايت از آن دارند كه شاخص جهاني فلز 
زرد هنوز پتانسيل رشد دارد. در نظر سنجي كيتكو، تنها 6 
درصد از كارشناسان وال استريت روند اونس در هفته آتي را 
كاهشي پيش بيني كردند. در ميان 59۱ فعال مين استريت 
ش��ركت كننده در نظرسنجي مذكور نيز تنها ۱8 درصد 
سناريوي كاهش شاخص اونس را پيش بيني كرده اند. اين  
پيش بيني ها نشان مي دهند كه طلاي جهاني در روزهاي 

آتي از فاز احتياط خارج خواهد شد.
اونس جهاني در هفته گذشته با لمس نقطه ۱۴۴0 دلار 
ركورد 6 ساله را به ثبت رساند؛ فلز زرد آخرين بار اين قيمت 
را در س��ال ۲0۱3 لمس كرده بود. البته در روزهاي آخر 
هفته فضاي بازار به سمت آرامش گراييد و شاخص اونس 
تا نرخ ۱۴00 دلار نيز كاهش يافت. بس��ياري از بازيگران 
مسير اونس در هفته گذشته را يك جريان دوسويه رفت-
برگش��تي تلقي مي كنند. جريان رفت كه از ۱۴00 دلار 
تا ۱۴۴0 دلار ادامه داش��ت، به علت تنش هاي سياسي و 
تجاري اتفاق افتاد؛ البته در اين مس��ير بخشي از حركت 
اونس با چاشني احساسات و هيجانات همراه شد. مسير 
برگشت كه اونس را روي نقطه مبدا خود؛ يعني ۱۴00 دلار، 
برگرداند، به دليل ميتينگ آخر هفته روساي جمهور امريكا 
و چين اتفاق افتاد. پيش بيني مسلط درخصوص نتيجه 
نشست ترامپ و شي جين پينگ، اين بود كه اين دو براي 
ادامه جنگ هاي تجاري دو كشور خبرهاي مثبتي دارند. 
برخي از كارشناسان سناريوي نزديك شدن به انتخابات 
امريكا را مطرح مي كردند و معتقد بودند كه ترامپ تلاش 

خواهد كرد تا جنگ  هاي تعرفه اي را به نتيجه برساند.
بنابراين اين عدم قطعيت باعث شد تا آخر هفته گذشته 
بسياري از معامله گران محتاط از بازار خارج شوند. البته 
بسياري از پيش بيني ها نشان مي دهند كه اين احتياط 

به معناي كاهش اونس جهاني در روزهاي آتي نيست.

پيشبينيوالاستريت
در تازه ترين نظرسنجي كيتكو، درخصوص پيش بيني روند 
آتي قيمت اونس جهاني، ۱7 تحليلگر حرفه اي وال استريت 
ش��ركت كردند. در ميان اين ۱7 نف��ر، ۱0 نفر معادل 66 
درصد، افزايش قيمت اونس در هفته پيش رو را پيش بيني 
كردند؛ به عقيده آنها احتياط فعلي در بازار در هفته آينده 
به پايان خواهد رسيد و رشد تقاضا در بازار مجددا منجر به 
رشد قيمت ها خواهد شد. تنها يك نفر كه معادل 6 درصد 
از كل شركت كنندگان است نرخ فلز زرد در روزهاي آتي 
را كاهشي پيش بيني كرده بود. 6 شركت كننده ديگر كه 
معادل 35 درصد از كل متخصصان شركت كننده بودند، 
معتقد بودند اونس در هفته پيش  رو تغييرات قابل توجهي 
را تجربه نخواهد كرد. بنابراين پيش بيني عمده در ميان 
تحليلگران وال استريت، رشد ش��اخص اونس در هفته 

آتي است. 
البت��ه اي��ن پيش بيني همس��و ب��ا نظر كارشناس��ان 
»مين استريت« نيز است. در نظرسنجي هفتگي سايت 
كيتكو از كارشناسان مين استريت در مجموع 59۱ نفر 
شركت كردند. در مجموع 3۲0 نفر كه معادل 5۴ درصد از 
كل شركت كنندگان است رشد قيمت فلز زرد در روزهاي 
آتي را پيش بيني كردند. تنها ۱8 درصد از شركت كنندگان 
كه تعداد ۱09 نفر بوده، كاهش ش��اخص اونس در هفته 

پيش  رو را پيش بيني كردند.

حجت الاسلام سيدعباس موسويان عضو شوراي فقهي بانك 
مركزي با تش��ريح جلسه اخير اين شورا با موضوع بررسي 
اختلاف نظرها در رابطه با وجه التزام، گفت: وجه التزام نه 
تنها به اصل تسهيلات بلكه به »اصل تسهيلات به علاوه سود 

متعلقه« تعلق مي گيرد.
به گزارش ايبِنا، حجت الاس��لام والمسلمين سيدعباس 
موس��ويان، عضو ش��وراي فقهي بانك مركزي، با تشريح 
جزييات جلسه يازدهم اين شورا كه اخيرا برگزار شده است، 
گفت: موضوعي كه در جلس��ه اخير ش��وراي فقهي بانك 
مركزي مطرح شد درباره اختلاف نظري است كه بين نظام 
بانكي و ادارات ثبت و گاهي هم در قوه قضاييه موقع اجراي 
حكم پيش مي آيد و آن هم در رابطه با نحوه محاسبه وجه 

التزام است.
وي با اش��اره به موضوع وجه التزام از ديدگاه ش��وراي پول 
و اعتبار، افزود: در مصوبه ش��وراي پول و اعتبار كه به تاييد 
فقهاي شوراي نگهبان رسيده، آمده كه گيرنده تسهيلات در 

ضمن قرارداد متعهد مي شود چنانچه بدهي خود را به بانك 
پرداخت نكند، فلان درصد از نسبت مانده بدهي را به عنوان 

وجه التزام به بانك خواهد پرداخت.
موسويان اظهار داشت: وقتي شوراي نگهبان اين مصوبه 
شوراي پول و اعتبار را ديد، واژه اي به كار برده و آمده است 
كه »فلان درصد نس��بت به مانده اصل بدهي«. اين كلمه 
»اصل بدهي« منشأ ابهامي براي ادارات ثبت و همينطور 
قضات در برخي موارد شده بود كه آيا مقصود از مانده اصل 
بدهي، اصل تسهيلاتي است كه بانك به گيرنده تسهيلات 
مي پردازد يا منظور اصل تسهيلات به علاوه سودي است كه 
به آن تسهيلات تعلق مي گيرد. اين موضوع محل اختلاف 
بين شعب بانكي و ادارات ثبت و برخي شعب قوه قضاييه بود 

كه به اين موضوع رسيدگي مي كردند.
عضو شوراي فقهي بانك مركزي گفت: براساس استعلامي 
كه هم از خود شوراي نگهبان صورت گرفته و هم استفتايي 
كه از مراجع بزرگوار و به ويژه مقام معظم رهبري در اين زمينه 

صورت گرفته بود، بحث در شوراي فقهي بانك مركزي مطرح 
شد و شوراي فقهي هم براساس جوابي كه فقهاي شوراي 
نگهبان ارايه كردند و با الهام از استفتا از مقام معظم رهبري 
به اين جمع بندي رسيد كه مقصود از مانده اصل بدهي، فقط 
اصل تسهيلات نيست بلكه مقصود، اصل تسهيلات به علاوه 
سود متعلقه است.نايب رييس كميته فقهي سازمان بورس 
و اوراق بهادار يادآور ش��د: علت اين است كه بدهي گيرنده 
تسهيلات فقط اصل تسهيلات نيس��ت، بلكه سود را هم 
بدهكار است و لذا فقهاي شوراي نگهبان نمي خواهند بگويند 
وجه التزام فقط براي مبلغي كه تسهيلات گرفته مي شود 
لحاظ خواهد ش��د، بلكه وجه التزام براي بدهي بدهكاري 
كه به موقع نمي پردازد لحاظ خواهد شد.حجت الاس��لام 
موسويان ادامه داد: بدهي بدهكار هم تركيبي از تسهيلاتي 
كه دريافت مي كند به اضافه سود متعلق به آن است. با اين 
اوصاف قرار بر اين ش��د ك��ه در رويه هاي ثبتي و رويه هاي 
قضايي، آن چيزي كه مورد نظر فقهاي شوراي نگهبان است 

مورد پذيرش قرار گيرد؛ يعني مقصود از اصل بدهي، ميزان 
تسهيلاتي كه به متقاضي داده شده به علاوه سود مورد نظر 
آن تسهيلات است.عضو شوراي فقهي بانك مركزي تاكيد 
كرد: البته اگر گيرنده  تسهيلاتي در بازپرداخت آن براي مثال 
يك سال تاخير كرده و وجه التزامي از وي گرفته شده بود، 
ديگر براي خود آن وجه التزام نمي توان وجه التزام ديگري 
گرفت چرا كه ديگر وجه التزام، جزيي از اصل بدهي نيست 
اما مبلغ تسهيلات و سود لحاظ شده، جزيي از اصل بدهي 
محسوب مي شود و اگر هر سال اگر تاخير كند، وجه التزام 
بر تركيبي از تسهيلات به علاوه سود تعلق خواهد گرفت.
عضو هيات علمي پژوهش��گاه فرهنگ و انديشه اسلامي 
در ادامه به تفاوت هاي نرخ س��ود در عق��ود مبادل هاي و 
مشاركتي پرداخت و يادآور شد: نكته دومي كه در شوراي 
فقهي در همين زمينه مطرح شد اين بود كه سود در برخي 
از تسهيلات، همانند عقود مبادله اي در همان ابتداي قرارداد 
مشخص مي شود، يعني در تسهيلاتي كه به مشتري داده 

شده و سودي كه براي آن تسهيلات لحاظ مي شود، مبلغ 
بدهي، مركب از اصل تسهيلات به علاوه سودي است كه 
در همان ابتداي قرارداد در نظر گرفته مي شود.نايب رييس 
كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار تصريح كرد: اما در 
عقود مشاركتي، چون سود مورد انتظار است و در سررسيد 
به وجود مي آيد و اگر متقاضي تسهيلات، از عقود مشاركتي 
استفاده كرد و بعد از سررسيد، بدهي خود را پرداخت نكرد، 
در آنجا هم فرض بر اين است كه هم اصل تسهيلات را گرفته 
و هم سود محقق شده و اين متقاضي، يعني گيرنده تسهيلات 
نيامده است كه اصل تسهيلات مشاركتي و سود محقق شده 
را به بانك بپردازد.وي به ايكنا اظهار داشت: بنابراين در اين 
صورت هم مقصود از وجه التزام، وجه التزام بر اصل تسهيلات 
مشاركتي به علاوه سود محقق شده پايان سررسيد است. اين 
موضوعي بود كه در شوراي فقهي بانك مركزي مورد بحث 
قرار گرفت و مورد تصويب هم قرار گرفت و قرار ش��د كه به 

مراجع رسمي ابلاغ شود.

 Tue. July2. 2019  سه  شنبه    11 تير 1398   28  شوال 1440  سال ششم    شماره   1415 

قائممقامبيمهمركزيمنصوبشد
در حكمي از سوي وزير امور اقتصادي و دارايي، پرويز 
خوش كلام خسروشاهي به عنوان قائم مقام رييس كل 

بيمه مركزي جمهوري اسلامي ايران منصوب شد.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، در حكم صادره از س��وي 
دكتر فرهاد دژپس��ند خطاب به پرويز خوش كلام 
خسروش��اهي آمده است: نظر به س��وابق و تجارب 
جنابعالي به موجب اين حكم به عنوان قائم مقام رييس 
كل بيمه مركزي جمهوري اسلامي ايران منصوب 
مي شويد. انتظار مي رود تمامي مس��اعي خود را با 
همفكري و همدلي مجموعه همكاران بيمه مركزي و 
تعامل سازنده و فعال با سازمان هاي ذي ربط به منظور 

انجام وظايف قانوني محوله به كار گيريد.

رشد۴1درصديفروش
سفتهوبراتدرتهران

براساس آمارهاي بانك مركزي حدود ٨٧ ميليارد و 
300 ميليون ريال س��فته و برات در دو ماه اول سال 
جاري در شهر تهران فروخته شد كه در مقايسه با دوره 

مشابه سال قبل، ٤١ درصد افزايش نشان مي دهد.
به گزارش »تعادل«، تازه ترين آمار بانك مركزي حاكي 
از آن است كه بالغ بر 65 ميليارد و ۲00 ميليون ريال 
سفته و برات در ارديبهش��ت ماه ٩٨ در شهر تهران 
فروخته شد كه در مقايسه با ماه قبل و ماه مشابه سال 
قبل به ترتيب ۱95.9 درصد و ۴6.۴ درصد افزايش 
داشته است. همچنين در دو ماه اول سال ١٣٩٨ حدود 
٨٧ ميليارد و 300 ميليون ريال سفته و برات در شهر 
تهران فروخته شد كه در مقايسه با دوره مشابه سال 

قبل ٤١ درصد افزايش نشان مي دهد.
همچنين طبق آمار ش��عبه واخواست دادگستري 
استان تهران در ارديبهش�ت ماه ١٣٩٨ معادل 700 
برگ سفته و برات به مبلغي معادل ١٤٠ ميليارد و ۲00 
ميليون ريال در شهر تهران واخواست شد. در اين ماه 
ش��اخص هاي تعداد و مبلغ سفته و برات واخواست 
ش��ده به ترتيب به اع��داد 83.5 و ٧٦ رس��يد كه در 
مقايسه با ماه قبل به ترتيب 76.9 درصد و 95.۴ درصد 
افزايش و نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتيب ۴.۲ 
درصد و ۱۱.5 درصد كاهش داش��ته است.شاخص 
متوسط مبلغ يك برگ سفته و برات واخواست شده 
در ارديبهش��ت ماه ١٣٩٨ به عدد 9۱.۱ رسيد. عدد 
شاخص مذكور در ارديبهشت ماه ١٣٩٧ معادل 98.5 
بوده است. در دوماه اول سال ١٣٩٨ معادل يك هزار 
برگ سفته و برات ب�ه مبلغي معادل ٢١١ ميليارد و 
900 ميليون ريال در شهر تهران واخواست شد.در اين 
دوره متوسط شاخص هاي تع�داد و مبلغ سفته و برات 
واخواست شده به ترتيب به اعداد 65.۴ و 57.5 رسيد 
كه نسبت به دوره مشابه سال قبل از لحاظ تعداد 0.3 
درصد افزايش و از لحاظ مبلغ 3.7 درصد كاهش نشان 
مي دهد. شاخص متوسط مبلغ يك برگ سفته و برات 
واخواست شده در دوماه اول سال ١٣٩٨ به عدد 86.8 
رسيد. عدد شاخص مذكور در دوماه اول سال ١٣٩٧ 

معادل ٨٨ بوده است.

ساخت3مدرسهدرمناطق
سيلزدهگلستانتوسطپاسارگاد

بانك پاس��ارگاد در راس��تاي ايفاي مسووليت هاي 
اجتماعي خود، طي مراس��مي عمليات س��اخت 3 
مدرسه در مناطق سيل زده استان گلستان را آغاز كرد.

به گ��زارش روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، در اين 
مراسم كه با حضور دكتر حسيني سرپرست وزارت 
آموزش و پرورش، دكتر حق شناس استاندار گلستان، 
امام جمعه اهل تسنن منطقه، مهندس دوستي عضو 
هيات عامل بانك پاسارگاد، رييس سازمان نوسازي 
مدارس، فرماندار آق قلا، مديران كل آموزش و پرورش 
و نوسازي مدارس استان و جمعي از مسوولان استاني 
و شهرستاني برگزار ش��د، كلنگ ساخت مدرسه ۴ 
كلاسه شهيد مفتح صحنه به مساحت 5۴0 مترمربع، 
مدرسه 6 كلاسه اميركبير قرنجيك به مساحت 785 
مترمربع و مدرسه 3 كلاسه سالار صحنه پير آغاج در 
مساحت 306 مترمربع به صورت متمركز و با اعتبار 
5 ميلياردتومان، بر زمين زده شد. بر اساس اين خبر، 
دكتر حسيني سرپرس��ت وزارت آموزش و پرورش 
ضمن بيان اين مطلب كه در كنار حادثه تلخ س��يل 
در كشور، س��يل مهرباني مردمي هم شكل گرفت، 
گفت: در استان گلستان 3۲۴ آموزشگاه در پي وقوع 
حادثه سيل، آسيب ديد. اما خوشبختانه در آموزش و 
پرورش مثلثي به نام خيرين مدرسه ساز اعم از بانك 
و افراد حقيقي و حقوقي، آموزش و پرورش و سازمان 
نوسازي مدارس حضور دارند كه با جان و دل به ياري 
آمدند. اين خيرين نه در كنار آموزش و پرورش بلكه 

در قلب آن جاي دارند. 
وي ضمن تقدير از بانك پاسارگاد به دليل مشاركت 
در ساخت مدارس تخريب شده در حادثه سيل ادامه 
داد: امروز هم شاهد حضور بانك پاسارگاد به عنوان 
يكي از آن س��ه ضلع مثلث هستيم. اين بانك مبلغ 
5 ميلياردتومان براي س��اخت حداقل 3 مدرسه در 
مناطق سيل زده گلستان تعهد كرده است. همچنين 
در اين مراس��م مهندس دوستي عضو هيات عامل 
بانك پاسارگاد ضمن اشاره به اينكه استان گلستان 
از استان هاي درخشان و شهيدپرور با مردمي شريف 
است، گفت: بانك پاسارگاد بر اساس مسووليت هاي 
اجتماعي و فرهنگي كه دارد، نس��بت به مردم ايران 
تعهد دارد و از بدو تأس��يس اقدامات موثري را انجام 
داده است. اين بانك در تمام بحران هاي پيش آمده 
در كشور، در حد توان به مردم آن ديار خدمت كرده 
اس��ت. وي با قدرداني از استقبال بسيار خوب مردم 
منطق��ه، ادامه داد: پس از وقوع حادثه س��يل نيز به 
سرعت ستادي در بانك با حضور شخص دكتر قاسمي 
مديرعامل بانك پاسارگاد تشكيل شد. اين بانك علاوه 
بر ساير كمك ها، مبلغ 30 ميلياردتومان جهت ساخت 
و بازسازي مدارس در استان هاي لرستان، خوزستان 
و گلس��تان اختصاص داد. وي همچنين با اشاره به 
فعاليت هاي ارزشمند بانك پاسارگاد در حوزه هاي 
مختلف و در جهت پيشرفت كشور، به نقش اساسي 

اين بانك در امر اشتغال زايي تأكيد كرد.



روي خط شركت ها  5 بازار سرمايه

»تعادل« وضعيت سودآورترين و زيان سازترين سهم بورسي را بررسي مي كند 

تايرساز سود آور، بانك ضررساز
گروه بورس| 

از اواسط ارديبهشت ماه تا اواخر تير، شركت هاي ناشر 
سهام در بورس و فرابورس كه عمدتا ادوار مالي سالانه 
انتهاي اسفندي دارند، اقدام به برگزاري مجامع مي كنند. 
در آن مجامع، تكليف سود و زيان، سودتقسيمي، افزايش 
س��رمايه، تغييرات هيات مديره ش��ركت، طرح هاي 
توسعه اي و امثالهم مشخص مي شود و سرمايه گذاراني 
كه با س��هام خود به مجمع مي روند تا سود سالانه نيز 
دريافت كنند، نس��بت به اخبار مجامع بسيار حساس 
هستند. در اين گزارش، مقايسه اي ميان دو سهم »پاسا« 
و » وزمين« انجام شده است كه اولي بيشترين ميزان 
سود سازي در سال 97 را براي سهامداران خود به ارمغان 
آورده و دومي بيشترين ميزان كاهش سود و به عبارتي 
ساخت زيان را داشته اس��ت. لازم به ذكر است كه اين 
گزارش بر اساس اطلاعاتي كه در سايت مركز پردازش 

اطلاعات مالي ايران وجود دارد، به روز شده است. 

   كاهش هزينه مالي پاسا
بيشترين رشد سود مربوط به پاسا )ايران ياساتايرورابر( 
است كه با 5286 درصد ساخت س��ود در پايان دوره 
12 ماهه س��ال 97 نسبت به س��ال قبل، 7 ريال ضرر 
خود را تبديل به 363 ريال سود كرد. سهامداران عمده 
اين شركت، شامل شركت س��رمايه گذاري صندوق 
بازنشستگي كشوري، صندوق بازنشستگي كشوري، 
شركت سرمايه گذاري نفت وگاز و پتروشيمي تامين 

مي شود و 22 درصد نيز سهام شناور دارد. 
اين شركت در صنعت لاستيك و پلاستيك و در بازار 
دوم بورس مورد معامله قرار مي گيرد. موضوع فعاليت 
آن نيز توليد انواع تاير و تيوب دوچرخه وموتور سيكلت 
و فرآوردهاي لاس��تيكي است. بررس��ي مقايسه اي 
نسبت هاي مالي اين ش��ركت بر اساس صورت هاي 
مالي آن، گواه آن اس��ت كه درصد بازده دارايي آن كه 
در پايان 12 ماهه س��ال 96،  به عدد منفي 0.2 درصد 
رسيده بود،  با رشد چش��مگيري در پايان سال 97 به 
10.7 درصد رسيد. حاشيه سود ناخالص آن نيز اكنون 
به 22.6درصد رس��يده، در حالي كه اين رقم در پايان 
س��ال مالي 12 ماهه 96،  14 درصد بود. اما در مقابل 
هزينه بهره به نسبت سود عملياتي كاهش يافته و از 
121 درصد 96 به 36 درصد به سال 97 رسيده و بيراه 
نيس��ت اگر بگوييم كه يكي از دلايل سودسازي اين 
شركت، كاهش هزينه هاي مالي اين شركت بوده است. 

   صاحبان سهام وزمين در زيان مفرط
بانك ايران زمين، بيشترين ميزان كاهش سودسازي را 
در ميان تمام شركت هاي بورسي داشته است. وزمين 
با 7025 درصد زيان سازي، سود 75 توماني سال 96 
را به 521 4 ريال زيان س��اخته است. اين شركت بازار 
پايه اي، سهامداران عمده زيادي دارد كه بزرگ ترين 
سهام آن، س��رمايه گذاري اهداف با داشتن 5 درصد از 

سهام اين شركت است.
در پايان دوره مالي سال 97 اين شركت، دوره گردش 
حس��اب هاي دريافتن��ي و همچني��ن دوره گردش 
حس��اب هاي پرداختني آن، كمي افزايش نسبت به 
سال 96 داشته اما بسياري از نسبت هاي مالي مهم نظير 
درصد رشد يا نزول حاشيه سود خالص،  حاشيه سود 
ناخالص،  هزينه بهره به سود عملياتي، سود عملياتي 
به سود ناخالص، بازده دارايي از سال 92 تاكنون بدون 
تغيير صفر مانده اند. همچنين بدهي اين ش��ركت به 
حساب حقوق صاحبان سهام 15 درصد نزول داشته 
است و همين موضوع را مي توان به عنوان اصلي ترين 
دليل ايجاد زيان اين شركت برشمرد. در واقع اگر اين 
اصل در حس��ابداري را در نظر بگيريم كه دارايي يك 
شركت برابر با جمع بدهي ها به اضافه حقوق صاحبان 
سهام است، مي توانيم درك بهتري از دليل اين ححم 

بالاي ساخت زيان داشته باشيم. 

   چه سهمي بخريم؟ 
حال در شرايطي كه اين ميزان از نوسان ميان سود سازي 
تا زيان سازي در بازار وجود دارد، عوامل سياسي داخلي و 
خارجي و همچنين تحريم هاي اقتصادي سبب افزايش 
فشار به شركت ها شده اند، اين سوال پيش مي آيد كه 
خريد چه سهمي از چه گروهي مي تواند ريسك كمتر و 
بازده بيشتري داشته باشد.  حسن رضايي پور، كارشناس 
بازار سرمايه در پاسخ به اين پرسش كه كدام صنايع اين 
روزها براي خريد قابل اعتمادترند، گفت: شرايط حاكم 
بر بازار سرمايه امروز ناش��ي از ريسك هاي سياسي و 
تحريم هاس��ت در اين ش��رايط پيش بيني سودآوري 
شركت ها بسيار دشوار بوده به طوري كه در غالب صنايع 
مادر و صنايع ارز محور شاهد نوسان در ميزان فروش 
و توليد درآمد هستيم. البته نبايد فراموش كرد كه دور 
بودن ايران از بازار جهاني به واسطه موقعيت منطقه اي 
و مزيت نسبي صنايع در توليد مواد اوليه به ويژه نفت 
و فرآورده ه��اي نفتي م��دت زي��ادي نمي تواند ادامه 

داشته باشد و قاعدتا سهام بنيادي به خصوص نفت و 
فرآورده هاي نفتي، مواد معدني و فلزات اساسي همواره 
پتانسيل خوبي براي سرمايه گذاري بلندمدت دارند؛ از 
سوي ديگر با توجه به افزايش قيمت كالاهاي مصرفي 
و مواد غذايي در داخ��ل و بازار منطقه اي موجود براي 

اين كالاها صنايع توليدي س��لولزي، غذايي و دارويي 
مي تواند در ميان مدت بازده خوبي داشته باشد.

اين كارشناس بازار سرمايه در خصوص مجامع اظهار 
كرد: مجامع در قانون تجارت از مهم ترين اركان شركت 
به شمار رفته و اصلي ترين نقش سهامداران در سرنوشت 

شركت را سهامداران بازي مي كنند. حق راي، تعيين 
مديران ش��ركت، تقسيم س��ود، انتخاب حسابرس و 

بازرس از جمله اصلي ترين حقوق سهامدار است.
رضايي پ��ور عمده تري��ن ريس��ك حاض��ر از س��وي 
س��رمايه گذاران را ريسك سياس��ي و سايه تحريم ها 
دانست و تصريح كرد: اين ريسك همواره با اقتصاد ايران 
و كشورهاي منطقه به سبب توسعه طلبي ابرقدرت ها 
ب��وده و خواهد بود، اما ابهام در برنامه هاي ارايه ش��ده 
ب��راي مقابله با تحريم ها، ع��دم تصميم گيري يا عدم 
انتشار سياست هاي مقابله با ريسك ها همگي سبب 
ايجاد شرايط عدم اطمينان شده است. وي بيان كرد: به 
عنوان مثال اعلام نشدن شفاف نرخ تسعير ارز در بانك ها 
يا ابهام در نحوه و نرخ بازگش��ت ارز حاصل از صادرات 
)سامانه نيما يا بازار متشكل ارزي( از جمله ريسك هايي 
است كه به دليل عدم اطلاع رساني به سرمايه گذاران 
همواره سرمايه گذاري را در معرض ريسك قرار مي دهد.
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   سود هر سهم »چكاپا« تغيير چنداني نداشت: 
گروه صنايع كاغذ پارس در دوره 6 ماهه منتهي به 30 
آبان ماه 1398، به ازاي هر سهم خود 316 ريال سود 
كنار گذاشت كه نس��بت به دوره مشابه در سال 96 
افزايش 2 درصدي را نشان مي دهد. گروه صنايع كاغذ 
پارس با سرمايه 2 هزار و 355 ميليارد و 596 ميليون 
ريال، صورت هاي مالي 6 ماهه دوره مالي منتهي به 
31 ارديبهشت 1398 را به صورت حسابرسي نشده 
منتشر كرد.گروه صنايع كاغذ پارس در دوره ياد شده، 
مبلغ 744 ميليارد و 573 ميليون ريال سود خالص 
كس��ب كرد و بر اين اس��اس مبلغ 316 ريال سود به 
ازاي هر س��هم خود اختصاص داد كه نسبت به دوره 
مش��ابه در س��ال 96 معادل 2 درصد افزايش داشته 
است.با احتساب سود انباشته ابتداي سال در نهايت 
مبلغ 711ميليارد و 976 ميليون ريال سود انباشته 
پايان دوره در حس��اب هاي اين ش��ركت فرابورسي 
منظور شد.»چكاپا« در دوره 6 ماهه سال مالي منتهي 
به آبان 97، به صورت حسابرس��ي شده، مبلغ 408 
ميليارد و 862 ميليون ريال سود خالص كسب كرد و 
بدين ترتيب مبلغ 311 ريال سود به ازاي هر سهم خود 
اختصاص داده بود.همچنين بر اساس اين گزارش، 
گروه صنايع كاغذ پارس در برآورد خود از تغييرات نرخ 
فروش محصولات در دوره 12 ماهه منتهي به 30 آبان 
ماه 1398 اعلام كرده است در اين دوره دليل اصلي 
افزايش درآمدهاي عملياتي شركت افزايش نرخ فروش 
كليه محصولات از جمله كاغذ و خمير بوده است. اين 
افزايش قيمت، ناشي از افزايش قيمت هاي جهاني بوده 
است. عمده كاغذ مورد نياز شركت و تمام خمير مورد 
نياز صنايع كاغذ سازي و تيشو سازي از محل واردات 
تامين مي شود. ارزي كه به كاغذ و خمير تعلق مي گيرد 
ارز مبادله اي است. افزايش قيمت ارز مبادله اي باعث 
افزايش قيمت كاغذ و خمير وارداتي خواهد شد و نهايتا 
قدرت افزايش قيمت را براي محصولات اين شركت 
افزايش خواهد داد. در برنامه هاي بلندمدت اين شركت 
صادرات يكي از محل هاي كس��ب درآمد شناسايي 
شده اس��ت كه طبيعتا واقعي ش��دن نرخ ارز باعث 
بهبود درآمد شركت خواهد شد. گروه صنايع كاغذ 
پارس در توضيحات درخصوص تشريح برنامه هاي 
شركت جهت تكميل طرح هاي توسعه، اعلام كرده 
است: پيش بيني مي شود با راه اندازي شركت پارس 
طبيعت، سود هر سهم )eps( شركت كاغذ پارس به 
دليل 99.99 درصد مالكيت در شركت مذكور در طول 

يك سال به مبلغ 750 ريال افزايش يابد.
   »بركت« سود هر سهم خود را افزايش نداد: 
گ��روه دارويي بركت در دوره 12 ماهه منتهي به 29 
اس��فند ماه 1397، به ازاي هر سهم خود 109 ريال 
سود كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در سال 
96 كاهش 40 درصدي را نشان مي دهد. گروه دارويي 
بركت با سرمايه ثبت شده 3 هزار و 400 ميليارد ريال، 
صورت هاي مالي 12 ماهه دوره مالي منتهي به 29 
اس��فند 1397 را به صورت حسابرسي شده منتشر 
كرد.گروه دارويي بركت در دوره ياد شده، مبلغ 370 
ميليارد و 25 ميليون ريال سود خالص كسب كرد و 
بر اين اس��اس مبلغ 109 ريال سود به ازاي هر سهم 
خود اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه در سال 
96 معادل 40 درصد كاهش داشته است. در گزارش 
حسابرسي شده گروه دارويي بركت نسبت به گزارش 
حسابرسي نش��ده، كاهش 23 ريالي سود هر سهم 
مشاهده مي شود. با احتس��اب زيان انباشته ابتداي 
سال در نهايت مبلغ 729 ميليارد و 393 ميليون ريال 
سود انباش��ته پايان دوره در حسابهاي اين شركت 
منظور ش��د. »بركت« در دوره 12 ماهه سال مالي 
منتهي به اس��فند 96، به صورت حسابرسي شده، 
مبلغ 619 ميليارد و 321 ميليون ريال سود خالص 
كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ 182 ريال سود به ازاي 
هر سهم خود اختصاص داده بود. همچنين بر اساس 
اين گزارش، ارزش بازار گروه دارويي بركت در دوره 
ياد شده، با افزايش 694 ميليارد و 224 ميليون ريال 
به 4 هزار و 115 ميليارد و 934 ميليون ريال رسيد. 
بهاي تمام شده اين شركت نيز با افزايش 305 ميليارد 
و 41 ميليون ريال معادل 3 ه��زار و 359 ميليارد و 
684 ميليون ريال محاسبه شد.»بركت« تعدادي از 
سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده معادل 
20 ميليارد و 724 ميليون ريال به مبلغ معادل 41 
ميليارد و 841 ميليون ريال واگذار كرد و از اين بابت 
مبلغ 21 ميليارد و 117 ميليون ريال سود كسب كرد. 
گروه دارويي بركت طي اين دوره تعدادي از سهام چند 
شركت بورسي را با بهاي تمام شده 305 ميليارد و 41 

ميليون ريال خريداري كرد.
   سود تلفيقي »هاي وب« كاهشي شد: شركت 
داده گس��تر عصر نوين در صورت هاي مالي تلفيقي 
شش ماهه خود سود تلفيقي هر س��هم را 50ريال 
اعلام كرد كه نسبت به مدت مشابه سال مالي1396 با 
كاهش مواجه شده است.شركت داده گستر عصر نوين 
در اطلاعات و صورت هاي مالي تلفيقي 6ماهه منتهي 
به 31ش��هريور1397 خود سود تلفيقي هر سهم را 
نسبت به مدت مشابه سال مالي1396 با كاهش 55 
درصدي از 110ريال به 50 ريال رس��انده است. اين 
شركت سود عملياتي تلفيقي را 410 ميليارد ريال، 
سود خالص را 199 ميليارد ريال و سود انباشته  قابل 
انتساب به صاحبان سهام شركت اصلي را يك هزار و 
225ميليارد و 696 ميليون ريال منتشر كرده است.

از سوي ديگر سود هرسهم شركت اصلي نيز همچون 
تلفيقي با افت 55 درصدي به 50ريال رسيده است. 
سود عملياتي شركت 397ميليارد ريال، سود خالص 
199 ميليارد ريال و س��ود انباشته پايان دوره را يك 
هزار و 262ميلي��ارد و 416ميليون ريال اعلام كرد.

در برآوردي كه »هاي وب« از برنامه هاي تامين مالي 
و تغييرات هزينه هاي مالي شركت دارد اعلام كرده 
اس��ت كه دوره 6ماهه منتهي به 29اس��فند1397 
پيش بيني مي شود تا هزينه هاي مالي شركت تا پايان 
سال جاري حدود  25 درصد افزايش يابد. اين شركت 
در تش��ريح برنامه هاي با اهميت براي دوره 6ماهه 
منتهي به 29اسفند1397 اعلام كرد كه قصد دارد 
الحاقيه هاي قراردادهاي USO1 و USO را به اجرا 
درآورد، قرارداد USO3 را نيز اجرايي كند و همچنين 

شبكه FWA را تكميل و راه اندازي كند.

يك كارشناس بازار در خصوص جذابيت معافيت 
مالياتي تجديد ارزيابي دارايي ها براي ش��ركت ها 
گفت: بزرگ تري��ن برندگان معافي��ت مالياتي از 
تجديد ارزيابي دارايي ها براي شركت هاي مشمول 
ماده 141 شركت هاي توليدي هستند. همچنين، 
جذب منابع، ورود نقدينگي از طريق بورس و كاهش 
ريس��ك س��رمايه گذاري از مهم ترين مزاياي اين 

معافيت تلقي مي شود.
به گزارش س��نا، وي ادام��ه داد: البته اين موضوع، 
ارزش ذاتي سهام شركت ها را تغيير نداده و سبب 
مي شود، زيان شركت ها از سرمايه آنها كمتر شود. 
در اين ميان، گ��روه خودرو مهم ترين گروه مربوط 
به اس��تفاده از اين قانون محسوب مي شود؛ در اين 
ميان، قطعه سازها و برخي سهام گروه شيميايي و 
شركت هايي كه زيان هر سهم آنها از سرمايه شان 
بيش��تر اس��ت نيز از گروه هاي متاثر از اين قانون 
هستند. اين كارشناس بازار س��رمايه در پاسخ به 
اين پرسش كه سهام داران چطور مي توانند سهام 

بنيادي را تشخيص دهند، گفت: در حقيقت به اين 
وسيله، ارزش سهام خالص جريان نقد و سودسازي 

آينده شركت، امروز خريداري مي شود.
وي افزود: ميران فروش واقعي شركت، جريان نقد 
ايجاد شده توسط شركت، كم ريسك بودن نسبت 
به اثرات ناش��ي از تحريم ها، نسبت قيمت به سود، 
حاشيه سود ناخالص شركت به ويژه سود عملياتي، 
قدرت خريدار سهم، اخبار اقتصادي اثر گذار و غيره 
از عواملي هس��تند كه به صورت بنيادي بر قيمت 
سهام اثرگذار هستند؛ از اين طريق مي توان سهام 
بنيادي را پيدا كرد؛ البته براي معامله س��هم هاي 
مطل��وب، ارزيابي صنعت و قيمت ه��اي جهاني و 
به ويژه بازار جهاني براي سهام كاموديتي محور از 
اولويت هاي اصلي محسوب مي شود كه فعالان بازار 

سرمايه بايد به آنها توجه كنند.
صادقين، در خص��وص صنايع قابل اعتمادتر براي 
خريد اظهار كرد: به نظر من، در اين روزها گروه هايي 
كه ب��ا تاثير كمتري از تحريم ها مواجه هس��تند با 

اقبال و رش��د قيمت بيشتري در بازار مواجهند. در 
اين ميان، صنايع غذايي، قندي، ساختماني و البته 
سهام بنيادي حوزه پتروشيمي هم از جذابيت بالايي 

برخوردار هستند.
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: به عقيده من 
بهتر است، رويكرد توجه به سودسازي ميان مدت 
و بلندمدت مبناي تصميم گيري سهامداران باشد؛ 
همچنين بهتر اس��ت با بررسي دقيق صورت هاي 
مالي شركت ها، قابليت سودس��ازي شركت ها در 
س��ال 98، ارزيابي ريس��ك هاي بيروني و دروني 

صنعت براي انجام معاملات تصميم گرفته شود.
وي در پايان به س��هام داران عمده براي حضور در 
مجامع پيش��نهاد كرد از تحت تاثي��ر قرار گرفتن 
در جوس��ازي برخي شبكه هاي اجتماعي اجتناب 
كنند و گفت: صرفا رويكرد بنيادي و ارزيابي دقيق و 
كارشناسي مي تواند سهام جذاب را مشخص كند؛ 
چرا كه به عقيده من سهام بنيادي راه خودشان را 

جدا مي كنند.

گروه بورس|  در روز گذشته، معاملات تالار شيشه اي 
با ريزش 1410 واحدي ش��اخص كل بورس و رسيدن 
اي��ن متغير به 247 هزار و 122 واحد به پايان رس��يد. 
جزييات داد و س��تدهاي بازار سهام براساس آمارهاي 
ثبت شده نشان مي دهد كه شاخص هاي معاملاتي در 

بازار سهام با كاهش مواجه شدند.
بر اين اساس شاخص كل با )1410( واحد كاهش معادل 
)0.57( درصد به 247 هزار و 122 واحد، شاخص قيمت 
»وزني- ارزش��ي« با )398( واحد افت معادل )0.57( 
درصد به 69 هزار و 783 واحد، شاخص كل »هم وزن« 
با )97( واحد كاهش معادل )0.17( درصد به 58 هزار و 
493 واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با )66( واحد افت، 

معادل )0.17( درصد به 39 هزار و 927 واحد رسيد.
5 نماد » فولاد با )450( واحد، شتران با )127( واحد، 
ش��بندر با )75( واحد، ش��بريز با )70( واحد و پارس با 
)68(«  افت، بيشترين تاثير منفي را در كاهش شاخص 

كل بورس بر جاي گذاشتند.
به اين ترتيب، در پايان س��ومين روز معاملاتي بورس 

در هفته ج��اري، در 279 هزار و 330 نوبت معاملاتي، 
2ميليارد و 875 ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 9هزار 
و 796 ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار 

به 938 هزار و 824 ميليارد تومان رسيد.
در پاي��ان معاملات ديروز، ش��اخص كل فرابورس نيز 
8واحد عقب نشيني داشته و به رقم 3185 واحد رسيد.
ارزش بازار اول و دوم فرابورس ايران به بيش از 178هزار 
ميليارد تومان رس��يد. معامله گران فرابورس بيش از 
1.8 ميليارد س��هام،  حق تق��دم و اوراق مالي در قالب 
208هزار نوبت معامله و به ارزش 1018 ميليارد تومان 
داد و ستد كردند. نمادهاي پربيننده فرابورس مربوط به 
شركت هاي ذوب آهن اصفهان، سرمايه گذاري ميراث 
فرهنگي،  توسعه و عمران استان كرمان، ريل پرداز سير، 
بانك دي، پتروش��يمي زاگ��رس و صنايع كاغذ پارس 
بوده اند. نمادهاي كگهر، هرمز، ميدكو و دي، بيشترين 
اثر تقويتي در شاخص فرابورس را داشته اند و نمادهاي 
دماوند، مارون و ذوب بيشترين اثر كاهشي در شاخص 

فرابورس بازي كرده اند. 

شاخص هاي بورسي حركت رو به عقب داشتند نگرش ميان مدت، راه كسب سود از بازار سهام است
نگاهي به آمار معاملات بورس و فرابورسكارشناس بازار سرمايه:

نگاه بازار

صاحبنظر  بازار سرمايه مطرح كرد مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي خبر داد

رشد شاخص متوقف نمي شودراه اندازي سامانه توزيع مكانيزه سود اوراق بهادار
سامانه توزيع متمركز و مكانيزه سود اوراق بهادار راه اندازي شده است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سيما، حسين فهيمي عنوان كرد: بطور كلي 
عايدي اوراق بهادار در هر زمينه كه باشد يعني سود شركتها، سود در 
مقاطع مختلف و در سررسيد صكوك و وجوه حاصل از سررسيد اسناد 
خزانه و حتي وجوه حاصل از معاملات به صورت متمركز از طريق اين 
سامانه به حساب مشتري واريز مي شود.وي ادامه داد: فرض كنيد يكي از 
هموطنان در چند شركت بورس و فرابورس سهام داشته باشد و در كنار 
آن اوراق صكوك هم داشته باشد يا پيمانكاري باشد كه اسناد خزانه هم 
داشته باشد يا كشاورزي باشد كه گواهي سپرده كالايي دارد و در كنار 
آن سهام عدالت طلبكار است، اين فرد ديگر نيازي به مراجعه به شركت ها 
براي دريافت سود ندارد و به موجب اين سامانه تمام سود اين فرد توسط 

شركت سپرده گذاري مركزي دريافت و به حساب فرد واريز مي شود.
مديرعامل شركت س��پرده گذاري مركزي گفت: امس��ال سامانه اي 
راه اندازي ش��ده كه به موجب آن امكان حضور الكترونيكي در مجامع 
ش��ركت ها اعم از عادي و فوق الع��اده و همين طور ام��كان راي دهي 
الكترونيكي توسط سهام داران براي اولين بار به صورت آزمايشي فراهم 
شده است.فهيمي ادامه داد: بهره برداري علمياتي از اين سامانه طي چند 
ماه آينده انجام خواهد شد و سهام داران مي توانند به صورت الكترونيكي 
در مجامع شركت كنند، راي بدهند و از تمام اسنادي كه در مجمع مبادله 
مي شود آگاه شود.وي افزود: با اين كار از يك طرف كارايي شركت ها بالا 
مي رود و از طرف ديگر اين امكان را براي سهام داران فراهم مي كند كه 

به كار روساي شركت ها نظارت كافي داشته باشند.
مديرعامل شركت س��پرده گذاري مركزي گفت: قانون سامانه انتقال 
عمليات تسويه معاملات بورس كالا در شركت سپرده گذاري مركزي 
مدت هاست كه تسويه شده و زيرساخت هاي آن نيز اعم از نيروي انساني، 

سخت افزار و نرم افزارهاي لازم فراهم شده و امسال با هماهنگي بورس 
كالا و سازمان بورس اين سامانه راه اندازي مي شود.

وي ادامه داد: از اين به بعد تسويه معامله در هيچ بورسي اتفاق نمي افتد 
و تمام تس��ويه معاملات از طريق شركت سپرده گذاري مركزي انجام 
مي شود و اين امكان براي تطبيق دادن با استانداردهاي جهاني است، 
زيرا ما از استانداردهاي روز دنيا در تسويه معاملات استفاده مي كنيم 
تا كمترين ريسك متوجه س��هام داران باشد.فهيمي گفت: با توجه به 
دسترس��ي هموطنان به گوشي ها و تبلت هاي هوشمند در همه جاي 
كش��ور حتي در روستاهاي دور افتاده، اپليكيشني را با لوگوي شركت 
طراحي كرديم و مردم مي توانند با دانلود اين اپليكيشن به تمام درگاه ها 
و خدماتي كه ذكر شد دسترسي پيدا كنند.وي ادامه داد: دسترسي به 
گزارش وضعيت دارايي ها يكي از نيازهاي س��هام داران اس��ت كه آنها 
مي توانند با دانلود اين اپليكيشن به گزارشات خود دسترسي پيدا كنند.

يك كارشناس بازار سرمايه پيرامون حركت اصلاحي شاخص بورس 
گفت: حركت دو روز گذشته شاخص بورس دليل خاصي ندارد، بلكه 
بيشتر ناشي از فشار رواني ورود ش��اخص به كانال 250 هزار واحد 

است كه از خود مقاومت نشان مي دهد.
به گزارش پايگاه خبري بازار س��رمايه )س��نا( و به نقل از ايرنا، سينا 
سليماني گفت: بسياري از تحليلگران بازار سرمايه معتقد بودند كه 
با ش��اخص 250 هزار واحد افزايش فروش و عرضه در بازار افزايش 
مي يابد به همين دليل از روز گذشته ميزان عرضه در بازار رشد پيدا 
كرد كه اين امر زمينه ريزش شاخص بورس در بازار را فراهم ساخت.

به گفته سليماني، به نظر مي رسد كه روند منفي در بازار در چند روز 
آتي حذف  شود و شاخص مسير صعودي خود را ادامه خواهد داد.

اين كارشناس بازار سرمايه سود خالص به دست آمده شركت هاي 
حاضر در بازار س��رمايه را در سال 97 بالغ بر 90 هزار ميليارد تومان 
اعلام كرد و افزود: اين رقم در ابتداي س��ال 96 ب��ه ميزان 16 هزار 
ميليارد تومان بود، بنابراين سود به دس��ت آمده در بازار سرمايه تا 
انتهاي س��ال 97 و بدون نظر گرفتن س��ال 98 رش��د چهار برابري 

داشته است.
وي اظهار داشت: سود 90 هزار ميليارد توماني كه در سال 97 محقق 
شده، به اضافه سود نقدي كه در مجامع تا پايان تير ماه به سهامداران 
پرداخت مي شود به 120 هزار ميليارد تومان مي رسد، با اين اتفاق 
رشد حدود 40 درصدي در سود خالص شركت هاي بورسي محقق 
مي شود.سليماني معتقد است: چنانچه بخواهيم شاخص بورس را 
متناسب با سود خالص شركت ها بررسي كنيم، شاخص تا 300 هزار 

واحد جا براي رشد دارد.
وي اظهار داشت: وضعيت بازار را بايد مورد ارزيابي قرار داد كه در روند 

آتي به چه صورتي خواهد شد، فروش شركت ها در سال 98 به همين 
صورت تداوم پي��دا مي كند يا خير و همچنين وضعيت بازار جهاني 
و قيمت كالاهاي اساس��ي )كاموديتي ها( چگونه مي شود، چنانچه 
اين مسائل در وضعيت مطلوبي قرار بگيرند، رشد شاخص به بيش از 

300 هزار واحد مي رسد.
به گفته اين تحليگر، رش��د ش��اخص بورس تا 300 ه��زار واحد به 
صورت مقطعي رخ مي دهد و ممكن است در بين رشد هايي كه دارد 
اصلاح هايي را تجربه كند.اين كارشناس بازار سرمايه اظهار داشت: 
ش��اخص تا پايان فصل مجامع به محدوده 250 تا 255 هزار واحد 
مي رسد و با پايان يافتن فصل مجامع شاخص روي اين عدد درگير 

مي شود، اما سرانجام اين محدوده را رد مي كند.
وي اظهار داش��ت: برخي از سهم ها همچنان جا براي رشد دارند كه 
بطور حتم با رشد آنها شاخص بورس در مسير صعودي قرار مي گيرد.

  بررسي مقايسه اي نسبت هاي مالي اين شركت بر اساس صورت هاي مالي آن، گواه آن است 
كه درصد بازده دارايي آنكه در پايان 12 ماهه سال 96،  به عدد منفي 0.2 درصد رسيده بود،  با 
رشد چشمگيري در پايان سال 97 به 10.7 درصد رسيد. حاشيه سود ناخالص آن نيز اكنون 

به 22.6 درصد رسيده، در حالي كه اين رقم در پايان سال مالي 12 ماهه 96،  14 درصد بود 

 اعلام نشدن شفاف نرخ تس�عير ارز در بانك ها يا ابهام در نحوه و نرخ بازگشت ارز حاصل 
از صادرات )سامانه نيما يا بازار متش�كل ارزي( از جمله ريسك هايي است كه به دليل عدم 

اطلاع رساني به سرمايه گذاران همواره سرمايه گذاري را در معرض ريسك قرار مي دهد

برش
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در مراسم سالروز ملي صنعت ومعدن مطرح شد 

   وزير امور خارجه: پايان سلطه دلار در مبادلات اقتصادي ايران               رييس مجلس: تحريم امريكا تروريسم اقتصادي عليه ايران

توصيه هايي براي  احياي صنعت

بازارهاي صادراتي بخش معدن در شرايط تحريم  حفظ شد

بخش خصوصي از نبود يك برنامه مدون توسعه صنعتي 
گله مند است، اما در مقابل دولتمردان از رونق توليد سخن 
مي گويند. پرسش اينجاس��ت آيا بدون استراتژي توسعه 
صنعتي و نقش��ه راه، رونق توليد امكانپذير است؟ رييس 
پارلمان بخش خصوصي در پاسخ به چنين پرسشي، راه برون 
رفت توليد از وضعيت بغرنج كنوني را تنها در تدوين راهبرد 
توسعه صنعتي مي داند. غلامحسين شافعي روز گذشته در 
مراسم روز ملي صنعت ومعدن، با بيان اين پيشنهاد به دولت 
از آمادگي اتاق ايران براي تدوين اين س��ند صنعتي بدون 
دريافت هيچ هزينه اي خبر داد و در عين حال از راهكارهاي 
كوتاه مدت و بلندمدت براي احياي صنعت رونمايي كرد. در 
مقابل وزير صنعت، معدن وتجارت و رييس نهاد قانونگذار از 
اين پيشنهاد بخش خصوصي استقبال و بر حل مشكلات و 
موانع بنگاه ها تاكيد كردند. وزير امور خارجه هم كه در اين 
مراسم حضور يافته بود، با بيان اينكه امريكا در مقطعي با 
حاكميت دلار بر صحنه اقتصاد جهاني، توانست فشارهايي 
را به ايران وارد كند، گفت: ام��ا در درازمدت براي خودش 
مشكل ايجاد كرد؛ چراكه ايران به سمت كاهش استفاده 
از دلار در مبادلات بين المللي خود در حال حركت است، 
اما در كوتاه مدت بايد از طريق اتكا به توليد داخل بر حربه 
امريكا غلبه كنيم. همچنين در بخش ديگري از اين مراسم، 
نمايندگان ساير تش��كل هاي بخش خصوصي از موانع و 
معضلاتي كه سد راه فعاليت بنگاه هايشان شده، سخن گفته 

و از متوليان امر خواهان پيگيري شدند.

  آمادگ�ي ات�اق ب�راي تدوين راهبرد توس�عه 
صنعتي

روز گذشته 10 تيرماه 98 مراسم بزرگداشت روز ملي صنعت 
و معدن با حضور صنعتگران، معدنكاران، دولتمردان و برخي 
مقامات در سالن اجلاس س��ران برگزار شد. در ابتداي اين 
مراسم، نمايندگان بخش هاي تشكلي فرصت يافتند تا به 
بيان مشكلات وخواس��ته هاي خود از تيم اقتصادي دولت 
و نهاد قانونگذار بپردازند. رييس اتاق ايران به نمايندگي از 
بزرگ ترين تشكل بخش خصوصي، با قرار گرفتن در پشت 
تريبون، سير اشتباه توسعه صنعتي و كاستي ها و موانع آن را به 
دولتمردان گوشزد كرد. غلامحسين شافعي، در صحبت هاي 
خود به آمارهاي اقتصادي هم در اين زمينه گريزي زد وگفت: 
رشد اقتصادي بدون نفت در سال 9۷ معادل منفي 9.۴ دهم 
درصد بوده كه در اين ميان رشد بخش صنعت به منفي ۶.۵ 
درصد رسيده است، اين در شرايطي است كه مقايسه بخش 
صنعت با س��اير بخش هاي اقتصادي نشانگر وضعيت اين 
بخش و نقش آن در اقتصاد كشور است. بنابر آمار ارايه شده از 
سوي رييس اتاق ايران، تورم شاخص توليد كننده در بخش 
صنعت نيز با افزايش چشمگير مواجه بوده كه بر اين اساس 
سهم صنعت از توليد ناخالص داخلي به قيمت ثابت از 1۴.۴ 
درصد در سال 9۳ امروز به 1۲.1 درصد رسيده است كه اين 
كاهش بسيار معناداري به شمار مي رود. به گفته او، نرخ رشد 
تشكيل سرمايه ثابت ناخالص در ماشين آلات طي سال 9۷ 
با افت ۶.9 درصد روبرو بوده كه نشان مي دهد تمايلي براي 
سرمايه گذاري در بخش صنعت وجود ندارد. نكته مهم مورد 
اشاره ش��افعي، كاهش سرمايه گذاري ها در بخش صنعت 
نسبت به ادوار گذشته است، كه يكي از عوامل آن، »بي ثباتي 
و عدم پيش بيني پذي��ري آينده در تصميمات درازمدت و 
تعهد به اجراي قوانين« است. ش��افعي اما در اينجا با بيان 
اينكه قوانين بس��يار خوبي هم اكنون در كشور وجود دارد 
كه در مجلس اجرا نمي شود، اين پرسش را مطرح مي كند 
كه چه كس��ي بايد بر حُس��ن اجراي قوانين نظارت كند؟ 
به طوري كه ما نمي دانيم بايد چه بكنيم.  رييس اتاق ايران، 
با اشاره به اينكه وزارت اقتصاد تلاش كرده تا قوانين مزاحم 
را حذف كند و كميته ماده 1۲ نيز در اتاق شكل گرفته، اما 
هر قانون مزاحمي كه حذف مي شود 10برابر قوانين مزاحم 
جديد خلق مي ش��ود كه مخل كسب وكارهاست. شافعي 
همچنين اعلام كرد كه سهم صنعت از تسهيلات بانكي از 
۳1.۶ درصد سال 90 اكنون با وجود همه تلاش ها و وعده ها 
به ۲۷ درصد كاهش يافته است. رييس اتاق ايران، در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود، يادآور شد كه »عدم ثبات نرخ 
ارز و تعدد دس��تورالعمل ها و آيين نامه هاي ارزي و ابهام در 
سياست هاي ارزي، وابستگي بالاي صنعت داخلي به واردات 
كالاهاي سرمايه اي و واسطه اي، تنگناي شديد مالي توليد در 
پي شوك هاي ناشي از نوسانات ارزي، دشواري تأمين مالي 
از بانك ها و پايين بودن سقف تسهيلات اعطايي بانك ها« از 
ديگر موانعي است كه سد راه صنعتگران ومعدنكاران قرار 
دارد.  پس از بيان موانع مخل توليد، رييس اتاق ايران با تاكيد 
بر بازنگري اساسي در سياست هاي صنعتي، از راهكارهاي 
كوتاه مدت وبلندمدت براي احياي بخش صنعت رونمايي 
كرد. »تلاش براي حف��ظ واحدهاي صنعتي موجود، ارايه 
مشوق هايي به بنگاه هاي صنعتي منتخب نظير معافيت 
مالياتي و دسترسي به تس��هيلات ضروري، جلوگيري از 
تصميمات خلق الساعه و يك ش��به، جلوگيري از افزايش 
مجدد نرخ ارز و تلاش براي ساماندهي به بازار ارز، و درنهايت 
تلاش براي برقراري ثبات در اقتصاد از طريق تقويت روابط 

سياسي با كش��ورها« جزو راهكارهاي كوتاه مدتي بود كه 
از سوي شافعي پيشنهاد شد.  اما برنامه متوليان صنعتي و 
دولتمردان در درازمدت براي قرار گرفتن چرخ صنعت روي 
ريل رونق توليد چه بايد باشد؛ براساس نگاه رييس اتاق ايران، 
در وهله نخست بايد يك تعريف صحيحي از توليد صنعتي 
ارايه شود تا به اسم توليد براي دريافت رانت و حمايت دولت، 
سوءاستفاده نشود و بر اساس اين تعريف، سياست ها تنظيم 
و حمايت ها اعمال شود.  بهترين معياري كه به گفته شافعي، 
در كشورهاي آس��ياي ش��رقي براي تعريف بخش توليد 
صنعتي به كار گرفته شده، معيار ارزش افزوده است. اين در 
حالي است كه بخشي از ارزش افزوده توليد شده در كشور به 
اسم توليد، متعلق به مونتاژكاري است و توليد واقعي به شمار 
نمي رود و با كوچك ترين تحريمي، با مشكل مواجه مي شود. 
توليد درون زا، داراي ارزش افزوده قابل توجه و پايدار اس��ت 
كه وابس��تگي افراطي به دنياي خارج ندارد. در گام بعدي، 
»تدوين سند استراتژي توسعه صنعتي« بايد در دستور كار 
قرار گيرد. رييس اتاق ايران خطاب به رييس قوه قانونگذار كه 
در سالن حضور داشت، گفت: بخش خصوصي حاضر است 
بدون دريافت هيچ گونه هزينه اي استراتژي توسعه صنعتي 
را تدوين كرده، اما اين قول را از مقامات ارشد قوا دريافت كند 
كه اين استراتژي به يك پژوهش كتابخانه اي تبديل نشود. 

البته از نگاه بخش خصوصي، در اين سند بايد اولويت هاي 
صنعت با هم انديش��ي بين نخبگان و به دور از تصميمات 
يك شبه و به نفع گروهي خاص مشخص شود، موضوعي كه 
در اين سال ها از سوي مسوولان و سياست گذاران صنعتي 
مغفول مانده است؛ چراكه نداشتن اولويت، به معناي اتلاف 
منابع اس��ت. »اصلاح نظام انگيزش��ي به نفع بخش هاي 
توليدي- صنعتي«، »بهبود محيط كسب وكار و تصويب 
قانون آن«، »حركت به س��مت ارتقاي بهره وري با كاهش 
هزينه ه��اي توليد از طريق اص��لاح رويه هاي توليدي و به 
كارگيري تجهيزات و فناوري هاي مدرن« و در نهايت »توجه 
به صرفه هاي ناشي از مقياس«، از ديگر راهكارهايي است كه 
بنابه توضيحات شافعي بايد در درازمدت و در نقشه راه توليد 

صنعتي ترسيم شوند. 

  خواسته تشكل ها چه بود؟ 
از س��وي ديگر، دبيركل خانه صنعت ومعدن ايران پشت 
تريبون قرار گرفت و خطاب به نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: همانطور كه يك روز لباس سپاهي به تن 
كردند، يك روزهم رخت كارگران كارخانه هاي توليدي را 
به تن كنند و يك ماه باحقوق آنها معيشت خود را بگذرانند. 
محمدرضا مرتض��وي، اما در ادامه اين صحبت خود با بيان 
اينكه فعالان اقتصادي در حوزه تقنين قوانين، احساس كمي 

و كاستي نمي كنند، از فردي كه دو تومان مي گيرد تا قوانين را 
اجرا نكرده و در كشوي ميز خود بگذارد گلايه كرد. او با  بيان 
اينكه اين فرد ما را آزار مي دهد، تاكيد كرد كه مبارزه بي امان با 
فساد در سال جاري سرلوحه كار بخش خصوصي قرار گرفته 
اس��ت. اين فعال اقتصادي اين را هم گفت كه معناي رونق 
توليد فقط چاپ كردن سربرگ ادارات دولتي و هزينه كردن 
بيت المال نيست؛ بلكه به اين معناست كه همه دستگاه هاي 
دولتي غم توليدكننده را بخورند و با رفع مشكلات تلاش كنند 
از مسائل اين بخش بكاهند. او نقش وزارت صنعت را در اينجا 
پررنگ توصيف كرد، كه هيات دولت و دستگاه هاي اجرايي 
بايد كنار وزراي توليدي بايستند. در ادامه اين مراسم، رييس 
خانه معدن ايران هم با تأكيد بر »پيگيري رفع مقررات مخل 
توليد و اجراي نقشه راه معدن و فعاليت هاي معدني براي 
حمايت از توليدكنندگان اين حوزه«، گفت: بدون در نظر 
گرفتن شاخصه هاي توسعه اقتصادي نمي توانيم از پيشرفت 
صحبت كنيم، در بسياري از توليدات در رده هاي برتر دنيا 
هستيم و با تحريم ها مقابله مي كنيم. محمدرضا بهرامن با 
بيان اينكه با حمايت سران سه قوه مي توانيم مسيرمان را 
براي رسيدن به قدرت اول منطقه و مسير توسعه هموار كنيم، 
افزود: راه توسعه همه جانبه، پرداختن به توسعه صنعتي و 
معدني است كه بار سنگين آن بر عهده دستگاه هاي ذي ربط 

و بخش خصوصي است. 

  پيام سياسي ظريف در روز صنعت 
اما اين مراسم يك مهمان ديگر از بدنه دولت داشت؛ او وزير 
امور خارجه بود كه جاي خالي اسحاق جهانگيري معاون اول 
رييس جمهور را در اين مراسم، پر كرد. البته مراسم روز ملي 
صنعت ومعدن فرصت مناسبي بود تا محمد جواد ظريف 
يك بار ديگر پيام سياسي خود را به دولت امريكا مخابره كند. 
او در ابتداي سخنان خود، به افزايش قدرت و نفوذ ايران در 
منطقه و همچنين منزوي شدن امريكا در عرصه بين المللي 
اش��اره اي كرد و گفت: امريكا براي اينكه عليه ايران حامي 
پيدا كند به هر وسيله اي متوسل شده و ناموفق بوده است؛ 
به طوري كه سال گذشته ۴ مرتبه جلسه شوراي امنيت را 
براي محكوم كردن ايران برگ��زار كردند، اما هربار ناموفق 
بوده اند كه اين شرايط امريكا را وادار كرده از تنها حربه يعني 

حربه اقتصادي عليه ايران استفاده كند.
ظريف با اشاره به شكست امريكا در »عراق، سوريه، لبنان و 
يمن« افزود: امريكا از يك فرصت ميان مدت با حاكميت دلار 
بر صحنه اقتصاد جهاني استفاده كرد و توانست فشارهايي را 
به ايران وارد كند، اما براي خودش در درازمدت مشكل ايجاد 
مي كند و زير امورخارجه با بيان اينكه استفاده افراطي از دلار 
در آينده به معن��ي كاهش نقش دلار در روابط بين المللي 
است، افزود: سال گذش��ته، شاهد حذف دلار از ۳۵ درصد 
معاملات ايران و تركيه بوديم و»روسيه و چين« هم براي 
كاهش نق��ش دلار در معاملات خ��ود تصميم گرفته اند. 
ظريف در بخش ديگري از صحبت هاي خود، با اش��اره به 
»اينستكس« تصريح كرد: اين سازوكار مالي اگرچه پاسخي 
به تعهدات اروپايي ها و خواست ايران نيست اما يك ارزش 
اس��تراتژيك دارد. البته وزير امورخارجه به ضرورت توليد 
داخل هم گريزي زد وگفت: در كوتاه مدت ناگزيريم از طريق 
اتكا به توليد داخل بر حربه امريكا غلبه كنيم؛ مردم ايران ۴0 
سال مقاومت كرده اند و باز هم مقاومت خواهند كرد؛ البته اين 
كافي نيست كه بگوييم مردم ما مقاومت مي كنند بلكه بايد به 
فكر تأمين معيشت مردم باشيم. او در پايان تاكيد كرد كه دنيا 
را مجبور خواهيم كرد كه جز با زبان احترام با زبان ديگري با 

مردم ايران سخن نگويد و هيچ گاه يك ايراني را تهديد نكنند.

  وزير صنعت چه گفت؟
 ديگر سخنران اين مراسم، سكاندار وزارتخانه عريض و وطويل 
صنعت، معدن وتجارت بود. مهم ترين محور صحبت هاي رضا 
رحماني، حمايت از صنعتگران با تاكيد بر توليد داخل بود. او با 
تاكيد بر اينكه تقويت ساخت داخل مي تواند صنعت را رونق 
دهد افزود: موضوع داخلي سازي را در همه صنايع پيگيري 
مي كنيم تا بعضي از نيازهاي ما از طريق ساخت داخل تامين 
شود. وزير صنعت در اينجا آمار رشد اقتصادي را مورد اشاره 
قرار داد و عنوان كرد كه براي سال جاري رشد اقتصادي منفي 
۶درصدي پيش بيني شده بود، اما طبق آ خرين صحبت ها اين 
پيش بيني منفي ۲ تا منفي ۲.۵ درصد خواهد بود.  رحماني اما 
در واكنش به پيشنهاد رييس اتاق بازرگاني در مورد سپردن 
تدوين استراتژي توسعه صنعتي به بخش خصوصي نيز گفت: 
ما با اين مساله موافق هستيم و مسووليت را به تشكل هاي 
بخش خصوصي واگذار خواهيم كرد. البته اين موضوع را به 
صورت مكتوب نيز خواهيم نوشت.  رحماني در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود، مشكلات برخي صنايع را مورد اشاره قرار 
داد و با تاكيد بر لزوم رونق دهي به بخش صنعت و جلوگيري از 
تعطيلي كارخانه ها اظهار كرد: در برخي صنايع مانند صنايع 

ريلي حتي اگر با س��ه شيفت كاري هم فعال باشيم باز هم 
ظرفيت توليد طي 10 سال آينده خواهيم داشت البته براي 
اين منظور نيازمند منابع مالي هس��تيم. او با بيان اينكه در 
مبارزه با رانت و فساد هيچ حد و مرزي نداريم، گفت: تامين 
مواد اوليه واحدهاي پتروشيمي، فولادي و لوازم خانگي آغاز 
شده و براي هر كدام از صنايع يك بسته مشخص پيش بيني 
شده است. رحماني با اشاره به اينكه براي فعال سازي صنعت 
كشتي سازي و ريل سازي برنامه داريم، از برنامه ريزي براي 
افتتاح 100 هزار ميليارد تومان پروژه معدني در سال جاري 

خبر داد.

  تروريسم اقتصادي 
در بخش بعدي اين مراس��م، نوبت به بهارستاني ها رسيد 
تا در جم��ع صاحبان بنگاه ها و فعالان اقتص��ادي، به ايراد 
سخن بپردازند. رييس نهاد قانونگذار، حضور مسوولان در 
اين مراسم را نشانگر همبستگي در قوا براي عبور از شرايط 
حساس كنوني عنوان كرد. علي لاريجاني، رفتارهاي غيرقابل 
پيش بيني امريكا را براي همه كشورها مشكل ساز دانست 
و افزود: ش��رايطي كه امريكا براي ايران به وجود آورده يك 
تروريسم اقتصادي است؛ در واقع ما با پديده اي به نام ترامپ 
با آن ادبيات خاصش روبه رو هستيم كه اين وضع البته ادامه 
نمي يابد. لاريجاني با اعلام اينكه از هر پيشنهاد سازنده اي 

براي حفظ منافع كشور استقبال مي كنيم اما بازيچه دست 
كسي نخواهيم شد، تصريح كرد: مساله اصلي كشور ما اين 
روزها مساله توليد و رونق توليد است و بايد شرايط و مقررات 
و سازوكارهاي خاص لحاظ شود. لاريجاني در ادامه عنوان 
كرد كه پارلمان بخ��ش خصوصي، در م��ورد رونق توليد 
يك مجموعه اي تدوين كردند كه به مركز پژوهش ها ارايه 
ش��ده كه ما از نظرات فعالان اقتصادي استقبال مي كنيم. 
او گفت: نماينده اتاق بازرگاني هم در كميسيون ها و هم در 
صحن علني مجلس مي تواند حضور يابد و نظرات تخصصي 
خود را ارايه دهد. لاريجاني دراينجا با اشاره به اينكه قانون 
تس��هيل فضاي كس��ب و كار ظرفيت هاي زيادي دارد كه 
همه بخش هاي آن هم اجرا نش��ده، گف��ت: 9 حكم قانون 
تسهيل فضاي كس��ب و كار اجرا شده و هنوز ۲۵ حكم آن 
اصلا اجرا نش��ده است.  رييس نهاد قانونگذار، با بيان اينكه 
در برخي مسائل ساختاري، پيچيدگي هايي وجود دارد كه 
نياز به بازنگري است، ادامه داد: اصلاح قوانين مالياتي براي 
حمايت از بخش هاي توليدي بايد مدنظر واقع شود، اين تغيير 
ضروري است و پيشنهاداتي هم داده شده است. همچنين 
به گفته لاريجاني، براي بي ثباتي نرخ ارز كه از مسائل مخل 
توليد و باعث ايجاد تورم است، راهكارهايي ارايه شده است. 
رييس مجلس همچنين به وزي��ر صنعت توصيه كرد كه 
متناس��ب وضعيت موجود، شرايط و قوانين براي توليد در 
نظر گرفته شود. او با تاكيد بر اينكه نبايد پرونده هاي بدهي 
مالياتي و تامين اجتماعي 10 سال قبل واحدهاي توليدي 
را در اين شرايط كنوني سخت مطالبه كرد، درخواست كرد 
كه به واحدهاي توليدي تنفس داده شود. لاريجاني در عين 
حال تاكيد كرد كه بانك ها بر واحدهاي توليدي داراي معوقه 
بانكي س��خت گيري نكنند و بانك مركزي در اين زمينه 
همكاري كند. »براي حل مشكلات مالي بنگاه ها«، رييس 
مجلس خطاب به متولي بانك مركزي كه در سالن حضور 
داش��ت، گفت: براي تامين س��رمايه در گردش واحدهاي 
توليدي تسهيلات لازم در نظر گرفته شود. البته لاريجاني 
به صحبت هاي درگوشي خود با عبدالناصر همتي در اين 
همايش نيز اش��اره اي كرد وگفت: بنابه گفته آقاي همتي، 
بانك مركزي براي زنجيره توليد تسهيلات در نظر گرفته 
است. رييس مجلس همچنين، خواستار اجرايي شدن سهم 
بخش هاي صنعتي و معدني از تس��هيلات بانكي كه طبق 
قانون ۴0 درصد است، ش��د. لاريجاني همچنين از وزارت 
صنعت درخواس��ت كرد كه پنجره واحدي براي تسهيل 
ورود س��رمايه گذاران و صنعتگران در بخش صنعت ايجاد 
كند. رييس مجلس در پايان با بيان اينكه برخي رس��انه ها 
زمينه مشاجرات را در كشور ايجاد مي كنند، گفت: فرعيات 
نبايد بزرگ ش��ود.  در بخش ديگري از اين مراسم، رييس 
كميسيون صنايع مجلس، به ايراد سخناني پرداخت. عزيز 
اكبريان با اشاره به كاهش سهم صنعت در تسهيلات بانكي، 
اظهار كرد: با درنظر گرفتن استمهال ها، حتي 10 درصد هم 
تامين تسهيلات براي بخش صنعت صورت نگرفته است. اما 
با توجه به مشكلاتي كه براي بخش توليد ايجاد شده، نياز 
صنعت به نقدينگي افزايش يافته است، چراكه رشد اقتصادي 
كشور طي 10 سال گذشته بطور متوسط ۲.۲ درصد بوده 
اما رشد نقدينگي نيز ۲۶ درصد بوده، اين در حالي است كه 
رشد نقدينگي كشور هيچ وقت به سمت توليد نرفته است.  
اين نماينده مجلس، بابيان اينكه شاهد بروز برخي مشكلات 
بر صادرات بعضي كالاها هستيم، گفت: بطوريكه كالا براي 
ص��ادرات تا لب مرز رفته، اما برمي گردد اين مس��اله باعث 
مي شود كه تاجر خارجي ديگر به توليدكننده ايراني اعتماد 
نكند.  اكبريان با اشاره به كاهش ۲۳ درصدي مواد اوليه مورد 
نياز صنايع طي سال گذشته گفت: اگر دير بجنبيم و مشكل 
تامين مواد اوليه ادامه داشته باشد، پايان امسال بسياري از 
بنگاه هاي توليدي بايد تعطيل شوند. او همچنين با اشاره به 
افزايش ۶۵ درصدي هزينه هاي توليد افزود: هزينه مبادلات 
ارزي 1۵ درصد افزايش يافته اس��ت. به گفته او، بي ثباتي 
نرخ ارز باعث كمبود عرضه كالا در كشور و افزايش قيمت ها 
خواهد ب��ود و در نتيجه كاهش صادرات نيز اتفاق مي افتد. 
رييس كميسيون صنايع مجلس همچنين با انتقاد از صدور 
برخي بخشنامه هاي بانك مركزي گفت: آيا توليدكنندگان 
از اين بخشنامه ها س��ر در مي آورند كه دولت قرار است چه 
كاري براي صادرات انجام دهد؟ ما كه چيزي نفهميديم. او 
در بخش ديگري از سخنان خود وزيرامور خارجه را خطاب 
قرار داد وگفت: آقاي ظريف صحبت هايي را در مورد شكست 
امريكا در مواجهه با اقتصاد ايران مطرح كرد، اما خوب است 
كه ايشان بگويد س��فارتخانه هاي ما چه كاري براي بهبود 
اقتصاد كشور انجام داده اند؟ اكبريان براين باور بود كه امروز 
مسووليت بزرگ سفرا، رفع مشكلات فعالان اقتصادي است. 
او در ادامه بر لزوم جلوگيري از فعاليت جزيره اي تيم اقتصادي 
دولت تاكيد كرد و گفت: »دونالد ترامپ« فعلا رييس جمهور 
امريكا است و ما هم بايد دنبال يك برنامه ۵ ساله در رابطه 
با تحريم ها باشيم و دنبال معجزه مذاكره نباشيم. در نهايت، 
مراسم بزرگداشت س��الروز ملي صنعت ومعدن در تيرماه 
98 با تجليل از برگزيدگان و پيشكسوتان حوزه صنعت و 

معدن بسته شد. 

ايرنا|رييس هيات عامل سازمان توسعه و نوسازي 
معادن و صنايع معدني ايران )ايميدرو( گفت: بخش 
معدن با توجه به وابس��تگي پايين تر نسبت به ساير 
بخش هاي اقتصادي به خارج از كشور توانست با وجود 
همه تحريم ها و فشارهاي اقتصادي توليدو بازارهاي 

صادراتي خود را حفظ كند.
خداداد غريب پور در حاش��يه مراس��م گراميداشت 
روز ملي صنعت و مع��دن در جمع خبرنگاران افزود: 
نمي توان گفت تحريم ها در جذب سرمايه گذاري براي 
اجراي پروژه هاي بخش معدن و صنايع معدني بي تأثير 
بوده، اما در صنايع فولادي تمركز ما بر بومي س��ازي 
دانش اس��ت كه در اولويت قرار گرفت��ه و تاكنون به 

موفقيت هاي خوبي نيز دست يافته ايم.
وي گفت: ايميدرو با همكاري سازمان زمين شناسي 
و اكتشافات معدني كش��ور توانست به موفقيت هاي 
خوب��ي در بخ��ش اكتش��افات عميق دس��ت يابد و 
پيمانكاران حفاري توانستند خودشان ظرفيت هاي 
جديدي ايجاد كنند و امس��ال ايمي��درو ۳00 هزار 

كيلومتر مربع برنامه اكتشافي جديد در برنامه دارد.
معاون وزي��ر صنعت خاطرنش��ان كرد: وابس��تگي 
كمت��ر صناي��ع معدني به خ��ارج از كش��ور به دليل 
پيچيدگي هاي صنعتي كمتر، س��بب شد تحريم ها 
تأثير كمتري در اين بخش داشته باشد و در اين زمينه 
سرمايه گذاري هايي كه از قبل ايجاد شده بود، اكنون 

به شيوه هاي مختلف در حال اجرا است.
وي اظهار داشت: يك س��ال گذشته بخش معدن و 
صنايع معدني توانس��ت از خام فروشي فاصله بگيرد 
و امروز عم��ده تمرك��ز و اولويت ايمي��درو بر توليد 
محصولات با ارزش افزوده بالا است. بيش از ۲0 درصد 
صادرات غيرنفتي كشور را محصولات معدني تشكيل 

مي دهد كه رقمي در حدود 10 ميليارد دلار است.
به گفته اين مقام مسوول، عمده تمركز ايميدرو اين 
اس��ت كه ارز مورد نياز بخش صنعت را از محل خود 
صنعت تأمين كند كه ش��امل تجهيزات و پروژه هاي 
جديد مي شود. بانك مركزي در اين ارتباط همراهي 
داشته و توانستيم همه تعهدات ارزي را با كمك اين 

بانك و گمرك اجرايي كنيم. اكنون ماهانه بين ۲00 
تا ۳۶0 ميليون دلار ارزش صادرات توليدات فولادي 
اس��ت. غريب پور خاطرنش��ان كرد: امروز در زمينه 
شناسايي ذخاير و پتانس��يل هاي معدني كشور نيز 
ايميدرو بر بحث اكتشافات تمركز دارد و با اكتشافات 
جدي��د ذخاير جديد معدن��ي را شناس��ايي كرده و 
متناسب با آن سرمايه گذاري خواهيم كرد كه درنهايت 

منجر به ارزآوري خواهد شد.
وي اضافه كرد: برنامه شكل گيري صندوق جسورانه 
براي مباحث اكتش��افات معدني تدوين ش��ده و در 
حال آماده س��ازي ب��راي عرضه در بورس اس��ت و با 
آماده شدن اين صندوق، سهامداران مي توانند براي 

سرمايه گذاري بيشتر در بخش معدن مشاركت كنند.
معاون وزير صنعت خاطرنش��ان ك��رد: بخش معدن 
و صنايع معدن��ي از ارزش افزوده بالاي��ي برخوردار 
است و كه مي تواند زمينه مشاركت و سرمايه گذاري 
مردم را با استفاده از اين صندوق هرچه بيشتر فراهم 
كرد. جذابي��ت بخش معدن و صناي��ع معدني براي 
سرمايه گذاري پايين نيست و شايد تاكنون به خوبي 

معرفي نشده است.
وي گفت: اين بخش جذابيت بالايي در بازار سرمايه 
دارد و اين مهم با توجه به سودهايي كه صنايع معدني 
توزي��ع مي كنن��د و ارزش افزوده بالايي ك��ه دارند، 

مشخص است.
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 MDI افزايش توليد 
وكاهش وابستگي كشور  به واردات

وزارت صمت|  معاون ام��ور صنايع وزير صنعت، 
معدن و تجارت از تس��ريع در تامين مواد اوليه يكي 
از بزرگ تري��ن توليدكننده MDI خبر داد و گفت: 
با تامين خوراك شركت كارون و افزايش توليد اين 
واحد صنعتي، ۷۵درصد م��واد اوليه توليد صنايع 
پلي اورتال ها به ويژه صنعت كفش از داخل كش��ور 

تامين خواهد شد   .
فرشاد مقيمي با اشاره به ايجاد بسترهاي لازم براي 
تامين مواد اوليه مورد نياز صنايع از داخل كش��ور و 
كاهش وابس��تگي به خارج اظهار كرد: در راستاي 
انجام ماموريت هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براي تامين مواد اوليه مورد نياز واحدهاي صنعتي و 
براساس گزارش هاي واصله و بررسي هاي انجام شده، 
نشست مشتركي با محوريت افزايش ظرفيت توليد و 
تامين بازار داخلي MDI با دو شركت بزرگ كارون و 
فناوران برگزار شد. مقيمي افزود: در اين نشست پس 
از بحث و بررسي پيرامون تامين محصولات توليدي 
شركت ها و به منظور جلوگيري از رقابت منفي در 
فضاي قيمتي MDIكه تاثير زيادي بر پلي اورتال ها 
به ويژه صنع��ت كفش دارد، مقرر ش��د براي توليد 
حداكثري، تامين خوراك ش��ركت كارون از سوي 
شركت فناوران صورت گيرد. مقيمي با اشاره به تاثير 
افزايش توليد اين ش��ركت بزرگ در روند صعودي 
صادرات صنايع پايين دستي و كاهش ۷۵درصدي 
وابستگي كشور به واردات MDI افزود: افزايش توليد 
MDI در مرحله اول بيش از 100ميليون دلار صرفه 
جويي ارزي براي كشور به همراه خواهد داشت ودر 
زنجيره هاي بعدي توليد نيز منجر به توسعه صادرات 
محصولات با ارزش افزوده بيشتر خواهد شد. معاون 
وزير صنعت خاطرنش��ان كرد: عرضه مناسب اين 
محصول در بورس در كاهش هزينه توليد صنعت 
كفش نيزموثر بوده و منجر به توس��عه صادرات اين 
صنعت خواهد شد، به همين دليل اين شركت با تامين 
خوراك مورد نيازموظف است با 100درصد ظرفيت 
اقدام به عرضه اين محصول در بورس نمايد. افزايش 
عرضه در بورس علاوه بر تامين مواد اوليه مورد نياز 
صنايع پايين دستي در كاهش قيمت MDIموثر 
خواهد بود. وي اين اقدام را در راستاي تسريع در تامين 
مواد اوليه مورد نياز پل��ي اورتال ها و صنعت كفش 
برشمرد و اظهار اميدواري كرد: با توليد اين محصول 
در داخل كش��ور شاهد ايجاد رونق در صنايع مهم و 

مزيت داري همچون صنعت كفش باشيم.

قيمت لبنيات  افزايش يافت
ايس�نا| دبير س��تاد تنظيم بازار از افزايش قيمت 
محصولات لبني در راستاي بالا رفتن قيمت شير خام 
خبر داد و گفت: طي هفته هاي گذشته و پس از ابلاغ 
اين مصوبه، قيمت سه محصول پرلبني مانند شير، 

ماست و پنير نيز افزايش يافته است.
نيمه خرداد ماه امس��ال رضا باك��ري، دبير انجمن 
صنفي صنايع لبني، اعلام كرد كه با توجه به افزايش 
هزينه هاي توليد، قيمت هاي جديد پيشنهادي خود 
براي افزايش 1۴ درصدي قيمت لبنيات را به سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليد كنندگان ارايه داديم 
كه بعد از بررسي و تأييد از سوي اين سازمان به ستاد 

تنظيم بازار براي تصويب و ابلاغ ارسال خواهد شد.
در اين راستا، »عباس قبادي« معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت و دبير س��تاد تنظيم بازار گفت: در 
چهلمين جلسه كارگروه تنظيم بازار مورخ ۲۲ خرداد 
ماه مصوب شد كه قيمت محصولات لبني پرمصرف 
شامل شير، ماست و پنير افزايش يابد كه البته هر كدام 
از اين محصولات در اندازه ها و حجم هاي تعيين شده 
قيمت متفاوتي دارد و براساس همين مصوبه قرار شد 
قيمت محصولات لبني مذكور در ديگر اندازه ها به 
تناسب وزن و درصد چربي توسط سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليد كنندگان تعيين و ابلاغ شود.

وي با بيان اينكه قيمت محصولات لبني در س��اير 
استان ها نيز براساس ميانگين نرخ خريد شير خام 
توسط صنايع لبني و براساس تصميمات كارگروه 
تنظيم بازار استان در سقف قيمت هاي ابلاغي تعيين 
خواهد ش��د، گفت: هم اكنون وضعيت بازار لبنيات 
نسبتاً مس��اعد بوده و همه توليد كنندگان برهمين 

اساس محصولات خود را عرضه مي كنند.

قيمت لوازم يدكي 
موتورسيكلت   افزايش يافت

ايس�نا| رييس اتحاديه توليدكنندگان قطعات و 
تعمي��ركاران دوچرخه و موتورس��يكلت از افزايش 
قيمت لوازم يدكي موتورسيكلت خبر داد. لوازم جانبي 
موتورس��يكلت به ميزان نياز در بازار وجود دارد اما با 
افزايش قيمت قابل توجهي همراه شده و متأسفانه 
در زمين��ه واردات، قيمت گذاري كالا و بررس��ي ارز 
تخصيص داده شده به اين محصولات نظارتي وجود 
ندارد. مصطفي صفرخاني با بيان اينكه افزايش قيمت 
لوازم جانبي تأثير قابل توجهي بر تعمير موتورسيكلت 
داشته اس��ت، افزود: بازار تعميرات موتورسيكلت با 
ركود مواجه است و بسياري از موتورهاي مصرفي نياز 
به تعميرات دارند با اين حال در پي افزايش هزينه هاي 
خان��وار و كاهش قدرت خريد، مراجعه به واحدهاي 
تعميرگاهي كاهش يافته و اولويت افراد تعمير وسايل 
نقليه موتوري خود نيست. وي در پاسخ به اين سوال كه 
آيا اتحاديه براي تعميرات موتورسيكلت نرخ دستوري 
و رسمي اعلام مي كند، يادآور شد: در سال هاي اخير 
نرخ دستوري به واحدها اعلام نشده و نرخ تعميرات بر 
پايه شرايط رقابتي از سوي واحدهاي صنفي تعيين 
مي شود و اتحاديه تنها به شكايت در رابطه با دستمزد 
و تعميرات موتورسيكلت رسيدگي مي كند. صفرخاني 
نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت مبني بر ارايه نرخ 
ازسوي اين نهاد را غيرمنطقي دانست و گفت: بايد نرخ 
ازسوي اتحاديه تعيين، از سوي اتاق اصناف تصويب 
و ازس��وي وزارت صنعت، معدن و تجارت نظارت و 
پيگيري ش��ود، اما وزارت صنعت، معدن و تجارت 
رويه اي كاملًا خلاف جهت را در دستور كار خود دارد.

  تلاش براي حفظ واحدهاي صنعتي موجود، 
ارايه مش�وق هايي ب�ه بنگاه ه�اي صنعتي 
منتخب نظير معافيت مالياتي و دسترسي به 
تسهيلات ضروري، جلوگيري از تصميمات 
خلق الساعه و يك شبه، جلوگيري از افزايش 
مجدد نرخ ارز و تلاش براي ساماندهي به بازار 
ارز، و درنهايت تلاش براي برقراري ثبات در 
اقتص�اد از طريق تقويت روابط سياس�ي با 
كشورها« جزو راهكارهاي كوتاه مدتي بود 

كه از سوي شافعي پيشنهاد شد

برش
  اصلاح نظام انگيزشي به نفع بخش هاي 
تولي�دي- صنعت�ي«، »بهب�ود محي�ط 
كسب وكار و تصويب قانون آن«، »حركت به 
سمت ارتقاي بهره وري با كاهش هزينه هاي 
توليد از طريق اصلاح رويه هاي توليدي و به 
كارگيري تجهيزات و فناوري هاي مدرن« 
و در نهاي�ت »توجه به صرفه هاي ناش�ي از 
مقي�اس«، از ديگر راهكارهايي اس�ت كه 
بنابه توضيحات ش�افعي بايد در درازمدت 

و در نقشه راه توليد صنعتي ترسيم شوند

برش
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كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

ديروز وزراي اوپك در وين جمع شدند و وزير نفت ايران به روند تصميم گيري ها معترض شد 

نشست اوپك براي تمديد توافق اوپك پلاس، بر نرخ هاي نفت اثرگذار بود

مركز پژوهش هاي مجلس بررسي كرد

يك تنه عليه يك جانبه گرايي  در اوپك

رشد 5‚2 درصدي برنت در اول هفته بازار نفت

چالش هاي ايران در حوزه هاي نفت، گاز و پتروشيمي

گروه انرژي| نادي صبوري|
ديروز كش�ورهاي اوپ�ك براي ص�د و هفتاد و 
ششمين بار دور هم جمع شدند تا تصميم بگيرند 
براي بازار نفت بايد چه كرد؟ نشس�ت ديروز هر 
چند پيش بيني مي شد بي حاشيه و بي رمق باشد 
با ورود بي ژن زنگنه وزير نفت ايران شور و هيجاني 
به خ�ود گرفت. زنگنه ب�ه »يكجانبه گرايي« در 
تصميم گيري براي بازار در اوپك معترض ش�د، 
اين صحبت هاي او بعد از اين مطرح مي ش�د كه 
عربستان و روسيه در حاش�يه نشست جي 20 
نش�ان دادند توافق كردند طرح كاهش توليد را 
9 ماه ادامه دهند، انگار كه نظر كشورهاي ديگر 
در اي�ن زمينه در نظر گرفته نش�ده اس�ت. هر 
چند وزراي انرژي هر دو كشور ديروز به اشكال 
مختلف حداقل در ظاهر نشان دادند منظورشان 

اين نبوده است. 

نشست 175 سازمان كشورهاي صادركننده نفت خام 
بر خلاف نشست پيشين در فضايي سرد و بي هيجان 
شروع شد، نشس��ت قبلي در هواي سرد دسامبر وين 
و در روزهايي كه اين ش��هر آماده برگزاري جشن سال 
نو مي ش��د با تنور ماجراهاي قبل از نشست گرم شده 
بود. برايان هوك نماين��ده امريكا در امور تحريم، قبل 
از شروع نشست 175 به ديدن خالد الفالح وزير انرژي 
عربستان رفته بود، اتفاقي كه براي ايران خوشايند نبود 
و در ادامه مخالفت ايران با طرحي كه خواستار اين بود 
كه اين كشور هم توليدش را كم كند، نشست را به روز 

دوم كشاند. 
اين بار اما ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه يك روز 
قبل از شروع نشست هيجان آن را با اعلام اين خبر كه 
اين كشور و عربستان براي تمديد طرح كاهش توليد به 
مدت 9 ماه توافق كردند از بين برد. سازمان اوپك براي 
دهه ها اين طور كار مي كرد كه هر تصميمي در داخل 
نشست به راي گذاش��ته مي شد و حتي مخالفت يك 
كشور باعث مي شد تصميم نهايي نشود. صحبت هاي 
پوتين اين نظم چند ده ساله را بر هم زد، نمايش در وين 
شروع ش��د و پادشاه به خيابان آمد اما صدايي از كسي 
برنخاست تا اينكه يكي از ميان جمعيت داد زد: پادشاه 

لباس ندارد. 
او بيژن زنگنه بود، وزير نفت ايران كه طولاني ترين سابقه 
حضور در نشست هاي اوپك را دارد. زنگنه وقتي داشت 
به هتل كوبورگ هتل مشهور در مذاكرات هسته اي ايران 
كه اين بار براي اقامتش انتخاب ش��ده بود وارد مي شد 
بين خبرنگارها حاضر ش��د، او اما نه از صرف »ايران« و 
مشكلات فعلي كشور بلكه از چالشي بزرگ تر حرف زد. 
ايرنا مي نويسد كه او به خبرنگاران گفت: »اين روال اوپك 
نبوده است كه يكي دو نفر خارج از اوپك توافق كنند و 
بر توافق خود در اوپك مهر تاييد بزنند. اين بزرگ ترين 
خطري است كه اوپك با آن روبروست. اين اوپك را به 

سمت مرگ مي برد.«
زنگنه گفت: »اوپك به صحبت، مشورت و تصميم گيري 
جمعي براي مس��ائل ني��از دارد؛ ما اينجا نيس��تيم تا 
تصميم هايي را كه در بيرون گرفته مي شود، اجرا كنيم. 

معتقدم اگر اوپك مي خواهد زنده بماند، بايد تصميماتش 
را در داخل اوپك بگيرد، نه اينكه دستورالعمل را از خارج 

اوپك دريافت كند.« 
البت��ه خيلي از كهن��ه كاران اوپ��ك اصطلاحي دارند 
كه مي گويند اوپك جاي ماهي هاي درش��ت اس��ت و 
ماهي هاي كوچك راه آنها را دنبال مي كنند، در اينجا 
حتي دوراني نيز به چشم مي خورد كه تصميم ها بيشتر از 
طرف ايران و عربستان گرفته مي شد و چند كشور ديگر 
به آن اعتراض مي كردند. مثلا گابن و اكوادور اواخر دهه 
80 با همين استدلال از اوپك رفتند. اما به قول يكي از 
قديمي هاي اوپك بين ايرانِ بنيان گذار سازمان و اكوادور 

و اوپك تفاوت وجود دارد. 
به هر روي ش��انا س��اعت 15:43 دقيقه به وقت تهران 
نوشت كه با درخواست دبيركل و رييس دوره اي اوپك، 
نشست سه جانبه بيژن زنگنه وزير نفت ايران با محمد 
سانوسي باركيندو، دبيركل اوپك و مانوئل كودور رييس 

دوره اي اوپك برگزار شد.
ساعت 16:20 دقيقه به وقت تهران، رضا زندي خبرنگار 
كه در وين حضور دارد نوشت كه مذاكرات سختي در 
جريان اس��ت و ثامر غضبان وزير نفت ع��راق در حال 

مذاكره با بيژن زنگنه وزير نفت ايران است.
ايران پيشتر نيز به دنبال اينكه روسيه تصميم گرفت روز 
نشست اوپك را جابه جا كند با اين تصميم مخالفت كرد.

البته باي��د اين را هم در نظر گرفت كه برخي باور دارند 
اوپك در دوران رياس��ت جمهوري دونالد ترامپ بدون 
روس��يه ش��انس زيادي براي پيش روي ندارد. ترامپ 
بارها از توييتر خود براي حمله به اوپك استفاده كرده 
و لايحه نوپك را هم احيا كرده است. اين لايحه مدعي 
است اوپك يك كارتل است كه اعضايش قيمت نفت را 
مونوپولي مي كنند و در نتيجه امريكا بايد آن را به دادگاه 
بكشاند. ماجرا تا چند ماه پيش هم داغ بود اما در ادامه 
آتش آن كمرنگ شد و حداقل اخيرا خبر خاصي درباره 

آن به گوش نرسيده است. 
قيمت نفت خام يك ماه اخير اوضاع نسبتا بهتري را در 
قياس با روزهاي آخر ماه مي تجربه كرد. دقيقا يك ماه 
پيش مصادف با 29 مي بود كه نفت خام كف قيمتي 70 
دلار در هر بشكه را هم رد كرد و تحت تاثير بالا گرفتن 
تنش تجاري بين امريكا و چين به 68 دلار در هر بشكه 
افت كرد. كاهش قيمت نفت همينجا هم متوقف نشد و 
سطح قيمت را تا 12 جولاي به كمتر از 60 دلار در هر 
بشكه هم رساند. سطحي از قيمت كه شايد حتي براي 
مصرف كننده هاي نفت هم آنقدر خوشايند نباشد. بعد 
وضعيت كمي تغيير كرد و از يك طرف با بروز نشانه هايي 
از طرف اوپك كه طرح كاهش توليد را ادامه مي دهد، 
از يك طرف با چند تنش در اطراف تنگه هرمز و از يك 
جهت هم با بهبود نسبي تنش تجاري بين امريكا و چين 

قيمت كمي تقويت شد. 
اگر بخواهيم به نشس��ت اوپك برگرديم، بيژن زنگنه 
س��اعت 17: 10 دقيقه به وقت تهران، بعد از اينكه در 
طبقه دوم دبيرخانه اوپك با چند تا از وزراي نفتي اين 
سازمان ديدار دوجانبه كرد، وارد محل نشست وزرا شد، 
همين موقع بود كه پخش زنده وب سايت اوپك در حال 
مصاحبه با هليما كرافت استراتژيس��ت ارشد كالا در 

شركت “آر بي سي كپيتال ماركتس بود كه هميشه در 
نشست هاي اوپك حضور دارد. خبرنگاران از در ورودي 
با شتاب و در حال دويدن وارد شدند و به دو گروه تقسيم 
شدند، يك گروه به ميز خالد الفالح وزير انرژي عربستان 

رفتند و گروه ديگر به ميز بيژن زنگنه وزير نفت ايران. 
نكته جالب توجه اين نشست كه مورد اشاره انيه ترينر 
مجري پخش زن��ده اوپك هم قرار گرفت اين بود كه با 
وجود اينكه نتيجه نشس��ت ديروز اوپك قبل از شروع 
تقريبا مشخص شده بود، استقبال ژورناليست ها از آن 
خيلي شديد بود و حتي در حالي كه قبلا بيشتر نماينده 
رسانه هاي اقتصادي در اين برنامه حاضر مي شدند اين بار 
نماينده رسانه هاي عمومي مثل بي بي سي يا خبرگزاري 

تركيه و مواردي از اين دست در برنامه حاضر شدند. 
اين ماجرا از ديد فريدون بركشلي كه سال ها عهده دار 
عنوان نماينده ايران در اوپك بوده و ركورد بيش��ترين 
تعداد حضور در نشست هاي اوپك را دارد هم دور نماند. 
او در ايميل��ي براي »تعادل« نوش��ت: »اين اجلاس با 
استقبال كم نظير خبرنگاران، تحليلگران و صاحب نظران 
روبرو ش��ده و خيلي شلوغ است. در حالي كه نتايج آن 
خيلي پيش بيني شده به نظر مي رسد. شايد يك دليل 
آن مسائل سياسي و كشمكش هاي ژيو پليتيك است 
و دوم و ش��ايد مهم تر اين اس��ت كه اين اجلاس طيف 

گسترده اي را در گير مي كند. توليد كنندگان متعدد 
با ديدگاه هاي متنوع، مصرف كنن��دگان، بيمه گران، 

بانكداران، سياست گذاران و استراتژيست ها«
بالاخره س��اعت 17:30 به وقت ته��ران، پخش زنده 
وب سايت اوپك قطع شد تا ما اين طور متوجه شويم كه 
نشس��ت وزراي اوپكي پشت درهاي بسته شروع شده 
است. در اين بين تكه تكه هاي پرسش هاي خبرنگاران 
از وزراي حاضر در جلس��ه در اين سو و آن سو به چشم 
مي خورد. يك��ي از بامزه ترين آنها را بايد فيلم كوتاهي 
دانس��ت كه رضا زندي روي توييترش گذاش��ت. او از 
بيژن زنگنه وزير نفت پرسيد آيا وزرايي كه قبل از شروع 
نشس��ت به ديدنش رفتند مي خواستند از او دلجويي 
كنند كه در حاشيه جي 20 ايران نبوده و توافق شده؟ 
وزير نفت با خنده و صورتي بشاش جواب داد: خيلي از 
اون ها كه اصلا نقشي در اون نداشتند، خبرنگار ادامه داد 
كه بعضي هايش��ان داشتند، زنگنه خنديد و گفت كلا 

احساس من امروز خيلي خوب است. 
وزير نفت اين را هم گفت كه به اصل تصميمي كه براي 
كاهش 9 ماه��ه توافق گرفته ش��ده اعتراضي ندارد و 
نكته اش درباره روش اين تصميم گيري كه او اصطلاح 
»تصميم سازي« را برايش اس��تفاده كرد بوده. زنگنه 
گفت در كميته فني اين مسائل بررسي شده بوده است.

البته وزير نفت صبح در بدو ورود به هتل كوبورگ هم 
همين مساله را به شكلي ديگر تكرار كرده و گفته بود كه 
آيا من مشكلي با كاهش توليد ندارم؛ مشكل و گرفتاري 

اصلي اوپك در حال حاضر، يكجانبه گرايي است.
در ساعاتي كه وزرا پشت درهاي بسته به مذاكره مشغول 
بودند خبري ديگر هم منتشر شد كه خالد الفالح وزير 
انرژي عربستان قبل از شروع رسمي نشست توضيح داده 
كه هيچ تصميم قطعي گرفته نشده ولي ديگر كشورها 
بايد به اين مساله توجه كنند كه روسيه و عربستان دو 

توليدكننده بزرگ نفت خام هستند. 
طبق تازه ترين گزارش اوپك، منابع ثانويه گزارش كردند 
كه عربستان در ماه مي روزي 9 ميليون و 690 هزار بشكه 
نفت خام توليد كرده است. روسيه مانند كشورهاي اوپك 
آمار رسمي توليدش را اعلام نمي كند ولي رقم توليدش 

به عربستان نزديك است. 
با تمام مس��ائل مطرح ش��ده، همانطور كه انتظارش 
وجود داشت نشست ديروز اوپك با وجود گرد و خاك 
حساب ش��ده اي كه بيژن زنگنه ابتداي روز به پا كرد، 
نشستي كم دردس��ر بود كه به توافق براي ادامه يافتن 
طرح كاهش توليد نفت خام تا 9 ماه ديگر منتهي شود. 
امروز هم غير اوپكي ها به اعضاي اوپك مي پيوندند تا از 

طرف آنها نيز اين تصميم حمايت شود. 

رويترز|
قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار جهاني تحت 
تأثير نزديك شدن به نشس��ت 176 اوپك حدود 2.5 
درصد افزايش يافت. در اين نشس��ت كه روز دوشنبه 
برگزار شد قرار است اوپك و متحدانش درباره تمديد 

توافق كاهش توليد نفت تصميم گيري كنند.
بهاي معاملات آتي نفت برنت يك دلار و 72 سنت يا 
2.7 درصد افزايش يافت و به 66 دلار و 46 سنت در هر 
بشكه رس��يد. بهاي معاملات آتي نفت امريكا نيز يك 
دلار و 52 سنت يا 2.6 درصد افزايش يافت و به 59 دلار 
و 99 سنت رسيد.به گزارش رويترز، ايران روز دوشنبه به 

جمع توليدكنندگان برتر توافق اوپك پلاس )عربستان 
س��عودي، عراق و روسيه( پيوس��ت تا در شرايطي كه 
اقتصاد جهاني در حال تضعيف اس��ت، از سياستي با 

هدف افزايش قيمت نفت خام حمايت كند. 
مقامات اوپك و ساير توليدكنندگان نفت شامل روسيه 
روز دوشنبه ديدارهاي رسمي خود را در وين آغاز كردند. 
اين توليدكنندگان مصمم هستند به كاهش توليد نفت 
خود با هدف تقويت قيمت ها در برابر رشد بي وقفه عرضه 
در خارج از اوپك به خصوص امريكا، ادامه دهند.اوپك و 
10 كشور توليدكننده غيراوپك كه در رأس آنها روسيه 
قرار دارد از س��ال 2017 با هدف جلوگيري از ريزش 

قيمت هاي نفت و مقابله با مازاد عرضه در بازار كه ناشي 
از جهش چشمگير توليد نفت شيل امريكا بوده است 

توليد خود را محدود كرده اند.
ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه، روز شنبه اعلام 
كرد با عربستان س��عودي براي تمديد كاهش توليد 
1.2 ميليون بشكه در روز يا معادل 1.2 درصد تقاضاي 
جهاني به مدت شش تا 9 ماه تا دسامبر سال 2019 يا 

مارس سال 2020 به توافق رسيده است.
خالد الفالح، وزير انرژي عربستان سعودي بيان كرد كه 
توافق به احتمال زياد تا 9 ماه تمديد مي شود و به نظر 
نمي رسد كه كاهش بيشتر توليد نفت ضرورت داشته 

باش��د.تحليلگران گروه بانكي ANZ در يادداش��تي 
نوشتند: اگرچه توافق براي تمديد كاهش توليد نفت 
بايد از سوي همه اعضاي گروه اوپك پلاس تأييد شود، 

اما به نظر مي رسد كه اين كار تقريباً انجام شده است.
اس��تفن اينس از شركاي ش��ركت ونگارد ماركتس، 
اظهار كرد: قيمت نفت ممكن اس��ت در ميان مدت به 
دليل تنش هاي ژئوپلتيكي در خاورميانه و همچنين 
اقدام بانك مركزي چين براي تسهيل سياست پولي 
پشتيباني ش��ود.قيمت هاي نفت در ماه هاي اخير از 
رشد عرضه امريكا و كندي رشد اقتصاد جهاني تحت 
فشارهاي كاهشي قرار گرفتند.بر اساس گزارش رويترز، 

اداره اطلاع��ات انرژي امري��كا در جديدترين گزارش 
ماهانه خود اعلام كرد: توليد نفت خام امريكا در آوريل 
به ركورد ماهانه جديد 12.16 ميليون بش��كه در روز 
صعود كرده است.در اين بين بازارهاي مالي از تحولات 
اخير در روابط امريكا و چين پس از ديدار سران دو كشور 
و موافقت آنها براي از سرگيري مذاكرات تجاري رونق 
پيدا كردند.با اين حال تحليلگران بانك س��يتي اعلام 
اين خبر را يك آتش بس موقت براي كاهش تنش هاي 
تجاري و جنگ تعرفه اي مي بينند و نسبت به اينكه دو 
 طرف بتوانند به زودي به يك توافق دس��ت پيدا كنند 

بدبين هستند.
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 كارت سوخت
در آستانه راه اندازي

ايلن�ا| رواب��ط عمومي ش��ركت ملي پخش 
فرآورده ه��اي نفتي ايران ط��ي توضيحاتي به 
دارن��دگان كارت هوش��مند س��وخت توصيه 
كرد كه حداقل تا پايان تيرماه يك بار با كارت 

سوخت شخصي خود سوخت گيري كنند.
در مت��ن اين توضيحات آمده اس��ت: »نظر به 
اجراي مصوبات دولت و مجلس شوراي اسلامي 
و با توجه به برنامه عرضه بنزين با اس��تفاده از 
كارت هوشمند سوخت از 20 مرداد ماه امسال، 
روابط عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي اي��ران توصيه مي كند به منظور كس��ب 
اطمين��ان از صحت عملكرد كارت س��وخت، 
مالكان تمامي خودروها و موتورس��يكلت ها تا 
پايان تيرماه حداقل يك بار از كارت س��وخت 
ش��خصي خود اس��تفاده و در صورت بروز هر 
 گون��ه مش��كل احتمال��ي، به آدرس س��ايت

wwww.niopdc.ir مراجعه كنند«.

رشد نفت شيل در سرازيري
ايس�نا| نرخ رشد س��ريع صنعت نفت شيل 
امريكا احتمالًا س��ال گذش��ته ب��ه پيك خود 
رسيد و به دليل درخواست سود مالي از سوي 
سرمايه گذاران بر س��ر افزايش توليد، آهسته 

شده است.
چهار شركت تحقيقاتي انرژي و دولت امريكا 
پيش بيني كرده اند حدود 1.3 ميليون بشكه 
در روز توليد جديد نفت ش��يل امريكا امسال 
وارد بازار مي ش��ود كه در مقايسه با حدود 1.5 
ميليون بش��كه در روز در س��ال 2018 كمتر 

است.
نرخ رشد آهسته تر به اوپك و متحدانش كه از 
ژانوي��ه با هدف جلوگيري از اش��باع عرضه در 
بازار نفت، كاهش توليد 1.2 ميليون بشكه در 
روز را اجرا كرده اند ام��كان مي دهد از كاهش 
بيش��تر توليد اجتناب كنند. اما از سوي ديگر 
ش��ركت هاي خدمات انرژي كه اميدوار بودند 
توليدكنندگان ش��يل بودجه حفاري خود را 

افزايش دهند را تحت فشار قرار مي دهد.
نرخ رشد س��ريع ش��يل در يك دهه گذشته، 
جري��ان تجارت را تغيي��ر داده و اوپك را وادار 
كرده اس��ت براي تقويت قيمت ها، توليد خود 
را محدود كند. انتظار مي رود وزيران اوپك در 
ديدار روز جاري خ��ود در وين با تمديد توافق 

كاهش توليد موافقت كنند.
بر اس��اس گ��زارش رويترز، ش��مار دكل هاي 
حفاري نفت كه معياري براي س��نجش توليد 
آينده است در ژوئن به پايين ترين سطح در 16 
ماه اخير سقوط كرد كه به دليل كاهش بودجه 

حفاري شركت هاي شيل بود.

 ناتواني كره
از جايگزيني نفت ايران

تس�نيم| در پي خ��ودداري امريكا از تمديد 
معافيت ها از تحري��م نفتي ايران، واردات نفت 
ك��ره جنوبي در ژوئن 14.4 درصد نس��بت به 
مدت مشابه سال قبل كاهش يافت و به 83.9 

ميليون بشكه رسيد.
اطلاعات اوليه وزارت تجارت، صنعت و انرژي 
كره جنوبي نش��ان مي ده��د واردات نفت اين 
كش��ور در ژوئن 14.4 درصد نس��بت به سال 
قبل كاه��ش يافته و به 83.9 ميليون بش��كه 

رسيده است.
ك��ره جنوبي در ژوئ��ن 2019، 83.9 ميليون 
بشكه و در مي 2019، 84.1 ميليون بشكه نفت 
وارد كرد، در حالي كه واردات نفت اين كشور 

در ژوئن 2018 برابر با 98 ميليون بشكه بود.
در اين آمار اشاره اي به كشورهاي صادركننده 
نفت به كره نشده است اما در حالي واردات نفت 
كره جنوبي در م��اه ژوئن كاهش قابل توجهي 
داش��ته اس��ت كه دولت امريكا در م��اه مي از 
تمديد معافيت اين كش��ور براي واردات نفت 
ايران خودداري كرده اس��ت. كل واردات نفت 
كره در ماه مي 11.6 درصد نسبت به سال قبل 

كاهش داشت.
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ايسنا|
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در گزارشي 
به بررسي چالش ها و راهكارهاي رونق توليد در سال 

1398 در بخش نفت و گاز پرداخت.
دفت��ر مطالعات ان��رژي، صنعت و مع��دن اين مركز 
طي گزارش��ي با عنوان »چالش ها و راهكارهاي رونق 
تولي��د در س��ال 1398 )بخش نف��ت و گاز( « آورده 
است؛ نامگذاري سال 1398 با عنوان »رونق توليد« 
از سوي مقام معظم رهبري نش��ان دهنده اهميت و 
حساس��يت مساله در مقطع فعلي اس��ت. بطور كلي 
در س��اليان اخير براي بهبود وضعيت توليد در كشور 
قوانين و دستورالعمل هاي متعددي تصويب و صادر 
شد، اما عملكرد اينگونه قوانين متناسب با انتظارات و 

ظرفيت هاي كشور نبود.
بر اس��اس اين گزارش، مس��ائلي همچون نداش��تن 
هدف واحد و مشترك بين دستگاه ها، نبود استراتژي 
براي توس��عه صنعتي، ناهماهنگي بين دستگاهي، 
بوروكراس��ي هاي اداري، عملياتي نب��ودن و زمانبر 
ب��ودن قراردادها و ضمانتنامه ه��ا، برخي مصوبه ها و 
دستورالعمل هاي دس��ت وپاگير، مشكلات بانكي و 
شرايط سياسي بين المللي و منطقه اي حاكم و نوسان 
نرخ ارز عمده چالش هاي پي��ش روي رونق توليد در 

صنعت نفت و گاز كشور است.

بر اساس مطالعات مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي از جمله سياست ها و راهكارهاي پيشنهادي كه 
براي رفع چالش هاي اين صنعت در زمينه رونق توليد 
مي توان بيان كرد مي توان به همراهي دولت با بخش 
خصوص براي بهبود وضعيت تكنولوژيكي )با همراهي 
قطب هاي علمي و فناوري(، تجميع تقاضاها به منظور 
ايجاد مزيت رقابتي، پشتيباني مالي طرح ها، اجراي 
موثر قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي 
در تأمين نيازهاي كش��ور و حمايت از كالاي ايراني، 
تشكيل كارگروه تخصصي اجراي اين قانون زيرنظر 

يكي از كميسيون هاي تخصصي مرتبط اشاره كرد.
همچنين تقويت دانش فني، آموزش نيروي انساني 
ماه��ر و كارآمد، به روز كردن تجهيزات توليد با دانش 
فني روز، توسعه فرهنگ كارگروهي ميان شركت هاي 
داخلي، جداس��ازي مديريت از مالكيت ش��ركت ها، 
بومي كردن و پياده س��ازي الگوي ه��اي موفق، ايجاد 
مهارت هاي رقابت در عرصه بين المللي، اشتغال زايي 
براي توس��عه ملي، تس��هيل در انجام امور گمركي، 
تسهيل و گشايش در اعتبارات اسنادي، كاهش هزينه 
مبادله، متقبل ش��دن ريس��ك تصميمات سياسي 
توس��ط حاكمي��ت و دولت كه به بخ��ش خصوصي 
تحميل مي ش��ود و پرداخت هزينه مبادله ناش��ي از 
اينگونه تصميمات توسط دولت به فعالان اقتصادي 

و كارآفرينان و كاهش زمينه هاي رانت جويي از ديگر 
سياس��ت ها و راهكارهاي پيش��نهادي كه براي رفع 

چالش هاي اين صنعت در زمينه رونق توليد است.
دفت��ر مطالعات ان��رژي، صنعت و مع��دن اين مركز 
همچنين در گزارشي با عنوان »چالش ها و راهكارهاي 
رون��ق توليد در س��ال 1398 )صنايع پايين دس��تي 
پتروشيمي( « آورده است؛ هدف گزارش حاضر بررسي 
چالش هاي صنايع پايين دس��تي پتروشيمي و ارايه 
راهكارهايي براي حل آنها در سال رونق توليد بوده و 
راهكارهاي ارايه شده عمدتاً متمركز بر جلوگيري از 

تعميق ركود و استفاده از ظرفيت هاي موجود است.
بر اساس اين گزارش با توجه به اينكه يكي از الزامات 
توسعه صنايع پايين دس��تي پتروشيمي تأمين مواد 
اوليه مورد نياز اين صنايع اس��ت، ابتدا سهم توليدات 
صنايع بالادستي پتروشيمي در تأمين نياز بازار داخل 
بررس��ي ش��د و در س��ال 1397 از 3/53 ميليون تُن 
محصول پتروشيمي توليد شده در صنايع بالادستي 
پتروشيمي نزديك به 38 ميليون تُن آن قابل فروش 
بوده ك��ه حدود 5/8 ميليون تُ��ن آن بطور خالص در 

داخل به فروش رفت.
بر اساس مطالعات مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي، واقعيت اين است كه روند توليد محصولات 
صنايع بالادستي پتروشيمي كشور طي سال هاي اخير 

هم راستا با نياز صنايع پايين دستي پتروشيمي نبوده 
است. بطوري كه در مورد برخي از محصولات انحصار 
در فروش وجود دارد و زماني كه واردات اين محصولات 
با چالش مواجه شود، سبب بروز التهاب در بورس كالا، 
افزايش سقف رقابت و به تبع آن افزايش قيمت مواد 

اوليه توليدكننده داخلي مي شود.
اين گزارش مي افزايد: در مورد برخي از محصولات نيز 
كه كمبود توليد در كشور وجود ندارد، گاهي به دليل 
نوسان در عرضه و كنترل قيمت توسط توليدكنندگان، 
سقف رقابت در بورس كالا افزايش مي يابد و تفاوت نرخ 
ارز نيمايي و نرخ ارز غيررسمي نيز از ديگر دلايل ورود 
تقاضاي سوداگري در بورس كالا و البته ضعف سامانه 
بهين ياب در غربالگري اين تقاضاهاست و نيز انتظارات 
تورمي، مجوز خري��د محصولات خارج از بورس براي 
كالاهاي استراتژيك، از ديگر دلايل ايجاد التهاب هاي 

مقطعي در بورس كالاست.
بر اين اساس هدفمند نبودن سياست هاي حمايتي به 
تناسب ارزش افزوده، مشكلات مربوط به واردات مواد 
افزودني صنايع پايين دستي، مسائل مرتبط با تعيين 
ارزش پايه ه��اي صادراتي، تعدد دس��تورالعمل هاي 
صادر شده، نوسان نرخ ارز و بي ثباتي قيمت مواد اوليه 
و افزايش هزينه هاي مبادله از ديگر مشكلات صنايع 

پايين دستي پتروشيمي است.

  با وجود اينكه نتيجه نشست ديروز اوپك قبل از شروع تقريبا مشخص شده بود، استقبال ژورناليست ها از آن خيلي شديد بود و حتي در حالي كه قبلا بيشتر 
نماينده رسانه هاي اقتصادي در اين برنامه حاضر مي شدند اين بار نماينده رسانه هاي عمومي مثل بي بي سي يا خبرگزاري تركيه و مواردي از اين دست در برنامه 
حاضر شدند. اين ماجرا از ديد فريدون بركشلي كه سال ها عهده دار عنوان نماينده ايران در اوپك بوده و ركورد بيشترين تعداد حضور در نشست هاي اوپك 

را دارد هم دور نماند. او در ايميلي براي »تعادل« نوشت: »شايد يك دليل آن مسائل سياسي و كشمكش هاي ژيو پليتيك است.«
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نگاهي به عوامل موثر بر ضعف سيستم آموزشي

نظام آموزشي نخبه كوب

اينفوگرافي پناهجويانبحران پناهجويان در جهان 

نويسنده:  احسانشاهقاسمي | 
عضوهي�اتعلميدانش�كدهعل�وماجتماعي

دانشگاهتهران|
اصط��اح نخبه كوب��ي )dumbing down( از دهه 
۱۹۸۰ در امريكا رواج ياف��ت تا خطر تضعيف روزافزون 
آموزش و پرورش در اين كش��ور را گوش��زد كند. پس از 
ش��ورش هاي دهه هاي۶۰ و ۷۰، عملگراي��ان امتيازات 
زيادي به گروه هاي مختل��ف دادند و يكي از اين گروه ها 
دانش آموزاني بودند كه دوست نداشتند درس بخوانند 
اما دوست هم نداشتند كه مدرسه را رها كنند. به خوبي 
به خاطر دارم كه در نوجواني كه، مثا، سوداي شركت در 
المپيادهاي رياضي و فيزيك را داشتم و سوال هاي مربوط 
به المپيادها در كشورهاي مختلف را مي خواندم، يكي از 
ضعيف ترين اين سوالات متعلق به كشور امريكا بود.  نتيجه 
اين فرآيند اين بوده اس��ت كه بنياد ملي سياست امريكا 
مي گويد امروز بيش از ۷۰ درصد فارغ التحصيان مقاطع 

دكتري در امريكا، خارجي هستند.
البته اينها با ب��ورس و امكانات عال��ي و اهرم هاي ديگر 
امريكايي خواهند شد و به كشور امريكا خدمت خواهند 
كرد؛ در س��ال ۲۰۱۵ ب��روس اي. وولي، رييس س��ابق 
دپارتمان مهندسي برق در دانشگاه استنفورد اعام كرد 
»بدون شك بهترين دانشگاه جهان در پرورش دانشجويان 
كارشناسي مهندسي برق، دانشگاه شريف در تهران است. 
]امس��ال[ ۱۵ نفر از آنان مستقيما گرين كارت گرفتند 
و در استنفورد مش��غول تحصيل در مقطع كارشناسي 

ارشد هستند«.
 مي توان درباره فرار مغزها، استعداد ايراني ها، يا اهميت 
ايجاد محيط امن��ي براي پرورش نخبگان صحبت كرد، 
ام��ا آن چه در بح��ث كنوني براي ما مهم اس��ت، ضعف 
نظام آموزش در امريكا در پ��رورش دانش آموزان توانا، و 
وابستگي دانشگاه هاي اين كشور كه بدون شك بهترين 
دانشگاه هاي جهان هستند، به نيروهاي پرورش يافته در 

ديگر كشورهاي جهان است.
كش��ور امريكا مي تواند ضعف هاي آموزش��ي خود را با 
استفاده از نخبگان كشورهاي ديگر جبران كند، اما ما چه؟ 
اگر وضعيت آموزش و پرورش در كشور ما به روشي كه در 
دو دهه گذشته اداره شده پيش برود، تنها يك دهه بعد 
نه تنها براي نخبگان ما فرش قرمز پهن نخواهند كرد، بلكه 
بايد خودمان براي تامين نيروي انساني توانا، دست نياز 
به سوي ديگر كشورهايي كه آموزش و پرورش نيرومند 

دارند دراز كنيم.
متاسفانه همان عادت بد نياز به راضي نگه داشتن همه، در دو 
دهه گذشته و حتي پيش از آن باعث شده روز به روز آموزش 
ما ضعيف تر ش��ود. در آغاز، نظام جديد تحصيلي در دهه 
۱۳۷۰ نظام قديم را به صورت كامل دگرگون كرد و درس ها 
را از حالت سالي به حالت واحدي درآورد. سپس، از همين 

گذار استفاده شد و سر و ته بسياري از درس ها زده شد.
هر سال به بهانه هاي مختلف كتاب هاي ما ساده تر شدند و 
در نهايت ديدند كار به خوبي پيش نمي رود، اعام كردند 
مردودي به بچه ها فش��ار مي آورد و آن را حذف كردند. 

سپس نوبت به حذف مشق شب و پيك نوروزي رسيد.
در واقع، نظام آموزشي تنبل پسند ما، هيچ معياري براي 
ارزيابي دانش آموزان باقي نمي گذارد. نظام آموزشي ما، با 
خيانت به فلسفه وجودي خود، مي خواهد همه را راضي 
ن��گاه دارد. پ��س از بيش از يك دهه ك��ش و واكش، حالا 
قرار شده كنكور هم برداشته شود و دانشگاه ها خودشان 
دانشجويان شان را انتخاب كنند. روي كاغذ اين كار يك كار 
درست و لوكس است. بانيان اين ايده مي گويند دانشگاه هاي 
بزرگ در دنيا به اين روش دانشجو انتخاب مي كنند، كنكور 
يعني ارزيابي ۱۲ سال كار يك دانش آموز در چند ساعت و 

كنكور فشار رواني زيادي بر بچه ها مي آورد.
درباره ايده نخس��ت باي��د بگويم كه گرچه بهتر اس��ت 
دانش آموزان به روش هاي حرفه اي تري در آزمون ورودي 
دانشگاه ها شركت كنند، اين كار در ايران عملي نيست. 
متاسفانه در كشور ما نيروهايي غير از نيروهاي آشكار در 
حال كار هستند. در سال هاي گذشته بارها شاهد بوده ايم 

روابط ش��خصي، قومي، سياسي و اقتصادي با موفقيت، 
دانشگاه را تحت تاثير قرار داده اند.

اگر كنكور حذف شود، دانشگاه هاي خوب و رشته هاي پول 
ساز بدون شك در اختيار فرزندان پولداران و متنفذان قرار 
خواهد گرفت )همين الان هم در مقطع دكتري كه انتخاب 
دانشجو در آن به دانشگاه ها واگذار شده، شاهد فشارها و 
تطميع هاي عجيب و غريب هستيم كه گاه اعضاي هيات 
علمي را وادار مي كند براي دفاع از حق، تاوان بپردازند( . 

برداشتن كنكور )كه واقعا اشكالات زيادي دارد و نيازمند 
اصاحات جدي است( به معناي بستن تنها روزنه تحرك 
اجتماعي براي دانش آموزان بااستعداد و مستمند است. 
وزارت آموزش و پرورش ادعا مي كند كه برداشتن كنكور 

به معناي جلوگيري از سوءاستفاده موسسات كنكوري و 
حذف درآمد چند هزار ميليارد توماني آنها است.

مطمئن باشيد با حذف كنكور، همين موسسات با لابي 
كردن و رشوه دادن درآمدهايي بسيار بيش از اين خواهند 
داشت؛ وانگهي، مگر مي شود به خاطر حذف درآمد چند 
هزار ميلياردي دندان پزش��كان، كل دندان هاي مان را 
بكشيم؟! و واقعا مي شود ادعا كرد اراده اي براي مقابله با 
اين موسسات كنكوري هست، در حالي كه آنها به راحتي 
كار مي كنند و حتي تبليغات آنها در صداوسيما حضور 
هميشگي دارد؟ )همين الان اين موسسات كنكوري هاي 
برتر را ب��ا پرداخت پول كان وادار به تبليغ محصولات و 
خدمات آنها مي كنند، آيا شناسايي و برخورد با اين موارد 

دشوار اس��ت؟( . يكي از نگاه هاي نادرس��ت در آموزش 
و پرورش ما اين اس��ت كه مس��وولان نظام آموزشي، و 
بس��ياري پدرومادرها، در كش��ور ما فكر مي كنند فشار 
براي دانش آموز مضر است. اين قطعا نشان دهنده ضعف 
علمي اين مسوولان است. فشار، اگر به صورت راهبردي 
وارد شود، بسيار كارساز است. هر كسي كه معلمي كرده 
مي داند آموختن به آدم هاي سختي كشيده بسيار بسيار 
آسان تر است. نمي توان مشق شب، پيك نوروزي، امتحان 
و مردودي را حذف كرد به بهانه اينكه به بچه ها فشار وارد 
مي شود. بدون فشار، هرگز بچه اي رشد نمي كند. فشار 
بخش��ي از زندگي طبيعي ما اس��ت و اگر بچه اي بدون 
فشار بزرگ ش��ود، دس��تگاه بيولوژيك و روانشناسي او 

دچار سردرگمي مي شود كه نتايج آن در بزرگسالي براي 
شخص و كساني كه در نزديكي او هستند، زيان بار است. 
از همه اينها گذشته، بچه ها بر خاف آنچه ما فكر مي كنيم، 
بس��يار مقاوم و توانا هس��تند. دگرگوني هاي جمعيتي 
هم در اين ميان عامل تغييرات نگرش��ي بوده اند. بچه ها 
كمتر و خانواده ها مرفه تر شده اند و بنابراين »زور« بچه ها 
بيشتر شده است. در اين شرايط، معلم تشويق مي شود از 
روش هاي ساده تر براي آموزش استفاده كند و اين امكان 

پذير نيست. 
شرط نخست علم آموزي، پذيرفتن اين واقعيت است كه 
اين كار آسان نيس��ت. و در آموزش و پرورش نخبه كوب، 
همه گناه ها هميشه به گردن معلم است. تكليف آموزش و 
پرورش ما با تكنولوژي هاي نوين مشخص نيست. مسوولان 
ما پس��ايندهاي شخصي، عاطفي، آموزش��ي و پرورشي 
تكنولوژي هاي نوين رسانه اي را نمي دانند. كتابي به نام سواد 
رسانه اي در مدارس ما تدريس مي شود كه اشكالات جدي 
دارد. سواد رسانه اي از نگاه من يعني اينكه بدانيم استفاده 
كودكان و نوجوانان از تكنولوژي هاي ارتباطاتي و اطاعاتي 
بايد كمينه باشد. باز هم روي كاغذ به نظر مي رسد كه بچه ها 
با اس��تفاده از تكنولوژي هاي نوين رسانه اي مي توانند با 
گنجينه هاي علمي دنيا مرتبط باشند و براي موفقيت كشور 
و فرهنگ شان بكوشند، اما همه پژوهش ها نشان مي دهد 
استفاده كودكان و نوجوانان از اينترنت و تلفن موبايل هيچ 

شباهتي به اين تصوير آرماني ندارد.
از آن گذشته، كودك و نوجوان نياز به زمان هايي براي تخيل 
دارد. زمان هايي كه هيچ سرگرمي اي در دسترس نيست و 
كودك يا نوجوان نياز دارد براي سرگرم كردن خود تخيل 
كند. گوشي تلفن و اينترنت اين فرصت را از بچه ها مي گيرد. 
در نتيجه، مغز ورزش نمي كند و در كمال تاسف، نسل جديد 

ما بدون شك به لحاظ ذهني كودن تر شده اند.
شوربختانه گاهي مي بينيم حتي افراد متخصص از ديدن 
توانايي بچه ه��ا در كار با تكنولوژي هاي نوين ارتباطاتي و 
اطاعاتي شگفت زده مي شوند و ادعا مي كنند نسل جديد ما 
باهوش تر شده اند. ابدا اين طور نيست. كار با اين تكنولوژي ها 
اصا هوش زيادي نمي خواهد. به تازگي فيلمي در شبكه ها 
وايرال شده است كه ميموني را در حال كار با گوشي نشان 
مي دهد. يكي از نشانه هاي تاسف بار رواج گوشي هاي همراه، 
ناتواني بچه هاي ما براي موفق شدن در مهم ترين آزمون 
توانايي ذهني، يعني ارتباط برقرار كردن با يك بچه ديگر 
اس��ت. بچه هاي ما امروز كمتر از هميشه مي توانند با هم 
ارتباط بگيرند و روابط دوستانه شكل دهند. و در آخر، شاهد 
هستيم چگونه ضعف آموزش و پرورش ما با ضعف در ساير 
نهادهاي آموزش تشديد مي شود. براي هزاران سال كشور 
ايران براي مقابله با دشمنان خارجي و مشكات داخلي 
وابسته به نبوغ نس��ل نو خود بوده است. در زمان رضاشاه 
عده زيادي از اين دانش آموزان ممتاز به غرب رفتند و اكثر 
آنها براي خدمت به كشور خود بازگشتند. در زمان جنگ 
همين دانش آموزان ممتاز و ابتكارات مهندسي آنها باعث 
شگفتي دشمنان و ناظران مستقل شد. حالا، ما برنامه هايي 
مانند عصر جديد مي س��ازيم كه در آن يكي از افتخارات 
شركت كنندگان، شكست در دوره تحصيل است. نظام 
آموزش و پرورش ما م��ورد مواخذه قرار مي گيرد كه چرا 
نتوانسته استعداد كسي كه خوب مي تواند معلق بزند را 
كشف نكرده است. در حالي كه نام برنامه را استعداديابي 
گذاش��ته اند، دانش آموزي كه در رياضي يا حافظه خوب 
اس��ت به راحتي چهار چراغ قرمز مي گي��رد و حاضران 
ايستاده براي دانش آموز تنبلي كه معدل او زير پنج است 
اما خوب بلد است معلق بزند كف مي زنند )حتي اگر كسي 
مانند مريم ميرزاخاني زنده ش��ود و به اي��ن برنامه برود، 
مطمئنا در همان آغاز چهار چراغ قرمز مي گيرد و حذف 
مي شود( .  در هر حال، اينجا شاهد شكل گيري منظومه اي 
هس��تيم كه در آن دانش آموز ممتاز ما در نهايت متوجه 
خواهد ش��د قدر او دانسته نمي شود و بايد دعوت هايي را 
كه از آن سوي مرزها مي آيد جدي بگيرد. هيچ كشوري به 

اندازه ما دانش آموزان ممتازش را تحقير نمي كند.
منبع:باشگاهانديشه

تعادل|چهارشنبه گذشت عكس��ي از جنازه پدر و 
دختر السالوادوري در كنار رودخانه مرزي مكزيك و 
امريكا جهان را شوكه كرد . اين عكس به نوعي ياد آور 
عكس پسر بچه دو ساله س��وري در چهار سال پيش 
در س��واحل تركيه بود كه بر اثر واژگون ش��دن قايق 
پناهجويان غرق شده و امواج دريا او را به ساحل تركيه 
آورده بود. جنازه هاي پدر و دختر السالوادوري كه براي 
فرار از زندگي بد و به دس��ت آوردن زندگي دوباره در 
مكاني بهتر داستان پناهجويان را بار ديگر زنده كرد. 

در حال حاضر بنا بر آمار سازمان ملل كه در اينفوگرافي 
مي توانيد آن را مشاهده كنيد، بيش از ۷۱ ميليون نفر 
در سراسر جهان به خاطر جنگ و قحطي آواره هستند. 
اين آمار پناهجويان نيس��ت، ام��ا مي تواند دورنماي 
پناهجويي باشد. هم اكنون سوريه با بيش از ۶ ميليون 
نفر پناهجو بالاترين آمار پناهجويي را از آن خود كرده 
است. پس از سوريه، افغانس��تان با بيش از ۲ ميليون 
پناهجو در رتبه دوم قرار گرفته است.  اما از سوي ديگر، 
كشورهاي اروپايي با بيشترين پناهجو روبرو هستند 
همين امر سبب ش��ده كه دولت هاي اروپايي چاره اي 
براي آن بينديش��ند. در واقع يكي از دلايل بالا آمدن 
احزاب دس��ت راستي در كشورهاي اروپايي تبليغات 
آن احزاب عليه پناهجويان بوده است. در همين راستا 
برخي از دولت هاي اروپايي مانند آلمان براي اينكه مورد 
انتقاد شديد احزاب دست راستي قرار نگيرند اقدام به 
 بازگرداندن پناهجويان به كش��ورهاي خود كرده اند. 
 در همين ارتباط بيش از اين دويچه وله نوش��ته بود 
كه در سه ماه نخست سال جاري ميادي پنج هزار و 
۶۰۰ پناهجو از آلمان اخراج شده اند. اكثر اين افراد به 
آلباني، ايتاليا و گرجستان بازپس فرستاده شده اند. بنا 

بر اين گزارش، »گروه رس��انه اي فونكه« گزارش داد 
كه وزارت كش��ور آلمان از آغاز سال جاري ميادي تا 
پايان مارس پنج ه��زار و ۶۰۰ پناهجو را اخراج كرده 
است. آمار اخراجي ها نس��بت به بازه زماني مشابه در 
سال گذشته ميادي حدود ۱۲ درصد كاهش يافته 
است. بر اساس اين گزارش كه انگيزه آن پاسخ دولت 
آلمان به حزب چپ در پارلمان اين كشور است، بيشتر 
اخراجي ها به ايتاليا، آلباني و گرجس��تان برگردانده 
شدند، ۵۰۰ تن به كشورهاي مغرب )الجزاير، تونس و 
مراكش( و شمار كمتري نيز به لهستان و اسپانيا بازپس 
فرستاده شدند. به اين ترتيب اخراج پناهجوياني كه 

مش��مول »مقررات دابلين« مي ش��وند ادامه دارد. بر 
اساس »قرارداد دابلين«، كشوري مسوول رسيدگي به 
تقاضاي پناهندگي يك پناهجو است كه فرد متقاضي از 
آنجا وارد اتحاديه اروپا شده باشد. به اين ترتيب آلمان 
مي توان��د پناهجوياني را كه از طري��ق ايتاليا يا ديگر 
كش��ورهاي عضو اتحاديه وارد آلمان شد ه اند، به اين 
كشورها بازگرداند. در حال حاضر در آلمان ۲۵۰ هزار 
پناهجو زندگي مي كنند كه تقاضاي پناهندگي آنها رد 
شده است و بايد براساس قانون اخراج شوند. اما امكان 
برگرداندن آنها به كشورش��ان وجود ندارد زيرا فاقد 
مدارك شناسايي مورد نياز هستند. اخراج پناهجويان 
بر اس��اس »ق��رارداد دابلي��ن« همواره م��ورد انتقاد 
سازمان هاي حقوق بشري و مدافعان حقوق پناهجويان 
بوده است. اولا بلپكه، سخنگوي داخلي »حزب چپ« 
ضمن انتقاد از اخراج هاي سه ماه نخست سال جاري 
اظهار داش��ت كه بازگرداندن پناهجوي��ان به ايتاليا 
»كاري نادرست« است. او گفت: »سيستم رسيدگي به 
تقاضاي پناهندگي در ايتاليا كاستي هاي فراواني دارد و 
بسياري از پناهجويان در اين كشور بي سرپناه هستند 
و حتي به مواد دارويي يا خوراكي دسترسي ندارند.« 
در سال گذشته ميادي در مجموع ۲۴ هزار پناهجو 
از آلمان اخراج شدند. در سال ۲۰۱۸ حدود ۱۱ هزار و 
۴۰۰ شهروند ايراني در آلمان تقاضاي پناهندگي داده  
بودند. بر اساس آمار منتشر شده از سوي اداره رسيدگي 
به امور پناهجويان و مهاجران، تنها دو هزار و۶۱۹ تن 
از آنان پاسخ مثبت گرفتند. تقاضاي پناهندگي بيش 
از پنج هزار ايراني رد ش��ده است و سايرين نيز پيش 
از رس��يدگي به تقاضايشان يا آلمان را ترك كرده يا از 

پناهندگي انصراف داده بودند.

ايسنا|در ميان كشورهايي با بيشترين تعداد پناهنده 
در خارج از كشور، سوريه با حدود ۶ ميليون و ۷۰۰ هزار 
نفر، با اختاف نسبت به كشورهاي ديگر، در رتبه اول 
قرار دارد و پس از آن افغانستان و سودان جنوبي هستند. 

تعداد پناهجويان ايران ۹۷۹,۴۳۵ نفر تا سال ۲۰۱۸ بوده 
كه از سوي كميسارياي عالي پناهندگان سازمان ملل 
اعام شده است. اين اينفوگرافي، وضعيت پناهجويان 

و پناهندگان جهان تا سال ۲۰۱۸ را نشان مي دهد.

  Tue. July 2.  سه  شنبه    11 تير 1398   28  شوال 1440  سال ششم    شماره   1415  2019 

 آينه سياه سلبريتي
 مقابل سياستمدار

سياس��يونِ امروز بيش از هر زمان ديگري درگير 
چهره خود در افكار عمومي و شبكه هاي اجتماعي 
شده اند؛ وضعيتي كه هر چند مزيت هايي دارد اما 
مي تواند به تقليل نقش سياس��تمدار به سلبريتي 

منتهي شود.
ايرنا، با بيان اين مطلب در گزارش��ي افزود: »آينه 
سياه« عنوان س��ريالي بريتانيايي است كه از سال 
۲۰۱۱ ميادي تاكنون در فصول مختلف توليد و 

پخش شده است.
اين س��ريال كه فصل پنجم آن اواسط ماه گذشته 
پخش شد وارد فاز تعامل با مخاطب خود شده است 
چنانكه به تماشاگر اجازه مي دهد كه در مقاطعي 
حساس به جاي ش��خصيت اصلي داستان دست 
به انتخاب زده و ب��ا نتايج اين انتخاب هاي كليدي 

مواجه شود.
آنچه بيش از فرم باعث جذب مخاطب مي ش��ود، 
محتوايي اس��ت كه به آينده اي نه چن��دان دور و 
ش��ايد حال حاضر ما اختصاص مي يابد؛ محتوايي 
كه درگي��ري اعضاي جامعه ب��ا پيامدهاي دنياي 
ديجيتال را به تصوير مي كش��د و روايتگر سيطره 
شبكه هاي اجتماعي و ساير عناصر فناورانه بر زندگي 

شهروندان است.
اين سيطره گاه آنچنان سنگين مي شود كه نتيجه 
آن ناب��ودي اس��ت مانند اپيزودي ك��ه زنبورهاي 
الكترونيكي در نقش قاتل هاي حرفه اي تحت كنترل 
يك هكر قرار مي گيرند يا قس��متي كه سگ هاي 
روبوتيك هر آنچه رنگ و بوي انس��اني دارد از بين 
مي برند. در قسمت هاي ديگر تراشه هاي الكترونيك 
در مغز و چشم و… انسان ها قرار مي گيرد و مهاردار 

آنان مي شود.
يكي از قسمت هاي نخس��ت آينه سياه، بخشي از 
حيات سياسي نخس��ت وزير بريتانيا را در دوره اي 
مجهول و نامش��خص روايت مي كن��د كه حاضر 
مي ش��ود براي جلوگيري مرگ پرنس��س جوان 
خان��دان س��لطنتي انگليس تن به يك رس��وايي 
خيره كنن��ده در انظ��ار عموم��ي و پيش چش��م 

دوربين هاي زنده تلويزيوني بدهد.
آنچه از تسليم نخست وزير در برابر خواسته رباينده 
شاهزاده انگليسي برمي آيد نه تاشي بشردوستانه 
كه تقايي براي جلوگيري از ريزش محبوبيت و در 
واقع آراي عمومي و در نهايت حفظ قدرت است كه 
به اصرار مشاوران و اجبار ساير اعضاي دولت و حزب 

و پيرامونيان قدرت صورت مي گيرد.
مشابه اوضاع آينه س��ياه را كم و بيش و با شدت و 
ضعف مختلف مي توان در دنياي واقع نيز مشاهده 
كرد. بسياري از چهره هاي سياسي در سراسر جهان 
به شدت درگير آينه سياه پيش روي خود شده اند كه 
تشبيهي از صفحه تيره كريستال مايع در صفحات 

تبلت، گوشي هاي هوشمند و… است.
اين وضعيت از ديد كاربران دربردارنده مزيت هايي 
اس��ت از جمله اينكه سياستمدار در رفتار و گفتار 
سياسي مي كوشد هنجارها، ارزش ها و نيز مطالبات 
جامعه يا دس��ت كم طيف وس��يع كاربران فضاي 
مجازي را رعايت كند و پيراس��ته و قاعده مند گام 

بردارد.
با اين حال بسياري مي گويند اين شرايط مي تواند 
به سلبريتيزه شدن سياسيون و بعضاً دولتمردان و 
مسوولان منتهي ش��ود و حتي كارويژه اين دو را با 

هم عوض كند.
چه بس��ا مس��وولاني كه نقش اصلي خ��ود يعني 
مديريت حوزه مسووليت را فروگذاشته و به جاي 
آباد كردن خانه هاي از پايبس��ت ويران يا حداقل 
وي��ران نكردن آن، تمام ه��م و غم خود را معطوف 

نقش ايوان ساخته اند.
اواس��ط هفته گذشته بود كه رس��انه ها از كامنت 
شهردار تهران پاي يكي از پست هاي ايسنتاگرامي 

يكي از سلبريتي ها خبر دادند.
»پيروز حناچي« ش��هردار ته��ران در واكنش به 
پست اينستاگرامي »كامبيز ديرباز« بازيگر سينما 
و تلويزيون در انتقاد به كار كودكان در تهران نوشت: 
سامانه ثبت اطاعات پاكبانان و متوليان جمع آوري 
زباله راه اندازي شده كه با ثبت چهره از فعاليت افراد 

زير ۱۸ سال ممانعت به عمل مي آيد.
اين سلبريتي روز قبل از آن در صفحه اينستاگرام 
خود نوش��ته بود: تهران شهر زندگي، شهر دوست 
داشتن و پايتخت جغرافيايي به نام ايران است كه 
آن را به عنوان مهد فرهنگ و ادبيات مي شناسند. 
شايسته اين شهر نيس��ت كه در آن جان و جسم 

كودكان، قرباني سوداگري شود.
نكته قابل توج��ه اينكه گفته هاي وي بر اس��اس 
يافته هاي پژوهش��ي با عنوان »يغماي كودكي« 
صورت گرفت كه در پوشش ضعيف اطاع رساني 
و كم توجهي مس��وولان ش��هري چند روز پيش 

رونمايي شد.
»كامي��ل احمدي« مردم ش��ناس و پژوهش��گر 
آسيب هاي اجتماعي در صفحه اينستاگرام خود 
درباره اين پژوهش نوشته است: در شش ماه اخير، 
افتخار سرپرستي پژوهش��ي كم نظير را با عنوان 
يغماي كودكان داش��تم. اين پژوهش را به همراه 
تيمي جوان و پرتاش و مشتركاً با انجمن حمايت 
از حقوق كودكان انجام دادم و چه بسيار ياد گرفتم، 

متأثر شدم و در دل گريستم….
نكته قابل تامل اينكه ش��هردار تهران نه در مقابل 
پژوهش��گران و فعالان و كارشناسان اين حوزه كه 
در برابر يك سلبريتي نه چندان مشهور با چند صد 
هزار فالوور خود را موظف به پاسخگويي و خبررساني 
درباره راه اندازي سامانه مربوطه مي داند. همچنين، 
برخي رس��انه ها اوايل ماه جاري از قول شهردار در 
همايش روز جهاني مقابله با كار كودك نوش��تند 

شهرداري در اين زمينه وظيفه اي ندارد.
پاسخگويي شهردار تهران هرچند في ذات امري 
مثبت است اما اين پرسش را برمي انگيزد كه نقش 
و جايگاه سلبريتي كجا است و شان و وظيفه مسوول 

چگونه تعريف مي شود؟

سيستم آموزش عالي فنلاند چگونه كار مي كند
فنلان�دهم�وارهدرهم�هزمينهه�ايكيفي
آموزش�يداراياس�تانداردهايبينالمللي

بودهاست.
اينكش�وريكس�اختارآموزش�يپربازده
طراحيكردهاستكهبهتمامشهروندانحق

تحصيلرايگانارايهميدهد.
الهامبخشاينرويك�ردفنلاند،پژوهشهاي
آموزشيامريكاييوفيلسوفهاييمانندجان

ديوييبودهاند.
سيستمآموزشيفنلاندبهشدتموردتوجه
قرارگرفتهاس�ت.بهطوريكهبهعنوانيكي
ازبهترينسيس�تمهايآموزش�يدرجهان
محسوبميشود.سيس�تمآموزشيفنلاند
درادبيات،علومورياضياتكاملاازسيس�تم
ايالاتمتحدهبرتراس�ت.ودربرنامهارزيابي
بينالملليدانشجويان)PISA(درسال2000،
يك�يازبهترينمجري�انبودهاس�ت.امااگر
ازيك�يازدانشآموزانبپرس�يك�هويژگي
مثبتمدارسفنلاندچيست،تنهايكتاسه
موردمثبتنامميبرند.آنهاروزهايمدرسه
كوتاهتريدارند،تس�تهاياستانداردانجام
نميدهند.همچنينهمگيبايدباهوشباشند

زيرازبانفنلانديبهشدتمشكلاست!
ب�ااينك�هاي�نم�وارددرس�تهس�تنداما

دانشآموزاننبايدبهخاطرتوجهبيشازحدبه
اينجزيياتازمزيتهايديگرآموزشفنلاند
محرومبمانند.سيس�تمآم�وزشوپرورش
فنلاندبهخوبيكارميكند،زيراس�اختاركل
آنتقريباچن�داصولاصل�يدارد.دردرجه
اول،دسترس�يبرابربهآم�وزش،يكقانون
اساسياس�ت.يكيديگرازمهمتريناصول
ايناستكهبايدبهافراداجازهدادهشودمسير
آموزش�يخودراانتخابكنندتاوارديكبن

بستنشوند.
بهيادداشتهباشيددسترسيبرابربهآموزش،
يكقانوناساسيدرفنلانداست.دانشجويان
فقطمجبورندكههزينهكتابها،حملونقلو
ديگروسايلمدرسهراپرداختكنندهرچند
كهكمكهزينههايهايماليدانشجوييبه

راحتيدردسترسهستند.
دانش�گاههايفنلان�دب�هدون�وعتقس�يم
ميشود:دانش�گاههاودانش�گاههايعلمي
كاربردي.دانشگاههابررويتحقيقاتعلمي
تمركزميكنن�د،درحاليكهدانش�گاههاي
علميكارب�رديبربرنامهه�ايعمليتمركز
ميكنند.دانش�جويانمعم�ولادريكدوره
چهارسالهتحصيلتماموقتشاملمطالعات،
ارايههاوپروژهها،مدرككارشناسيرادريافت

ميكنن�د.دورهتحصيلمدرككارشناس�ي
ارشدپنجتاششسالهاست.

اگ�رفرزندش�مامس�يرحرف�هايراانتخاب
كن�د،ميتوان�دتحصي�لاتخ�ودرادريك
 دانش�گاهادامهدهد،كهمعمولايكدانشگاه
علميكاربردياس�ت.امادوباره،مسيرهاي

آموزشيفنلاندبسيارقابلانطباقهستند.
جايتعجبنيستكهفنلاندازآموزشمناسب
بزرگسالانپشتيبانيميكندزيرااينامرباعث
ترويجعدال�تاجتماعيوايج�ادنيرويكار
شايستهميشود.،آموزشبزرگسالانبااينكه
رايگاننيستامابهشدتشاملكمكهزينه
ماليميشود.فنلاندچگونهقادراستچنين
سيستمآموزشيپربازدهوجهانيرابرايهمه
ش�هروندانشفراهمكند؟جوابسادهاست:
همهدخيلهستند.مردمفنلاندارزشزيادي
برايآموزشوپرورشقائلندوبرايآنزمان
ميگذارندتايكسيستمكهبهترينآموزش

راارايهميدهد،ساختهشود.
اگرديگركشورهابخواهندازسيستمآموزشي
فنلاندپي�رويكنند،نيازينيس�تكهمدل
آموزش�يش�انرادقيقاكپيكنند،تنهانياز
استكهمردمكشورش�اناهميتآموزشرا

درككنند.



يادداشت 9 مسكن

»تعادل«آثارافزايشسقفتسهيلاتخريدمسكنرابررسيميكند

روياي خريد خانه با وام

بازار مسكن تحمل شوك قيمتي ندارد

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
به تازگي محمد اسلامي، وزير راه و شهرسازي 
با اش�اره به تصويب »افزايش سقف تسهيلات 
س�اخت مس�كن با قابليت تبديل ب�ه فروش 
اقس�اطي در بانك هاي تج�اري و بانك عامل 
حوزه مس�كن« در ۱۴ اس�فند 9۷، از پيگيري 
تصويب پيش�نهاد افزايش تسهيلات مسكن 
به شرط توان پرداخت اقس�اط با مبلغ بيشتر 
خبر داد ك�ه مورد موافقت بان�ك مركزي قرار 
گرفته است. بر اين اس�اس، اگر زوجي ماهانه 
ت�ا 5 ميليون توم�ان تواناي�ي بازپرداخت وام 
مسكن را داش�ته باش�ند، مي توانند در قالب 
توافق س�ه جانبه بين بانك، سازنده و خريدار 
بيشتر از ۱۶۰ ميليون تومان تسهيلات مسكن 
از بانك دريافت كنند. حال كارشناسان مسكن 
معتقدند ج�داي از صحيح يا ن�ا صحيح بودن 
اين طرح، پرداخت اقس�اط 5 ميليون توماني 
توسط زوج هايي كه اكثرا كارمند دولتي و بخش 
خصوصي هستند در ش�رايط موجود نا ممكن 
بوده و در بهترين شرايط شايد بخش كوچكي 
از جامعه هدف را بپوش�اند ك�ه در اين صورت 
اين طرح نبايد توس�ط وزير راه و شهرس�ازي 
ارايه مي شد. بنابراين شايس�ته بود اين طرح 
در لابه لاي طرح هاي جامع مرتبط با تسهيلات 
مس�كن به عنوان يك بند گزينش�ي توس�ط 
بانك ها ارايه ش�ود كه در واقعي�ت نيز چنين 
اس�ت چرا كه هم اكنون هم افرادي كه توانايي 
بازپرداخت اقس�اط س�نگين دارند مي توانند 
وام هاي مطلوب تري دريافت كنند. در اين ميان، 
برخي ديگر از كارشناسان معتقدند با افزايش 
تسهيلات مسكن قيمت مسكن نيز رشد كرده 
و تس�هيلات جوابگوي قيمت مسكن نخواهد 
بود؛ اما به باور اين عده دولت براي توانمند كردن 
تقاضاي مصرفي، راهكاري جز تمركز بر توليد و 

عرضه بيشتر ندارد.

   ايده اي براي حمايت از توانمندان
در همين رابطه، رييس شعبه يك بانك دولتي با بيان 
اينكه ارايه پيش��نهاد وام مسكن با اقساط 5 ميليون 
توماني نشان از استيصال وزارت راه و شهرسازي براي 
ارايه راهكار جديد براي مس��كن است، گفت: وقتي 
وزارت راه و شهرس��ازي متوجه ش��ده پيشنهادها و 
راهكارهاي ارايه شده فاقد اثرگذاري در بخش تقاضا 
و جامعه است، شروع به ارايه طرح هاي غيرعملياتي و 

غير مطالعاتي كرده است.
پرويز كاكايي گفت: ارايه وام با اقساط 5 ميليون توماني 
در شرايط كنوني فقط مي تواند يك شوخي يا ايده اي 

براي حمايت دوباره از بخش توانمند جامعه باشد.
وي بابيان اينكه بطوركلي اقساط وام هاي مسكن در 
مقاطع بالاي 10 سال بس��ته مي شوند، گفت: طول 
وام ها بسته به كارايي اقساط مختلفي دارد، بطور مثال، 
اقساط وام هاي كوتاه و بلندمدت 4 تا 5 سال، اقساط 
صنعت 3 تا 8 س��ال و اقساط مس��كن 10 تا 20سال 

بسته مي شود.
وي گفت: اگر ش��خصي هم بتواند به صورت مستمر 
5ميليون تومان اقساط را براي 15 سال بپردازد فقط 
مي تواند 250 تا 300 ميليون تومان وام دريافت كند 
كه اين ميزان رقم قابل توجهي براي خريد مسكن در 

كلان شهرهايي مانند تهران نيست.
وي با بيان اينكه پرداخت اقس��اط 5 ميليون توماني 
در هرماه از عهده هيچ كارمن��دي برنمي آيد، گفت: 
كارمندان دولتي هم با سابقه بالاي 20 سال توانايي 
پرداخت اقس��اط 5 ميليون تومان را ندارند، مطمئنا 
وزارت راه و شهرس��ازي در تعري��ف زوج هاي جوان 
كه اكثراً كارمند بخش خصوصي يا دولتي هس��تند، 
دچار اشتباه شده است؛ چرا كه اين زوج ها در بهترين 
شرايط با حساب وكتاب هزينه هاي ماموريت، حقوقي 

در حد 3 ميليون تومان دريافت مي كنند كه اين ميزان 
به هيچ عنوان با اين طرح همخواني ندارد. به هرحال، 
وزارت راه و شهرسازي يا شناختي از وضعيت و تورم 
موجود ندارد ي��ا نمي داند حق��وق كارمندان به چه 

ميزاني است.
وي گفت: البته ممكن اس��ت ش��ناور ك��ردن مبلغ 
تس��هيلات پرداختي ها با توجه به نرخ تورم عمومي 
كشور تا حدي مناس��ب به نظر برسد، اما بايد به اين 
نكته توجه كنيم كه اين طرح را براي كساني پيشنهاد 
مي دهيم كه نه تنها نقدينگي ذخيره ش��ده اي ندارند 
بلك��ه در اجاره بهاي املاك مس��كوني خ��ود عاجز 

مانده اند.
به گفته كاكايي، اخذ اين وام به دليل اقس��اط بسيار 
سنگين توسط بخش بزرگي از تقاضا و زوج هاي جوان 
جامعه منتفي است و اميدواريم دولت اهتمام كافي 
براي اجرايي كردن برنامه هاي منسجمي همانند اخذ 
ماليات از خانه هاي خالي و اصلاح بافت هاي فرسوده 

و ايجاد املاك استيجاري بورزد.
اين كارشناس مس��كن بابيان اينكه پرداخت مداوم 
5 ميليون توماني در هرماه در شرايط كنوني مناسب 
نيست، گفت: اين موضوع در شرايطي محقق مي شود 
كه درآم��د كارمندان دولتي، خصوص��ي و كارگران 
رقمي در حدود 10 تا 15 ميليون تومان با رشد صفر 

درصدي تورم باشد.
وي گفت: از وزارت راه و شهرس��ازي مي خواهيم به 
مقوله سرپناه مردم به صورت كارشناسي و مطالعاتي 
نگاه كن��د تا بتوان��د در فرصت باقي مان��ده از دولت 
دوازدهم خروجي مطلوبي براي ميزان خانه دار كردن 

متقاضيان مصرفي داشته باشد.

   بازار مسكن نيازمند اتاق فكر تخصصي 
همچنين محمدرضا بمانيان، استاد دانشگاه تربيت 
مدرس بابيان اينكه تجربه جهاني نشان داده طرح هاي 
جزئي و نگاه هاي كوچك به مقوله مس��كن ناموفق و 
ناكارآمد است، گفت: لحاظ و بيان طرح هاي مسكني 
براي گروه هاي جزئي مانند گروه هاي خاص، زوج هاي 
جوان و اقشار ناتوان با وجود موفقيت نسبي جامعيت 

تامي نداشته و عمق و گستردگي ندارد.
وي گفت: پيش��نهاد افزايش وام به ش��رط پرداخت 
اقساط 5 ميليون توماني در اين مقطع كنوني مبحث 
شعارگونه اي است، چرا كه هم اكنون زوج هاي جوان 
براي درياف��ت وام ازدواج يا وام ه��اي 3 تا 5 ميليون 

توماني علاوه بر مش��كلات و بروكراس��ي هاي اداري 
شديدي و توانايي بازپرداخت وام را ندارند.

وي بابي��ان اينكه وزارت راه و شهرس��ازي بايد تمام 
طرح هاي پيشنهادي خود را در يك دايره بريزد و نقاط 
تاريك و روشن آن را استخراج و به بوته عمل بگذارد، 
گفت: به نظر مي رسد وزارت راه و شهرسازي براي ارايه 
اين طرح حتي يك جلسه يك ساعته با كارشناسان و 
فعالان اين صنعت برگزار نكرده چراكه ارايه و پيشنهاد 
طرح هاي اين چنيني دقيقاً حيثيت بخش مطالعاتي 
و راهبردي وزارت راه و شهرس��ازي را نشانه گرفته و 
به خوبي نشان مي دهد، متأس��فانه بخش مطالعاتي 
در كشور كاملًا نمادين اس��ت چراكه با يك حساب 
سرانگش��تي مي توان دريافت جامع��ه به هيچ عنوان 

آمادگي اخذ اين نوع وام را ندارد.
وي با بيان اينكه در حال حاضر متوس��ط قيمت هر 
مترمربع از واحد مسكوني آماده استفاده در كلان شهر 
تهران بالاي 13 ميليون تومان اس��ت، گفت: مشكل 
كنوني بازار مسكن ميزان تسهيلات يا پرداخت اقساط 
نيست، مشكل مسكن تورم ماهانه آن است كه با وجود 
ركود سنگين همچنان روند صعودي دارد و مطمئنا 
با دريافت وام هاي سنگين نيز دست تقاضاي مصرفي 

از اين بازار كوتاه است.
اين استاد دانشگاه تربيت مدرس گفت: سال ها است 
كه صنعت ساخت وساز كشور از نبود اتاق فكر جامع، 
تخصصي و توانمند رنج مي برد و متأس��فانه تمامي 
تصميمات يك شبه از پشت ميز وارد اجتماع مي شود 
و جداي از آس��يب هاي ج��دي در افزايش قيمت ها 
و سوخت فرصت ها ش��هروندان را از وزارتخانه هاي 

تخصصي نااميد و مأيوس مي كند.

   دليل كاهش كارايي وام ها 
اما در همين زمينه مهدي سلطان محمدي، پژوهشگر 
بازار مس��كن با اس��تقبال از اين ط��رح گفت: اعمال 
محدوديت يا ارايه تش��ويق هاي خاص براي كساني 
كه توانايي بازپرداخت اقساط بانك را دارند، در تمام 
دنيا امري معمول است و در كشور هاي توسعه يافته 
ميزان اقساط وام براساس فرمول يك سومي درآمد 

شخص طرح مي شود.
وي گفت: يعني اگر ش��خصي به دنبال اخذ وام است 
تنها مي تواند يك س��وم از درآمد خ��ود را به اين امر 

اختصاص دهد.
سلطان محمدي بابيان اينكه سنجش استعانت مالي 

وام گيرنده مساله بس��يار مهمي براي اخذ ميزان وام 
اس��ت، گفت: عدم توجه به اين مقوله باعث مي شود 
متقاضيان با عدم پرداخت به موقع اقس��اط علاوه بر 
تخريب درون��ي بانك هاي بازار مس��كن را نيز دچار 

التهاب كنند.
به گفته سلطان محمدي، عدم لحاظ سنجش مالي 
وام گيرنده در س��ال 2007 تا 2008 در كشور امريكا 
نه تنها بازار مسكن اين كشور را به آشوب كشاند، بلكه 

اقتصاد كلان آن كشور را نيز تحت شعاع قرارداد.
وي با بيان اينكه مس��اله اين است كه افزايش وام در 
اين برهه زماني به چه ميزان كارگشا است، گفت: بر 
اساس آمارهاي حاصله از بازار اوراق مسكن، اين بازار 
به شدت راكد بوده و قيمت هاي برگه هاي اوراق از 75 

هزار تومان به زير 40 هزار تومان رسيده است. 
اي��ن موضوع بيانگر اين اس��ت ك��ه متقاضيان به دو 
دليل س��هم اندك وام از كل قيمت مسكن و كاهش 
متقاضي��ان واقعي رغبتي براي دريافت وام مس��كن 

ندارند.
اين كارشناس بازار مسكن در تشريح كاهش تمايل 
ش��هروندان به دريافت اوراق مس��كن گف��ت: اوراق 
تس��هيلات مس��كن )تس��ه( يكي از محبوب ترين 
روش هاي دريافت تسهيلات براي كمك به خانه دار 
شدن افراد است. نوسان قيمت و معاملات اين اوراق 
به خوبي نبض بازار مسكن را نشان مي دهد. در دوراني 
كه ب��ازار در حالت ثب��ات و تعادل ق��رار دارد، حجم 
معاملات و قيمت اين اوراق افزايش قابل توجهي پيدا 
مي كند. اين نوسانات نشان دهنده كارايي و عملكرد 

اين ابزار در بازار مسكن است.
اما در ماه هاي اخير شاهد افت قيمت و معاملات اين 
اوراق بوديم كه مي توان از چند جنبه آن را بررس��ي 

كرد.
در وهله اول  شدت اثر اين اوراق مطرح است. مي توان 
احتمال داد ك��ه كاهش قيم��ت اوراق طي ماه هاي 
اخير، نش��انه اي از كاهش خريد و معاملات ملك و به 
عبارتي نابساماني در معاملات مسكن باشد. در وهله 
بعد اين كاهش را نبود تقاضاي مصرفي و مساله آخر 
كاهش كارايي اين اوراق به عنوان بخش��ي از هزينه 

خريد ملك است.
وي گفت: جداي از اينكه اين وام ها تقاضاي مصرفي 
دارد ي��ا نه بايد به اين نكته توجه داش��ت كه افزايش 
ميزان تسهيلات نبايد از خط اعتباري بانك مركزي 
صورت بگيرد، چرا كه وضعيت كنوني بازار مس��كن 

دس��تاورد تجاوز به اعتبار بانك مركزي در مس��اله 
مسكن مهر است. سلطان محمدي ادامه داد: اگر بانك 
مس��كن داراي نقدينگي خوبي براي ارايه تسهيلات 
براي افراد توانمند جامعه اس��ت، اين مس��اله بسيار 
مهم و خوشحال كننده اي است، اما اگر قرار است اين 
افزايش تسهيلات از دارايي هاي بانك مركزي باري از  
افراد خاص برداشت ش��ود داغ تر كردن تورم مسكن 

خواهد بود.
اين كارش��ناس گفت: اما اگر قرار است منابع لحاظ 
ش��ده از صندوق هاي پيش بيني شده برداشت شود 
)كه در دارايي اين صندوق ها نيز حرف و حديث هاي 
زيادي است( افزايش وام مسكن نمي تواند بعد منفي 

داشته باشد.
وي در خصوص مداخله وزارت راه و شهرس��ازي در 
دستورات فرمايشي در خصوص افزايش تسهيلات نيز 
گفت: اگرچه يكي از مجموعه هاي فعاليت وزارت راه 
و شهرسازي توجه به سرپناه مردم است، اما مرز بين 
نظارت و مداخله مرز بسيار باريكي است كه متاسفانه 

اين وزارت خانه گاهي اين مرز را در هم مي شكند.
سلطان محمدي گفت: كار وزارتخانه ساخت مسكن 
نيست. وظيفه آن همواره كردن مسير ساخت و توليد 
مسكن است چرا كه با س��اخت و عرضه بازار مسكن 

رشد تورمي خود را از دست مي دهد.

   دولت   راهكار  بدهد 
منصور غيبي، كارش��ناس اقتصاد مسكن نيز در اين 
رابطه گف��ت: دولت همانن��د يك خانواده اس��ت. با 
اولويت  بن��دي هزينه ها و تعيي��ن منابع درآمدي كه 
س��الانه ميزان و نحوه تخصيص آن را طي برنامه اي 
به مجلس ارايه مي دهد، شروع به هزينه كردن منابع 
مي كند. با اين تعريف س��اده بايد اذعان داشت سهم 
اقتصاد مسكن در س��بد هزينه كرد دولت به ميزاني 
نيس��ت كه بيش از تسهيلات تخصيصي در قالب وام 

خريد به متقاضيان اقدام كند.
وي گفت: هر چند بدنه كارشناسي دولت تاييد مي كند 
كه افزايش مي��زان وام و طول مدت ب��از پرداخت و 
همچنين كاهش نرخ سود بانكي مي تواند به استقبال 
مصرف كنندگان واقعي مس��كن بينجامد و موجب 
تحرك س��ازنده و حوزه اقتصاد مسكن شود، ولي باز 
به نظر مي رس��د به هر دليلي دس��ت و بال دولت در 
تغييرات سه گانه فوق بسته است و شايد عمده دليل 
آن محدوديت منابع سرمايه اي و گردش آن در اقتصاد 

كلان باشد.
غيبي با بيان اينكه نكته بسيار مهم، در شكل عملياتي 
كردن همين وام هاي موجود به منظور خريد مسكن 
است، گفت: دولت بايد به دنبال اين قضيه باشد كه چرا 
وام هاي لحاظ شده از استقبال كافي برخوردار نيست. 
چرا كه اين وام ها در شهرس��تان هاي مي تواند بخش 
مطلوبي از قيمت بازار مسكن را پاسخ دهد اما آمارها 
نشان مي دهد استقبال از اخذ وام در شهرستان ها نيز 
به ش��دت كاهش يافته يكي از دلايل مهم آن اقساط 

سنگين آن است.
وي گفت: در وهله دوم عدم تعريف درس��ت و واقعي 
از اخذ ضمانت از متقاضيان است كه خود باعث عدم 
اخذ وام از سوي متقاضي مي شود، به دليل اينكه بانك 
مسكن، ضامن معتبر با كسر حقوق و نظاير آن مطالبه 
مي كند و مردم عادي امكان داشتن چنين ضامني را 
ندارند و در نتيجه يا قيد وام را مي زنند يا متوس��ل به 

بازار مكاره تامين ضامن مي شوند.
غيبي گفت: از اين رو، دولت حداقل مي تواند با لحاظ 
اقساط پايين و ضمن تسهيل شرايط اخذ وام موضوع 

ضامن را حل و فصل كند.
وي در نهايت گفت: بازار كنوني مسكن نيازمند افزايش 
ميزان تسهيلات نيست چرا كه متقاضيان مصرفي توان 
پرداخت اقساط س��نگين را ندارند. تقاضاي مصرفي 
كنوني محتاج همين وام هاي اندك اما با اقساط كم براي 

خريد اقساطي يا اجاره واحدها است.

آش��فته ب��ازار مس��كن در 
ماه ه��اي اخير و به وي��ژه در 
فص��ل جابه جاي��ي، بي��ش 
از پيش مش��كلات خ��ود را 
نمايان مي كن��د. در حالي كه 
در روزه��اي اخير ك��ه روند 
درخواس��ت براي جابه جايي 
در بازار مس��كن افزايش پيدا 
كرده است، شاهد قيمت هاي 
نامتعارف و عجيبي در بازار رهن و اجاره هستيم، از سوي 
ديگر بازار خريد و فروش املاك ركود عميقي را تجربه 
مي كند. كاهش ۶0 درصدي حجم معاملات در خرداد 
ماه امسال نشان دهنده خروج حجم زيادي از متقاضيان 
خريد مسكن از اين بازار و ورود آنها به بازار رهن و اجاره 

املاك است. 
بازار مسكن بر خلاف س��اير بازارها كه ممكن است با 
افزايش نوس��ان در قيمت ها مشتريان خود را از دست 
بدهد، هرگز شاهد خروج قطعي متقاضيان از بازار نيست، 
بلكه متقاضيان اين بازار همواره در يكي از دو سمت كفه 
مالك و مستاجر در بازار مسكن حضور دارند، از اين رو، 
اهميت ايجاد تعادل در اين بازار بسيار پر رنگ تر از ساير 
بخش ها به نظر مي رس��د. مهم ترين عامل براي ايجاد 
تعادل در اين بازار، داشتن توان اقتصادي مناسب براي 
متقاضيان براي خريد يا اجاره املاك است، هرگاه در اثر 
نوسانات اقتصادي، سطح عمومي درآمد افراد جامعه 
دچار نوسان يا كاهش مي شود، مي توان تاثير آن را در 
بازار مسكن مشاهده كرد. اين تاثير باعث مي شود از يك 
طرف سمت تقاضا براي خريد مسكن در اين بازار خالي 

شده و از طرف ديگر صف تقاضا براي رهن و اجاره شلوغ تر 
شود. اين افزايش تقاضا از يك سو و نياز مالكان به تامين 
نقدينگي به جهت بروز نوسانات اقتصادي از سوي ديگر، 
موجب دامن زدن به نابس��اماني بازار مسكن مي شود. 
اقدامات مختلفي كه دول��ت در حال حاضر انجام داده 
است فراتر از طرح هاي اجرا نشده قبلي و افزايش ناچيز 
مبلغ وام خريد مس��كن نبوده است. با توجه به شرايط 
نابسامان اقتصادي و ناتواني خريداران مسكن به علت 
رشد شديد قيمت ها، شاهد خروج قابل توجه متقاضيان 
از صف دريافت وام خريد يا ساخت مسكن هستيم. شاهد 
اين ادعا نيز كاهش شديد قيمت اوراق تسهيلات خريد و 
ساخت مسكن در ماه هاي اخير است. اين شرايط باعث 
كمرنگ ش��دن بيش از پيش نقش دولت و بانك ها در 
كمك به تامين نقدينگي لازم براي اقشار مختلف جامعه 

در جهت تسهيل خانه دار شدن آنها است. 
در روزهاي اخي��ر ادعاي جدي��دي افزون بر طرح ها و 
اقدامات شفاهي گذشته براي حل معضل تامين مسكن 
مبني بر پرداخت وام تهيه مس��كن متناس��ب با توان 
بازپرداخت تا س��قف 5 ميليون تومان به زوج ها مطرح 
شده است.با توجه به شرايط و اقساط وام 1۶0 ميليوني 
كه در گذشته عملي شد مي توان سقف مبلغ حدودي وام 
مورد ادعا كه اقساط آن 5 ميليون تومان است را حدود 
470 ميليون تومان پيش بيني كرد. اين مبلغ تخميني 
در حالي است كه مبلغ قيمت اوراق تسه در ماه هاي اخير 
به شدت كاهش يافته و به حدود 45 هزار تومان براي هر 
برگ از اين اوراق رسيده است. با احتساب اين قيمت، 
براي تهيه وام 470 ميليون توماني نيازمند تهيه ۹40 
برگ از اوراق تسه است كه با قيمت فعلي آن حدود 42 

ميليون تومان بابت خريد اين اوراق بايد هزينه صرف 
شود. مبلغ خالص وام با احتساب اين اوراق حدود 430 
ميليون تومان است كه با توجه به نوسان قيمتي موجود 
در بازار مسكن مبلغ مناسبي به نظر مي رسد كه مي تواند 
قدرت خريد متقاضيان را تا حد مناسبي افزايش دهد. 

البته بايد در نظر داشت زوجي كه به دنبال دريافت اين 
وام هستند بايد توان بازپرداخت ماهانه 5 ميليون تومان 
را براي اقساط اين وام داشته باشند كه مبلغ قابل توجهي 
است و در ش��رايط فعلي اقتصادي از عهده بسياري از 
متقاضيان جوانان خارج اس��ت. با اينكه شناور كردن 
مبلغ تس��هيلات پرداختي با توجه به توان بازپرداخت 
متقاضيان در ش��رايط فعلي تا حدي مناس��ب به نظر 
مي رسد، اما بايد توجه داشت كه مخاطبان اصلي اين 
تسهيلات افرادي هستند كه عمدتاً به دليل ناتواني در 
تامين نقدينگي لازم براي تهيه مسكن مناسب نيازمند 
تسهيلات بانكي براي تامين اين مبلغ هستند. عمده اين 
افراد را زوج هاي جوان و قشر متوسط جامعه را تشكيل 
مي دهند كه براي پرداخت اين اقساط بايد فشار زيادي 

را متحمل شوند.
 البته در مورد جزييات دقي��ق و نحوه پرداخت و دوره 
بازپرداخت اين وام ها تاكنون اطلاع رساني نشده است 
و اعداد و ارقام ذكر ش��ده در اين نوشته بر اساس روند 
كنوني پرداخت اين نوع تسهيلات محاسبه شده است. 
در مورد منابع لازم براي تامين اين حجم از نقدينگي به 
نظر مي رسد با توجه به كاهش قابل توجه تقاضا براي 
وام هاي خرد در بانك مس��كن كه منجر به افت شديد 
تقاضا در اين نوع وام ها شده است، بتوان منابع در نظر 
گرفته شده براي اين نوع تسهيلات را به پرداخت وام هاي 

جديد اختصاص داد. پيش بيني مي شود اين نوع وام ها 
در شهرهاي بزرگ با استقبال قابل توجهي مواجه شود 
زيرا با توجه به قدرت خريد مناسبي كه اين وام ها براي 
تهيه مسكن متوسط در اختيار متقاضيان قرار مي دهد، 
مي توان هزينه بازپرداخت آن را توجيه كرد. از س��وي 
ديگر، اف��رادي كه به دنبال س��رمايه گذاري در بخش 
مسكن هستند مي توانند با استفاده از اين نوع تسهيلات 
اقدام به خريد مسكن كرده و از محل اجاره آن بخشي از 
هزينه وام را تامين كنند. در كنار مزاياي زيادي كه اين 
نوع وام در صورت عملي شدن براي افزايش توان قدرت 
خريد متقاضيان مسكن به همراه دارد، بايد توجه داشت 
كه براي ايجاد تعادل در بازار مسكن بايد نسبت به توليد 

توجه ويژه اي داش��ت. تقويت يك سويه سمت تقاضا، 
موجب افزايش قيمت و افزايش تورم در اين بازار مي شود. 
بنابراين به نظر مي رسد متوليان و سياست گذاران اين 
بخش بهتر است همزمان با تعريف طرح هايي در جهت 
حمايت از متقاضيان اقدام به پرداخت تسهيلات كلان به 
سازندگان و توليد كنندگان واقعي در بازار مسكن كنند. 
با توجه به طولاني بودن زمان تهيه و عرضه مسكن به 
بازار، از هم اكنون بخش هاي مختلف متولي مسكن در 
كشور بايد به فكر عرضه متناسب با نياز سالانه مسكن 
در جامعه باشند. زيرا با توجه به شرايط كنوني اقتصاد به 
نظر نمي رسد جامعه توان تحمل شوك قيمتي جديدي 

را در اين بازار داشته باشد. 
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فرصت سوزي با راهكارهاي 
غيرموثر

امروزه موثر ترين راهكار 
خانه دار ش��دن در ايران 
براي قش��ر متوس��ط و 
حقوق بگيران وام مسكن 
از طريق بانك هاي عامل 
است. البته ش��رايط وام 
مس��كن ه��م در نحوه 
پرداخ��ت، زمان انتظار و 
سود بازپرداخت متفاوت 
اس��ت و تاكنون با تغييرات و ش��روط مختلفي به 
متقاضيان پرداخت شده است. معمولًا وام مسكن 
از طريق خريد اوراق تسه يا سپرده گذاري يكساله 
توسط متقاضي در محل صندوق پس انداز مسكن 
تأمين مي شود. براي دوراني كه ساليان سال قيمت 
مسكن ثابت مي ماند اگر كسي سپرده گذاري يكساله 
با قيمت روز مسكن انجام مي داد اگر سال ديگر وامش 
مهياي پرداخت مي شد قيمت مسكن همان بود و 
ارزش پولش نيز همان؛ وام گيرنده در زمان پرداخت 
اقساط ماهانه تنها دغدغه اش اتِمام ايام بدهكاري و 

فارغ شدن از پرداخت اقساط وام بود. 
اما امروزه آنچنان ش��وك و هيجاني بر بازار مسكن 
حاكم اس��ت كه هي��چ امي��د و ف��راغ خاطري به 
سپرده گذاري يكس��اله براي مش��مول شدن وام 
مس��كن وجود ندارد . از طرفي خريد اوراق تسه در 
بازار بورس به قدري هزينه بر و گران تمام مي شود 

كه ارزش معامله از حد متعارف مي گذرد.
برابر برخي برآوردها، شاخص انتظار براي خانه دار 
ش��دن از 25 سال به بالاي40 س��ال رسيده است. 
يعني اگر قرار باشد كسي بخواهد با پس انداز يك سوم 
درآم��د ماهيانه خود صاحبخانه ش��ود بيش از 40 
سال طول مي كشد تا بتواند صاحب مسكن ملكي 
ش��ود و اين يك شاخص فاجعه بار و مأيوس كننده 
براي متقاضيان مسكن است كه بايد در ايام پيري و 
سال هاي پايان زندگي بتوانند صاحب مسكن ملكي 
شوند. در اين شرايط كه قيمت مسكن از سال گذشته 
تاكنون 2 تا 3 برابر شده است، از اين رو، ضرورت دارد 
دولت در بحث مسكن خصوصاً مسكن براي جوانان 

برنامه ريزي منسجم و كارآمد تري ارايه دهد. 
حال كه قيمت متوس��ط مس��كن در تهران به 13 
ميليون و در شهرس��تان هاي ديگ��ر به ۶ ميليون 
تومان رسيده است دولت هر چه مقدار وام براي اين 
تسهيلات در نظر بگيرد، باز براي متقاضي كارساز 
نيست، زيرا هر مبلغي كه به وام افزوده شود، از طرفي 
قيمت ها چند برابر بيش��تر شده و پرداخت اقساط 
ماهانه هم سنگين تر مي ش��ود. اينكه از سوي وزير 
محترم راه و شهرسازي اعلام مي شود اگر متقاضيان 
مي توانند ماهي 5 ميليون تومان قسط پرداخت كنند 
متناسب با توان آنها وام پرداخت مي شود، دقيقا چه 

مقدار از پرداخت مدنظرشان است .
اگ��ر رقم اعلام��ي وام 1۶0 ميليون توم��ان هم به 
تصويب و اجرايي ش��ود، حتي اين مبلغ هم با اين 
قيمت هاي موجود چاره گشا نخواهد بود . موضوعي 
كه متأس��فانه از ديد وزير محترم و ديگر مشاوران 
ايش��ان ناديده گرفته شده اس��ت اين است كه اولًا 
مردم در شرايطي هس��تند كه اقساط و بدهكاري 
آنها صرفاً پرداخت قس��ط بانك مسكن و يك و دو 
قسط ديگر نيس��ت و مبالغ پرداختي ماهيانه آنها 
خيلي بيشتر اس��ت به ويژه در اين ايام سهم قابل 
توجهي از حقوق يا دستمزدش��ان روانه پرداخت 
اجاره هاي نجومي مي شود؛ درثاني تأمين توان اقساط 
بانكي براي متقاضيان متناسب با افزايش حقوق و 
دستمزدها است. نظر به اينكه اكثر متقاضيان وام از 
قشر كارمندان رده پايين و كارگران هستند، مگر چه 
درصدي به حقوق آنها اضافه شده است كه بتوانند 
ماهانه 5 ميليون تومان آن هم براي يك محل قسط 
پرداخت كنند؟! اگر عزمي جدي از سوي دولت براي 
خانه دار شدن متقاضيان مسكن وجود دارد اين است 
كه سهمي از اين پرداخت ها را از طريق يارانه بلاعوض 
ارايه دهد. همچنين با در نظر گرفتن تورم بازار مسكن 
شرايط پرداخت وام را راحت تر كند . مثلًا زمان خواب 
سپرده گذاري را كاهش يا كلًا بردارد، يا اينكه سهمي 
از خريد اوراق تسه براي متقاضي را تقبل كند تا خريد 
ملك در اين گراني گران تر از قيمت موجود تمام نشود 
و مشكلي مضاعف بر مشكلات ديگر براي شهروندان 
لحاظ نشود. پس اگر صرفاً هدف براي تأمين مسكن 

است شرايط مساعدتري ارايه شود.
شرايطي كه تأمين آن متناسب با توان بازپرداخت از 
سوي متقاضيان باشد نه صرفاً تغيير سياست هايي كه 
قبلًا نيز به منصه اجرا گذاشته شده اند ولي اثربخشي 
چنداني نداش��تند. در كلام آخر بايد گفت، اگرچه 
دولت بخش مسكن را به عنوان يكي از بخش هاي 
محرك رش��د اقتصادي در كشور مطرح مي كند و 
اذعان مي دارد هر گونه تحرك توليد در اين بخش 
زمينه ساز رشد توليد و اشتغال در ساير بخش هاي 
وابسته مي شود. بطوري كه در مجموعه سياست هاي 
خروج از ركود اقتصادي، بخش مسكن به عنوان يكي 
از عوامل اوليه و بخش هاي پيشران اثر گذار بر خروج 
از ركود، مبناي سياست گذاري ويژه اي قرار گرفته 
اس��ت.  دولت در سياست هاي اقتصادي خود براي 
خروج غير تورمي از ركود طي سال هاي اخير بخش 
مسكن را به عنوان يكي از زير گروه هاي فعاليت ها و 
محرك هاي خروج از ركود عنوان كرده است كه اين 
توجه، نشان از اهميت بالاي حوزه مسكن در تحرك 
اقتصادي كشور است كه در عمل بايد ديد اين اصل 
مهم به چه ميزان با واقعيت ها و توان دولت در تحقق 

اين اعتقاد همخواني دارد.
اما تجربه نش��ان داده دولت عزم جدي براي رونق 
مسكن ندارد و همواره با لحاظ برنامه هاي مقطعي 
و تكيه بر افزايش تس��هيلات راهكار نجات مسكن 
را به بيراهه مي كش��اند به يقين مي توان گفت بازار 
كنوني مسكن با هيچ نوع تسهيلات رونق نمي گيرد 
مگر اينكه اين تسهيلات از صندوق بانك ها برداشت 
شود و اقساط بسيار پاييني داشته باشد و تورم كشور 

نزديك به صفر باشد .

ايمان رفيعي 
كارشناس ساخت وساز

محمد علي مهري 
كارشناس شهرسازي



دانش و فن10اخبار

گزارش رگولاتوري از شكايت كاربران كشور

نارضايتي هاي گسترده از خدمات اينترنتي 
گروه دانش و فن   

هفته گذش��ته ش��ركت هاي ارايه دهن��ده خدمات 
اينترن��ت ADSL در نام��ه اي ب��ه وزي��ر ارتباطات 
خواستار افزايش ۵۰ درصدي تعرفه اينترنت شده اند 
و دلي��ل آن را افزايش بالاي هزينه ها و كاهش تعداد 
مشتركين به دليل استفاده از اينترنت موبايل عنوان 
كرده اند كه باعث كاهش درآمد اين اپراتورها ش��ده 

است.
در اين زمينه وزير ارتباطات نيز در توييتي با تاكيد بر 
اينكه سرويس ADSL رو به انقراض است، خطاب به 
اپراتورهاي ADSL عنوان كرد كه »سرمايه گذاري 
كني��د، تكنولوژي را به روز كني��د، توليدات داخلي 
استفاده كنيد، كيفيت خوب ارايه كنيد، براي مردم 
ه��م پرداخت هزينه س��رويس خوب قاب��ل توجيه 

است.«
در همين حال، وزارت ارتباطات در نظرس��نجي كه 
روي سايت اين وزارتخانه قرار گرفته است از كاربران 
پرسيده كه آيا حاضرند هزينه بيشتري براي افزايش 
كيفيت خدمات و س��رعت اينترن��ت از ADSL به 

VDSL پرداخت كنند؟
نتايج اين نظرس��نجي تاكنون حاكي از آن است كه 
كاربران موافق پرداخت هزينه بيش��تر نيستند. در 
اين نظرسنجي تا س��اعت ۱۱ صبح روز گذشته ۵۵ 
درصد به اين پرسش جواب منفي داده و ۴۵ درصد 
كاربران موافق پرداخت هزينه بيشتر در قبال افزايش 
كيفيت سرويس اينترنت و رفتن به سمت سرويس 

VDSL هستند.
اين در حالي اس��ت ك��ه تا س��اعت ۱۲ و ۴۵ دقيقه 
نتيجه نظرس��نجي تغيي��ر كرد و بر اس��اس آن ۷۶ 
درص��د كاربران موافق افزاي��ش قيمت و ۲۳ درصد 

مخالف هستند.
بر اساس اين گزارش، VDSL خط مشترك ديجيتال 
با نرخ بيت بس��يار بالا اس��ت كه نمونه اي از فناوري 
اتصال به اينترنت اس��ت كه از همان خط مش��ترك 
ديجيتال مشابه با ADSL براي نقل و انتقال سيگنال 
اينترنت استفاده مي كند، اما فناوري آن در مقايسه 
با ADSL جديدتر است. VDSL  به شيوه موثرتري 
از خط مشترك استفاده مي كند و تجربه بهتري در 
اس��تفاده از اينترنت را در اختي��ار كاربر مي گذارد. 
از طري��ق اين فناوري اتصال ب��ه كاربر از طريق يك 
واس��ط نوري نزديك به مكان كاربر فراهم مي شود. 
اين واسط نيز با اس��تفاده از كابل هاي فيبر نوري به 
ش��ركت خدمات دهنده اينترنت متصل مي ش��ود. 
حال در شرايطي كه برخي شركت هاي ارايه دهنده 
اينترنت خواس��تار افزايش قيمت اينترنت هستند، 
رگولاتوري در گزارشي اعلام كرد كه بيشترين درصد 
شكايت در حوزه ارتباطات مختص اينترنت است، در 
آمار ثبت شده سه ماهه ابتدايي سال جاري مشخص 
شدكه مناطق ش��مالي كشور بيش��ترين شكايت و 
مناطق غرب و شمال غربي كمترين شكايت را دارند 
و در اين شكايات، مشكلات مربوط به اينترنت نقش 

پررنگي ايفاء مي كند. براساس اين گزارش، سازمان 
تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي اين امكان را 
براي كاربران ايجاد كرده تا در صورتي كه از هر يك از 
خدمات اينترنتي، تلفن ثابت، تلفن همراه، خدمات 
پستي، تشعشعات و دفاتر پيشخوان شكايتي دارند، با 
مراجعه به سامانه ثبت شكايات مبتني بر مكان نماي 
جغرافيايي، شكايت خود را ثبت كنند تا رگولاتوري 

به بررسي شكايات آنها بپردازد.

  درصد بالاي شكايت كاربران از مخابرات
اين گزارش بر اساس تعداد تيكت هاي ثبت شده در 
سامانه ثبت و پاس��خگويي به شكايات مشتركين و 
مناطق نه گانه )منطقه شمال، مركزي، شمال شرق، 
جن��وب، آذر، جنوب غ��رب، جنوب ش��رق، غرب و 
شمال غرب( س��ازمان در سراسر كشور در سه ماهه 
ابتدايي سال جاري ارايه شده است. بر اساس بررسي 
انجام شده روي داده ها، بيشترين شكايت مشتركين 
در منطقه شمال و كمترين تعداد شكايات مربوط به 
مناطق غرب و شمال غرب است. آمار كلي شكايات 
مطروحه رش��د داش��ته و از ۷ هزار و ۸۵۸ مورد در 
ارديبهش��ت ماه به ۸ هزارو ۵۲۳ مورد در خرداد ماه 

سال جاري رسيده است.
شركت مخابرات ايران به تنهايي ۴۱.۳ درصد از كل 
شكايات را در بازه خردادماه در تمام مناطق به خود 
اختصاص داده است؛ در اين بين مشكلات مربوط به 

اينترنت نقش پررنگي ايفا مي كند.

بيشترين شكايت مشتركين در منطقه شمال مربوط 
ب��ه اينترنت و كمتري��ن تعداد ش��كايات مربوط به 
خدمات پستي است. تعداد كل شكايت هاي ثبت شده 
در بازه خردادماه نسبت به ارديبهشت ماه سال جاري 
۲۵.۲ درصد رشد داشته است. بيشترين شكايت در 
بازه خرداد ماه مربوط به اس��تان تهران )۸۵ درصد و 
كمترين مربوط به استان سمنان )۱.۴ درصد( است. 
فراواني موضوع شكايات مطروحه در حوزه اينترنت 
مربوط به ارايه خدمات پشتيباني نامطلوب و كيفيت 

سرويس ها است.
اين در حالي اس��ت كه بيشترين شكايت مشتركين 
در منطقه مركزي مربوط به اينترنت و كمترين تعداد 
ش��كايات مربوط به خدمات پستي است. تعداد كل 
شكايت هاي ثبت ش��ده در بازه خردادماه نسبت به 
ارديبهشت ماه س��ال جاري تغيير قابل ملاحظه اي 
نداشته است. بيشترين ش��كايت در بازه خردادماه 
مربوط به اس��تان اصفهان )۵۹ درص��د( و كمترين 
مربوط به استان چهارمحال و بختياري )۵.۳ درصد( 
اس��ت. فراواني موضوع ش��كايات مطروحه در حوزه 
اينترنت مربوط به عدم جمع آوري س��رويس و ارايه 

خدمات پشتيباني نامطلوب است.
از سوي ديگر بيشترين شكايت مشتركين در منطقه 
ش��مال ش��رق مربوط به اينترنت و كمترين تعداد 
ش��كايات مربوط به خدمات پستي است. تعداد كل 
شكايت هاي ثبت ش��ده در بازه خردادماه نسبت به 
ارديبهشت ماه سال جاري چهار درصد كاهش داشته 

است. بيشترين شكايت در بازه خرداد ماه مربوط به 
استان خراسان رضوي )۷۹ درصد( و كمترين مربوط 
به استان خراسان جنوبي )۳.۷ درصد( است. فراواني 
موضوع شكايات مطروحه در حوزه اينترنت مربوط 
به عدم جمع آوري سرويس و ارايه خدمات پشتيباني 

نامطلوب است.

  خدمات پشتيباني نامطلوب
همچنين بيشترين شكايت مش��تركين در منطقه 
جنوب كشور هم مربوط به اينترنت و كمترين تعداد 
ش��كايات مربوط به دفاتر پيش��خوان دولت اس��ت. 
تعداد كل شكايت هاي ثبت ش��ده در بازه خردادماه 
نسبت به ارديبهشت ماه سال جاري ۱۳ درصد رشد 

داشته است. 
بيشترين شكايت در بازه خردادماه مربوط به استان 
ف��ارس )۷۵.۳ درصد( و كمترين مربوط به اس��تان 
كهكيلويه و بويراحمد )۵.۷ درصد( اس��ت. فراواني 
موضوع شكايات مطروحه در حوزه اينترنت مربوط 
به عدم جمع آوري سرويس و ارايه خدمات پشتيباني 

نامطلوب است.
اما بيشترين شكايت مشتركين در منطقه آذربايجان 
مربوط به اينترنت و كمترين تعداد شكايات مربوط 
به خدمات پس��تي اس��ت. تعداد كل ش��كايت هاي 
ثبت شده در بازه خردادماه نسبت به ارديبهشت ماه 
س��ال جاري ۵.۵ درصد رشد داشته است. بيشترين 
شكايت در بازه خرداد ماه مربوط به استان آذربايجان 

ش��رقي )۴۵.۴ درصد( و كمترين مربوط به اس��تان 
اردبيل )۲۲ درصد( اس��ت. فراواني موضوع شكايات 
مطروحه در حوزه اينترنت مربوط به عدم جمع آوري 

سرويس و ارايه خدمات پشتيباني نامطلوب است.
بيشترين شكايت مشتركين در منطقه جنوب غرب 
مربوط به اينترنت و كمترين تعداد شكايات مربوط به 
خدمات پستي است. تعداد كل شكايت هاي ثبت شده 
در بازه خردادماه نسبت به ارديبهشت ماه سال جاري 
۲۷ درصد رشد داشته است. بيشترين شكايت در بازه 
خرداد ماه مربوط به استان خوزستان )۷۰.۴ درصد( 
و كمترين مربوط به اس��تان لرستان )۱۱.۴ درصد( 
اس��ت. فراواني موضوع ش��كايات مطروحه در حوزه 
اينترنت مربوط به عدم جمع آوري س��رويس و ارايه 

خدمات پشتيباني نامطلوب است.
بيشترين شكايت مشتركين در منطقه جنوب شرق 
مربوط به اينترنت و كمترين تعداد شكايات مربوط به 
خدمات پستي است. تعداد كل شكايت هاي ثبت شده 
در بازه خردادماه نسبت به ارديبهشت ماه سال جاري 
تغيير قابل ملاحظه اي نداش��ته اس��ت. بيش��ترين 
شكايت در بازه خرداد ماه مربوط به استان هرمزگان 
)۴۲ درصد( و كمترين مربوط به استان كرمان )۲۵.۵ 
درصد( است. فراواني موضوع شكايات مطروحه در 
حوزه اينترنت مربوط به عدم جمع آوري سرويس و 

ارايه خدمات پشتيباني نامطلوب است.
بيشترين شكايت مشتركين در منطقه غرب مربوط 
ب��ه اينترنت و كمتري��ن تعداد ش��كايات مربوط به 
خدمات پستي است. تعداد كل شكايت هاي ثبت شده 
در بازه خردادماه نسبت به ارديبهشت ماه سال جاري 
هشت درصد كاهش داشته است. بيشترين شكايت 
در بازه خرداد ماه مربوط به اس��تان كرمانش��اه )۴۲ 
درصد( و كمترين مربوط به استان كردستان )۲۳.۴ 
درصد( است. فراواني موضوع شكايات مطروحه در 
حوزه اينترنت مربوط به عدم جمع آوري سرويس و 

ارايه خدمات پشتيباني نامطلوب است.
بيش ترين شكايت مشتركين در منطقه شمال غرب 
مربوط به اينترنت و كمترين تعداد شكايات مربوط به 
خدمات پستي است. تعداد كل شكايت هاي ثبت شده 
در بازه خردادماه نسبت به ارديبهشت ماه سال جاري 
حدود هفت درصد رش��د داش��ته اس��ت. بيشترين 
ش��كايت در بازه خرداد ماه مربوط به استان گيلان 
)۵۳ درصد( و كمترين مربوط به استان قزوين )۲۲.۸ 
درصد( است. فراواني موضوع شكايات مطروحه در 
ح��وزه اينترنت عمدت��اً مربوط به ع��دم جمع آوري 

سرويس و ارايه خدمات پشتيباني نامطلوب است.
در مجم��وع ش��كايت ها بيش��ترين نارضايت��ي را 
كاربران اينترنت در سراس��ر كشور داش��ته اند و به 
نظر مي رس��د در صورت افزايش قيمت اينترنت كه 
برخي ش��ركت هاي اينترنتي آن را به وزير پيشنهاد 
داده اند بايد كيفيت اينترنت پيش از گراني و بالارفتن 
قيمت ها به حد مطلوب برس��د و كاربران از آن اعلام 

رضايت كنند .

ديجيتال ترندز | پنتاگون روشي براي شناسايي 
افراد از طريق ضربان قلب آنها ابداع كرده اس��ت. اين 
روش با كمك ليزر مادون قرمز ضربان قلب هر فرد را 

بطور جداگانه رديابي مي كند.
طبق گزارشي جديد پنتاگون روشي براي شناسايي و 
رصد افراد از طريق ضربان قلب آنها ابداع كرده است.

ضربان قلب هر فرد مانند اثر انگش��ت او متمايز است 
و اين تمايز از فاصله اي قابل بررس��ي است. فناوري 
پنتاگون نيز با تكيه بر اين امر و براي شناسايي سربازان 

در مناطق جنگي ابداع شده است.
اين فناوري با كمك يك لي��زر مادون قرمز مي تواند 
به ضرب��ان قلب خاص هر فرد گوش كند. جالب آنكه 
بر خلاف روش هاي شناسايي ديگر مانند شناسايي 
صورت، در اين متد نمي ت��وان ضربان قلب را مخفي 
كرد. ليزر م��ادون قرمز از فاصله ۲۰۰ متري و از روي 

لباس قادر به رصد ضربان قلب هر فرد است.
محققان تصميم دارند در آين��ده اين فناوري را ارتقا 
دهند ت��ا از فاصله دورت��ر نيز بتواند ضرب��ان قلب را 

رصد كند.

به هرحال نمونه اوليه اين ليزر مادون قرمز با استفاده 
از تكنيك نوسان سنجي ليزر كار مي كند. اين تكنيك 
در حقيقت ميزان ارتعاش سطح بدن در نتيجه ضربان 
قلب را بررس��ي مي كند. به عبارت ديگر اين فناوري 
فقط از روي لباس هاي نازك مانند تي شرت مي تواند 

ضربان قلب فرد را بخواند.
به گفته محققان اين روش بسيار دقيق تر از شناسايي 
صورت است و نرخ دقت تشخيص آن ۹۵ درصد است.

اما يكي از محدوديت هاي اين فناوري نياز به مخزني از 
ضربان هاي قلب است كه با سيگنال هاي هر فرد بطور 

جداگانه همخوان شود.

انگجت| با نزديك شدن به زمان برگزاري سرشماري 
آماري سال ۲۰۲۰ امريكا، فيس بوك نگران است كه 
باز هم اين شبكه اجتماعي به ابزاري براي دروغ پراكني 

و جعل اخبار مبدل شود.
نگراني از سواستفاده هايي از اين دست باعث شده تا 
فيس بوك از برنامه هاي خود براي مقابله با نشر اخبار 
جعلي در مورد سرشماري سال ۲۰۲۰ امريكا در اين 

شبكه اجتماعي خبر بدهد. 
اين در حالي اس��ت كه تا پي��ش از اين عمده نگراني 
مدي��ران فيس ب��وك مربوط به تخري��ب نامزدهاي 
انتخابات رياست جمهوري در امريكا و ديگر كشورها 

بود.
فيس بوك اعلام كرده ك��ه گروهي را مامور مقابله با 
انتش��ار اخبار جعلي در مورد سرشماري آماري سال 
۲۰۲۰ در اين ش��بكه اجتماعي ك��رده و آنها تلاش 
خواهند كرد ضمن تشويق مردم به مشاركت در اين 
سرشماري جلوي انتشار اخبار دروغين را هم بگيرند.

فيس بوك افزوده كه براي كاهش مش��كلات در اين 
زمينه از هوش مصنوعي نيز كمك مي گيرد. تمركز 
روي اين موضوع مس��ائل مختلفي را در بر مي گيرد 

كه رعايت حقوق راي دهن��دگان، ارايه آموزش هاي 
ش��هروندي و غيره از جمله آن است. همچنين قرار 
است با مطالب مروج ملي گرايي افراطي و افكار جدايي 

طلبانه نيز برخورد شود.
فيس بوك وعده داده با افرادي كه مطالب نفرت پراكن 
را به خصوص در انتقاد ش��ديد از دولت امريكا در اين 

شبكه اجتماعي منتشر كنند، نيز برخورد مي كند. 
علت اين اق��دام ايجاد ج��وي آرام و مناس��ب براي 

برگزاري سرشماري ۲۰۲۰ اعلام شده است.
اين نگراني از سوي دولت آمريكا وجود دارد  كه برخي 
هكرها با خرابكاري در فضاي مجازي سرشماري سال 

آينده را  با مشكل مواجه كنند.

س�ي نت| يك اس��تارتاپ به نام »كاتال��وگ« همه ۱۶ 
گيگابايت ويكي پدياي به زبان انگليس��ي را تنها روي يك 
دي ان اي ذخيره كرد. فناوري ذخيره س��ازي كامپيوتري 
از س��يم و آهن ربا به هارد ديس��ك به تراشه هاي حافظه 
سه بعدي رسيده اند. اما فناوري ذخيره سازي بعدي ممكن 
است رويكردي به قدمت زندگي روي زمين داشته باشد: 
دي ان اي. استارتاپ »كاتالوگ« اعلام كرده است كه تمام 
متون انگليسي ويكي پديا را روي مولكول هاي ژنتيكي مشابه 
در بدن ما ذخيره كرده اند. آنها اين كار را با اولين دس��تگاه 
»نويسنده دي .ان .اي« انجام دادند. “نويسنده دي .ان .اي “ 
يك دستگاه نسبتاً بزرگ است كه توانايي نوشتن اطلاعات 
را روي دي .ان .اي دارد. هرچن��د ك��ه احتم��الًا اين روش 
ذخيره س��ازي به زودي در دسترس عموم قرار نمي گيرد، 
شركت سازنده معتقد است كه در حال حاضر براي بعضي از 
مشترياني كه نياز به بايگاني و آرشيو اطلاعات دارند، مفيد 
است. از آنجايي كه رش��ته هاي دي .ان .اي بسيار ظريف و 
شكننده هستند، دستكاري آنها دشوار است، اما مولكول هاي 
بيولوژيكي مي توانند داده هاي ديگر را فارغ از ژن ها ذخيره 
كنند. »كاتالوگ« از رشته هاي دي .ان .اي مصنوعي پيش 

ساخته شده كه كوتاه تر از دي .ان .اي انساني است، استفاده 
كردند اما از تعداد زيادي از آنها اس��تفاده كردند تا بتوانند 
داده هاي بسيار بيشتري را ذخيره كنند. تكيه بر دي .ان .اي 
به جاي آخرين تكنولوژي پيشرفته ذخيره سازي اطلاعات، 
ممكن است يك گام رو به عقب به نظر برسد. اما دي .ان .اي، 
فشرده و از لحاظ شيميايي پايدار است و با توجه به اينكه پايه 
و اساس زيست شناسي زمين است، احتمالًا در آينده هارد 

ديسك ها و سي دي ها را همانند فلاپي ها منسوخ مي كند.
شركت »كاتالوگ« با همكاري شريك خود يعني »بنياد 
ماموريت كمان« تلاش مي كند دانش انس��اني را نه فقط 
روي زمين بلكه حتي در جاهاي ديگر منظومه شمس��ي 

در فش��رده ترين حالت ممكن ذخيره كند و در دسترس 
قرار دهد. مانند خودروي »تس��لا رودس��تر« كه شركت 
»اسپيس ايكس« آن را همراه با دي وي دي هاي مخصوصي 
حاوي دانش بش��ر به فضا فرس��تاد. »كاتال��وگ« با موج 
مشتري هايي مواجه شده است كه مي خواهند از فناوري اين 

شركت براي ذخيره اطلاعات مهم خود بهره ببرند.
اين ش��ركت در بياني��ه اي گفت: م��ا در ح��ال مذاكره با 
سازمان هاي دولتي، پروژه هاي علمي بزرگ بين المللي كه 
ميزان زيادي اطلاعات آزمايشي توليد مي كنند، شركت هاي 
بزرگ نفت و گاز، رسانه ها و سرگرمي، شركت هاي اقتصادي 
و ديگر صنايع هستيم. »كاتالوگ« كه در بوستون امريكا 
مستقر است، داراي دستگاهي براي نوشتن اطلاعات روي 
رشته هاي دي ان اي است كه مي تواند داده ها را با سرعت ۴ 
مگابيت بر ثانيه ثبت كند. اين در حالي است كه بهينه سازي 
اين دستگاه مي تواند سرعت آن را سه برابر كند تا بتواند ۱۲۵ 

گيگابايت را در يك روز ثبت كند.
محصولات رايج ترتيب گذاري دي .ان .اي كه در حال حاضر 
در بازار بيوتكنولوژي به فروش مي رسند، مي توانند اطلاعات 

ثبت شده روي دي .ان .اي را بخوانند.

گيزمگ|دانشمندان با استفاده از فناوري يادگيري 
ماشين توانس��تند الگوهاي هوش��ياري پنهان را در 
اطلاعات نوار مغزي )EEG( بيماران آسيب مغزي به 
اغما رفته شناسايي كرده و احتمال بازگشت و بهبود 

آنها را پيش بيني كنند.
يك مطالعه برجس��ته از متخصصان مغز و اعصاب در 
دانشگاه كلمبيا روش جديدي براي شناسايي علائم 
هوش��ياري در بيماران آس��يب ديده مغزي و به كما 
رفته فقط با استفاده از يك اس��كن EEG ساده ابداع 

كرده است.
 EEG اين تحقيق همچنين نشان مي دهد كه داده هاي
مي تواند پيش بيني كند كه كدام يك از بيماران شانس 

بيشتري براي بازگشت از حالت كما و بهبودي دارند.
حدود ده سال پيش، پيشرفت در تصويربرداري پزشكي 
دانشمندان را قادر ساخت تا علائم عميق هوشياري را در 
بيماران به اغما رفته به علت آسيب مغزي رديابي كنند. 
اطلاعات ام.آر. آي )MRI( آنچه »هوشياري پنهان« 
)hidden consciousness( نامي��ده مي ش��ود، 
نش��ان داد كه گاهي نيز به عنوان هوشياري پوشيده 

شناخته مي شود.

اين پيشرفت غيرقابل انكار پزشكي، تعريف هوشياري را 
براي اهداف دانشگاهي گسترش داد، اما قبل از اينكه اين 
دانش بتواند بطور موثر از نظر باليني به چيزي كارآمد 
تبديل شود، چالش هاي متعددي باقي مانده بود. براي 
مثال انجام آزمايش هاي MRI در شرايط مراقبت هاي 
ويژه آسان نيست و حتي پس از آن معلوم شد كه معني 

دقيق اين علائم براي بهبودي بيمار چيست.
»جان كلاسن« نويسنده اصلي اين پژوهش مي گويد: 
يكي از چالش برانگيزترين مش��كلات در آي س��ي يو 
)ICU(، پيش بيني بهب��ود و نه تنها بق��اي بيماران 
بي هوش ش��ده پس از وارد شدن آسيب مغزي بود. از 
آنجايي كه مطالعات اوليه »هوشياري پنهان« را نشان 

داده بود، ما به دنبال يك راه عملي براي انجام اين كار 
در روزهاي اوليه به اغما رفت��ن بوديم، زماني كه اكثر 
تصميمات درماني كه بر نتايج تأثير مهمي مي گذارند، 

گرفته مي شود.
اين مطالعه روي ۱۰۴ بيمار آس��يب شديد مغزي در 
بخش مراقبت هاي ويژه متمركز بود. همه اين بيماران 
كاملًا بي هوش بودند، اما فلج نشده بودند. در حالي كه 
نوار مغزي گرفته مي ش��د، از بيماران خواسته مي شد 
مشت خود را باز و بس��ته كنند. سپس يك الگوريتم 
يادگيري ماشين به تجزيه و تحليل نوار مغزي پرداخت 
تا ببيند آيا زماني كه دس��تورات صوتي گفته مي شد، 
باعث هرگونه تغيير الگوي كوچك در داده هاي عصبي 

شده است يا نه.
نتايج نش��ان داد كه الگوهاي منحصر به فردي در نوار 
مغزي در پاس��خ به دس��تورات صوتي در ۱۵ درصد از 
بيماران طي چهار روز اول وارد ش��دن آس��يب مغزي 
ديده شده است كه نشان از »هوشياري پنهان« داشت. 
تقريباً نيمي از اين بيماران در نهايت بهبود يافتند و از 
بيمارستان مرخص شدند. در حالي كه تنها ۲۶ درصد 

از افرادي كه اين علائم اوليه را نداشتند بهبود يافتند.

رديابي افراد با ضربان قلب توسط پنتاگون 

نگراني فيس بوك از خرابكاري ديجيتال

ذخيره »ويكي پديا« روي دي .ان .اي 

هوش مصنوعي بازگشت از اغما را پيش بيني مي كند
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رويداد

كاربر فراسو

اندرويد »اير دراپ« 
مخصوص خود را مي سازد

انگجت|گوگل قصد دارد يك سيستم انتقال فايل 
مشابه با سيستم »اير دراپ« شركت اپل در سيستم 
عامل iOS بس��ازد تا كاربران اندرويد قادر به انتقال 
فايل هاي خود با سرعت بالا باش��ند. احتمالًا اگر از 
كاربران آيفون در مورد يكي از ويژگي هاي لذت بخش 
آيفون س��وال كنيد جواب آنها قابليت »اير دراپ« 
خواهد بود كه يك راه آسان براي به اشتراك گذاشتن 
عكس ها و فيلم ها و اطلاعات ديگر با يك دستگاه اپل 
در نزديكي كاربر است. اكنون به نظر مي رسد كاربران 
اندرويد نيز به زودي مش��ابه اين سيستم را خواهند 
داشت. تيم ۹to۵Google  قصد دارد يك ويژگي 
اشتراك گذاري سريع يعني “Fast Share “  را مانند 

»اير دراپ« آيفون در اندرويد فعال كند.
اين سيس��تم از تركيبي از بلوتوث و واي-فاي براي 
ارس��ال فايل ها و حتي متن به افراد و دس��تگاه هاي 
نزديك اس��تفاده مي كند. آن را روش��ن مي كنيد و 
مي توانيد دستگاه هاي فعال را مش��اهده كنيد و با 
تأييد گيرنده تنها چند ثانيه براي انتقال حجم قابل 
توجهي از اطلاعات كافي خواهد بود. البته چند تفاوت 
كليدي وجود دارد. به نظر نمي رسد كه شما بتوانيد 
انتقال را به مخاطبين خود محدود كنيد، اما مي توانيد 
قابليت ديده شدن اختياري را تنظيم كنيد، بطوري 
كه تنها افراد مورد علاقه شما امكان اشتراك سريع 
با شما را داشته باش��ند. ممكن است اين ويژگي در 
دستگاه هاي كروم بوك، دستگاه هاي iOS و حتي 
اپل واچ نيز در دسترس قرار بگيرد، هرچند كه نمي توان 
روي همه آنها حساب كرد. يك نسخه iOS نياز به يك 
 Fast Share“ برنامه خاص دارد. تاريخ دقيق عرضه
“  مشخص نيست. هرچند كه اين ويژگي سرويس 
»گوگل پلي« است و احتمالاً به “اندرويد Qنياز ندارد. 
گوگل ممكن است كاربران را چندان منتظر نگذارد. 

 فعاليت سامانه هلال احمر 
در پيام رسان بومي

ايلنا| سامانه هوشمند امداد و نجات و اطلاع رساني 
هلال احمر روي يكي از شبكه هاي بومي قرار گرفت.

انجيدن��ي مديرعامل اين پيام رس��ان گف��ت: اين 
پيام رسان عنوان يكي از دو پيام رسان ملي كشور جهت 
پياده سازي سرويس هاي دولت الكترونيك توسط 
مركز ملي فضاي مجازي معرفي شده است، لذا در اين 
راستا گپ با همكاري وزارت ارتباطات و اتصال به شبكه 
خدمات دولت )GSB( اقدام به پياده سازي خدمات 

مختلف دولت الكترونيك بر بستر گپ كرده است.
وي با اشاره به قابليت هاي اين سامانه گفت: درخواست 
كمك و اعلام ش��رايط خطر بر پايه موقعيت دقيق 
جغرافيايي، اطلاع رس��اني هوش��مند مكان محور، 
جمع آوري  كمك هاي نق��دي ريالي و بين المللي و 
دسترسي سريع به اطلاعات سازمان هلال احمر از 

مهم ترين قابليت هاي اين سامانه محسوب مي شود.
وي اضافه كرد: با كمك اين سامانه مخاطب به آساني 
مي تواند درخواست كمك خود را با بر حسب نقطه 
دقيق جغرافيايي توسط گپ ثبت كند و پس از ثبت 
درخواست كمك و نيروهاي امدادي قرار داشته باشد.

آمازون ربات بسته بندي 
استخدام كرد

آسين ايج| ش��ركت آمازون به تازگي ربات هاي 
قدرتمندي را اس��تخدام كرده كه هر س��اعت قادر 
به بس��ته بندي ۶۰۰ ن��وع جعبه مختل��ف در ابعاد 
و اندازه هاي مختلف هس��تند. ربات هاي يادش��ده 
مي توانند بر عكس كارگران عادي ۲۴ ساعت در روز 
و هفت روز در هفته كار كنند و لذا هيچ محدوديتي 
در طول روز ندارند.ربات هاي يادشده توسط شركتي 
به نام CartonWrap توليد شده اند كه شركتي 
كوچك در ايتالياست كه در زمينه توليد انواع ربات هاي 
بسته بندي فعاليت مي كند. صنعت توليد ربات هاي 
بس��ته بندي در ايتاليا از جمله صنايعي است كه با 
سرعت بالايي در حال پيشرفت بوده و در سال ۲۰۱۸ 
نزديك به هشت ميليارد يورو درآمد را براي اين كشور 
به ارمغان آورده است. ايتاليا يك چهارم بازار جهاني 
توليد اي��ن ربات ها را به خود اختصاص داده اس��ت. 
سرعت رشد صنعت توليد ربات هاي بسته بندي در 
ايتاليا بسيار بالاست و نه برابر سريع تر از سرعت رشد 
اقتصاد اين كشور برآورد ش��ده است. قرار است وال 
مارت نيز به مشتري اين نوع ربات ها مبدل شود. در 
آينده ربات هاي مذكور قادر خواهند بود در هر ساعت 

هزار كارتن را بسته بندي كنند.

آغاز به كار بزرگ ترين 
نيروگاه خورشيدي جهان 

انگجت| شايد مهم ترين منبع درآمد امارات متحده 
عربي از راه نفت باشد ولي اين كشور به تازگي ركورد 
جديدي در كاهش وابس��تگي خ��ود به نفت ثبت 
كرده اس��ت. بزرگ ترين پروژه نيروگاه خورشيدي 
جه��ان به ن��ام “Noor Abu Dhabi “ توس��ط 
اداره آب و ب��رق دبي به بهره برداري رس��يد. توليد 
اين نيروگاه با هدف كاهش وابستگي به درآمدهاي 
نفتي صورت گرفته اس��ت. تخمين زده ش��ده كه 
 ۳.۲ ميليون س��لول خورشيدي مستقر در نيروگاه
 “Noor Abu Dhabi “ ب��راي ۹۰ هزار نفر برق 
توليد كند و انتش��ار كربن دي اكسيد را ۹۸۴ هزار و 
۲۰۶ تن )واحد بريتانيايي( كاهش دهد. اين نيروگاه 
ظرفيت توليد ۱.۲ گيگاوات برق را دارد.اين ميزان 
كاهش آلودگي معادل حذف ۲۰۰ هزار ماش��ين از 
جاده هاست.واقعيت امر اين است كه امارات هنوز هم 
به شدت به درآمدهاي نفتي وابسته است. ولي اخيراً 
قصد دارد محصولات نفتي را براي تعادل بازار كاهش 
دهد.س��ازمان آب و برق دبي قص��د راه اندازي يك 
پروژه نيروي خورشيدي ۲ گيگاواتي را دارد.عربستان 
سعودي هم براي راه اندازي نيروگاه خورشيدي ۲.۶ 

گيگاواتي در مكه موافقت كرده است.
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رييس دفتر رييس جمهوري: 

منابع بانكي بايد به پروژه هاي اشتغال زا اختصاص يابد

رد احتكار خودرو از سوي نايب  رييس كميسيون صنايع مجلس

احمدي: تكميل خودرو هاي ناقص نيازمند نقدينگي است

از دستفروشان خريد كنيم يا نه؟

تبعات دستفروشي در اقتصاد

جلسه سرمايه گذاري و توسعه استان خراسان شمالي 
ديروز به رياست رييس دفتر رييس جمهور و به منظور 
بررس��ي طرح ها، برنامه ها و راهكارهاي دولت تدبير 
و اميد براي پيشرفت و توس��عه برگزار و بر ضرورت 
بهره گيري از ظرفيت ه��اي بخش عمومي، دولتي و 
بخش خصوصي در جهت رشد و پيشرفت اقتصادي 
استان خراسان ش��مالي تاكيد شد. محمود واعظي 
در اين جلس��ه با اشاره به ظرفيت هاي فراوان استان 
خراسان شمالي، تاكيد كرد: ظرفيت هاي استان در 
حوزه هاي كش��اورزي، گردشگري، صنعت و معدن 
بسيار عظيم اس��ت كه از اين ظرفيت ها مي توان در 
راستاي اجراي طرح هاي توس��عه اي در حوزه هاي 

مختلف بهره گرفت.
رييس دفتر رييس جمهور با بي��ان اينكه طرح هاي 
توسعه اي استان بايد به س��رعت عملياتي و اجرايي 
ش��ود، اظهار داش��ت: اطمينان دارم ب��ا تلاش ها و 
زحماتي كه مديران اس��تان انجام داده اند و با فراهم 
ش��دن مقدمات كار در استان مس��تعدي همچون 
خراسان ش��مالي، طرح ها و پروژه هاي خوبي در اين 
استان قابليت اجرا دارد كه با مشاركت سرمايه گذاران 
و هم��كاري بانك هاي دولت��ي و خصوصي، محقق 

خواهد شد.
واعظي با اش��اره به تحريم هاي ناعادلانه و فشارهاي 
اقتص��ادي، تصريح ك��رد: باوجود همه مش��كلات، 
مصم��م هس��تيم با عب��ور از مش��كلات، طرح هاي 
توسعه اي كشور را در همه استان ها به پيش ببريم و 
در راستاي اين راهبرد، بهار امسال 27 هزار ميليارد 
تومان بودجه براي ادامه روند طرح هاي توس��عه اي 

اس��تان ها اختصاص يافته است. وي گفت: بي ترديد 
با وحدت و انس��جام داخلي و اميد به آينده روشن از 
شرايط سخت عبور خواهيم كرد و مي توانيم باوجود 

فشارهاي سياسي، تبليغاتي و رواني دشمنان، دست 
به دست هم داده و به مسير توسعه و پيشرفت كشور 

ادامه دهيم.

رييس دفت��ر رييس جمهور موضوع اش��تغال و رفع 
بيكاري را از مس��ائل مهم م��ورد توجه دولت عنوان 
ك��رد و افزود: منابع بانكي بايد ب��ه پروژه هاي واقعي 

اشتغال زا در استان اختصاص يابد. واعظي همچنين 
با تاكيد ب��ر ض��رورت توجه به بخش گردش��گري 
استان افزود: با توجه به ويژگي هاي استان خراسان 
ش��مالي از جمله تنوع آب و هوايي، ميراث طبيعي و 
فرهنگي اس��تان و قرار گرفتن در مسير تردد زائرين 
بارگاه مطهر هشتمين اختر تابناك آسمان امامت و 
ولايت، برنامه ريزي دقيق مديران استان براي توسعه 

گردشگري خراسان شمالي ضروري است.
رييس دفتر رييس جمهور با قدرداني از سرمايه گذاران 
براي مشاركت در توسعه استان و همچنين بانك ها 
اعم از دولتي و خصوصي براي تامين اعتبارات و ارايه 
تس��هيلات به طرح ها و پروژه هاي توسعه اي استان، 
بر ض��رورت ايجاد فض��اي امن در كل كش��ور براي 
سرمايه گذاري تاكيد كرد و گفت: سرمايه گذار بايد 
براي همكاري و سرمايه گذاري خود احساس امنيت 

و آرامش داشته باشد.
واعظي تاكيد كرد: همه ما بايد دس��ت به دست هم 
دهيم و با اتحاد و انس��جام كمك كنيم كه توليد در 
كش��ور افزايش يافته و روند توسعه و پيشرفت ادامه 

داشته باشد.
در اين جلسه كه مديران عامل بانك ها، كارآفرينان و 
سرمايه گذاران بخش هاي خصوصي و دولتي و جمعي 
از مس��وولان ارشد استان خراس��ان شمالي حضور 
داشتند، استاندار اين استان گزارشي از روند توسعه 
استان و ظرفيت هاي گسترده بخش هاي مختلف اعم 
از كشاورزي، گردشگري، عمران شهري و خدمات، 
صنعت و معدن، انرژي هاي تجديد پذير و بخش هاي 

زيربنايي براي سرمايه گذاري ارايه داد.

جهاد خودكفاي��ي كه براي توليد قطعات پيش��رفته 
در ايران خودرو ش��كل گرفته تصميم هوشمندانه اي 
جهت مقابله با تحريم هاي امريكا و كاهش وابستگي 

ارزي است.
به گ��زارش »تعادل«، فريدون احم��دي نايب رييس 
كميس��يون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اي��ن مطلب گفت: مش��اركت ش��ركت ها ي 
دانش بنيان در طرح جهاد خودكفايي قطعات پيشرفته 

خودرو باعث تسريع در روند اين امر مي شود.

وي از آمادگي وحمايت مجلس ش��وراي اس��لامي از 
خودروسازان كش��ور براي تحقق بومي سازي قطعات 
پيش��رفته خودرو خبر داد و اظهار كرد: ش��ركت هاي 
دانش بنيان به عنوان بازوي قدرتمند صنعت خودروي 
كشور براي بومي س��ازي اين قطعات هستند و دراين 
زمينه گام ه��اي تازه اي برداش��ته اند. احمدي ضمن 
رد موضوع احتكارخودرو توس��ط خودرو سازان تاكيد 
كرد: كسري قطعات خودروهاي موجود در پاركينگ 
خودروسازان نيازمند نقدينگي است و مجلس شوراي 

اس��لامي حامي توليد اس��ت و از آن حمايت مي كند. 
نماينده م��ردم زنج��ان در عين حال اظهارداش��ت: 
خودروسازان بايد با حفظ كيفيت و احترام به مشتري 
خودروهاي ناقص را تكميل و تحويل مشتريان بدهند.

وي اظهار اميدواري كرد مس��وولان با حمايت اصولي 
از صنعت خودروي كش��ور زمينه هاي رشد و توسعه 
زير س��اخت اين صنع��ت را در دوران رون��ق توليد و 
خودكفايي با هدف مقابله با تحريم امريكا بيش از پيش 

فراهم سازند.

اگر تا چند سال پيش دستفروشي يك شغل مردانه 
به حساب مي آمد، امروز كافي است سري بچرخانيم 
و زنان و كودكان و جواناني را كه در گوشه و كنار شهر 

در حال دستفروشي هستند، ببينيم.
شايد هر روز در كوچه و خيابان ها، متروها، اتوبوس ها و 
زير پل ها آنها را نظاره گر شويم و به صورتهايشان عادت 
كنيم اما آنها چشم ش��ان به دست كرم ما و دلشان به 
بنده نوازي ما گرم است، حتي اگر با برخوردهاي خشن 
و دور از انتظار رو به رو شوند باز هم تلاش مي كنند نان 

شب شان را با درآمد حلال به خانه ببرند.
از نگاه فعالان حوزه كار ريشه دستفروشي را بايد در 
صنعتي ش��دن جوامع، رشد شهرنشيني، ناتواني در 
ايجاد شغل رس��مي، نابرابري و فقر جست وجو كرد 

و آمار بالاي بيكاري و عدم تناس��ب ميان دستمزد و 
هزينه هاي زندگي را در گرايش افراد به اين مشاغل 

موثر دانست.
 در اين زمينه عليرضا حيدري - كارشناس اقتصادي با 
اشاره به پيامدهاي گسترش دستفروشي در جامعه، از 
دولت مي خواهد كه به سمت مشاغل پايدار برود و با 
سرمايه گذاري روي شغل هاي ارزان و كم هزينه براي 

كارجويان و جوانان اشتغالزايي كند.
 سخت گيري هاي مالياتي و بيمه اي، قيمت حامل هاي 
انرژي، افزايش اجاره بها و بروكراسي هاي ناشي از اخذ 
مجوز موجب شده افراد قيد داشتن يك واحد صنفي 
را بزنند و با بساط كردن در كنار كوچه و خيابان براي 

خود درآمد كسب كنند.

وي با بيان اينكه دستفروش��ي طي سال هاي آينده 
به شدت گسترش پيدا مي كند، اظهار كرد كه عمده 
كساني كه به دستفروش��ي اشتغال دارند فاقد شغل 
و درآمد هس��تند و تنها براي آنك��ه بتوانند از عهده 
هزينه هاي زندگي برآيند و خانواده هايشان را تأمين 

كنند به دستفروشي روي مي آورند.
اين كارشناس اقتصادي شرايط و ساختار اقتصادي 
را تنها دليل رواج دستفروش��ي ندانس��ت و معتقد 
است س��خت گيري هاي مالياتي و بيمه اي، قيمت 
حامل هاي انرژي، افزايش اجاره بها و بروكراسي هاي 
ناشي از اخذ مجوز در اين زمينه اثرگذار بوده و همين 
امر موجب شده تا افراد قيد داشتن يك واحد صنفي 
را بزنند و با بس��اط كردن در كن��ار كوچه و خيابان 

براي خ��ود درآمدزايي كنند. حي��دري اظهار كرد 
كه بخش اعظمي از دستفروش��ان ش��غل دومشان 
دستفروشي است و به دليل داشتن مشكلات مالي 
و هزينه هاي س��نگين زندگي به اي��ن كار مبادرت 
مي ورزند؛ در مقابل عده ديگ��ري به دليل بيكاري، 
تعطيلي كارخانه، ع��دم بهره مندي از بيمه بيكاري 
و ناتواني در تأمين هزينه هاي معيش��تي به س��مت 
دستفروشي مي روند و چون سرمايه لازم براي اجاره 
يك باب مغازه را ندارند از سر ناچاري اجناس خود را 

به شكل سيار مي فروشند.
وي از متوليان درخواس��ت كرد از فضاي موجود در 
پايانه ها و متروها براي س��اماندهي و نظارت بيش��تر 
دستفروشان استفاده كنند و با همكاري شهرداري ها 
زمين مناس��ب ب��راي عرض��ه تولي��دات در اختيار 

دستفروشان بگذارند.
به موجب تبصره يك ماده ۵۵ قانون ش��هرداري ها، 
»س��د معابر عمومي و اش��غال پياده روها و استفاده 
غيرمجاز آنها و ميدان ها و پارك ها و باغ هاي عمومي 

براي كسب يا سكني يا هر عنوان ديگري ممنوع است 
و شهرداري مكلف است از آن جلوگيري و در رفع موانع 
موجود و آزاد كردن معابر و اماكن مذكور فوق به وسيله 

ماموران خود رأسا اقدام كند.

    قانون چه مي گويد
بر اس��اس آيين نامه اجرايي م��اده )۱۶( قانون بهبود 
مستمر فضاي كسب وكار نيز شهرداري ها موظفند به 
منظور فراهم كردن امكان دسترسي توليدكنندگان 
كوچك و متوسط و فروش��ندگان كم سرمايه به بازار 
مصرف با استفاده از زمين هاي متعلق به خود يا وزارت 
راه و شهرس��ازي، مكان هاي مناس��بي را براي عرضه 
كالاهاي توليدي در شهرها بر مبناي قيمت تمام شده به 
صورت روزانه، هفتگي و ماهانه به اشخاص مذكور اجاره 
دهند. كارشناسان ضمن تاكيد بر به رسميت شناخته 
شدن دستفروشان و شناسنامه دار كردن آنها، از دولت 
و متوليان امر مي خواهند از دستفروشاني كه از اين راه 

سود مي برند، ماليات بگيرد. 

كارمندان و بازنشستگان 
تسهيلات مي گيرند

مازندران|معاون توسعه 
مديريت و منابع انس��اني 
وزارت راه و شهرسازي در 
بازديد سرزده از اداره رفاه 
اين وزارتخانه به پيگيري 
امور رفاهي كاركنان اين 
وزارتخان��ه به خص��وص 
وضعيت متقاضيان تسهيلات پرداخت. عبوري در 
اين ديدار با بيان اينكه بايد همه افرادي كه از طريق 
اداره رفاه اين وزارتخانه براي دريافت تسهيلات در 
نوبت هستند، در كوتاه ترين زمان ممكن بتوانند وام 
خود را دريافت كنند، گفت: با امضاي تفاهمنامه اي 
كه بين برخ��ي بانك ها با وزارت راه و شهرس��ازي 
منعقد شده، اعتبارات لازم براي پرداخت تسهيلات 
به اعضاي ستادي، بازنشستگان و همچنين كاركنان 
ادارات استاني كه زير مجموعه وزارتخانه هستند، 
تامين شده اس��ت. معاون توسعه مديريت و منابع 
انساني همچنين از تلاش جدي براي فعال كردن 
تعاوني مس��كن كاركنان وزارت راه و شهرس��ازي 
خبر داد و افزود: ب��ه زودي فعاليت اين تعاوني آغاز 
و ثبت ن��ام از متقاضيان آغاز مي ش��ود. عبوري در 
پاسخ به س��والات يكي از كارمندان حوزه ستادي 
وزارتخانه درخصوص تفاوت حقوق اين وزارتخانه با 
ديگر وزارتخانه ها و برخي دستگاه ها، اظهار داشت: 
موضوع حقوق كارمندان و جزييات آن در چلسات 
ستاد وزارتخانه و سازمان اداري و استخدامي كشور با 
حضور جمشيد انصاري، معاون محترم رييس جمهور 
و رييس سازمان اداري و استخدامي كشور پيگيري 

شده است.

عدم درج قيمت پرتكرارترين 
تخلف تعزيراتي

كل  ي��ر مد ي| كز مر
تعزيرات حكومتي استان 
مركزي گف��ت: عدم درج 
قيمت پرتكرارترين تخلف 
تعزيراتي در استان مركزي 
اس��ت. به گزارش ايسنا، 
سليمان رزاقي در نشستي 
با اصحاب رسانه با اشاره به نقش تعزيرات در مبارزه با 
قاچاق كالا گفت: در سه ماهه اول سال گذشته هزار 
و 7۸۴ فقره پرونده در حوزه ه��اي كالا و خدمات، 
بندهاي قاچاق ارز، بهداشتي و دارو درماني به شعبه 
تعزيرات استان ارسال شده است كه هزار و 7۵۱ فقره 
پرونده مختومه و ۹۰ پرونده باقي مانده است. جمع 
كل محكوميت جزاي نقدي پرونده ها ۴7 ميليارد و 
۶7۰ ميليون ريال اعلام شده است. وي ادامه داد: از 
هزار و 7۸۴ پرونده، هزار و ۱۰۵ پرونده ورودي كالا 
و خدمات است كه از اين تعداد با احتساب ۱۱ پرونده 
مانده از سال ۹۶، هزار و ۹۹ فقره بررسي و مختومه 
شد و ۱7 فقره مانده است. ميزان محكوميت جزاي 
نقدي در اين بخش از پرونده ه��ا ۵ ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون ريال بوده است. رزاقي با بيان اينكه افرادي 
كه توان پرداخت محكوميت جزاي نقدي را نداشته 
باش��ند، بايد مجازات حبس را تحمل كنند، گفت: 
نحوه رصد و ارزيابي ما از اينكه آيا فرد توان مالي دارد 
يا خير دقيق و در اس��رع وقت است. بلافاصله وقتي 
براي فرد محكوميت جزاي نقدي صادر مي ش��ود 
از كليه ش��عب بانك ها استعلام حساب فرد گرفته 
مي ش��ود و علاوه بر آن رصد دقيق نسبت به ميزان 

اموال و دارايي فرد انجام مي شود.

 تنها ۱۰ درصد از گوشت 
مورد نياز كشور وارداتي است

فارس|رييس اتحاديه 
دامداران ايران گفت: تنها 
۱۰ درصد از گوشت مورد 
نياز كشور وارد مي شود و 
۹۰ درصد آن توليد داخل 
اس��ت كه با اجراي طرح 
هويت گذاري مي توانيم 
اين ۱۰ درصد را نيز جبران كنيم. به گزارش مهر، 
سعيد سلطاني ديروز در همايش هويت گذاري دام 
با اشاره به شروع بحث هويت گذاري در كشور بيان 
كرد: بحث هويت گذاري دام ها از س��ال ۶۶ شروع 
شده است. وي با اشاره به پيشتاز بودن استان فارس 
در موضوع پرورش دام گفت: استان فارس همواره 
در زمينه پرورش گاو و گوس��فند در كشور پيشرو 
بوده و تأمين كننده بخش زيادي از نيازهاي كشور 
است. مديرعامل اتحاديه دامداران ايران ادامه داد: 
در سال ۶۴ براي اولين بار اصلاح نژاد دام در استان 
فارس انجام ش��د و به مرور زمان به سراسر كشور 
انتقال يافت. مديرعامل اتحادي��ه دامداران ايران 
در خصوص قاچ��اق دام تصريح كرد: مس��وولان 
بايد با قاچاقچيان دام برخ��ورد كنند و اگر از قبل 
پلاك گذاري را انجام داده بوديم خيلي از مشكلات 
ما برطرف مي شد. سلطاني افزود: با هويت گذاري 
مي توانيم هم خوني دام را تشخيص و نياز كمبود 
گوش��ت را بر طرف كنيم. طي برنامه ريزي انجام 
شده تمامي دام ها بايد به مدت شش ماه تا يك سال 
هويت گذاري شوند. او يادآور شد: در استان فارس 
بالغ بر ۳2۰ كشتارگاه سنتي براساس آمار سازمان 

دامپزشكي وجود دارد.

 واحدهاي راكد چرم سازي
در همدان بايد فعال شوند

ن  و مع��ا | ن ا همد
هماهنگي امور اقتصادي 
و توس��عه منابع استاندار 
همدان به وجود واحدهاي 
راك��د چرم س��ازي در 
همدان اشاره كرد و گفت: 
واحدهاي راكد چرم سازي 
با نظر كارشناسان خبره در همدان فعال مي شوند. 
به گزارش مهر، ظاهر پورمجاه��د در آيين افتتاح 
بزرگ ترين كارخانه توليدكننده كفش زنانه غرب 
كشور در شهر همدان با قدرداني از مدير اين كارخانه 
كه منشأ به كار گيري ۱۵۰ نفر به صورت مستقيم 
و 2۰۰ نفر به صورت غير مس��تقيم ش��ده و روزانه 
يك هزار جفت در ۳۰۰ نوع را با حجم مالي بالا رقم 
زده اس��ت، اظهار كرد: اگر باهم باشيم و ايثار كرده 
و ت��لاش را مد نظر قرار دهيم جذب س��رمايه گذار 
ممكن خواهد شد. معاون هماهنگي امور اقتصادي 
و توسعه منابع استاندار همدان با تأكيد بر اينكه در 
كارهاي اقتصادي هدف مهم است، اظهار داشت: اگر 
همه براي يك هدف هم جهت شويم تحريم ها هيچ 
تأثيري در توليد و اقتصاد نخواهد داشت. پورمجاهد 
تأكيد كرد: امروز اصلي ترين كار در كشور فعاليت در 
عرصه توليد و اشتغال است. پورمجاهد با بيان اينكه 
در حوزه معاونت اقتصادي استانداري هفته اي يك 
مرتبه بازديد از واحدهاي توليدي انجام مي ش��ود، 
گفت: از ابتداي امس��ال نزديك 2۰ جلسه با ۱۸۰ 
مصوبه در ستاد رونق توليد در استان همدان برگزار 
شده و ۱۰ مدير  استاني در اين ستاد شركت كرده اند 
بطوري كه همه به دنبال حل مشكل توليد هستند.

 ۲ پروژه گازرساني در ايذه
و انديكا به انجام مي رسد

خوزستان|مديرعامل 
ش��ركت گاز خوزس��تان 
گف��ت: 2 پ��روژه مه��م 
گازرساني به روستاهاي 
شمال ايذه به سمت انديكا 
و گازرساني به شهر انديكا 
تا پايان س��ال ب��ه اتمام 
خواهند رس��يد. عبداله ابول پور در حاشيه جلسه 
ب��ا ادارات ايذه براي تس��هيل و روان س��ازي انجام 
پروژه هاي گازرساني به ايرنا گفت: پروژه گازرساني 
به روستاهاي شمال ايذه به سمت انديكا و گازرساني 
به شهر انديكا در 2 فاز به طول ۵۸ و ۳۸ كيلومتر به 
انجام خواهد رسيد. وي افزود: اعتبار 2 فاز اين پروژه 
بالغ بر ۴۰۰ ميليارد ريال است كه با نگاه هاي مثبتي 
كه در اين جلس��ه ديده شد و قول پيمانكاري براي 
انجام پروژه با حداكثر ظرفيت، تا پايان شهريور خط 
اصلي گازرس��اني به انجام خواهد رسيد و مشكلي 
در اين زمينه نخواهيم داش��ت. مديرعامل شركت 
گاز خوزستان در رابطه با پروژه گازرساني به بخش 
سوسن از توابع شهرس��تان ايذه نيز اظهار داشت: 
اين پروژه به طول ۸۰ كيلومتر تعريف شده است و 
پيمانكار آن نيز در شرف انتخاب است، مشكلي اصلي 
تأخير در انجام اين پروژه در حوزه ميراث فرهنگي 
بوده اس��ت. وي تاكيد كرد: با توافقاتي كه صورت 
گرفت مقرر شد اين پروژه مهم با حضور و مشاركت 
نماينده ميراث فرهنگي در روند پروژه انجام شود كه 
اگر در طول مس��ير به بقعه يا آثار باستاني رسيديم 
بتوانيم مسير استانداردي براي ادامه حفاري پيدا 

كنيم.
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 گلين بالا در اردبيل
احيا و بازآفريني مي شود

اردبيل| مع��اون صنايع دس��تي اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان اردبيل 
از احياء عروس��ك بومي استان اردبيل )گلين بالا( 
خبر داد. ملكه گلمغاني زاده در جمع خبرنگاران با 
اعلام اين خبر افزود: طي روزهاي اخير با ثبت ملي 
عروس��ك گلين بالا زمينه احياي آن فراهم ش��ده 
است. وي با بيان اينكه عروسك هاي بومي و محلي 
به عنوان نمادهاي پيام رس��ان افسانه ها هستند، 
افزود: گلين بالا از عروسك هاي بومي استان اردبيل 
اس��ت كه از آداب و رس��وم و فرهنگ بومي نشأت 
گرفته و در س��ال هاي دور به عنوان اس��باب بازي 
كودكان در بيشتر مناطق اس��تان اردبيل مرسوم 
بوده اس��ت. او عنوان كرد: در نظر داريم براي احيا 
و توسعه بيشتر اين هنر و صنعت و براي بازآفريني 
گلين بالا، عروس��ك هايي كه روايت هاي كودكانه 
را در س��ينه خود حبس كرده و در طول تاريخ رو به 
فراموشي هستند، اقدام و از معدود صنعتگران اين 
رشته حمايت و شرايط آموزش رايگان اين رشته را 

در شهرستان بيله سوار فراهم كنيم.

لباس فرم مدارس و تاثير آن 
در شادي دانش آموزان

زنجان|ريي��س اداره آموزش و پرورش منطقه 
افش��ار گفت: لباس فرم مناس��ب دانش آموزان 
مي تواند تاثير بس��زايي در ايجاد روحيه نش��اط 
و شادي در مدارس داش��ته باشد. سيدمجتبي 
حسيني با اشاره به مزاياي لباس فرم دانش آموزان، 
اظهار كرد: وظيفه آموزش و پرورش تسهيل گري 
و همكاري همه جانبه است؛ بنابراين بايد هر آنچه 
كه در توان داري��م به كار گيريم تا اين امر به نحو 
احسن توسط مدارس اجرايي ش��ود، اما در اين 
بين نبايد از مشاركت اوليا غافل شد. نقش انجمن 
اوليا در پيكره آموزش و پرورش بسيار حساس و 
موثر است به همين دليل مشاركت انجمن اوليا 
در امر ساماندهي لباس ضرورت دارد . حسيني 
تصريح كرد: طرح ساماندهي لباس فرم مدارس، 
فرصتي مناسب جهت اشتغالزايي و تحقق شعار 
رونق توليد و اشاعه فرهنگ مصرف كالاي ايراني 
اس��ت و اگر اين مهم انجام شود شاهد شكوفايي 
اقتصادي و دلگرمي توليدكنندگان خواهيم بود.

در اصفهان جيره بندي آب 
نداريم

اصفهان|مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان 
اصفهان گفت: سامانه دوم آبرساني اصفهان بزرگ 
يك مطالبه خاص اس��ت و براي تكميل آن س��ه 
هزار ميلي��ارد تومان اعتبار نياز اس��ت و حتي اگر 
سد زاينده رود هم سرريز كند، ظرفيت سامانه اول 
آبرساني اصفهان جوابگوي تامين آب شرب مردم 
نيست. هاش��م اميني با بيان اينكه واژه سازگاري 
با كم آبي ب��ه خص��وص در اقليم هاي خش��ك و 
نيمه خشك در وزارت نيرو مورد توجه قرار گرفته 
اس��ت، اظهار كرد: خوش��بختانه ما در اصفهان با 
همكاري رسانه ها براي تحقق اين امر فرهنگ سازي 
خوبي انجام داده ايم. وي با بيان اينكه در سال ۹7 در 
بخش خانگي ۶.۸ درصد نسبت به سال ۹۶ مديريت 
مصرف داش��تيم، افزود: دربخش غيرخانگي 7.۱ 
درصد كاهش مصرف داشتيم و در مجموع در حوزه 
ش��رب در بخش خانگي و غيرخانگي ۶.۹ درصد 
نسبت به مدت مشابه س��ال قبل كاهش مصرف 
داشته ايم. مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان 
اصفهان با اشاره به شرايط سخت آبي در تابستان 
سال گذشته، گفت: خوشبختانه به دنبال بارش هاي 
امسال، وضعيت ذخيره سد زاينده رود خوب است 
و مطابق آخرين آمار س��د زاينده رود بيش از ۸۰۰ 
ميليون مترمكعب آبگيري شده اين درحالي است 
كه هنوز در برخي از نقاط شهر افت فشار آب داريم.

كارگاه آموزشي مقابله با 
قاچاق وعرضه خارج از شبكه

س�اري|رييس كارگروه پيش��گيري و مقابله 
با قاچاق و عرضه خارج از ش��بكه فرآورده هاي 
نفتي اس��تان مازندران گف��ت: اختلاف قيمت 
فرآورده هاي نفتي ايران با ديگر كشورها دليل 
عمده قاچاق سوخت توسط سودجويان است. 
سبحان رجب پور با تاكيد برپيشگيري از قاچاق 
فرآورده هاي نفتي، افزود: قاچاق و توزيع خارج از 
شبكه فرآورده هاي نفتي باعث شده تا درخواست 
متقاضيان غير واقعي افزايش يابد . اين مسوول 
در ارتب��اط با كنت��رل و نظ��ارت در اين حوزه 
تاكيد و اذعان داشت: كنترل و نظارت مستمر 
مصرف كنندگان واقعي فرآورده هاي نفتي كه از 
طرف سازمان هاي متولي اعم از جهاد كشاورزي 
و سازمان صنعت و معدن و تجارت كه بيشترين 
حج��م مصرف كنندگان را دارن��د، مي تواند در 
بهب��ود و جلوگيري از قاچ��اق و توزيع خارج از 

شبكه آن موثر باشد.

۴ عضو شوراي شهر الشتر 
دستگير شدند

الشتر|۴ عضو شوراي شهر الشتر به اتهام مفاسد 
مالي دستگير شدند. به گزارش خبرگزاري مهر، 
روز دوشنبه سجاد اميري، صمد اميري، حميد 
رش��يدي و علي بهرامي از اعضاي شوراي شهر 
الشتر به اتهام مفاسد مالي دستگير شدند. اين افراد 
احتمالًا تا بررسي بيشتر پرونده امروز با قرار وثيقه 
آزاد شوند. براساس شنيده ها با اعترافات حبيب 
نصيري شهردار سابق الشتر كه چند روز پيش به 
جرم مفاسد مالي دستگير شده بود، ۴ عضو مذكور 
شوراي شهر الش��تر دستگير شده اند. مشكلات 
مالي و جعلي بودن مدرك علت اصلي دستگيري 

اعضاي شوراي شهر الشتر است.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

قانونممنوعيتساختوسازدرحريمرودخانههابهنفعزمينخواراننقضميشود

بستر امن رودخانه ها براي ساخت و ساز غيرمجاز

سالانه به جذب ۱۰ هزار پرستار نياز داريم

140 هزار كيلومتر رودخانه ب��زرگ در ايران وجود دارد 
كه تنها حريم 20 هزار كيلومتر از آن تعيين تكليف شده 
است. بس��تر و حريم رودخانه ها در سايه پاسكاري هاي 
بين سازماني و نبود نظارت به حال خود رها شده و نتيجه 
اين وضعيت به نقض آشكار قانون ممنوعيت ساخت و ساز 
در حريم رودخانه ها رس��يده كه اين مناطق را به بستري 
خوش آب و هوا براي زمين خواران تبديل كرده است. در 
شرايط فعلي نه تنها بس��اط ساخت و ساز هاي مسكوني 
و تج��اري در حريم رودخانه ها پهن ش��ده بلكه به جاي 
اجراي قانون ممنوعيت، آب، برق و ساير امكانات هم در 
اختيار مالكان اين بناها قرار گرفته است تا به اين ترتيب 
بدون توجه به سير طبيعي حريم و بستر رود، در حاشيه 
رودخانه ها، محل ناامني رشد كند كه با اولين بارندگي و 
افزايش حجم آب ورودي به رود، خسارت جبران ناپذيري 
بر جا گذارد، مانند آنچه در جريان سيل نوروزي در دروزاه 
قرآن شيراز يا لرستان و خوزستان رخ داد. اين وضعيت در 
حالي است كه براساس ماده يك آيين نامه مربوط به بستر 
و حريم رودخانه ها، بستر رود يعني آن قسمت از رودخانه، 
نهر يا مسيل كه در هر محل باتوجه به آمار هيدرولوژيك 
و داغاب و حداكثر طغيان با دوره برگشت 2۵ ساله بايد به 
وسيله وزارت نيرو يا شركت هاي آب منطقه اي تعيين شود 
و سازمان حفاظت محيط زيست هم بايد بر اين روند نظارت 
داشته باشد اما نه اهتمامي از سوي وزارت نيرو وجود دارد 
و نه نظارت و مديريتي از طرف محيط زيستي ها در حالي 
كه فعالان محيط زيست معتقدند تنها راهي كه مي توان 
مقابل ساخت و سازهاي غيرقانوني در مسير رودخانه ها 
ايستاد، تعيين حد و مرز قانوني رود و نظارت بر آن است. 

   دولت قانون را زير پا مي گذارد 
روز گذشته علاء الدين خادم، عضو كميسيون كشاورزي، 
آب ومناب��ع طبيعي مجلس ب��ا تاكيد بر اينك��ه توفان 
فاجعه باري با گسترش ساخت و ساز غيرقانوني در زمان 
وقوع زلزله به سادگي در راه اس��ت،  نسبت به ادامه روند 
ساخت و س��ازهاي غيرمجاز در حريم رودخانه ها انتقاد 
كرد. او درباره اين موضوع گفت: برخورد قانوني با ساخت 
و سازهاي غيرمجاز به ويژه در مسير رودخانه ها در اولويت 
قرار بگيرد و نبايد اجازه داد، ساخت و سازهاي غيرمجاز 
بيش از وضعيت موجود پيش��روي داش��ته باشد. گراني 
زمين به ويژه در پايتخت، نبايد بهان��ه اي براي تجاوز به 
حريم رودخانه باش��د. تغيير كاربري ه��اي غيرمجاز در 

حريم رودخانه ها تنها به مالكان آسيب نمي رساند بلكه 
هزينه مستقيم به بيت المال نيز وارد مي كند.  اظهارات 
خادم در حالي است كه فعالان محيط زيست معتقدند تا 
زماني كه دستگاه هاي دولتي با اجراي طرح هايي مانند 
سدس��ازي هاي غيرلازم به بستر رودخانه ها و همچنين 
ساخت و س��ازهاي غيرمجاز در س��احل درياي خزر به 
محيط زيس��ت تجاوز مي كنند، نمي توان از مردم انتظار 
رعايت قانون را داش��ت. علي موس��وي كارشناس منابع 
طبيعي درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: تعيين حريم 
رودخانه، يك اقدام فرابخشي و فرا دستگاهي است و يكي 
از دلايلي كه تا امروز اين موضوع به سرانجام نرسيده است 
نبود همكاري بين س��ازمان است، براي اينها بايد متولي 
واحد در كش��ور وجود داشته باش��د اما به لحاظ قانوني 
رودخانه هاي بزرگ تحت مديريت وزارت نيرو هستند كه 
فقط به بحث استحصال و فروش آب توجه مي كنند. يعني 

آب را نگه داري كرده و براي شرب و كشاورزي مي فروشند 
اما رودخانه هاي كوچك ت��ر در اختيار جنگل ها و مراتع 
آبخيزداري كشور هس��تند كه به هر صورت حريم اينها 
مشخص نشده چرا كه وزارت نيرو به آب به عنوان يك كالا 
نگاه مي كند. در حالي كه اگر حريم مشخص وجود داشت، 
مي توانستيم مردم را مكلف نماييم تا ساخت و ساز انجام 
ندهند. او افزود: براس��اس طرح توزيع عادلانه آب، وزارت 
نيرو مكلف است پهنه و بستر حريم آب را مشخص كرده 
و براي آن س��ند مالكيت بگيرد و بعد اقدام به ميله كوبي 
كند. اما اين كار را هم انجام نمي دهد. اين وزارتخانه از نظر 
قانوني وظيفه حفظ حري��م رودخانه ها را برعهده دارد اما 
نقش خود را به درستي ايفا نكرده و بسياري از حريم ها را 
در مقابل دريافت مبالغي واگذار و مجوز صادر كرده است 
اما وزارتخانه هاي ديگري هم دخيل بوده اند به عنوان مثال 
وزارت جهاد كشاورزي، مجوز تعداد زيادي از حوضچه هاي 

پرورش ماهي را در حريم ها داده اس��ت، البته اينجا بازهم 
مقصر وزارت نيرو است چون به هرحال اين وزارتخانه تاييد 
كرده است. در برخي بخش ها نيز شهرداري ها مرتكب اين 
تخلف شده اند به خصوص در اطراف شهرهايي نظير شيراز 
كه با توسعه در حريم رودخانه ها باعث شدند بستر رودخانه 
اشغال شود. ضمن اينكه مردم هم مقصرند. آنها نيز براي 
گسترش زمين هاي كشاورزي يا ساخت ويلا و غيره تخلف 
كرده اند. اما مسووليت اين تخلف ها برعهده دستگاه هاي 
دولتي مسوول است كه بايد جلوي اين مساله را مي گرفتند.

   سدس�ازي؛ زمينه گس�ترش تج�اوز به حريم 
رودخانه ها

اين فعال محيط زيست، مشخص نشدن بستر رودخانه ها 
را با سدسازي مرتبط دانست و بيان كرد: يكي از مشكلاتي 
ك��ه در اين زمينه وج��ود دارد در واقع سدس��ازي هاي 

گس��ترده در اي��ران بوده اس��ت. تا پي��ش از اين مردم 
مي دانس��تند خطري وجود دارد بنابراين سدها باعث 
ش��د نگراني ها برطرف ش��ود. در عين حال وزارت نيرو 
مدعي بود كه به دليل احداث س��د در بالادست نيازي 
به مش��خص ش��دن حريم رودخانه ها نيس��ت چرا كه 
سدها جلوي سيل را خواهد گرفت به همين دليل نبود 
حريم بخشي را توجيه كرده و گفتند در پايين دست هم 
خطري مردم را تهديد نمي كند و به خاطر همين مساله 
در بستر رودخانه ها، س��اخت و ساز انجام گرفت. وقتي 
در بالادست، س��دي احداث شد در پايين دست امنيت 
كاذبي ايجاد مي شود و مردم و مقام هاي تصميم گيرنده 
اعم از مسوولان وزارت نيرو و وزارت كشاورزي به دليل 
همين امنيت كاذب، ساخت و ساز انجام مي دهند چون 
تصور مي كنند س��د در بالادس��ت قرار دارد. وقتي شما 
در زميني خيالتان از جهت دسترس��ي ب��ه آب راحت 
باشد، ساخت و ساز خودتان را گسترش مي دهيد، اين 
س��اخت و ساز فقط ساختمان نيس��ت، مي تواند زمين 
كشاورزي و باغ باشد. به عنوان مثال در زير سد دز بطور 
مرتب زمين هاي كشاورزي افزايش پيدا مي كند و اين 
زمين هاي كشاورزي هم يك نوع ساخت و ساز بوده و به 
معناي تصرف عرصه هاي طبيعي و تصرف حريم رودخانه 
است بنابراين امنيت كاذبي كه سد ايجاد مي كند، عامل 
افزايش خطر است. اظهارات موسوي در حالي است كه 
پيش از اين اسماعيل كهرم، مشاور سابق رييس سازمان 
حفاظت محيط زيست هم به اين موضوع اشاره كرده و 
مثال از زمين خواري در ساحل مازندران را مطرح كرد. 
او درب��اره اين موضوع گفت: قواني��ن و مقررات محيط 
زيست ساخت و ساز در حريم رودخانه ها را ممنوع كرده، 
همانطور كه س��اخت و س��از در حريم درياي مازندران 
را هم ممنوع كرده آن وقت ما زيباكن��ار را در مجاورت 
ساحل ساخته ايم، اگر آب درياي مازندران بالا بيايد، تمام 
رستوران ها و تشكيلاتي كه ساخته اند به باد مي رود. در 
گذشته وقتي آب درياي مازندران بالا آمد، درخت هاي 
كهن ۵0 تا ۷0 ساله خشك شدند چون آب شور بالا آمد و 
به ريشه اين درختان نفوذ كرد. متاسفانه ما حريم ها را نگه 
نمي داريم. با اينكه ممنوع است اما ساخت و ساز صورت 
گرفته، چه كسي ساخته؟ معلوم است يك نامه آورده اند 
و ساخته اند. ضوابط در حال حاضر پارتي و پول شده است 
و بعد از ساخت هم كسي نمي تواند اينها را تخريب كند 

چون قدرتش را ندارد.

بسياري از پرس��تاران به دليل شرايط سخت و مشكلات 
عدي��ده و حقوق پايين و مش��كلات اس��تخدام، تلاش 
مي كنند براي كار از كشور خارج شوند، اما در عين حال 
معاون پرستاري وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
گفت: اگر تا سال 1404 بتوانيم سالي 10 هزار نفر نيروي 
پرستاري جذب كنيم، مي توانيم به استانداردهاي نيروي 
پرستاري در كشور برس��يم. مريم حضرتي درباره جذب 
نيروي پرس��تاري جهت برطرف كردن مش��كل كمبود 
پرس��تار افزود: زحمت و تلاش زيادي جهت جذب نيرو 
براي وزارت بهداشت انجام شد و بر اين اساس قرار است 
10 هزار نفر نيرو جذب شوند كه حدود ۷0 تا ۷۵ درصد از 
اين افراد شامل پرستاران مي شوند. البته اين ميزان جذب 
پرستار نمي تواند كمبود نيروي پرستاري را بطور كامل 
جبران كند. او ادامه داد: با اين حال جذب اين تعداد نيروي 
پرستار براي سال جاري مناسب است، اما همه كمبودها 
در زمينه نيروي پرستاري به اين وسيله جبران نمي شود.

   ط�رح مراقبت در منزل در ۵ اس�تان در حال 
اجراست

معاون وزير بهداش��ت درباره اجراي طرح مراقبت در 
منزل نيز اظهار ك��رد: در حال حاضر طرح مراقبت در 
منزل در ۵ اس��تان با همكاري سازمان بيمه سلامت 
در حال اجراس��ت. قرار است س��ازمان بيمه سلامت 
نتيجه نهايي اين طرح آزمايشي را به زودي اعلام كند 
تا جمع بندي ش��ود. او به ايرنا گفت: برخي اس��تان ها 
به دليل مش��كلات زيرس��اختي نتوانستند اين طرح 
آزمايشي را اجرا كنند و از طرف ديگر برخي استان ها 
مانند فارس و اصفهان هم براي اجراي اين طرح اعلام 
آمادگي كردند. حضرتي اظهار كرد: معاونت پرستاري 
وزارت بهداشت به شدت اجراي طرح مراقبت در منزل 
را پيگيري مي كند تا بتوانيم اين خدمات را با پوشش 

بيمه اي به مردم ارايه كنيم.
معاون پرستاري وزارت بهداشت درباره پنجمين دوره 

انتخابات سازمان نظام پرستاري و همكاري و همراهي 
اين س��ازمان با معاونت پرستاري وزارت بهداشت نيز 
گفت: سازمان نظام پرس��تاري يكي از بازوهاي مهم 
معاونت پرس��تاري محسوب مي ش��ود و انتظار ما از 
اين سازمان، پيگيري مس��ائل صنفي پرستاران از راه 
معقول، مطلوب و منطقي است تا مشكلات پرستاران 
كمتر از گذش��ته شده و برطرف ش��ود. وي ادامه داد: 
پيگيري مواردي مانند اخلاق حرفه اي پرستاري يكي 
از مواردي است كه سازمان نظام پرستاري مي تواند در 
راستاي ارتقاي آن تلاش كرده و به معاونت پرستاري 
وزارت بهداش��ت بيشتر از گذش��ته كمك كند. البته 
در س��ال هاي اخير همكاري و همراهي سازمان نظام 
پرستاري با معاونت پرستاري وزارت بهداشت به مراتب 

بهتر از قبل شده است.
حضرتي بيان كرد: حرفه پرستاري 4 ركن و پايه اصلي 
شامل معاونت پرستاري وزارت بهداشت، سازمان نظام 

پرستاري، بورد پرستاري و انجمن هاي علمي پرستاري 
است. سياست گذاري و كارهاي علمي بر عهده معاونت 
پرستاري، مسائل صنفي و حرفه اي بر عهده سازمان 
نظام پرستاري، برنامه ريزي هاي آموزشي بر عهده بورد 

پرس��تاري و ارتقاي حرفه پرستاري و پژوهشي نيز بر 
عهده انجمن هاي علمي پرس��تاري قرار دارد. در حال 
حاضر توافق مناسب و خوبي بين اين 4 ركن و پايه اصلي 

پرستاري در كشور ايجاد شده است.
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خطر كاهش مراجعه به مراكز 
درماني به دليل مشكلات مالي

عضو كميسيون بهداشت مجلس با تاكيد بر اينكه 
خطر كاهش مراجعه مردم به مراكز درماني به دليل 
مش��كلات اقتصادي بايد جدي گرفته شود، گفت: 
تمامي افراد نيازمند بايد تحت پوشش بيمه قرار گيرند.

عباسعلي پوربافراني با تاكيد بر اينكه خطر كاهش 
مراجعه مردم به مراكز درماني به دليل مش��كلات 
اقتصادي بايد جدي گرفته شود، گفت: طبيعي است 
كه قشر ضعيف و متوسط جامعه به دليل مشكلات 
اقتصادي و معيشتي توان پرداخت هزينه هاي درمان 
را نداشته باشند و به مراكز درماني به دليل هزينه بالا 
امتناع كنند. عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
شوراي اسلامي با بيان اينكه درمان مردم نبايد تحت 
تاثير مشكلات اقتصادي قرار گيرد، افزود: مي طلبد 
بيمه ها به كمك مردم بيايند و بخشي از هزينه ها را 
متحمل شوند البته مسوولان ذي ربط بايد بررسي هاي 
لازم را داشته باشند تا سلامت افراد به دليل نداشتن 
هزينه هاي درمان تهديد نش��ود. او با تاكيد بر اينكه 
خيري��ن، دولت و مجلس بايد براي رفع مش��كلات 
اقتصادي قشر ضعيف و متوسط جامعه تلاش كنند، 
به خانه ملت گفت: انتظار مي رود با اهتمام و تلاش 
هماهنگ دستگاه ها براي رفع مشكلات اقتصادي 
خطر كاهش مراجعه قشر ضعيف و متوسط جامعه به 
مراكز درماني مديريت شود.  نماينده مردم نايين در 
مجلس دهم، با تاكيد بر ضرورت كاهش پرداختي ها 
از جيب مردم تاكيد كرد و گفت: برنامه ريزي ها بايد 
به گونه اي باشد كه مردم از خدمات درماني بهره مند 
شوند و تمامي اقشار ضعيف و متوسط جامعه تحت 
پوشش بيمه قرار گيرند زيرا برخي تحت پوشش هيچ 
بيمه اي نيستند و متاسفانه برخي از افرادي كه تحت 
پوشش نهادهاي حمايتي قرار دارند هنوز در حوزه 
درمان با مشكلاتي مواجه هستند كه نياز است رفع 
شود. پوربافراني با تاكيد بر اينكه تمامي اقشار نيازمند 
بايد تحت پوشش بيمه قرار گيرند، ادامه داد: مديريت 
منابع بايد در حوزه س��لامت مورد توجه قرار گيرد و 

پايش و رصد لازم انجام شود. 

ممنوعيت جمع آوري »پول« 
توسط خيريه ها در خيابان ها

مديركل دفتر توس��عه و نظارت بر مراكز و موسسات 
غيردولتي سازمان بهزيستي كشور با اشاره به اينكه 
جمع آوري كمك هاي مردم��ي در خيابان با ادعاي 
داشتن مجوز از سوي سازمان بهزيستي كشورخلاف 
قانون است، گفت: از نيروي انتظامي و وزارت اطلاعات 
و ساير دس��تگاه هاي نظارتي درخواست كرده ايم كه 
هر جا چنين م��واردي را مش��اهده كردند، بلافاصله 
شماره ثبت خيريه را به ما اطلاع دهند. جهان حيدري 
با بيان اينكه اين موارد بارها به بهزيستي اعلام شده و 
بعد از استعلام مشخص شده است كه موسسه مذكور 
وابسته به سازمان بهزيستي نيس��ت، افزود: يكي از 
مشكلات صدور مجوز خيريه ها بروز چنين مشكلاتي 
است. در واقع چندگانگي در صدور مجوز باعث شده 
اس��ت تا خيريه ها و مراكز مذكور هربار ادعا كنند كه 
مجوز خود را از يكي از نهادها دريافت كرده اند و پيگيري 
صحت مجوز آنها با سختي همراه باشد. او با اشاره به 
اينكه در حال حاضر هيچ موسس��ه خيريه و سازمان 
مردم نهادي از بهزيستي مجوز دريافت كمك از مردم 
در سطح شهر را دريافت نكرده است، اظهار كرد: هيچ 
موسسه وابسته به بهزيستي تحت هيچ شرايطي اجازه 
ندارد جلوي مردم را در خيابان بگيرد. اگر چنين چيزي 
به ما گزارش شود و موسسه مذكور متعلق به ما باشد، 
بلافاصله مجوز موسسه باطل مي شود. حيدري با بيان 
اينكه سال گذش��ته در اين خصوص گزارش هايي به 
بهزيستي رسيد، تصريح كرد: از بين گزارش هاي سال 
گذشته تنها يك مورد مربوط به موسسه اي بود كه چهار 
سال قبل به همان نام مجوزش باطل شده بود و اين بار با 
اقدام به جمع آوري پول، به سيستم قضايي معرفي شد.

 حبس و مجازات نقدي
براي آتش افروزان در جنگل

فرمانده يگان حفاظت سازمان جنگل ها ضمن اشاره 
به وقوع ۶0 مورد آتش س��وزي در جنگل ها و مراتع 
كشور طي بهار امسال گفت: بر اساس قانون حفاظت 
و بهره ب��رداري از جنگل ها، آتش روش��ن كردن در 
جنگل و آتش س��وزي در آن جرم اس��ت و مجازات 
نقدي و حبس به دنبال دارد. علي عباس نژاد با اشاره 
به اينكه در سه ماه ابتدايي سال ۶0 مورد آتش سوزي 
در عرصه جنگل ها و مراتع كشور رخ داد، اظهار كرد: 
در پي اين آتش سوزي ها 2۷0 هكتار از اراضي جنگلي 
آسيب ديد. وي با بيان اينكه آتش سوزي در جنگل ها 
طي سه ماهه امسال در مقايسه با مدت مشابه سال 
گذشته حدود ۳0 درصد كاهش يافت، تصريح كرد: 
در اراضي مرتعي كشور به دليل بارندگي هاي خوب 
ابتداي س��ال، سطح پوش��ش علفي انبوه است و به 
همين دليل آتش سوزي ها در مراتع نسبت به سال 
گذش��ته افزايش پيدا كرده است. عباس نژاد با بيان 
اينكه علت ۹0 درصد از آتش سوزي ها در جنگل ها 
و مراتع انساني رخ مي دهد، به ايسنا گفت: بر اساس 
ماده ۶۷۵ قانون مجازات اسلامي هر كس عمداً سبب 
آتش س��وزي در جنگل ها شود به حبس از دو تا پنج 
سال محكوم مي شود همچنين مجازات شروع به اين 
جرم از شش ماه تا دو سال حبس است. فرمانده يگان 
حفاظت سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري ادامه 
داد: بر اساس مواد قانوني 4۵، 4۶ و 4۷ قانون حفاظت 
و بهره برداري از جنگل ها آتش زدن نباتات در مزارع 
و باغات داخل يا مجاور جنگل بدون اجازه و نظارت 
ماموران جنگلباني ممنوع اس��ت در صورتي كه در 
نتيجه بي مبالاتي حريق در جنگل رخ دهد، مرتكب 
به حبس تأديبي از دو ماه تا يك سال محكوم مي شود 
همچنين هر كس در تنه درخت جنگلي آتش روشن 
كند به حبس تأديبي از س��ه ماه تا يك سال و براي 
هر درخت كه  »كت يا پي زده« يا در آن آتش روشن 
كرده باشد به پرداخت جريمه نقدي از يك صد ريال تا 

يك هزار ريال محكوم مي شود.

سرگرداني۸۰۰۰دانشآموزباپلمب۱۱مدرسهآبپاكيسرداركماليرويدستمشمولانغايب
به دنبال انتشار برخي شايعات در مورد احتمال از سرگيري 
طرح فروش س��ربازي، بخش��ش اضافه خدمت غايبان و 
معافيت هاي جديد سني، رييس اداره سرمايه انساني سرباز 
ستاد كل نيروهاي مسلح اعلام كرد كه نه تنها هيچ تصميمي 
در مورد ارايه تسهيلات به سربازان غايب اتخاذ نشده، بلكه 
به زودي برخورد با اين افراد تشديد نيز خواهد شد. موسي 
كمالي درباره بخشش اضافه خدمت سربازان غايب اظهار 
كرد: برابر قانون، س��ربازاني كه تا سه ماه غيبت از سربازي 
داشته باشند، سه ماه اضافه خدمت، سربازاني كه از سه ماه 
تا يك سال غيبت داشته باشند شش ماه اضافه خدمت و 
سربازاني كه بيش از يك سال غيبت داشته باشند علاوه بر 
ش��ش ماه اضافه خدمت، مشمول مجازات هاي مربوط به 

سربازان فراري نيز مي شوند.
او ب��ا بيان اينكه در گذش��ته طي چندي��ن مرحله اضافه 
خدمت هاي ناشي از غيبت سربازان بخشيده شده بود، اظهار 
كرد: اما ديگر خبري از چنين بخش��ودگي ها و تسهيلاتي 

نخواهد بود و بخشودگي اضافه خدمت هاي ناشي از غيبت، 
ديگر تكرار نخواهد ش��د و تنها آن دسته از سربازاني كه به 
سربازي اعزام شده و داراي حسن انجام وظيفه و اخلاق باشند 
با تشخيص فرمانده معادل دو سوم از اضافه خدمت ناشي از 
غيبتشان بخشيده خواهد ش��د و به جز آن هيچ بخشش 

ديگري وجود ندارد.
كمالي در مورد اينكه آيا احتمال اجراي دوباره طرح فروش 
س��ربازي يا همان جريمه ريالي س��ربازي وجود دارد؟ به 
ايسنا گفت: پرونده فروش سربازي يا جريمه ريالي سربازي 
مختومه شده و ديگر اجرا نخواهد شد، بنابراين لازم است 
مش��مولان غايب به اميد اجراي دوباره چنين طرح هايي 
نمانده، وضعيت سربازي خود را مشخص كنند. رييس اداره 
سرمايه انساني سرباز ستاد كل نيروهاي مسلح همچنين 
در مورد اينكه آيا ممكن است معافيت هاي سني سربازي 
جديدي اعلام شود؟ خاطرنش��ان كرد: تمامي افراد ذكور 
ايراني متولد سال 1۳۵۵ به بعد مشمول خدمت سربازي 

هس��تند و بايد وضعيت خدمت سربازي خود را مشخص 
كنند. هيچ گونه معافيت سني جديدي براي اين افراد  اعلام 
نخواهد شد. كمالي همچنين از تشديد برخورد با مشمولان 
غايب نيز خبر داد و گفت: به زودي طرح تشديد برخورد با 
مشمولان غايب و همچنين به كارگيرندگان اين افراد اجرا 
خواهد شد و برابر قانون با اين افراد برخورد خواهد شد كه 
از جمله آن احتمال ارجاع به محاكم قضايي نيز وجود دارد. 
وي با بيان اينكه بسياري از مشمولان غايب هنگام دريافت 
گواهينامه، تمديد گواهينامه، تعويض پلاك و… شناسايي 
شده اند، تصريح كرد: در همين راستا نيز به زودي برخورد 
با آنان آغاز خواهد ش��د. رييس اداره سرمايه انساني سرباز 
ستاد كل نيروهاي مسلح با بيان اينكه هماهنگي هاي لازم 
در اين خصوص انجام شده است، اظهار كرد: محدوديت هاي 
اجتماعي براي مشمولان غايب نيز تشديد خواهد شد كه از 
جمله آن مي توان به ممنوعيت ارايه وام بانكي به مشمولان 

غايب، ممنوعيت ثبت و تأسيس شركت و… اشاره كرد.

دبير ش��وراي هماهنگي مبارزه با مواد مخدر اس��تان 
تهران از ابتلاي ۵ ه��زار معتاد متجاهر به بيماري هاي 
صعب العلاج در اين استان خبر داد. محمدعلي اسدي 
در رابطه با سرانجام رديف بودجه بيمه درماني معتادان 
كه گفته شده از سازمان هاي بيمه گر به ستاد مبارزه با 
مواد مخدر منتقل شده است، گفت: ۷۹ ميليارد تومان 
اعتباري بود كه طي س��ال هاي گذش��ته مي دادند، اما 
بعد به علت وجود آيين نامه هاي س��فت و سختگيرانه 
بيمه و همچنين جابه جايي دستورالعمل هاي بيمه از 
وزارت رف��اه به وزارت بهداش��ت، تاخيراتي در دريافت 
بودجه داشتيم. امس��ال هم كه اين بودجه به  هيچ وجه 
داده نش��د. اگر بودجه اي هم بوده مربوط به وزارت رفاه 
و كار اجتماعي نيس��ت، قرار اس��ت كه اين بودجه را به 
خود ستاد مبارزه با مواد مخدر بدهند، البته اين هم در 

حد شنيده هاست، نه اينكه مصوبه اي ابلاغ شده باشد.
او در رابطه با احتمال اختصاص بودجه به ستاد مبارزه 
با مواد مخدر بيان كرد: هنوز تفاهم نامه اي امضا نش��ده 
است كه ما مطلع باشيم، لازم است تفاهم نامه امضا شود 
تا معلوم شود كه پول بيمه در اختيار چه سازماني قرار 
خواهد گرفت. اين بودجه تا الان به حوزه درماني ستاد 
مبارزه با مواد مخدر يا به مجموع اعتبارات سازمان اضافه 
نشده اس��ت. او در ارتباط با آخرين آمار معتادان استان 
تهران گفت: در اس��تان تهران 1۵ هزار معتاد متجاهر 
داريم. اين آمار مصوب در ش��وراي هماهنگي با حضور 
اس��تاندار و تمامي دستگاه ها اس��ت كه قطع به يقين 
مورد وثوق تمام نهادها نيز هست، از اين 1۵ هزار معتاد 
متجاهر ۵ هزار معتاد علاوه بر اعتياد، داراي بيماري هاي 
صعب العلاج هستند كه به عنوان منع پذيرشي ما از آنها 

ياد مي كنيم. دبير شوراي هماهنگي مبارزه با مواد مخدر 
استان تهران در ارتباط با نياز مداوم به بودجه خدمات 
درماني براي مبارزه با آس��يب هاي اعتياد به ايلنا گفت: 
اگر بخواهيم به معتاداني كه بيماري صعب العلاج مانند 
هپاتيت، اي��دز و زخم باز دارند، خدم��ات ارايه بدهيم، 
حتما بايد از بودجه اي كه به بيمه داده مي شد، استفاده 
كنيم. الان به دليل نبود اين بودجه امكان خدمت رساني 
نيست و اين امكان وجود ندارد كه به اين افراد خدمات 
داده نشود. او اظهار كرد: فعلا معتاداني كه توسط مركز 
فوريت هاي اجتماعي استان تهران جمع آوري مي شوند، 
به بيمارس��تان ها اعزام مي شوند و خدمات بهداشتي و 
درماني را هم از وزارت بهداشت دريافت مي كنند. افرادي 
هم كه تحت پوشش ماده 1۶ هس��تند به بيمارستان 
اعزام مي شوند و هزينه آن را بهزيستي مي دهد. اسدي 

درباره علت قطع بودجه معتادان اظهار كرد: براي بيمه 
۷۹ ميليارد تومان بودجه اختصاص داده ش��د كه براي 
هزينه كرد آن آيين نامه اي را  نوشتند. در اولين آيين نامه 
اين بودجه به معتادان درماني س��رپايي و اقامتي تعلق 
مي گرفت، اما س��ال هاي بعد بيمه معتادان بستري را 
حذف شد و تنها سرپايي ها مورد قبول بودند. بعد از اين 
تنها آن دسته از معتادان سرپايي مي توانستند، پذيرش 
شوند كه مدارك احراز هويت داشته باشند، در حالي كه 
خيلي از معتادان متجاهر كارت ملي ندارند. پس از آن 
تنها معتاداني مي توانستند پذيرش شوند كه دفترچه 
بيمه درماني داشته باشند. يعني شرايطي را براي استفاده 
از اين بيمه تعريف كردند كه عملا امكان جذب آن ۷۹ 

ميليارد تومان ممكن نشد.
او افزود: الان س��ازمان بهزيس��تي در تلاش اس��ت تا 
ماموريت هاي محوله بر اس��اس اين بودجه را نگه  دارد 
تا مصوبه نوشته و معلوم شود كه بودجه به چه سازماني 
تعل��ق مي گيرد. هنوز معلوم نيس��ت بودجه در اختيار 

ستاد مبارزه با مواد مخدر خواهد بود يا وزارت رفاه آن را 
دريافت مي كند يا اينكه بودجه به وزارت بهداشت تعلق 
مي گيرد. امس��ال مي خواهند سازوكاري را پيش بيني 
كنند تا اين پول مستقيما يا به ستاد مبارزه با مواد مخدر 
يا خود سازمان بهزيستي تعلق بگيرد، تا بتواند مستقيما 

معتادان را حمايت كنند.
او در ارتب��اط با بدهي بيمارس��تان ها به دليل معتادان 
متجاهري ك��ه به آنها ارج��اع داده مي ش��وند، گفت: 
نيروي انتظامي دزد، قاچاقچي، معتاد و انواع افراد را به 
بيمارستان ها براي درمان مي برد؛ اگر از مركز ماده 1۶ 
مهر س��روش معتاد متجاهر به بيمارستان اعزام شود، 
در صورت ارايه اسناد و مدارك پزشكي فرد، بهزيستي 
هزينه آن را پرداخت خواهد ك��رد، اما نيروي انتظامي 
ممكن اس��ت از زندان هم اعزامي داشته باشد كه آن به 
ستاد مبارزه با مواد مخدر مربوط نيست. اگر مريض جزو 
معتادان متجاهر بوده باشد و بيمارستان به آنها خدمات 
پزشكي ارايه بدهد، بهزيستي هزينه آن را تقبل مي كند.

رييس اداره اطلاع رس��اني و رواب��ط عمومي آموزش و 
پرورش ش��هر تهران از س��رگرداني ۸000 دانش آموز 
تهراني در صورت پلمب 11 مدرسه داراي مالك حقوقي 
خبر داد. مسعود ثقفي در اين باره توضيحات بيشتري 
ارايه و اظهار كرد: مدتي است يكي از نهادها كه مالكيت 
حقوقي 11 مدرسه را دارد حكم قلع و قمع آنها را گرفته 
اس��ت. وي ادامه داد: اگر اين احكام اجرا ش��ود ۸000 

دانش آموز در اين مدارس سرگردان مي شوند.
رييس اداره اطلاع رس��اني و روابط عموم��ي اداره كل 
آموزش و پرورش ش��هر تهران با بي��ان اينكه به عنوان 
مثال يكي از اين مدارس در دوره دوم ابتدايي در منطقه 
2 تهران ۵40 دانش آموز دارد كه در صورت قلع و قمع 
مدرسه، در اطراف آن تا شعاع طولاني مدرسه جايگزيني 
وجود ندارد گفت: با توجه به اينكه شهر تهران به لحاظ 
فضاي آموزشي جزو فقيرترين شهر ها محسوب مي شود، 
پلمب هر يك از اين مدارس ما را با مشكلات عديده اي 

براي سامان دادن به دانش آموزان روبرو مي كند. ثقفي 
ادامه داد: بالغ بر 4000 مدرسه در تهران داريم كه از اين 
تعداد در حال حاضر 4۷ مدرسه داراي مالك حقيقي و 
2۳ مدرسه داراي مالك حقوقي در معرض قلع و قمع قرار 
دارند. رييس اداره اطلاع رساني و روابط عمومي آموزش و 
پرورش شهر تهران با بيان اينكه در حال رايزني با مالكان 
هستيم گفت: اميدواريم با توافق اجاره يا تهاتر با ملك 
معوض، موافقت آنها را به دست بياوريم تا دانش آموزان 
در همان مدرسه به تحصيل خود ادامه دهند. وي ادامه 
داد: متأسفانه افزايش نرخ اجاره و فروش املاك موجب 
شده كه فشار برخي مالكان حقيقي به آموزش و پرورش 
بيش از گذشته شود، اما در اين ميان متأسفانه شاهديم 
كه حت��ي مالكان حقوقي نيز به دنب��ال تغيير كاربري 
آموزشي هس��تند تا ارزش ملك آنها چند برابر شود. به 
دليل فشارها چاره اي نداريم جز اينكه 11 مدرسه شاهد 

را در تهران منحل كنيم.

ابتلاي۵هزارمعتادمتجاهربهبيماريهايصعبالعلاجدرتهران
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داده هاي خام پيمايش هاي شهري براي اولين بار منتشر شد 

»تعادل« بررسي مي كند

انحصارزدايي از آمار و اطلاعات شهري كليد خورد

4 طرح دولت براي حمايت از مستاجران

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
 ش��هرداري تهران روز گذشته با هدف عمومي كردن 
اطلاعات و داده هاي ش��هري و نيز خ��ارج كردن اين 
اطلاعات از انحصار تعداد معدودي از كارشناسان، براي 
اولين بار داده هاي خام پيمايش هاي ش��هري را روي 
سايت معاونت اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران 
بارگذاري ك��رد. از اين پس، ش��هروندان مي توانند با 
مراجعه به اين سايت به اين داده ها و اطلاعات دسترسي 
پيدا كنند. محمد رضا جوادی يگانه، معاون فرهنگی 
و اجتماعی شهرداری در مراسم انتشار داده های خام 
پيمايش های ش��هری با بيان اينکه اميدواريم روزی 
برسد که محافظه کاری در انتشار داده ها از بين برود، 
تصريح ك��رد: اگر پولی از بودج��ه عمومی بابت انجام 
پيمايش پرداخت می شود، بايد داده های آن در اختيار 
همگان قرار گيرد، انحصار داده ها درست نيست و اينکه 
برخی انحصاری پژوهش ها را انجام می دهند و اطلاعات 
و داده ها تنها در اختيار آنها اس��ت موجب مرجعيت و 
اختيارات خاص برايش��ان می شود. انحصار اينکه چه 
کسانی می توانند اين پژوهش ها را انجام دهند نيز يک 
نوع انحصار است، اين آسيب چند دهه پيمايش ملی 
اس��ت. جوادی يگانه افزود: حساس��يت زدايی از علوم 
اجتماعی آن طور که برخی تصور می کنند خطرناک 
نيست. در س��ال های گذش��ته ملاحظه کرده ايم که 
چه نظرسنجی هايی درباره انتخابات برگزار می شود و 
ملاحظه شد که نظرسنجی ها تا چه ميزان می توانند به 
واقعيت نزديک باشند.تلاش ما هميشه انتشار داده های 
پيمايش ها بوده است، بنابراين سعی کرديم گزارش ها را 
هر چند محدود اما به صورت غيرمحرمانه منتشر کنيم و 

روی پيمايش داده ها مهر محرمانه نزنيم.
معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران اظهارکرد: 
شهرداری تهران طی س��ال های گذشته حامی علوم 
اجتماعی بوده است و پژوهش های زيادی انجام شده 
و حالا همه داده ها در اختيار مردم است.سعی کرديم 
در انتشار داده ها خوب عمل کنيم تا حساسيت  ايجاد 
نشود، ارتباط دانشگاه ها و شهر به صورت سيستماتيک 
ش��کل می گيرد و از همه پژوهش��گران می خواهيم 
که ش��هر را دقيق تر ببين��د و مس��ائل آن را تحليل و 

پيشنهادات خود را برای اصلاح وضعيت بيان کنند.

    رويكرد فرار از افشاي اطلاعات
هادي خانيك��ي، اس��تاد ارتباطات دانش��گاه علامه 
طباطبايي نيز در اين مراس��م با مثبت ارزيابي كردن 
اين موضوع عنوان كرد: درانتش��ار اطلاعات با رويكرد 
فراري دو نوع نهاد مواجه هس��تيم؛ نهادهاي سياسي 
و نهادهاي مديريتي. از آن جا كه سازمان هاي علمي 
زودبازده نيستند، بنابراين اين دو نهاد ترجيح مي دهند 
كه س��ازمان هاي علمي اصلا وجود نداشته باشند، اما 
واقعيت اين است كه وجود چنين امكاني كمك بزرگي 

به دسترس��ي اطلاعات نهاد عري��ض و طويلي مانند 
شهرداري مي كند. در ادامه حسين سراج زاده، رييس 
انجمن جامعه شناسي نيز عنوان كرد كه دسترسي آزاد 
به پژوهش شامل گزارش ها و داده ها يك معرف براي 
حكمروايي خوب است. او ادامه داد: يكي از شاخصه هاي 
حكمروايي خوب توجه به افكار عمومي،  پاسخگو بودن، 
اهميت دادن به افكار عمومي و توجه به اين نكته است 
كه مردم چه برداش��تي از موضوع��ات مختلف دارند.

بهترين تصميم گيري ها مبتني بر واقعيت هاي موجود 
در جامعه و برآمده از ديدگاه كارشناسان واقعي است 
براي رسيدن به اين منظور نياز به داده هاي پيمايشي 

است.
به گفته سراج زاده، پيمايش ها، منبع اطلاعاتي خوبي 
هس��تند تا بدانيم در جامعه چ��ه مي گذرد . به همين 
دليل از دهه 70 ميلادي در بس��ياري از كش��ورهاي 
پيشرفته صنعتي و دموكراسي هاي مستقر در جهان 
اين پيمايش ها را در س��طح ملي و به ش��كل متناوب 
انجام دادند. انتشار داده ها دو امكان را فراهم مي كند. 
اول اينكه مديران و مس��وولان اجرايي در هر سطح و 
موقعيتي مطلع مي شوند كه در جامعه چه مي گذرد و 
آيا اجراي سياست ها موفقيت آميز بوده است يا خير و 
دوم اينكه به پژوهشگران و دانشگاهيان كمك مي كند 
تا فرضيه هاي خود را درباره واقعيت هاي جامعه آزمون 

كنند و بر مبناي آن فرضيه هاي جديدي مطرح كنند.
به گفته رييس انجمن جامعه شناسان، پژوهش هاي 
پيماني در كشور ما نسبت به ساير كشورهاي منطقه 
از كيفيت مناسبي برخوردار است و از اواخر دهه 70 به 
بعد پيمايش هاي ملي خوبي در زمينه هاي فرهنگي و 
اجتماعي انجام شد. البته در يك دوره اي  از سال 84 تا 

92 انجام اين پژوهش ها متوقف شد .

    كاركرد اقتصادي پژوهش هاي پيمايشي
او در ادامه كاركردهاي مثبت پژوهش هاي پيمايشي 
را اين گونه برش��مرد: به دليل افزايش كيفيت داده ها، 
داده ها بارورتر و مولدتر مي ش��وند. تولي��د داده هاي 
اقتصادي افزايش مي يابد، توليد دانش بيشتر شده و با 
واسطه پژوهشگران و اصحاب رسانه مردم نيز مي توانند 

از اين اطلاعات و نتايج حاصل از آن استفاده كنند.
در ادام��ه عب��اس عب��دي روزنامه نگار و كارش��ناس 
ارتباطات نيز نكاتي در خصوص انتشار داده هاي خام 
پژوهش هاي پيمايش��ي عنوان كرد و گفت: در انجام 
پايان نامه ها ش��اهديم كه وقت زيادي از دانشجويان 
صرف كس��ب و جمع آوري اطلاعات مي شود اما بهتر 
آن است كه دانشجويان بتوانند داده هاي مورد نياز را از 
طريق چنين سايت هايي پيدا كنند و به تحقيقات ثانويه 
روي بياورند.در واقع ارزش افزوده اي كه دانش��جويان 

و پژوهش��گران با تحليل خود به اين داده ها مي دهند 
اهميت دارد و اينكه داده هايي به دس��ت آورده و آن را 

از دسترس عموم دور نگه داريم ،فايده چنداني ندارد.

    احساس امنيت بيشتر زنان در 3 منطقه 
آرش نصر اصفهانی، ريي��س دفتر مطالعات فرهنگی 
و اجتماعی ش��هرداری تهران نيز در مراس��م انتشار 
داده های خام پيمايش های شهری با بيان اينکه دفتر 
مطالعات فرهنگی و اجتماعی از س��ال 7۵ تش��کيل 
شده است،گفت: از س��ال 88 انجام نظر سنجی يکی 
از اقداماتی بود که به اين دفتر مطالعات واگذار ش��د و 
نظر سنجی هايی را در مورد مسائل شهر تهران، از مردم 
انجام می داد. او با بيان اينکه پيمايش هايی در خصوص 
نگرش ش��هری و نگاه مردم به مسائل مختلف شهر با 
نمونه های ۵ هزار نفری انجام شده است، افزود: يکی از 
مهم ترين پايش ها که در آن زمان انجام شده در مورد 

»سنجش عدالت در شهر« بوده است.
نصر اصفهانی با بيان اينکه در زمان رياست جمهوری 
اس��بق نظر س��نجی ارزش ها و نگرش ها که در وزارت 
ارشاد انجام می شد متوقف شد و به همين دليل بعد از 
مدتی اين پيمايش ها در شهرداری تهران انجام می شد، 
گفت: دفتر مطالعات فرهنگ��ی و اجتماعی در حوزه  
مسائل شهری نظر سنجی های مختلفی را طی سال های 

اخير انجام داده اند، اما هيچ کدام از آنها منتشر نشد تا 
اينکه در س��ال 94 پيمايش »رصد کيفيت زندگی« 
انجام شد که بزرگ ترين پيمايش شهری در ايران است 
چرا که 4۵ هزار نمونه آماری در اين نظر سنجی شرکت 
کردند و اين در حالی است که پيمايش های کشوری، 
ش��امل ۱۵ تا ۱۶ هزار نفر بودند اما در اين پيمايش که 

در محلات تهران رخ داد 4۵ هزار نفر شرکت کردند.
رييس دفتر مطالعات فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
تهران با بيان اينکه در اين نظر سنجی کيفيت زندگی 
در شهر و رضايت مردم از امکانات شهری سنجيده شد، 
گفت: شاخص هايی همچون نظافت محلات، ميزان 
مشارکت مردم در شهر، ميزان اعتماد مردم به نهادهای 
مختلف و محلی، نگرش به مسائل اجتماعی همچون 
سرقت، تکدی گری، کارتن خوابی، احساس امنيت زنان 

و کودکان در روز انجام شد.
او با بيان اينکه اگر پيمايش��ی با بودجه عمومی انجام 
می شود بايد اطلاعات و داده های آن نيز در اختيار مردم 
قرار گيرد، اظهار کرد: لازمه اين مهم تدوين قوانين است 
که دستگاه ها را مکلف کند تا داده هايشان را منتشر کنند 
که در حال حاضر انتشار داده ها بر اساس نظر شخصی 
مديران است و از آنجا که مديران خطر نمی کنند اين 
داده ها نيز منتشر نمی شود، در حالی که با تحقيقاتی که 
با بودجه عمومی انجام می شود بايد داده های آن نيز در 
اختيار مردم قرار گيرد و اين اصلاح قانون ضروری است.

نصر اصفهانی با بيان اينکه شهرداری تهران در انتشار 
داده های پيمايش های شهری پيش قدم است، گفت: 
اميدواريم ساير دس��تگاه ها نيز در انتش��ار داده های 
پيمايش های خود اقدام کنند.در اين اطلس کيفيت 
زندگی ش��هر تهران، آمده اس��ت که مناطق ۶ و ۳ و ۱ 
مناطقی هستند که مردمان آن بيشترين علاقمندی 
به منطقه خود را دارند.در ادامه بدترين مناطق از نظر 
تعداد متکديان محلات مناطق ۱7 و ۱9 و ۱2 هستند 
و اين در حالی است که بهترين مناطق از نظر تعداد کم 
متکديان مناطق ۵ و ۱ و 2۱ بوده اس��ت. بر اساس اين 
نظرسنجی که در سال 94 انجام ش��ده و در سال 9۵ 
منتشر شده، شاخص امنيت اجتماعی در مناطق ۱، 
22 و ۵ بيشتر بوده و احساس امنيت زنان در مناطق ۱، 

2۱ و ۳ نيز بيشتر بوده است.
همچنين ميزان مراجعه مردم به شوراياران در مناطق 
22، ۱۳ و 20 بيش��ترين بوده است و کمترين ميزان 
مراجعه بر مناطق ۶، ۳ و ۱4 بوده است. همچنين اعتماد 
به مأموران ش��هرداری در مناطق 20 و ۶ و 22 بيشتر 
و در مناط��ق ۳ و ۱0 و ۱2 کمتر بوده اس��ت. رضايت 
مردم از حمل زباله در مناطق 22 و ۱و ۱۳ بيشتر و در 
مناطق ۱2، ۱8 و ۱4 کمتر از مابقی محلات بوده است.
همچنين در مناطق 22 و ۱ و ۶ بيش��ترين رضايت از 
نظافت و در مناطق ۱2 و ۱0 و ۱8 کمترين رضايت از 

نظافت شهر ثبت شده است.

گروه راه و شهرسازي| 
جهش قيمت خريد و فروش مسكن طي يكسال گذشته، 
افزاي��ش نرخ اج��اره بها را هم به همراه داش��ته اس��ت، 
موضوعي كه علاوه بر افزايش فش��ار اقتص��ادي وارده به 
مستأجران، تبعات اجتماعي جبران ناپذيري از جمله رشد 

حاشيه نشيني را هم موجب شده است. 
بررسي هاي ميداني روزنامه »تعادل« حاكي از افزايش ۳0 
تا ۵0 درصدي اجاره بها در بهار سال جاري است، اگرچه 
تازه ترين آمار بانك مركزي نشان از افزايش 2۳ درصدي 
كرايه بها دارد اما واقعيت آن اس��ت كه تأمين اين حجم 
از افزايش در اجاره، مس��تأجران را با مشكلات عديده اي 
مواجه كرده است. در اين ميان، وزارت راه و شهرسازي با 
ارائه پيشنهاداتي در قالب 4 محور، ساماندهي بازار اجاره 
را در دس��تور كار قرار داده است. البته اين راهكارها هنوز 
اجرايي نشده و فقط در حد پيشنهاد باقي مانده است، اما 
عملياتي شدن آنها مي تواند تا حدودي مشكلات بازار رهن 
و اج��اره را حل كند. درهمين رابطه چندي پيش، مازيار 
حسينی، معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
اع��لام كرد كه قرار اس��ت در چهار قالب به مس��تاجران 
کمک ش��ود كه اين قالب ها عبارتند از: مش��وق مالياتی 
برای موجران، توليد مسکن اس��تيجاری، صندوق های 
استيجاری و استفاده از ظرفيت استارتاپ ها برای ايجاد 

شفافيت در بازار رهن و اجاره.
البته مديران بانک مس��کن هم از ارزيابی دو مسير برای 
کمک به مستاجران خبر دادند، اين برنامه شامل راه اندازی 
صندوق حمايت از مس��تاجران و افتتاح حس��اب برای 
متقاضيان به منظور استفاده از امکاناتی همچون دريافت 
سود سپرده گذاری با هدف توانمندسازی مالی به منظور 
افزايش توان پرداخت در بازار اجاره است که هنوز از سوی 

اين بانک و دولت به نتيجه نهايی نرسيده است.

از 4 طرح ارائه شده از سوي دولت، سه طرح آن يعني ارائه 
مشوق مالياتی برای موجران، صندوق های استيجاری و 
استفاده از ظرفيت استارتاپ ها مي تواند در كوتاه مدت بر 
بازار اجاره مسكن اثرگذار باشد اما طرح چهارم يعني توليد 
مسکن اس��تيجاری، نيازمند زمان است و در ميان مدت 

مي تواند بربازار اجاره موثر باشد.
البته ناگفته نماند كه اثرگذاري س��ه ط��رح ابتدايي هم 
چندان مشخص نيس��ت، به عنوان نمونه فردين يزداني 
در مصاحبه اي كه با روزنامه »تعادل« داشت، اعلام كرد 
كه تاثير مشوق هاي مالياتي براي موجران نمي تواند در 
ساماندهي بازار اجاره موثر باشد اگرچه همواره يك راهكار 
محسوب مي شود. يا اس��تفاده از استارتاپ ها، اگرچه به 
شفاف شدن بازار رهن و اجاره كمك مي كند، اما نمي تواند 
تاثير پررنگي در ساماندهي بازار داشته باشد. ضمن اينكه 
فعاليت اس��تارتاپ ها مي تواند اثرات منفي هم به دنبال 
داش��ته باش��د به عنوان نمونه طي دو، سه ماهه گذشته 
ثبت برخي آگهي ه��ا با قيمت ه��اي نامتعارف موجب 
افزايش كاذب قيمت ها در بخش خريد و فروش مسكن 
شد و سرانجام با ورود پليس و دادستاني از درج قيمت در 

آگهي هاي خريد و فروش مسكن جلوگيري شد.
اما درب��اره صندوق های اس��تيجاری، محور ديگري كه 
براي س��اماندهي بازار اجاره مطرح شده بايد اين موضوع 
مورد بررسي قرار بگيرد كه آيا بانك مسكن به عنوان بانك 
عامل منابع مالي براي اجراي اين طرح را در اختيار دارد؟ 
مسوولان بانك مس��كن طي يكي، دوسال گذشته و در 
واكنش به افزايش قيمت ها،  افزايش سقف وام هاي خريد 
مسكن و بس��ياري از طرح هاي ديگر در حوزه مسكن را 
اعلام كرده اند اما منابع لازم براي آغاز چنين طرح هايي 
وجود ندارد و برهمين اس��اس به نظر مي رس��د، اجراي 
اين طرح پيش��نهادي وزارت راه و شهرس��ازي هم حتي 

درصورت استقبال مستاجران، با مشكلات تأمين منابع 
مواجه شود، ضمن اينكه به نظر مي رسد كه موانع پيش رو 
)ضامن معتبر، گواهي كس��ر از حقوق و... ( براي دريافت 
اين وام )درصورت وجود منابع( مس��تاجران را از دريافت 

تسهيلات پشيمان كند.

    جزئيات وام رهن و اجاره 
درحالي كه پيش بيني مي ش��ود طرح هاي پيشنهادي 
براي س��اماندهي ب��ازار اجاره نتواند در س��اماندهي اين 
بازار موفق عمل كند، اما معاون وزير اقتصاد با بيان اينکه 
راه اندازی صندوق رهن و اجاره يک پيشنهاد است، گفت: 
وام به حساب موجر واريز می شود و مستاجر هزينه سود وام 
را پرداخت می کند که قطعا کمتر از هزينه اجاره خواهد بود. 
به گزارش مهر، محمد دهقان دهنوی در خصوص پيشنهاد 
وزارت امور اقتصادی و دارايی مبنی بر تأسيس صندوق 
رهن و اجاره براي کمک به مستاجران اظهار کرد: راه اندازی 
اين صندوق يک پيش��نهاد برای تسهيل کار مستاجران 

است و قرار نيست به صورت لايحه تنظيم شود.
معاون اقتصادی وزير امور اقتصادی و دارايی افزود: در حال 
حاضر که قيمت های مسکن و هزينه های اجاره افزايش 
يافته و به تبع آن ش��رايط برای مستاجران سخت شده 
است، تأسيس صندوق رهن و اجاره می تواند تسهيل کننده 
امور باشد. او با اشاره به اينكه اين موضوع صرفاً در قالب يک 
پيشنهاد است، گفت: هدف اين است کسانی که توانمندی 
لازم برای پرداخت اج��اره را ندارند وام بگيرند و آن وام را 
به عنوان وديعه مسکن اس��تفاده کنند، البته به اين وام 
سود تعلق می گيرد و به اين افراد يک هزينه سود تحميل 
می شود اما محاسبات نشان می دهد که اين هزينه سود 

کمتر از هزينه اجاره ای است که افراد پرداخت می کنند.
دهنوي افزود: درواقع ب��ه جای اينکه فرد به عنوان مثال 

۱.۵ ميلي��ون تومان اج��اره بدهد، يک ميلي��ون تومان 
س��ود می دهد و می تواند تا حدودی در هزينه های خود 
صرفه جويی کند. معاون اقتص��ادی وزير امور اقتصادی 
و دارايی گفت: پيش بينی ش��ده اس��ت که برای کنترل 

ريسک های بانک، وام در اختيار موجر قرار گيرد.
او در مورد بانک عامل هم توصيح  داد: با توجه به اينکه بحث 

مسکن است از اين رو اولويت با بانک مسکن خواهد بود.
دهنوي در رابط��ه با اينکه راه اندازی اين صندوق راه های 
زيادی برای رانت ايجاد می کند و احتمال سوءاس��تفاده 
از ک��د رهگيری معاملات وج��ود دارد، تصريح کرد: بايد 
س��ازوکاری درنظر بگيريم که احتمال سوءاس��تفاده را 
کاهش دهد، البت��ه اينکه بگوييم ص��د در صد می توان 
جلوی سوءاستفاده را گرفت درست نيست، اما می توان 
کارهايی کرد که سوءاستفاده ها کاهش يابد. او ادامه داد: 
به عنوان مثال، می توان اين وام را به کس��انی داد که سال 

دوم قراردادشان است.

    شکستن حباب اجاره مسکن
وزير راه و شهرس��ازي كه طي ماه هاي گذشته همواره 
در اظهاراتش به حمايت از مستاجران پرداخته است، از 

تدوين نظام اجاره داری حرفه ای و ورود استارتاپ ها به 
حوزه اجاره داری برای شکستن حباب قيمتی در بازار 
اجاره خبر داده اس��ت. به گزارش پايگاه خبري وزارت 
راه و شهرسازی،  محمد اسلامی افزود: دولت در تعيين 
نرخ اجاره بها هيچ زمانی مداخله نکرده است چراکه به 
لحاظ قانونی حق ندارد برای بازار اجاره س��قف قيمتی 
تعيين کند. او اضافه کرد: قرارداد اجاره بها بايد بين مالک 
و مستاجر منعقد ش��ود و هيچ دولتی تا به امروز در اين 
قرارداد ورود نکرده است، اما وزارت راه و شهرسازي سعی 
کرده است اقدام مهمی را در دستور کار قرار دهد كه آن 
ايجاد نظام اجاره داري حرفه ای اس��ت. اسلامی با اشاره 
به اينکه دولت نظام اجاره داری حرفه ای را ساماندهی 
کرده و در حال تدوين آن اس��ت، گفت: در اين موضوع 
ورود اس��تارتاپ ها را به حوزه اج��اره داری پايه گذاری 
کرده ايم و سعی داريم با اجرای اين دو روش مهم، حباب 
قيمتی را در بازار اجاره بش��کنيم. وزير راه و شهرسازی 
افزود: س��عی داريم با ايجاد نظام اجاره داری حرفه ای و 
ورود اس��تارتاپ ها تب و تاب بازار اجاره را کاهش دهيم 
و مالک و مس��تاجر بتوانند راحت تر و روان تر با يکديگر 

در ارتباط باشند.

مديرعامل س��ازمان بهش��ت زهرا )س( آمار مرگ و مير 
پايتخت نش��ينان در ۳ ماه ابتدايي ۵ سال اخير )۱۳94-

۱۳98( را تشريح كرد. به گزارش مهر، سعيد خال اظهار 
كرد: از ابتداي امسال ۱۳ هزار و 884 نفر در پايتخت فوت 
كردند. وي با بيان اينكه از اين تعداد 227 نفر نوزاد بودند، 
اضافه كرد: 7 هزار و 994 نفر از فوت ش��دگان را آقايان و 
۵ ه��زار و ۶۶۳ نفر را خانم ها به خ��ود اختصاص داده اند. 
مديرعامل سازمان بهشت زهرا)س( با بيان اينكه رده سني 
۵ تا 9 سال كمترين ميزان فوت شدگان را به خود اختصاص 
داده است، تصريح كرد: در مجموع از ابتداي امسال 82 نفر 

در اين رده سني جان خود را از دست داده اند كه شامل 4۳ 
فرد مذكر، ۳2 فرد مونث و 7 نوزاد مي شود. خال با اشاره به 
اينكه بيشترين فوت شدگان در رده سني ۶۵ سال به بالا 
قرار داشتند، اضافه كرد: در مجموع در اين رده سني 8 هزار 
و 40۳ نفر جان خود را از دس��ت داده اند كه 4 هزار و ۵0۱ 
نفر از آنها را افراد مذكر و ۳ هزار و 902 نفر را افراد مونث به 
خود اختصاص داده اند. وي با بيان اينكه از ابتداي امسال 
در مجموع 9 هزار و ۳40 نفر در بهش��ت زهرا)س( دفن 
شده اند، گفت: از اين تعداد ۱8۶ نفر را نوزادان، ۳ هزار و 89۵ 
نفر را زنان و ۵ هزار و 2۵9 نفر را مردان به خود اختصاص 

داده اند. مديرعامل سازمان بهشت زهرا)س( با بيان اينكه 
همچنين 4 هزار و ۵44 نفر در ۳ ماه ابتدايي سال 98 خارج 
از بهشت زهرا)س( به خاك سپرده شده اند، تصريح كرد: از 
اين تعداد 4۱ نفر را نوزادان، 2 هزار و 7۳۵ نفر را افراد مذكر 
و هزار و 7۶8 را افراد مونث به خود اختصاص داده اند. خال 
با اشاره به كمترين و بيشترين علت فوت در مدت ياد شده 
عنوان كرد: بيماري سل دستگاه تنفسي با يك مورد فوتي 
)مونث( كمترين ميزان علت فوت را به خود اختصاص داده 
است، در عين حال هزار و ۳4۳ نفر به علت نارسايي تنفسي 
)بيشترين ميزان فوتي ها( به تفكيك ۵۵8 نفر خانم، 7۶8 

نفر آقا و ۱7 نوزاد جان خود را از دست داده اند. وي با بيان 
اينكه كمترين تعداد متوفيات در منطقه 2۱ اعلام شده 
است، گفت: در اين منطقه تعداد فوتي ها در مجموع 87 نفر 
به تفكيك ۵۱ نفر مذكر و ۳۶ نفر مونث بوده است. به گفته 
مديرعامل سازمان بهشت زهرا )س( همچنين منطقه 4 
با 929 مورد فوتي به تفكيك ۵4۵ نفر آقا، ۳79 نفر خانم 
و ۵ نفر نوزاد بيش��ترين تعداد فوتي را به خود اختصاص 
داده است. خال با اشاره به فوت ۱۳ هزار و 702 نفر در سه 
ماه ابتدايي سال گذشته اظهار كرد: از اين تعداد 7 هزار و 
78۵ نف��ر را مردان، ۵ هزار و ۵29 نف��ر را زنان و ۳88 نفر 
را نوزادان به خود اختصاص داده اند. مديرعامل س��ازمان 
بهشت زهرا)س( همچنين با اش��اره به آمار فوتي هاي ۳ 
ماهه ابتدايي سال 9۶ در تهران اظهار كرد: در مجموع در 

اين مدت ۱۳ هزار و 728 نفر به تفكيك 7 هزار و 700 نفر 
مرد، ۵ هزار و 7۵0 نفر زن و 278 نوزاد فوت شدند. وي با 
اشاره به اينكه در سال 9۶ بيشترين فوت شدگان در رده 
سني ۶۵ سال به بالا قرار داشتند، گفت: در مجموع 8 هزار 
و ۱2۵ نفر متش��كل از 4 هزار و 2۵۵ مرد، ۳ هزار و 870 
زن جان خود را از دست داده اند. خال با بيان اينكه در سه 
ماه ابتدايي سال 9۵ در مجموع ۱۳ هزار و 402 نفر فوت 
ش��ده اند، اظهار كرد: در مدت ياد شده 7 هزار و ۶92 مرد، 
۵ هزار و 499 زن و 2۱۱ نوزاد جان خود را از دست دادند. 
مديرعامل سازمان بهشت زهرا)س( با بيان اينكه در سه 
ماه ابتدايي سال 94 در مجموع ۱۳ هزار و 402 نفر فوت 
شده اند، اظهار كرد: در مدت ياد شده 7 هزار و ۶97 مرد، ۵ 

هزار و 298 زن و 407 نوزاد جان خود را از دست داده اند.
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خطاي 30  درصدي دوربين ها 
در خوانش پلاك خودروها

دبير كميس��يون عمران و حمل و نقل ش��وراي 
ش��هر تهران گفت: برخي از دوربين هاي قديمي 
محدوده طرح ترافيك به درستي عمل نمي كنند 
و حتي تا ۳0 درصد خط��ا در خوانش پلاك هاي 
خودروها را شاهد هستيم. محمدعلي كروني در 
گفت وگو با مهر، با اش��اره به آمارهاي ارايه شده در 
خص��وص كاهش بار ترافيك��ي در محدوده طرح 
كنترل آلودگي هوا گفت: آمارهاي معاونت حمل 
و نقل درخص��وص كاهش ترافي��ك در محدوده 
زوج و فرد س��ابق نامعتبر است و جنبه تبليغاتي 
دارد. همچن��ان تردد غيرمج��از در محدوده هاي 
طرح ترافيك و كاهش آلودگي هوا ادامه داشته و 
متاسفانه دوربين هاي خروجي محدوده زوج و فرد 
سابق نيز تكميل نش��ده است. كما اينكه تعدادي 
از دوربين هاي قديم��ي محدوده طرح ترافيك به 
درستي عمل نمي كنند و حتي تا ۳0 درصد خطا 
در خوانش پلاك هاي خودروها را شاهد هستيم. 
وي ادام��ه مي دهد: كاهش ترافيك هرس��اله در 
تيرماه و باتوجه به تعطيلي دانشگاه ها رخ مي دهد 
و بهتر است معاونت حمل و نقل به جاي عجله در 
موفق نشان دادن طرح هاي محدوديت تردد به فكر 
اقدامات اساسي و توسعه زيرساخت هاي حمل و 
نقل عمومي باشد. كروني تاكيد كرد: كارايي طرح 
جديد محدوده كاهش آلودگي هوا از مهرماه قابل 
س��نجش است. چنانكه س��ال پيش نيز با همين 
آمارها س��عي در موفق نش��ان دادن طرح جديد 
ترافيك داشتند، اما در نهايت ديديم چه بلايي بر 
سر ذي نفعان و ساكنين اين محدوده آمد و بالغ بر 
۳.۵ ميليون تردد غيرمجاز در اين محدوده به ثبت 
رسيد. اينكه براس��اس تردد ثبت نام كنندگان در 
سامانه آماري مبني بر كاهش ترافيك اعلام كنيم 
قطعاً خطا است چراكه متاسفانه مسافران مترو و 
اتوبوس در اين محدوده ها كاهش داش��ته است و 
اگر شهروندان با خودرو تردد نكرده اند، احتمالًا با 
دوچرخه وارد محدوده شده اند. پيش از اين، معاونت 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران با صدور 
اطلاعيه اي اعلام كرده بود: در اولين هفته تابستان، 
ترافيك معابر داخل مح��دوده دوم طرح ترافيك 
حدود ۳0 درصد و ترافيك معابر خارج از محدوده 
۶ درصد كاهش يافته است. اين معاونت ديروز نيز 
از تجهيز خروجي هاي مح��دوده طرح »كنترل 

آلودگي هوا« به سيستم كنترل مكانيزه خبر داد.

مهلت ثبت نام انتخابات 
شوراياري ها  تمديد شد

سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران گفت: مهلت 
ثبت نام انتخابات شوراياري هاي شهر تهران تا ۱۵ 
تيرماه تمديد شد. به گزارش ايلنا، علي اعطا با اشاره 
به دلايل تمديد ثبت نام اين انتخابات اظهارداشت: 
يكي از دلايل اين است كه تبليغات و اطلاع رساني 
انتخابات ش��وراياري ها ديرت��ر از پيش بيني آغاز 
ش��د. وي ادامه داد: ط��ي 2 روز اخير نيز تعدادي 
از همكاران و اعضاي ش��وراي ش��هر درخواست 
داشتند كه مهلت ثبت نام تمديد شود. اعطا تاكيد 
كرد: باتوجه به اين دلايل س��تاد ش��وراياري هاي 
ش��هر تهران تصميم گرفت كه ثبت نام انتخابات 
شوراياري ها شهر تهران پنج روز يعني تا ۱۵ تيرماه 
تمديد شود. در همين حال، محمدجواد كوليوند، 
رييس كميسيون ش��وراها و امور داخلي مجلس 
شوراي اس��لامي برگزاري انتخابات شوراياري ها 
را قانوني عنوان ك��رد. كوليونددر گفت وگو با ايلنا 
درباره خبر منتشر ش��ده از سوي سخنگوي اين 
كميس��يون مبني بر غيرقانوني ب��ودن برگزاري 
انتخابات شوراياري ها به دليل ارايه نشدن لايحه 
مصوب از سوي دولت به مجلس گفت: اين موضوع 
مربوط به يك سال گذشته و نه اكنون است. در سال 
گذشته وزارت كشور براي كمك به شوراي شهر 
تهران در راستاي برگزاري انتخابات شوراياري ها، 
ل��زوم ايجاد هماهنگي بين ش��وراي ش��هر و اين 
وزارتخانه را مطرح كرد. در آن مقطع وزارت كشور 
پذيرفت كه در اجراي انتخابات ش��وراياري ها به 
ش��واري ش��هر كمك كند. وي در ادامه با اش��اره 
به بند ۱7 وظايف ش��وراهاي ش��هر كه تدوين و 
پيگيري انتخابات شوراياري ها در آن لحاظ شده 
است، تصريح كرد: لذا غيرقانوني بودن از اين باب 
ذكر شده است كه دولت يا شوراي عالي استان ها 
بايد لايحه اي به مجلس ارايه مي كرد، اما برگزاري 
انتخابات ش��وراياري ها جزو وظايف شوراي شهر 
است و وزارت كشور نيز پذيرفت كه اين انتخابات 
برگزار شود. كوليوند تاكيد كرد: برگزاري انتخابات 
شوراياري ها با نظارت وزارت كشور و اجراي شوراي 

شهر تهران قانوني است.

 پيش بيني بارش هاي
قابل توجه در شمال كشور

براساس نقشه هاي هواشناسي، بارش هاي رخ داده 
در شمال كشور در مقايسه با بارش هاي اين موقع 
از س��ال، در گيلان، مازندران، اردبيل و آذربايجان 
ش��رقي و غربي، تا پيش از ظهر چهارش��نبه قابل 
توجه اس��ت. به گزارش تس��نيم محمد اصغري، 
كارشناس هواشناسي افزود: جاري شدن روان آب 
و بروز صاعقه و تگ��رگ دور از انتظار نخواهد بود و 
مسافران بايد از رفتن به ارتفاعات خودداري كنند. 
او پيش بيني كرد: اي��ن وضعيت موجب خنك تر 
ش��دن هوا در تهران، گلستان و خراسان شمالي و 
بخش هاي شمالي خراسان رضوي شود. اصغري 
براي شرق كشور تا سه شنبه هوايي گرم پيش بيني 
كرد و گفت: باقيمانده پديده مانسون كه در هند و 
پاكستان موجب گرمازدگي مي شود، هواي جنوب 
كشور را به 47 تا ۵0 درجه مي رساند. اين كارشناس 
هواشناسي افزود: شكل گيري گرد و خاك در عراق و 
سوريه، باعث غبار آلود شدن استان هاي آذربايجان 

غربي، كردستان، ايلام و خوزستان مي شود.
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در دومين نشست كميسيون بهبود محيط كسب وكار اتاق تهران مطرح شد

توليد در پيچ و خم بروكراسي
براساس ماده57 قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي 
نظام مالي كشور كه 4 سال پيش مورد تصويب قرار گرفت، 
مقرر شد كه براي بهبود فضاي كسب وكار شرايطي فراهم 
شود و تمامي مراجعي كه مجوز كسب و كار صادر مي كردند، 
ظرف مدت يك ماه تمام شرايط را براي مقررات  زدايي آماده 
و در اختيار وزارت اقتصاد قرار مي دادند؛ اما بررس��ي هاي 
صورت گرفته نشان مي دهد، مجموعه احكام قانوني مربوط 
به ساماندهي مجوزهاي كسب وكار، پس از تحولات قانوني 
متعدد و همچنين نيازها و مطالبات جدي فعالان اقتصادي، 
همچنان در پيچ وخم بروكراس��ي باقي مانده و به مرحله 
اجراي كامل و قابل قبول نرسيده اند. از اين رو نمايندگان 
بخش خصوصي در كميسيون بهبود محيط كسب و كار و 
رفع موانع توليد تصميم گرفتند مفاد اين قانون بهبود مستمر 
فضاي كس��ب و كار را مبناي خود ق��رار داده و برنامه هاي 

پيشنهادي خود را   تدوين كنند.
در حالي كه 4 سال از تصويب ماده 57 قانون رفع موانع توليد 
رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور و تاكيد بر حذف مجوز 
مازاد و تسهيل در صدور مجوزهاي لازم براي شروع كسب 
وكار مي گذرد كه طبق آمارهاي رسمي تاكنون حدود 40 
درصد كل مجوزهاي شناسايي  شده و در يك سال گذشته 
نهادها و س��ازمان هاي مختلف دولتي بارها آيين نامه ها و 
بخشنامه هاي مختلفي صادر كرده اند كه در موارد بسياري 
حتي در تناقض يكديگر بوده اند. اما نكته مهم اين اس��ت 
كه حالا دولت دوباره به فكر رونمايي رس��مي از نقشه راه 
عملياتي بهبود محيط كسب و كار و سامانه صدور يكپارچه 
مجوز هاي مورد نياز واحدهاي صنفي افتاده است. سامانه اي 
كه تازه افتتاح شده و از اين پس، فعالان اقتصادي مي توانند 
بدون مراجعه حضوري و با مراجعه به اين سامانه مجوزهاي 
مورد نياز خود را درخواست و دريافت كنند. البته نكته مهم 
اجرايي شدن و كاربردي بودن اين سامانه است؛ زيرا پيش 
از اين هم هياتي تحت عنوان مقررات زدايي و تسهيل صدور 
مجوزهاي كسب وكار در وزارت اقتصاد شكل گرفته بود، اما 
در عمل آنچنان كه بايد بازدهي لازم را نداشت. موضوعي كه 
در گزارش مركز پژوهش هاي مجلس كه خردادماه منتشر 

شد به آن اشاره شده بود. 
دفتر مطالعات اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس در اين 
گزارش آورده اس��ت: »آنچه در ادبيات حقوقي � اقتصادي 
ايران با عنوان مقررات زدايي از آن ياد مي شود و هياتي نيز 
با همين عنوان، متولي اصلي ساماندهي و حذف مجوزهاي 
دست وپاگير براي كسب وكارها فعاليت دارد، در واقع نوعي 
مجوز زدايي اس��ت كه واجد كارك��رد و اهدافي محدودتر 
از مقررات زدايي به معناي مرس��وم است. مصوبات هيات 
مقررات زدايي از بدو شكل گيري تاكنون و كيفيت اجراي 

آنها، نشانگر آن است كه اين هيات در انجام ماموريت خود 
توفيقي حاصل نكرده است. بدين شرح كه مصوبات هيات در 
ادغام يا حذف برخي از مجوزها، اولا توسط برخي از دستگاه ها 
ملاك عمل قرار نگرفته اس��ت و ثانياً، تأثيري ملموس در 
كاهش فرآيند دس��ت وپاگير صدور مجوزها براي كسب 
وكار نداشته است.« در بخشي از گزارش مركز پژوهش ها 
به ميزان حذف و اصلاح مجوزها در اين هيات اش��اره شده 
اس��ت: طبق گزارش هاي دبيرخانه هيات مقررات زدايي، 
مباني قانوني و ضرورت وجودي تع��داد زيادي از مجوزها 
)809 مج��وز از 2111 مجوز احصا ش��ده تا ش��هريورماه 
1396( در جلسات كميته تخصصي هيات مقررات زدايي 
و تسهيل صدور مجوزهاي كسب وكار، مورد بررسي قرار 
گرفته است. بدين ترتيب، تاكنون 38 درصد كل مجوزهاي 
شناسايي شده، مورد بررسي قرار گرفته اند؛ اما حاصل كار 
هيات مقررات زدايي بر اساس نتايج حاصل شده در كميته 
تخصصي، ادغ��ام 134 مجوز در قال��ب 32 مجوز، اصلاح 
30 مجوز و حذف 391 مجوز )تا پاييز 1396( اس��ت. در 
حال حاضر پس از فعاليت هاي هيات مقررات زدايي، تعداد 

مجوزهاي نهايي مصوب، 340 مورد است؛ اما ادغام مجوزها 
و كاهش عددي آنها، در واقعيت منجر به بهبود محيط كسب 
وكار و زدودن موانع مربوط به اخذ مجوزهاي متعدد و زمانبر 

براي فعالان اقتصادي نشده است.
نظام پيچيده صدور مجوزها در كشورمان باعث شده هزينه 
ايجاد و اداره كسب و كارها افزايش يابد. بر اين اساس مجلس 
شوراي اس��لامي با اصلاح و تكميل ماده )7( قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل چهل وچهارم قانون اساسي، هياتي 
عالي با عنوان »مقررات زدايي و تسهيل صدور مجوزهاي 
كسب و كار« را مامور ساماندهي مجوزها و حذف مجوزهاي 
اضافي و دست و پاگير كرد؛ اما بررسي هاي صورت گرفته 
نشان مي دهد، مجموعه احكام قانوني مربوط به ساماندهي 
مجوزهاي كس��ب وكار، پس از تح��ولات قانوني متعدد و 
همچنين نيازها و مطالبات جدي فعالان اقتصادي، همچنان 
در پيچ وخم بروكراسي باقي مانده و به مرحله اجراي كامل 
و قابل قبول نرس��يده اند. ماده57 قان��ون رفع موانع توليد 
رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور كه 4 سال پيش تصويب 
شد، تأكيد دارد: »تمامي مراجعي كه مجوز كسب و كار صادر 

مي كنند موظف هستند نوع، شرايط و فرايند صدور، تمديد 
و لغو مجوزهايي را كه صادر مي كنند به همراه مباني قانوني 
مربوطه ظرف مدت يك ماه پس از ابلاغ اين قانون، تهيه و 
به هيات مقررات زدايي و تسهيل صدور مجوزهاي كسب و 
كار، مستقر در وزارت اقتصاد به صورت الكترونيكي و پس از 
تأييد نماينده تام الاختيار يا بالاترين مقام دستگاه اجرايي 

ارسال كنند.
 اي��ن هيات هر ماه حداقل يك  بار به رياس��ت وزير اقتصاد 
تشكيل جلس��ه داده و موظف است حداكثر تا مدت 3 ماه 
پس از ابلاغ اين قانون، ش��رايط و مراحل صدور مجوزهاي 
كسب و كار در مقررات، بخشنامه ها، آيين نامه ها و مانند اينها 
را به نحوي تسهيل و تسريع كند و هزينه هاي آن را به نحوي 
تقليل دهد كه صدور مجوز كسب و كار در كشور با حداقل 
هزينه و مراحل آن ترجيحاً به صورت آني و غيرحضوري و 
راه اندازي آن كسب و كار در كمترين زمان ممكن صورت 
پذيرد.« طبق اعلام مسوولان دولتي اكنون بيش از 8 هزار 
رسته صنفي و 3 ميليون واحد صنفي در كشور فعال هستند 
و س��الانه بيش از 270 هزار مجوز يعني 55 درصد از كل 

مجوزهاي كشور، در نظام صنفي كش��ور صادر مي شود. 
ساماندهي مجوزدهي اصناف در قالب درگاه ملي مجوز هاي 
كشور، ضمن سهولت و يكپارچه شدن مجوزدهي از اعمال 
نظر هاي شخصي نيز جلوگيري خواهد كرد و امكان پيگيري 

و شكايت در خصوص صدور مجوز ها را فراهم مي كند.

   تعيين خط مشي بر مبناي قانون كسب و كار
در همين راستا، نمايندگان بخش خصوصي در كميسيون 
بهبود محيط كس��ب و كار و رفع موان��ع توليد اتاق تهران 
تصميم گرفتند مفاد قانون بهبود مستمر فضاي كسب وكار 
و سياست هاي ابلاغي اقتصاد مقاومتي را مبناي فعاليت 
خود در دور جديد اين كميسيون قرار دهند. دومين نشست 
كميسيون »بهبود محيط كسب وكار و رفع موانع توليد« 
اتاق بازرگاني تهران به منظور بحث و بررس��ي خط مشي 
كميسيون بهبود محيط كس��ب و كار و رفع موانع توليد 
اتاق تهران برگزار شد. محمدرضا نجفي منش، رييس اين 
كميسيون با اشاره به اينكه ماموريت اين كميسيون به عنوان 
بازوي مش��ورتي اتاق تهران، پيگيري مشكلات و مسائل 
فضاي كس��ب و كار خواهد بود، ادامه داد: اين كميسيون 
در نظر دارد ضمن بهره گيري از توانمندي هاي نمايندگان 
تشكل هاي تخصصي، كارشناسان خبره و همچنين تعامل 
مستمر و تنگاتنگ با نهادها و س��ازمان هاي ذي ربط اين 
حوزه، پيشنهادهاي اجرايي را براي بهبود فضاي كارآفريني 
و اشتغال، تغييرات مورد نياز محيط كسب و كار و همچنين 
ايجاد زيرساخت هاي لازم براي توسعه كسب و كارهاي نوين 
به مسوولان ارايه كند. در اين نشست، پيش نويسي 17 بندي 
از اولويت ها و برنامه هاي پيش��نهادي از جمله س��نجش 
وضعيت محيط كس��ب وكار و تلاش در راستاي تسهيل 
فرآيند اجرايي صدور مجوزها، به روزرساني و اصلاح قوانين 
و  دستورالعمل هاي تأثيرگذار بر فضاي كسب و كار مطابق با 
مقتضيات زماني، حذف مقررات مانع و دست و پا گير فعاليت 
كسب وكارهاي خصوصي، تلاش براي ارتقا رتبه كسب و كار 
ايران در رده بندي هاي جهاني، ايجاد فضاي پايبندي دولت به 
قراردادها و اجراي تعهدات در برابر بخش خصوصي و حذف 
بندهاي تحميلي يك جانبه از سوي دولت و بانك ها و ساير 
نهادها به بخش خصوصي قرائت شد و اعضا ديدگاه هاي خود 
را درباره اين بند ها مطرح كردند. در نهايت مقرر شد كه آنان 
نظرات خود را در مورد برنامه دو ساله كميسيون به صورت 
مكتوب ارايه كنند. همچنين پيشنهاد اعضا اين بود كه مفاد 
قانون بهبود مستمر فضاي كسب و كار و سياست هاي ابلاغي 
اقتصاد مقاومتي مبناي فعاليت اين كميسيون قرار گيرد كه 
اين پيشنهاد مورد توافق قرار گرفت و مقرر شد، كميسيون 

در جلسه آتي به مرور قوانين مذكور بپردازد.

با حضور وزير نيرو 

 عمليات انتقال پساب از تصفيه خانه فاضلاب
 به شركت فولاد مباركه كليد خورد

اش�اره: طرح انتقال پس�اب از تصفيه خانه فاضلاب 
شهرستان مباركه به ش�ركت فولاد مباركه با حضور 

دكتر رضا اردكانيان، وزير نيرو آغاز شد.
با اجراي اين طرح كه با س��رمايه گذاري 70 ميليارد توماني 
شركت فولاد مباركه و مشاركت شركت آب و فاضلاب استان 
اصفهان انجام شد، سالانه حدود 16 ميليون مترمكعب پساب 
تصفيه ش��ده 9 ش��هر اطراف مباركه به اين شركت تحويل 
مي شود. فولاد مباركه با سرمايه گذاري در اين طرح گام مهمي 
در راستاي بهداشت عمومي، حفظ محيط زيست و كاهش نياز 

آبي فولاد از زاينده رود برداشت.
حميدرضا عظيميان، مديرعامل ش��ركت فولاد مباركه در 
سخناني با اشاره به اينكه فولاد مباركه نتيجه سرمايه گذاري 
دولت در استان اصفهان است، گفت: مجتمع فولاد مباركه با 
سهم 50  درصد ي از توليد 24 ميليون تني فولاد كشور، دومين 
شركت بورسي ايران و تنها توليدكننده انواع ورق هاي فولادي 
كش��ور اس��ت. وي با بيان اينكه توليدكنندگان گسترده اي 
در نقاط مختلف كش��ور محصولات فولاد مباركه را استفاده 
مي كنند، گف��ت: محصولات توليدي ف��ولاد مباركه به  كل 
كشور ارسال مي ش��ود و در اين شركت با حدود 24 هزار نفر 
پرسنل از سنگ تا رنگ را توليد مي كنيم و به طور مستقيم و 
غيرمستقيم بيش از 350 هزار نفر در كل كشور با فولاد مباركه 
مرتبط هستند. عظيميان با اشاره به نقش فولاد مباركه در 
عرصه اقتصاد كش��ور تصريح كرد: ما در سال نزديك به هزار 
و 500 ميليارد تومان ماليات پرداخت مي كنيم. وي با اشاره 
به فعاليت مجتمع فولاد مباركه در 3 دهه اخير گفت: در اين 
سه دهه فعاليت ما به دليل مشكلات كم آبي كشور براي توليد 
فولاد با مش��كل روبه رو بوده ايم و از سال 80 تاكنون با اصلاح 
روش ها، بازچرخاني آب و... مصرف آب را به كمترين ميزان 
ممكن كاهش داده ايم و اين درحالي است كه توليد محصولات 
فولادي شركت طي اين مدت چند برابر شده است. عظيميان با 
اشاره به راه هاي صرفه جويي آب در فولاد مباركه عنوان كرد: در 
راستاي صرفه جويي در مصرف آب انتقال پساب هاي 9 شهر 
اطراف به مباركه و تصفيه و  استفاده از آن را با همكار ي شركت 
آب و فاضلاب استان اصفهان در دستور كار قرار داديم كه امروز 
شاهد افتتاح اين طرح مهم هستيم و به قطع نقش مهمي در 
كاهش نياز آبي به زاينده رود خواهد داشت. مديرعامل فولاد 
مباركه با بيان اينكه استانداردهاي شركت را در مصرف آب به 
حداقل رسانديم، افزود: اگرچه بدون آب حيات فولاد معني 
ندارد ولي ما نگاه بخشي نمي كنيم و كنار مسوولان آب هستيم. 
وي ادامه داد: انتظار داريم طرح انتقال آب فولاد مباركه از محل 
س��د چم آسمان و به وسيله لوله محقق شود تا براي دريافت 
ميزان آب تخصيصي با مشكلات كمتري روبه رو شويم. وي با 
بيان اينكه درحال حاضر 50 درصد اين طرح اجرا شده، اظهار 
اميدواري كرد كه با همكاري و همدلي مسوولان آب استان و 

كشور بقيه اين طرح امسال اجرا شود.
مديرعامل فولاد مباركه در ادامه سخنانش با اشاره به حمايت 
اين شركت از طرح هاي انتقال آب در استان گفت: فولاد مباركه 
در راستاي مسووليت هاي اجتماعي خود اعتباري حدود 480 

ميليارد تومان براي تكميل پروژه سد كوهرنگ 3 تعهد كرده 
كه تاكنون 64 ميليارد تومان آن پرداخت  ش��ده اس��ت. وي 
با بيان اينكه تونل كوهرنگ 3 از نظر اعتبار مش��كلي ندارد، 
خاطرنش��ان كرد: كوهرنگ 3 مشكلي از نظر اعتبار نخواهد 
داشت و به محض ارسال گزارش مالي شركت آب منطقه اي 
اصفهان در اسرع وقت پرداخت مي شود. وي به پرداخت حدود 
120 ميليارد تومان براي خسارات كم آبي در استان هم اشاره 
كرد و گفت: حداقل انتظار دولت از فولاد مباركه عدم توقف 
توليد است كه كاركنان و مديريت فولاد مباركه با كار جهادي 
خود تلاش مي كنند اين صنعت همچنان فعال و پويا به كار 

خود ادامه دهد.

  اجراي 334 كيلومتر شبكه فاضلاب در شهر مباركه 
طي 5 سال با مشاركت فولاد مباركه

مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان اصفهان نيز در اين 
مراسم از طرح انتقال پساب از تصفيه خانه فاضلاب به شركت 
فولاد مباركه به عنوان يكي از شگفتي هاي استان اصفهان براي 
وزارت نيرو ياد كرد و گفت: موضوع فاضلاب شهرهاي حاشيه 
زاينده رود هميشه چالش بهداشتي و زيست محيطي بوده، از 
سوي ديگر عدم وجود منابع دولتي براي اجراي اين پروژه ها 
را داشتيم، بر اين اساس پس از پيگيري هاي به عمل آمده و 
توجه به راهبرد سازگاري با كم آبي در وزارت نيرو، از سال 92 
موضوع بازچرخاني و استفاده از پساب ها را در فولاد مباركه 
شروع كرديم. هاشم اميني با بيان اينكه براساس تفاهمنامه اي 
با ش��ركت فولاد مباركه عملي��ات اجرايي پ��روژه تصفيه و 
بازچرخاني فاضلاب 9 ش��هر را در قالب قرارداد بيع متقابل 
شروع كرديم، اظهار داشت: بيش از 30 سال بود درحال اجراي 
اين پروژه ها بوديم، ولي با انعقاد اين قرارداد در مدت كوتاهي 
توانستيم پروژه ها را به نتيجه برس��انيم. وي به حجم توليد 
پساب در اصفهان اشاره و اعلام كرد: درحال حاضر 172ميليون 
مترمكعب پساب در اصفهان توليد مي شود كه معادل 5 هزار و 
450 ليتر در ثانيه است كه از اين ميزان پساب توليدي معادل 
16 ميليون مترمكعب به شركت فولاد مباركه انتقال مي يابد.

  سرمايه گذاري 1200 ميليارد ريال فولاد مباركه 
براي اجراي شبكه فاضلاب مباركه و لنجان

اميني با بيان اينكه شركت فولاد مباركه با سرمايه گذاري در 
اجراي ش��بكه فاضلاب منطقه مباركه در قالب قرارداد بيع 
متقابل با آبفا اصفهان موفق به تخصيص پساب اين منطقه 
به اين واحد صنعتي ش��د، گفت: در سال 92 سرمايه گذاري 
1200 ميليارد ريالي ش��ركت فولاد مباركه در قالب قرارداد 
بيع متقابل ميان شركت آبفا اصفهان و فولاد مباركه صورت 
گرفت كه به موجب آن مقرر ش��د، قري��ب به 500 كيلومتر 
شبكه فاضلاب در شهرستان هاي مباركه و لنجان اجرا شود. 
وي با اشاره به سرمايه گذاري بخش خصوصي در اجراي شبكه 
فاضلاب منطقه مباركه گفت: سرعت اجراي شبكه فاضلاب 
با سرمايه گذاري بخش خصوصي در منطقه مباركه 18 برابر 

ميانگين 19 سال گذشته بوده است.

مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان اصفهان خاطرنشان 
ساخت: طي س��ال هاي 73 الي 92 فقط 70 كيلومتر شبكه 
فاضلاب در مباركه اجرا شد، درحالي كه از سال 93 تا 97 بيش 
از 334 كيلومتر شبكه فاضلاب در اين منطقه اجرا گرديد. وي 
افزود: اين پ��روژه به لحاظ حجمي و ريالي يكي از پروژه هاي 
بسيار مهم سرمايه گذاري بخش خصوصي در سطح استان 
بوده كه به دنبال قرارداد اوليه آن اجراي حدود 220 كيلومتر 
شبكه فاضلاب در مباركه و 270 كيلومتر در شهرستان لنجان 
به انضمام احداث يك تصفيه خانه در شهر سده و ورنامخواست 
در بازه زماني 2 تا 3 سال در دستور كار قرار گرفت. وي به اجراي 
شبكه فاضلاب در شهرهاي ديزيچه، زيباشهر و طالخونچه 
پرداخت و تصريح كرد: در قرارداد اوليه بيع متقابل ميان شركت 
آبفا و فولاد مباركه كه در سال 92 منعقد شده بود اجراي شبكه 
فاضلاب شهرهاي زيباشهر، ديزيچه و طالخونچه ديده نشده 
بود كه با رايزني هاي صورت گرفته در سال 96 با حضور وزير 
نيرو وقت عمليات اجراي شبكه فاضلاب اين شهر ها نيز آغاز 
شد. مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان اصفهان عنوان 
كرد: به موجب الحاق قرارداد بيع متقابل ميان فولاد مباركه و 
آبفا اصفهان، اجراي 167 كيلومتر شبكه فاضلاب در شهرهاي 
ديزيچه و زيباشهر با س��رمايه گذاري 559 ميليارد ريال در 
دستور كار قرار گرفت. مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان 
اصفهان در پايان خاطرنشان كرد: با بهره برداري از اين طرح، 
پساب فاضلاب در اختيار فولاد مباركه قرار مي گيرد و مي توان 
گفت  پساب فاضلاب به عنوان يك منبع آبي تلقي و در مصارف 

صنعتي استفاده مي شود.

  مباركه با 400 كارخانه جزو شهرستان هاي داراي 
آمار بيكاري بالاست

همچنين نماينده مردم مباركه در اين مراس��م با بيان اينكه 
شهرستان مباركه با وجود بيش از 400 كارخانه جزو بالاترين 
آمار بيكاري بوده، گفت: س��عي شده اين آمار كاهش يابد و از 
مديران صنايع خواستاريم در بحث بومي پذيري اهميت ويژه 
داشته باشند. زهرا سعيدي مباركه اظهار داشت: از اولويت هاي 

ما در مجلس شوراي اسلامي از ابتدا تاكنون بحث پروژه هاي 
مرتبط با وزارت نيرو از جمله فاضلاب بوده است. نماينده مردم 
مباركه در مجلس با اشاره به پروژه هاي فاضلاب شهرستان 
خاطرنش��ان كرد: س��عي ش��د يكي از مباحث عمده براي 
تكميل پروژه فاضلاب ساير شهرها و آغاز پروژه فاضلاب شهر 
طالخونچه اختصاص داده ش��ود كه در دو الي سه سال پيش 
هم جلس��ه اي در وزارت نيرو در خصوص مشكلات برخي از 
پروژه هاي روس��تايي انجام شد. سعيدي با اشاره به بهره مند 
شدن بسياري از روستاها از آب شرب، عنوان كرد: مردم بعضي 
روستاها چندين سال از نعمت آب شرب مطلوب برخوردار 
نبودند، ولي اكنون از آب ش��رب استفاده مي كنند. نماينده 
مردم مباركه با بيان اينكه شهرستان مباركه با وجود بيش از 
400 كارخانه جزو بالاترين آمار بيكاري بوده، اظهار داشت: 
سعي شده اين آمار كاهش يابد و از مديران صنايع خواستاريم 
در بحث بومي پذيري اهميت ويژه داشته باشند. فولاد مباركه 

از مجموعه هاي بسيار مهم در توليد و اشتغال كشور است.

  تلاش مي كنيم ف�ولاد مباركه دغدغه تامين آب 
نداشته   باشد

وزير نيرو نيز در اين مراسم با تقدير از تلاش هاي فولاد مباركه 
در عرصه توليد و اقدامات زيست محيطي گفت: فولاد مباركه 
يكي از مجموعه هاي بسيار مهم در بحث توليد و اشتغال كشور 
اس��ت و اميدواريم بتوانيم آب مورد نياز اين صنعت را تامين 
كنيم. رضا اردكانيان ضمن قدرداني از دست اندركاران اجراي 
اين پروژه مهم و تاثيرگذار اظهار داشت: آب مايه حيات است 
و حيات هم جلوه هاي مختلفي دارد و خداوند بزرگ فرموده 

من آب را به اندازه براي ش��ما نازل مي كنم. وي با بيان اينكه 
وضعيت اقليمي كشور خشك و نيمه خشك است، افزود: اگر 
از آب به نحو صحيحي استفاده كنيم به عنوان يك منبع حياتي 
مي توانيم حتي در شرايط متنوع آب و هوايي و اقليمي حيات 
پايدار و مستمري داشته باشيم. وزير نيرو رها نكردن پساب در 
طبيعت، در معرض خطر قرار ندادن بهداشت عمومي و حفظ 
محيط زيست را از فوايد استفاده از پساب فاضلاب تصفيه شده 
در صنعت دانست و گفت: با اين وجود با توجه به شرايطي كه 
داريم اين كار، ما را در آغاز مس��يري قرار مي دهد كه معضل 

تامين آب را به شكل پايدار در كشور حل مي كند.

  6.5 ميلي�ارد مت�ر مكع�ب مص�رف آب ش�رب
و بهداشتي كشور

وزير نيرو با اعلام اينكه درح��ال حاضر ميزان مصرف آب 
ش��رب و بهداشتي جمعيت كشور س��الانه حدود 6 و نيم 
ميليارد مترمكعب و ميزان پس��اب توليدي 4.3 ميليارد 
مترمكعب است، گفت: پساب توليدي به شكل خام براي 
تغذيه سفره هاي زيرزميني مفيد نيست، اين درحالي است 
كه دانش امروز و فناوري هاي موجود توصيه به كيفيتي از 
تصفيه و رهاسازي براي تغذيه سفره ها يا مصارف مجاز از 
پساب تصفيه شده، مي كند. وي يكي از مطمئن ترين منابع 
براي صنايع در مناطق خش��ك و كم آب را پساب تصفيه 
شده فاضلاب عنوان كرد و افزود: از هر طريق به فكر تامين 
آب باشيم كه برگرفته از عدم وضعيت قطعي در تامين آب 
مورد نياز شرب و بهداشت است تا زماني كه جمعيت هست، 
مصرف شرب و بهداشت هم هست و توليد پساب مي كند 
به طور قطع حجم بالايي از پساب را خواهيم داشت و براي 
تامين معيش��ت مردم، توليد و گردش اقتصادي و توسعه 
كشور صنايع مي توانند از پساب به عنوان مهم ترين منبع 
اس��تفاده كنند. وي ادامه داد: يكي از نمودهاي تحقق اين 
موضوع مجتمع عظيم فولاد مباركه است كه به درستي و 
هوشمندانه روي اين موضوع سرمايه گذاري كرده است به 
طوري كه با آرامش خاطر مي توانيم به سرمايه گذاري هاي 
لازم در جاهايي كه شرايط زيست محيطي اجازه مي دهد 
به توسعه صنايع و صنايع تبديلي روي بياوريم. اردكانيان 
با تاكيد بر اينكه تلاشي كه به عمل آمده موجب قدرداني 
است، گفت: وظيفه خود مي دانيم كه در جهت حل تنگناها 
و مشكلاتي كه دارند با مطالعات لازم كه از ملزومات هر امري 
است، مشكلات را حل كنيم به نحوي كه اين صنعت عظيم 
دغدغه اي از حيث تامين آب مورد نياز نداشته باشد. وزير 
نيرو با بيان اينكه استفاده از پساب تصفيه شده صرفا براي 

حل مشكل تامين آب نيست، گفت: رها نكردن پساب در 
طبيعت، در معرض خطر قرار ندادن بهداش��ت عمومي و 
حفظ محيط زيست از فوايد استفاده از پساب فاضلاب در 
صنعت است با اين وجود با توجه به شرايطي كه داريم فايده 
ديگ��ري با فاصله خيلي زياد وج��ود دارد   اگر توجه كنيم 
تازه در آغاز مس��يري قرار مي گيريم كه معضل تامين آب 
صنايع را به شكل پايدار در كشور حل مي كند. وزير نيرو از 
توجه به قيمت واقعي آب به عنوان مهم ترين فايده استفاده 
از پس��اب فاضلاب ياد كرد و افزود: توجه به قيمت واقعي 
آب به اين معنا نيست كه انتظار داشته باشيم دولت يارانه 
بدهد و مصرف كننده اصلي آب يعني بخش كشاورزي در 
شرايطي كه الگوي كشت مناسب نيست، قيمت واقعي آب 
را بپردازد بلكه به اين معناست كه در مسيري قرار  بگيريم 
كه محصولات كشاورزي هم از ارزش لازم برخوردار باشند و 
با آب كمتر از همين مقدار بتوانيم محصول خوبي به دست 
آوريم. وزير نيرو با بيان اينكه امروز 1 مترمكعب آب به بخش 
صنعت به قيمت 800 تومان عرضه مي كنيم، اظهار داشت: 
اين درحالي است كه قيمت تمام شده پساب تصفيه شده هر 
مترمكعب 14 هزار تومان است. نمي گويم بايد آب 14 هزار 
توماني به صنعت بدهيم بلكه اين هزينه بابت حفظ بهداشت 
و محيط زيست پرداخت مي ش��ود اما حداقل اين كمك 
را به ما مي دهد در جاي��ي كه صنعت را با آب 800 توماني 
مي چرخانيم آيا بهره وري لازم را دارد و اين دغدغه را در ذهن 
برنامه ريزان كشور در بخش هاي مختلف ايجاد مي كند. وي 
ادامه داد: وقتي بدانيم قيمت واقعي آب چقدر است بالاخره 
چاره اي مي انديشيم كه معيشت كشاورز و شرايط سخت آن 
لحاظ شود، يعني به جاي اينكه 10 هزار مترمكعب براي هر 
هكتار برنجكاري مصرف كنيم در برخي مناطق تا 50 هزار 
مترمكعب از آب براي كشت برنج استفاده مي شود كه اين 
موضوع آسيب پذيري ما را بالا و تاب آوري ما را كم مي كند. 
وزير نيرو با تصريح بر اينكه خوشبختانه مجموعه فعاليت ها 
در راستايي است كه در مسير صحيحي رو به جلو هستيم، 
گفت: سازوكار كميته هاي استاني سازگاري با كم آبي به اين 
صورت است كه به اين مسائل توجه كرده و همكاري هاي 
بين بخشي مورد توجه قرار گيرد. اردكانيان با تاكيد بر اينكه 
امروز لازم است هر كدام در سنگرهاي انفرادي قرار نگيريم و 
بدانيم مساله جمعي و مشترك است، افزود: بايد بدانيم كه 
كار صنعت و كشاورزي و محيط زيست به هم گره خورده 
اس��ت و ان ش��اءالله با حضور مديران هوشمند و حمايت 
دستگاه هاي اجرايي بيش از پيش در استفاده صحيح از آب 

بتوانيم بهره وري را در كشور بالا ببريم.
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واردات 333 ميليون دلار 
تجهيزات و ملزومات پزشكي 

اتاق بازرگاني ايران| مطاب��ق با آمار تجارت 
خارجي كش��ور، از ابتداي امسال  تا پايان خرداد 
ماه بيش از 4 هزار تن دارو و تجهيزات و ملزومات 
ضروري پزشكي به ارزش 333 ميليون دلار وارد 
كشور شده اس��ت.  از ابتداي سال جاري تا پايان 
خرداد ماه بيش از 4 ه��زار تن دارو و تجهيزات و 
ملزومات ضروري پزشكي از كشورهاي مختلف 
وارد كشور شده است كه نسبت به مدت مشابه 
سال گذش��ته افزايش 49.40 درصدي را نشان 
مي ده��د. همچني��ن ارزش دارو و تجهيزات و 
ملزومات ضروري پزشكي وارداتي طي اين مدت 
333 ميليون دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته بيانگر رشد 12.45 درصدي است.

 صرافي ها اعتماد تجار
را خدشه دار نكنند 

مهر|  عضو كميته ارزي اتاق بازرگاني با بيان نقاط 
مثبت ومنفي عملكرد سامانه نيما گفت: صرافي ها 
اگر تضامين لازم را به تجارندهند، اعتماد به امنيت 
سامانه خدشه دار مي ش��ود و نقش بانك مركزي 
بس��يارمهم اس��ت. محمد لاهوتي با بي��ان اينكه 
كاركرد سامانه نيما از دو منظر قابل پيگيري است، 
گفت: بخش اول راه اندازي اين سامانه از سوي بانك 
مركزي اس��ت كه به هر حال بس��تري براي ثبت، 
كنترل و نظارت بر ورود ارز صادراتي به اقتصاد كشور 
و رفع تعهد ارزي صادركنندگان اس��ت كه بر اين 
اساس، بانك مركزي سيستم نيما را تعبيه كرده تا 
از اين طريق بتواند حجم واردات و صادرات و ميزان 
ارز مورد نياز واردات را رصد و مديريت كند. رييس 
كنفدراسيون صادرات ايران افزود: تا اينجاي كار، 
كارآيي سامانه نيما مناسب است؛ البته در گذشته 
ايراداتي به سامانه نيما به لحاظ نرخ گذاري وارد بود، 
چراكه وقتي نرخ نيما به صورت دس��توري تعيين 
ش��ود، فاصله نرخ در اين سامانه با بازار آزاد بيشتر 
شده و به رانت تبديل مي شود. وي تصريح كرد: در 
برهه اي از زمان با وجود اينكه نرخ دلار در بازار آزاد 
به ١٣ هزار تومان رسيده بود، اما بنا بر توافق صورت 
گرفته، دلار پتروش��يمي ها در ح��دود ٨ تا ٩ هزار 
تومان عرضه مي شد و اين خود منجر به شكل گيري 
رانتي مشابه ارز ٤٢٠٠ توماني شده بود. در نتيجه 
حتي كالاهايي كه با ارز نيما وارد كشور مي شدند 
نيز، با نرخ دلار بازار آزاد نرخ گذاري و به دست مردم 
مي رسيدند. عضو كميته ارزي اتاق بازرگاني ايران 
اظهار داش��ت: اكنون كه نرخ نيما در حال نزديك 
شدن به بازار آزاد است اين نقيصه در حال رفع بوده 
و البته بايد اين فاصله نرخ در سامانه نيما و بازار آزاد 

به كمتر از 1 تا 2 درصد برسد تا رانت از بين برود.
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انقلاب پنهان چين در نظام مالي جهان

جنگ اعصاب در بروكسل 

گروه جهان| 
چين بزرگ ترين بستانكار جهان است. اعطاي وام هاي كلان 
چين به كشورهاي رو به توسعه با شروط سنگين و با هدف 
اعمال نفوذ اقتصادي و سياس��ي توأم است. بر اساس يك 
پژوهش، اين سياست پكن مي تواند به يك بحران جديد 
بدهي ها دامن بزند.  به گزارش دويچه وله به نقل از اشپيگل، 
برخي كشورهاي آسيايي و آفريقايي از پول هاي ميلياردي 
چين براي تأمين هزينه زيرس��اخت هاي خود استقبال 
مي كنند. برخي ديگر معتقدند چين با وام هاي مالي خود 
نيمي از جهان را به سوي وابستگي اقتصادي و سياسي سوق 
مي دهد. در اين رابطه از »بردگي بدهي« صحبت مي شود. 
گروهي از سناتورهاي پرنفوذ امريكا با ارسال نامه اي به مايك 
پمپئو وزير خارجه امريكا، هشدار داده اند كه پكن بخشي 
از جهان را ب��ه گروگان مالي خود درآورده اس��ت. دارايي 
خارجي چين بالغ بر شش هزار ميليارد دلار است. اما جز 
هيات حاكمه چين تقريبا كسي نمي داند كه اين پول ها با 
چه شرايطي به كجاها سرازير مي شوند. كريستين لاگارد 
رييس صندوق بين المللي پول، در اين رابطه گفته از آنجا 
كه گزارش هاي چين به نهادهاي بين المللي مانند بانك 
جهاني و صندوق بين المللي پول كامل نيست، شفافيت لازم 
نيز در اين زمينه وجود ندارد. اخيرا نتايج پژوهش مشترك 
گروهي از اقتصاددانان امريكايي و آلماني به سرپرس��تي 
كارمن راينهارد استاد دانشگاه هاروارد، منتشر شده است. 
اين داده ها نشان مي دهند كه بسياري كشورها، به ويژه در 
مناطق فقير جهان بيش از آني كه تاكنون تصورش مي رفته 
از چين وام گرفته اند. اغلب توافق  هاي صورت گرفته باري 
سنگين بر دوش اين كشورهاي تحميل كرده و اين توافق ها 
به شدت در راستاي تأمين منافع استراتژيك پكن تنظيم 
شده اند. كريستف تربِش اقتصاددان دانشگاه كيل آلمان كه 
از نويسندگان اين گزارش است، مي گويد: »غرب هنوز درك 
نكرده كه اين خيزش چين تا چه اندازه نظام مالي بين المللي 
را دگرگون كرده است.«  گزارش اشپيگل حاوي اطلاعاتي 
درباره م��دت وام، نرخ بهره، مح��ل هزينه و ضمانت هاي 
مختلف حدود پنج هزار اعتب��ار و كمك هاي مالي چين 
به ۱۵۲كشور جهان اس��ت. اين اطلاعات متكي است بر 
جمع آوري داده هاي از جمله سازمان هاي عمران و توسعه، 
بانك ها يا سازمان سيا.  بر اساس اين پژوهش، نكته تنها در 
اين نيست كه سرمايه صادراتي چين به كشورهاي در حال 
رشد و نيمه صنعتي، بيش از كل سرمايه صادراتي كشورهاي 
پيشرفته صنعتي است، بلكه در اعتبارهاي چيني اغلب 

ويژگي هايي وجود دارد كه به ضرر كشورهاي مقروض است. 
در حالي كه دولت هاي اروپايي و نهادهاي بين المللي وام هاي 
خود به كشورهاي جهان سوم را با بازپرداخت بلندمدت و 
نرخ پايين بهره اعطا مي كنند، پكن بطور معمول وام هاي 
خود را با مهلت بازپرداخت كوتاه و جريمه بالاي ريس��ك 
تعيين مي كند كه البته درآمد بيشتري از آن حاصل مي شود. 
اين قراردادهاي وام، حقوق زيادي براي طرف چيني قائل 
شده اند، به گونه اي كه در صورت عدم پرداخت اقساط، دولت 
چين مي تواند به منابع غدايي، مواد اوليه يا دريافت بخشي 
از سود شركت هاي دولتي دسترسي داشته باشد. از سوي 
ديگر چين پول را بطور مس��تقيم به حساب شركت هاي 
طرف قرارداد چيني واريز مي كند كه در ساخت فرودگاه ها، 
بندرها و سدها سهم عمده را دارند؛ به گونه اي كه يك حلقه 
مالي بسته ايجاد مي شود كه هيچ حساب مالي خارجي در 
آن دخيل نيست.  گفته ش��ده، بيش از ۷۵درصد وام هاي 

مستقيم عمران و توسعه اعطا شده در چند سال گذشته 
از سوي دو نهاد مالي دولتي بانك صادرات- واردات چين و 
بانك عمران چين پرداخت شده اند. بدين گونه دولت چين 
بر تمامي اين اعتبارات نظارت كامل دارد. اين امر فرصت 
بالايي فراهم مي كند تا به هنگام بحران، دولت چين بتواند 
پيش از آنكه ديگر بستانكاران وارد عمل شوند، ضمانت هايي 
كه از كشور وام گيرنده دريافت كرده را فعال كند. بر اساس 
اين پژوهش، چين الگويي جديد از كمك عمران و توسعه 
ساخته كه بر پايه آن پرداخت كنندگان دولتي، وام هايي با 

شرايط تجاري اعطا مي كنند.

   دست اندازي به منابع وام گيرندگان 
در گزارش اشپيگل آمده، در مواقعي كه پروژه ها آنگونه 
كه بايد اجرايي نش��وند، اين وضعيت به مناقشه هاي 
زشتي منجر شده است. در سريلانكا، پس از آنكه دولت 

در بازپرداخت بدهي هاي پيشين خود دچار مشكل شد، 
چين يك بندر اين كشور را تصاحب كرد. در اكوادور، 
چين روي ۸۰درصد درآمد نفتي كشور دست گذاشت 
تا هزينه يك پروژه عظيم سدسازي را جبران كند. در 
زامبيا، كه بنا بر ارزيابي چين اين كشور شش ميليارد 
دلار به او بدهكار است، منتقدان حكومت نگران هستند 
كه پكن شركت دولتي انرژي »زسكو« را تصاحب كند. 
در آفريقاي جنوبي ترس و نگراني رو به تشديد است. از 
قرار معلوم سيريل رامافوزا رييس جمهوري جديد اين 
كشور، پاييز ۲۰۱۸ در سفر به پكن، براي دريافت وام 
و كمكي بالغ بر ۲۴ميلي��ارد يورو با چيني ها به توافق 
رسيده است. حزب اپوزيسيون »اتحاد دموكراتيك« 
گمان دارد كه كش��ور به يك دام بدهي سوق خواهد 
يافت و احتمالا پكن شركت ورشكسته دولتي انحصار 
تأمين برق »اسكوم« را تصاحب خواهد كرد. نهادهاي 

بين المللي مانند صن��دوق بين المللي پول مي گويند 
چين مي كوش��د بطور سيستماتيك وام هاي اعطايي 
به كشورهاي جهان سوم را لاپوشاني كند. در گزارش 
پژوهشي اشاره شده بسياري از پرداخت هاي چين به 
نهادهاي بين المللي اعلام نمي شوند، زيرا اين پول ها 
مستقيم به شركت هاي دولتي كشور دريافت كننده 
پرداخت مي شوند و اين بيلان پرداختي اغلب در آمار 
مالي وارد نمي ش��ود. بر اس��اس ارزيابي ها، طلب هاي 
خارجي چين حدود ۵۰ درصد بيش از آن رقمي است 
كه در آمارهاي رسمي اعلام مي شود. براي مثال، بدهي 
س��احل عاج چهار ميليارد دلار بيش از ميزاني است 
كه تاكنون ش��ناخته ش��ده بود. اين تفاوت در آنگولا 
۱۴ميلي��ارد دلار و در ونزوئلا ۳۳ميليارد دلار اس��ت. 
و از آنجا كه دولت چي��ن بطور معمول نرخ هاي بالاي 
بهره درخواست مي كند، اين كشورهاي در حال رشد و 
نيمه صنعتي زير فشار فزاينده بدهي قرار دارند. بر اين 
اس��اس، آنها بايد بطور مداوم بهره ها و اقساط بالاتري 
بپردازند، تا جايي كه ديگر قدرت پرداخت از آنها سلب 

مي شود.  
نويسندگان گزارش پژوهشي اين وضعيت را با سال هاي 
دهه۱۹۷۰ مقايسه مي كنند، زماني كه بانك هاي بزرگ 
امريكايي يا ژاپن وام هاي كلان ميلياردي به كشورهاي 
داراي مواد خام در امريكاي لاتين و آفريقا اعطا كردند. 
و پس از آنكه قيمت بسياري مواد طبيعي سقوط كرد، 
كشورهايي مانند مكزيك قادر به پرداخت بدهي هاي 
خود نبودند و بخش بزرگي از جهان سوم به يك بحران 
بدهي فروغلتيد و آنان را ساليان دراز به عقب راند. امروز 
نيز در اثر وام هاي چين به كش��ورهاي در حال توسعه، 
وضعيت به گونه اي اس��ت كه حجم بدهي ها به سطح 
دهه ۱۹۸۰رسيده است. به هر حال سودآوري اقتصادي 
اين وام ها براي دولت چين بيش از آن اس��ت كه بتوان 
چشم اندازي براي پايان آن متصور بود. اما در شماري از 
كشورهاي آفريقايي صداي اعتراض ها بلند شده و هشدار 
مي دهند كه نه تنها سطح بدهي ها بسيار بالاست، بلكه 
بسياري پروژه ها سودآور نيستند و فقط به گسترش نفوذ 
اقتصادي و سياسي چين خواهد انجاميد. به عنوان مثال، 
امروز بدهي هاي جيبوتي به چين۷۰درصد توليد ناخالص 
ملي اين كشور را مي بلعد. به همين گونه جمهوري كنگو 
با حدود ۳۰درصد و كنيا با ۱۵درصد بازدهي اقتصادي 

در گروگان قدرت مالي چين هستند. 

گروه جهان| 
نشست ۱۳ساعته سران ۲۸ كشور عضو اتحاديه اروپا براي 
احراز رياست پست هاي كليدي اتحاديه اروپا بدون نتيجه 
پايان يافت. نشريه بيلد آلمان اين نشست را »جنگ اعصاب« 
تمام عيار ناميده اس��ت. در جلس��ه يك شنبه شب سران 
كشورهاي اتحاديه اروپا قرار بود تكليف سه پست كليدي 
اتحاديه اروپا يعني رييس كميسيون اروپا، رييس پارلمان 

اروپا و رييس شوراي اروپا مشخص شود.
به گزارش يورونيوز، پريبن آمان سخنگوي دونالد تاسك 
رييس شوراي اروپا نيمه ش��ب يك شنبه به وقت اروپاي 
مركزي با انتشار توييتي از تعليق نشست سران كشورهاي 
اتحاديه اروپا از سوي رييس كميس��يون اروپا خبر داد. او 
نوش��ت كه در پي اين تعليق دونالد تاسك رييس شوراي 
اروپا، جلسات گفت وگوهاي دو جانبه با رهبران اتحاديه 
را س��ازماندهي خواهد كرد و جلس��ه س��ران پس از اين 

گفت وگوهاي دوجانبه دوباره تشكيل خواهد شد. 
دو نامزد اصلي رياست بر كميسيون اروپا كه مهم ترين پست 
اتحاديه به شمار مي رود، مانفرد وبر از احزاب راست ميانه 
و فرانتس تيمرمن معاون كنوني يونكر، و رهبر چپ هاي 
ميانه رو هلند است؛ با اين حال گفته مي شود كه هيچ يك از 

اين دو از حمايت اكثريت برخوردار نيستند. ژان كلود يونكر 
رييس كميسيون اروپا، پيش از آغاز نشست سران اتحاديه 
اروپا گفته بود: »ما بايد امشب تصميم بگيريم.« او گفته بود 
كه فرانتس تيمرمن )معاون كنوني يونكر، و رهبر چپ هاي 
ميانه رو هلند( به عنوان معاون رييس كميسيون فرد بسيار 
توانايي است و يكي از كساني است كه امشب نامزدي اش 
مطرح است. آنتونيو تاجاني رييس پارلمان اروپا پيش از آغاز 
نشست سران كشورهاي اتحاديه اروپا گفته بود تا آنجايي 
كه پارلمان اروپا مربوط مي شود، اصل بر انتخاب كانديدايي 
است كه در انتخابات پارلمان اروپا بيشترين راي را كسب 
كرده اس��ت. او گفته، اين اصلي بود كه در انتخابات سال 
۲۰۱۴ م��ورد توجه قرار گرفت و ژان كلود يونكر به عنوان 

رييس كميسيون اروپا انتخاب شد.
رييس پارلمان اروپا با اشاره به اينكه پارلمان جديد كارش 
را از سه ش��نبه در استراس��بورگ آغاز خواهد كرد، گفته 
نمايندگان جديد پارلمان اروپا با آغاز كارشان به انتخاب 

رييس پارلمان اقدام خواهند كرد.
اجلاس يك شنبه پس از آن برگزار شد كه رهبران اتحاديه 
نتوانسته بودند۲۰ژوئن بر س��ر نامزدهاي پست رياست 
كميسيون و ساير پست هاي اصلي شامل رييس شوراي 

اروپا )جانش��ين دونالد تاس��ك(، نماينده عالي سياست 
خارجي )جانشين فدريكا موگريني(، رييس پارلمان اروپا 
و رييس بانك مركزي اروپا به توافق برسند. نشريه آلماني 
بيلد با اشاره به مذاكرات طولاني و پرتنش يك شنبه نوشته: 
»در حالي كه سران اروپا قصد يك گردهمايي كوتاه تا صرف 
شام را داشتند، اين مذاكرات تا روز دوشنبه و سرو صبحانه 

طول كشيد.« 
طبق قوانين اروپا، براي تصميم گي��ري در اين موارد بايد 
اكثريت اعضا )دست كم ۲۱ كشور كه ۶۵ درصد جمعيت 
كل اروپا را نمايندگي كنند( موافقت كنند. گفته شده، در 
نشست يك شنبه بار ديگر برخي اعضا مخالفت شديد خود 
را با مانفرد وبر نامزد مورد حمايت آنگلا مركل صدراعظم 
آلمان، براي رياست كميسيون اروپا اعلام كرده اند. با اين 
حال با توجه به اينكه وبر رهبر بزرگ ترين فراكسيون پارلمان 
اروپا است، احتمال انتخاب او به عنوان رييس پارلمان اروپا 

قوت گرفته است. 
به گزارش رسانه هاي اروپايي، سران فرانسه، آلمان و اسپانيا 
در حاشيه نشست سران گروه۲۰ در ژاپن توافق كرده بودند 
كه فرانس تيمرمان جانش��ين يونكر شود كه با مخالفت 
رهبران كش��ورهاي مركز و ش��رق اروپا روبرو شده است. 

زمان فعاليت يونكر رييس كميسيون اروپا و تاسك رييس 
شوراي اروپا اواخر اكتبر سال جاري به پايان مي رسد. اين 
اختلاف نظرها سبب شد تا امانوئل ماكرون رييس جمهوري 
فرانس��ه، خواس��تار مصالحه رهبران اروپايي در انتخاب 
جانشينان تاسك و يونكر شود. به گفته او، براي جانشيني 
چهار پُست از پنج كرسي مهم رياست در اتحاديه اروپا بايد 
۲ مرد و ۲ زن وجود داشته باشد. ضمن آنكه تابعيت نامزدها 
نيز بايد بيانگر توازن جغرافيايي ميان شرق، غرب، شمال 
و جنوب اروپا باش��د. برخ��ي از ديپلمات هاي اروپايي نيز 
احتمال مي دهند كريستالينا جورجيوا معاون سابق رييس 

كميسيون و يك محافظه كار، به عنوان مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا و جانشين فدريكا موگريني انتخاب 
شود. س��ران اتحاديه اروپا بايد رييس آينده بانك مركزي 
اروپا را نيز تعيين كنند اما به علت جنبه فني بودن اين مقام، 
انتخاب آن جدا از ديگر مقام هاي نهادهاي اروپايي صورت 

خواهد گرفت. 
برخي گمانه زني ها از احتمال موكول شدن ادامه جلسه 
سران اروپا به پانزدهم جولاي حكايت دارد، چرا كه قرار 
است ش��انزدهم جولاي رييس كميسيون اروپا بطور 

رسمي انتخاب شود.

دريچه

كوتاه از منطقه

امضايپيمانتجارتآزاد
اتحاديهاروپاباويتنام

گ�روه جهان|ويتن��ام و اتحادي��ه اروپ��ا بع��د از 
س��ال ها مذاكره توافقنامه تج��ارت آزاد و حفاظت از 
س��رمايه گذاري امضاء كردند. به گزارش خبرگزاري 
فرانس��ه، سيسيليا مالمستروم كميس��ر امور تجاري 
اتحاديه اروپا، در مراسم امضا قرارداد تجاري با ويتنام 
گفت اتحاديه اروپا از طريق تبادلات تجاري مي خواهد 
تاثير مثبتي بر منطقه بگذارد. بر اساس پيمان جديد 
تجاري ۹۹درصد مالي��ات گمركي كالا و محصولات 
ميان ويتنام و اتحاديه اروپا به زودي برداشته خواهد شد. 
مذاكرات تجاري بين ويتنام و اتحاديه اروپا سال ها پيش 
آغاز و توافق هايي نيز هم بين طرفين امضا شده است. 
اما با توجه به وضعيت حقوق بش��ر در اين كشورامضاء 
نهايي آن به تعويق افتاده بود. پتر آلتماير، وزير اقتصاد 
آلم��ان گفته پس از امضا پيمان بر س��ر تجارت آزاد با 
گروه كشورهاي امريكاي جنوبي و اتحاديه اروپا، توافق 
با ويتنام نش��انه قوي براي تجارت مبتني بر قوانين و 
مقابله با سياس��ت حمايتي در اقتصاد است. سياست 
حمايتي در اقتصاد سياستي است كه از طريق آن تلاش 
مي ش��ود با وضع تعرفه گمركي بر كالاهاي وارداتي و 
محدود كردن واردات از ديگر كشورها جلوي تجارت 
آزاد بين كشورها گرفته شود. ويتنام يكي از شركاي مهم 
اقتصادي اتحاديه اروپا در جنوب شرقي آسيا به حساب 
مي آيد. اين كش��ور توليدكننده مهم لوازم الكتريكي 
و منس��وجات براي بازار اروپا است. ويتنام با جمعيت 
۹۵ميليون نفري بازاري پرس��ود براي ش��ركت هاي 
اروپايي تلقي مي شود. ويتنام پس از سنگاپوردومين 
شريك تجاري اتحاديه اروپا در ميان اعضاي اتحاديه 

كشورهاي جنوب شرق آسيا آسه آن است.

تظاهراتسراسريسودان
بهخشونتكشيدهشد

گ�روه جهان|جمعيت بزرگ��ي در س��ودان براي 
تظاهرات عليه حاكمان نظامي اين كشور به خيابان ها 
آمده و با نيروهاي امنيتي درگير ش��دند. خبرگزاري 
دولتي س��ودان به نقل از وزارت بهداشت اعلام كرده 
حداقل هفت نفر كش��ته و ۱۸۱ نفر زخمي ش��ده اند. 
كميته مركزي پزشكان سودان نزديك به معترضان از 
حداقل پنج كشته در تظاهرات داده است. روز يك شنبه 
ده ها هزار نفر از مردم با س��رپيچي از حضور سنگين 
نيروهاي امنيتي خواس��تار انتقال قدرت از ش��وراي 
نظامي به يك دولت غيرنظامي ش��دند. پليس با گاز 
اشك آور معترضان را در خيابان هاي خارطوم متفرق 
كرده است. بزرگ ترين گروه مخالفان در سودان مردم 
را به تظاهراتي گسترده فراخوانده بود. اين تظاهرات 
اولين تجمع سراسري بعد از راهپيمايي خونبار ماه ژوئن 
بود. شوراي نظامي حاكم به رهبران معترضان هشدار 
داده بود مسووليت هر آش��وب و خسارتي كه توسط 
تظاهركنندگان به وجود بيايد ب��ر عهده آنها خواهد 
بود. محمد حمدان دقلو رييس شوراي نظامي سودان 
گفته بود شورا در اصل با اين تظاهرات مخالفتي ندارد، 
اما برخي از انسان ها آشوب گرند و برنامه خود را دنبال 
مي كنند. امريكا، بريتانيا و نروژ از حاكمان نظامي سودان 
خواسته اند، از خشونت عليه تظاهركنندگان استفاده 
نكنند.  عمر البشير رييس جمهور پيشين سودان كه 
سال هاي دراز بر مسند قدرت نشسته بود در آوريل سال 
جاري توسط كودتاي نيروهاي مسلح اين كشور ساقط 
شد. اين كودتا بعد از ماه ها اعتراضات سراسري به وقوع 
پيوس��ت. از آن پس رهبران ارتش و مخالفان سودان 

تلاش دارند، دولتي انتقالي تشكيل دهند.

اعلامآمادگيدولتواپوزيسيون
ونزوئلابرايمذاكره

گروه جهان| نيكلاس م��ادورو رييس جمهوري 
ونزوئلا و خوان گوايدو رهبر اپوزيسيون اين كشور، 
در روزهاي گذشته از آمادگي خود براي از سرگيري 
مذاكرات سخن گفته اند. تاكنون دو دور گفت وگو با 
ميزباني نروژ برگزار شده است. به گزارش خبرگزاري 
آلمان، مذاكرات پيرامون يافتن راه حلي براي بحران 
سياسي ونزوئلا قرار اس��ت هفته آينده مجددا آغاز 
شود. اين خبر از سوي محافل آگاه به اطلاع رسانه ها 
رس��يده است. امكان از س��رگيري مذاكرات زماني 
فراهم ش��د كه دولت ونزوئلا خبر آزادي و استرداد 
۵۹ ش��هروند كلمبيايي را اعلام كرد. سازمان هاي 
مدافع حقوق بش��ر بارها از بازداشت خودسرانه اين 
افراد توس��ط دولت ونزوئلا انتقاد ك��رده بودند. اين 
ش��هروندان كلمبيايي از ۲۰۱۶ تاكنون در ونزوئلا 
زنداني شده بودند. س��ازمان ملل از اين اقدام دولت 
ونزوئلا اس��تقبال كرده است. اين در حالي است كه 
ميشل باچلت كميسر عالي حقوق بشر سازمان ملل، 
چند روز پيش از آن به كاراكاس س��فر كرده بود و از 
دولت ونزوئلا خواسته بود در راستاي آزادي اين افراد 
اقدام كند. كميس��ر عالي حقوق بشر سازمان ملل 
گفته: »اين نشانه مثبتي است كه حكايت از تلاش 
دولت ونزوئلا براي پايبندي به الزام هاي حقوق بشري 
دارد. ما همچنان منتظر آزادي بيش��تر زندانيان در 
روزهاي آتي هستيم.« مادورو گفته انجام مذاكرات و 
گفت وگو با اپوزيسيون تنها راهي است كه مي تواند در 
حل مشكلات ونزوئلا موثر واقع شود. گوايدو نيز گفته 
براي مذاكره با رهبران ملي و بين المللي از حمايت و 

پشتيباني متحدان خود برخوردار است. 

درگيريمعترضانباپليس
درتظاهراتهنگكنگ

گروه جه�ان| ه��زاران تظاهركننده هنگ كنگي 
دوشنبه همزمان با سالروز بازگشت اين كشور به تحت 
قيوميت چين به خيابان ها آمدند. معترضان با لوله هاي 
آهني شيشه هاي ساختمان »ش��وراي قانونگذاري 
هنگ كنگ« را خرد كرده ان��د. پليس براي پراكنده 
كردن تظاهركنندگان كه غالب آنان را جوانان تشكيل 
مي دهند از گاز فلفل استفاده كرده است. به گزارش 
رويترز، بيش از يك ميليون نفر درسه هفته اخير عليه 
لايحه بحث برانگيز اس��ترداد متهم��ان به چين، كه 
اكنون به حالت تعليق درآمده است، دست به تظاهرات 
زده اند. دستگاه قضايي هنگ كنگ قصد دارد بر اساس 
آن چه در لايحه پيشنهادي جديد آمده است، از اين 
پس »به صورت م��وردي« متهماني را كه از چين به 
اين منطقه فرار مي كنند براي محاكمه به خاك چين 
مسترد كند. مخالفان اين لايحه مي گويند كه قانون 
پيشنهادي بهانه اي براي استرداد منتقدان دولت چين 
به پكن است. كري لم رييس اجرايي هنگ كنگ، در 
اين مراسم گفت كه دولت نياز دارد تا سبك فرمانروايي 
خود را عوض كند و بيشتر از جوانان بهره ببرد.  سالروز 
بازگش��ت هنگ كنگ به قيوميت چين در سال هاي 
جديد صحنه تظاهرات معترضان به دولت بدل شده 
است. هنگ كنگ در اول ژوئيه سال ۱۹۹۷ ميلادي 
از قيموميت بريتانيا خارج شد و به چين پيوست، اما 
از خودمختاري نس��بي برخوردار است. دولت چين 
مداخله در امور كشور خارجي را تكذيب مي كند، اما 
بخش عمده اي از شهروندان هنگ كنگي لايحه جديد 
اس��ترداد متهمان را گامي ديگر در جهت حركت به 

سمت كنترل دولتي چين مي دانند.

تهديدترامپبهاخراجرييس
بانكمركزيامريكا

گ�روه جهان|رييس جمهور امري��كا گفته اگر 
بخواهد مي تواند رييس بانك مركزي را اخراج كند. 
به گزارش رويترز، به نظر مي رس��د پاول زير فشار 
ش��ديدي از طرف دونالد ترامپ براي كاهش نرخ 
بهره قرار دارد. زييس جمهوري امريكا اخيرا گفته 
پاول كار خود را درس��ت انج��ام نمي دهد و او اگر 
بخواهد مي تواند پاول را اخراج كند. البته انتقادات 
دونالد ترامپ از پاول تنها محدود به مساله نرخ بهره 
نيس��ت و ترامپ اخيراً به دليل نرخ برابري دلار در 
مقابل ساير ارزها كه به عقيده او بيش از حد واقعي 
و موجب كاهش رقابت پذيري محصولات امريكايي 
در مقابل محصولات اروپايي و چيني شده است نيز 
از پاول انتقاد كرده است. ترامپ گفته او اين حق را 
دارد كه پاول را اخراج كند، هر چند كه تمايلي براي 
انجام چنين كاري ندارد. با اين حال پاول در واكنش 
به اين اظهارات گفته طبق قانون، دوره رياست او 
بر بانك مركزي امريكا چهار ساله است و او تمايل 
دارد تا پاي��ان مهلت قانوني در س��مت خود باقي 
بماند. اقدام بانك مركزي امريكا براي افزايش نرخ 
بهره با انتقاد شديد دونالد ترامپ مواجه شده است 
و بارها گفته سياست هاي فدرال رزرو به تضعيف 
اقتصاد امريكا مي انجامد. رسانه هاي امريكايي اخيراً 
گزارش داده اند ترامپ پنهاني به دنبال بركنار كردن 
جروم پاول، رييس فدرال رزرو است. از سوي ديگر 
اما پاول در واكنش به انتقادات رييس جمهور امريكا 
گفته بانك مركزي در سياست گذاري هاي پولي 
خود به هيچ وجه تحت تأثير فش��ارهاي خارجي 

قرار نخواهد گرفت. 
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داعش آماده بازگشتي 
ويرانگر است

گروه جهان| يك نش��ريه انگليسي هشدار داده 
گروه تروريستي داعش در آستانه ظهور دوباره است 
اما احتمالا اين بار روند آن س��ريع تر و حتي ويرانگر 
از ب��ار اول خواهد بود. نش��ريه ديلي ميل نوش��ته، 
انديشكده اي امريكايي موسوم به »موسسه مطالعه 
جنگ« در گزارش��ي نسبت به بازگش��ت دوباره و 
ويرانگر داعش، با وجود شكس��ت ظاهري آنها در 
اوايل امسال، هشدار داده است. براساس اين گزارش، 
خلافت زنده است و ظهور دوباره آن قريب الوقوع و 
با تبعات مرگبار خواهد ب��ود. در اين گزارش آمده: 
داعش همچنان سلول هاي خفته دارد و ميلياردها 
پوند سرمايه اندوخته اس��ت كه همچنان آن را در 
صدر تهديدها نگه مي دارد. كاهش تدريجي اراضي 
و قدرت داعش كه ابتكار ب��اراك اوباما بود و دونالد 
ترامپ آن را ادامه داد، فرصت كافي براي برنامه ريزي 
و آمادگي براي فاز بعدي جنگ در اختيار اين گروه 
قرار داد. نيروهاي آن اكنون در سراسر عراق و سوريه 
پراكنده شدند و قادر به راه اندازي شورش هستند. 
بازس��ازي موفقيت آميز خلافت در عراق و سوريه 
امواج جديدي از حم��لات در اروپا ايجاد مي كند و 
روايت خطرناك داع��ش از پيروزي طولاني مدت 
اجتناب ناپذير مي شود. اين گروه تروريستي اوايل 
امسال از سوريه متفرق شدند اما رهبران و نيروهاي 
آن اكنون در سراس��ر خاورميانه گسترده  شده اند. 
براساس اين گزارش، داعش يك شبكه مالي جهاني 
دارد كه بازگش��ت آن را تامين مي كند و همچنان 
تسليحات نيرومندي دارد. ابوبكر البغدادي، رهبر 
داعش كه گمان مي رفت در حمله پهپادي امريكا 
كشته شده باشد، ظاهرا اين گروه را با موج جديدي از 
خشونت بازطراحي كرده است. داعش در حال حاضر 
كنترل اراضي روستايي زيادي را در عراق در اختيار 
دارد و رهبران محلي را با نمايندگان خود جايگزين 
كرده است و از اين راه ماليات جمع آوري مي كند تا 
هزينه جنگ تامين ش��ود. اين گروه تروريستي به 
صورت يكپارچه رهبران و غيرنظاميان روستايي را 
كه با عوامل ضد داعش همكاري داشتند، حذف كرده 
اس��ت. در اراضي تحت كنترل ماليات براي سكنه 
محلي وضع شده است، عده اي را آواره كرده است و 
عملا بخش هاي كوچكي از عراق را كنترل مي كند. 
دونالد ترامپ به اشتباه شكست داعش را اعلام كرد. 
امريكا بايد گام هاي فوري براي سركوب اين جنبش 

مرگ آور در عراق و سوريه بردارد. 

 ده ها كشته و زخمي
در حمله طالبان به كابل 

دست كم۳۰ تن در انفجاري قوي كه دوشنبه منطقه 
ديپلمات نشين كابل را لرزاند جان باختند. به گزارش 
يورونيوز، در پي انفجار يك خودروي بمب گذاري 
ش��ده و درگيري مردان مسلح با نيروهاي امنيتي 
افغانستان، دس��ت كم يكصد نفر زخمي شدند كه 
۳۵كودك دبستاني نيز در ميان آنها هستند. طالبان 
كه مس��ووليت اين انفج��ار را برعهده گرفته گفته 
تأسيس��ات فني وزارت دفاع هدف بوده است. اين 
حمله درحالي صورت مي گيرد كه از يك سو زلمي 
خليل زاد نماينده ويژه امريكا در امور افغانستان، در 
قطر، در حال گفت وگو با طالبان است و از سوي ديگر 
كابل اعلام كرده كه گفت وگوهاي مستقيم دولت با 

طالبان تا دو هفته ديگر آغاز خواهد شد.

انتقاد داووداوغلو از عملكرد 
حزب حاكم تركيه

نخست وزير پيشين تركيه از عملكرد حزب حاكم 
عدالت و توس��عه پس از شكس��ت در انتخابات 
شهرداري استانبول انتقاد كرده است. به گزارش 
رويترز، احمد داووداوغلو در سال هاي ۲۰۱۴ تا 
۲۰۱۶ از عملكرد هم پيمان پيشين خود يعني 
رجب طيب اردوغان و حزبش انتقاد كرده است. 
داووداوغلو همچنين ضمن هش��دار نس��بت به 
بحران اقتصادي در تركيه، گفته: »با مش��كلات 
اقتصادي مواجهيم كه ۲۰۰۸ هم وجود داشت. 
ام��ا در آن زمان افرادي در رأس اقتصاد بودند كه 

اقتصاد مي دانستند. تفاوت اين است.«

بحرين حكم سلب تابعيت
 ۹۲ مخالف را نقض كرد 

يك دادگاه تجديد نظر در بحرين بخشي از حكم 
دادگاهي ديگ��ر را نقض كرده كه راي به س��لب 
تابعيت ده ها شهروند اين كشور به اتهام فعاليت 
تروريستي داده بود. حكم دادگاه تجديدنظر ۹۲ 
نفر از ۱۳۸ نفري را ش��امل مي شود كه در دادگاه 
قبلي به سلب تابعيت محكوم ش��ده بودند. اين 
متهمان به زندان هم محكوم شده بودند كه به گفته 
مقام هاي قضايي احكام حبس در دادگاه تجديد 
نظر تغيير نكرده است. آنها به دوره هاي زندان بين 

سه سال تا حبس ابد محكوم شده  بودند. 

اردوغان: موشك هاي روسي 
را 10 روز ديگر مي گيريم 

رييس جمهوري تركيه گفته نخستين بخش از 
سامانه پدافند هوايي روسي اس۴۰۰ در ۱۰ روز 
آينده به كشورش تحويل داده مي شود. به گزارش 
رويترز، اردوغان با وجود اعتراضات مكرر امريكا 
گفته ب��ود ايالات متحده تحريم��ي عليه آنكارا 
وضع نخواهد كرد. موضوع قرارداد خريد و سپس 
پافشاري تركيه بر سر دريافت سامانه پدافندي 
اس۴۰۰ روسيه، يكي از دلايل اصلي تنش هاي 
اخير بين آنكارا و متحدان��ش در »ناتو« و بطور 

مشخص ايالات متحده، به شمار مي رود.
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عكسروز

چهرهروز

اسدالله امرايي در بيمارستان
اسدالله امرايي به دليل ناراحتي قلبي در بيمارستان بستري است. اين مترجم درباره وضعيت جسمي اش به ايسنا گفت: وضعيتم الان بد نيست 
و تثبيت شده است اما در بخش سي سي يو هستم و اجازه ملاقات هم نمي دهند. او درباره اينكه آيا قرار است عمل شود اظهار كرد: نه هنوز جدي 
نيست و بايد ببينم تشخصيص دكترها چيست. اسدالله امرايي زاده اول ارديبهشت ۱۳۳۹ در شهرري است. او كارشناس زبان و ادبيات انگليسي 
است و از سال ۱۳۶۰ با مطبوعات همكاري دارد. از آثار اين مترجم به ترجمه اين كتاب ها مي توان اشاره كرد: »خزان خودكامه« نوشته گابريل 
 گارس��يا ماركز، »مردان بدون زنان« از ارنست همينگوي، »انجيل س��فيد« از توبياس ولف، »چه گوارا به زبان ساده« نوشته سرخيوسيناي،

 »خانه خيابان مانگو« اثر ساندرا سيسنروس، »شهر جانوران«، »سرزمين اژدهاي  طلايي«، »جنگل كوتوله ها« و »دختر بخت« از آيزابل آلنده، و... 

بازارهنر

جزييات يازدهمين حراج تهران

وداع با هنرمندي كه دست خالي يك موزه ساخت

»سركوب« قرارداد  بست

يازدهمين حراج تهران در حالي روز جمعه ۱۴ تيرماه 
در هتل پارسيان آزادي برگزار مي شود كه طبق سنت 
سال هاي اخير، بالاترين قيمت گذاري هاي اوليه متعلق 
به آثار هنرمندان همواره ركورددار در فروش اين رويداد 
است. ۸۰ اثر از ۶۰ هنرمند در قيد حيات و درگذشته 
به معرض فروش گذاشته مي شود. از ميان هنرمنداني 
كه در اي��ن دوره حراج حضور دارن��د، ۲۳ نفر آنها در 
قيد حيات هستند. همچنين آثاري از هنرمنداني به 
فروش گذاشته مي شود كه در دوره هاي پيشين حراج 
تهران، ركورددار فروش بودند كه از جمله آنها مي توان 
به سهراب س��پهري، منير شاهرودي فرمانفرماييان، 
ژازه تباتبايي، حسين زنده رودي، محمود فرشچيان، 
آيدين آغداشلو، بهجت صدر و رضا مافي اشاره كرد. در 
يازدهمين حراج تهران كه به معرفي هنر كلاسيك و 
مدرن ايران اختصاص دارد، يك اثر نقاشي بدون عنوان 
متعلق به جمشيد سماواتيان ۳۰ الي ۴۰ ميليون تومان 
قيمت گذاري شده است كه پايين ترين قيمت حاضر 
در اين دوره حراج است و پس از اين تابلو، سه تابلوي 
نقاشي متعلق به ميشا ش��هبازيان، ابراهيم فرجي و 
احمد وثوق احمدي هر كدام با رنج قيمتي ۴۰ تا ۶۰ 
ميليون تومان در اين حراج به معرض فروش گذاشته 
مي شوند. در مقابل آثاري كه با قيمت هاي ميلياردي 
در اين دوره حراج عرضه خواهند شد، به مراتب تعداد 
بيشتري نس��بت به دوره هاي پيش��ين حراج تهران 
دارند كه بالاترين قيمتي كه براي يك اثر در اين دوره 
حراج قرار داده شده، متعلق به اثر آيينه كاري، نقاشي 
پشت پلكسي گلاس و گچ روي چوب منير شاهرودي 
فرمانفرماييان با قيمت گذاري ۳ الي ۴ ميليارد تومان 
و مجسمه »سر شاعر« متعلق به پرويز تناولي است كه 
اين اثر نيز با قيمت ۳ الي ۴ ميليارد تومان در يازدهمين 
حراج تهران چكش خواهند خورد. اثر منير شاهرودي 

فرمانفرمايي��ان از مجموعه خصوص��ي خانواده اين 
هنرمند و اثر پروي��ز تناولي از يك مجموعه معتبر در 
اين دوره حراج حضور دارند. آثاري از سهراب سپهري، 
حسين زنده رودي، آيدين آغداشلو، محمد احصايي، 
ژازه تباتبايي، محمود فرشچيان، بهجت صدر و رضا 
مافي نيز در ميان هنرمنداني قرار دارند كه آثارشان با 
قيمت ميلياردي عرضه خواهد شد كه در زير جزييات 
آن را مي خوانيد. يك تابلوي نقاشي از سهراب سپهري 
كه متعلق به مجموع��ه خصوصي محمدعلي موحد 
است، ۲ الي ۳ ميليارد تومان قيمت گذاري شده است. 
اين اثر در سپتامبر ۱۹۶۳ در هفتمين بينال سائوپائولو 
برزيل ارايه ش��ده است و قرار اس��ت درآمد حاصل از 
فروش اين اثر به موسسه فرهنگي هنري صفاي اميد 
)ساخت مدرس��ه وكتابخانه عمومي و اهداي بورس 
تحصيلي به ش��اگردان ممتاز( واق��ع در تبريز، تعلق 
بگيرد. همچنين يك تابلوي نقاشي ديگر بدون عنوان 
از سهراب سپهري در حراج حضور دارد كه آن هم ۲ الي 
۳ ميليارد تومان قيمت گذاري شده است كه در اكتبر 
۲۰۱۷ در حراج كريستيز لندن ارايه شده بود. تابلوي 
نقاشي خط »سين لام« حسين زنده رودي ديگر اثر 
حاضر در حراج تهران است كه ۲ الي ۳ ميليارد تومان 
قيمت گذاري ش��ده و متعلق به مجموعه خصوصي 

سيف ناصري است.

مراسم تشييع پيكر ناصر هوشمند وزيري، هنرمند 
مجسمه س��از، با حض��ور جمع��ي از هنرمندان از 
مقابل خانه هنرمندان ايران برگزار شد. در ابتداي 
اين مراسم كه صبح دوش��نبه برگزار شد، عباس 
مجيدي- رييس هيات مديره انجمن مجسمه سازان 
ايران- گفت: خانواده هنرمندان مجسمه ساز با فوت 
او ش��وك بزرگي را تجربه كرد. جن��اب وزيري از 
موسسان انجمن و انس��اني خلاق و پرتلاش بود. 
آثارش گواهي بر اين امر هستند. متريالي كه براي 
س��اخت آثارش استفاده مي كرد نش��اني از شور و 
شوق او داشت و از طرفي توجه زيادي به داستان ها 
اساطيري ايران در س��اخت آثارش مي كرد. قصد 
داشتيم قبل از فوت او نمايشگاهي از آثارش داشته 
باش��يم ولي فرصت اين كار را نيافتيم. با اين حال 
خوش��بختانه ويديوهايي از او و كارهايش داريم. 
سپس همسر هوش��مند وزيري اظهار كرد: من به 
عنوان همسر اس��تاد وزيري فقط مي توانم بگويم 
كه ما ۵۶ سال با عش��ق، خوبي و آزادگي اين مرد 

زندگي كرديم. چون او عاشق كارش بود، كاري به او 
نداشتم. او يك آدم معمولي نبود و فرازميني بود. به 
مال دنيا به هيچ وجه اهميتي نمي داد و همين بركت 
زيادي به پول ما مي داد. اين مرد مي توانست دنيايي 
ثروت داشته باشد ولي نخواست. او سپس خطاب به 
جوان ها گفت: كسي را كه دوست داريد، همان گونه 
كه هس��ت قبول كنيد و هم ديگر را دوست داشته 
باشيد. ما هيچ مشكلي با هم نداشتيم و عاشق هم 
بوديم. او همسر و پدر خوبي بود. او هنوز نمرده، من 

هنوز او را در همه جا مي بينم. 

تخل��ف در فروش بليت نيم بها در س��ينماها و اعلام 
عقد قرارداد فيلم »سركوب« در گروه آستارا از جمله 
مصوبات جلسه شوراي صنفي نمايش است. غلامرضا 
فرجي سخنگوي شوراي صنفي نمايش ضمن اشاره 
به جلس��ه روز يك ش��نبه نهم تيرماه ۹۸ اين شورا 
اظهار كرد: در پي تخلف بعضي از س��ينماها در ارايه 
بليت نيمه بها در ايام هفته و اعتراض ش��وراي عالي 
تهيه كنندگان، شوراي صنفي نمايش مقرر كرد بهاي 
بليت فقط بر اساس دستورالعمل وزارت ارشاد در تمام 
سينماها تعيين شود. او تاكيد كرد: بر اين اساس عرضه 
بليت نيمه بها تنها در روزهاي سه شنبه امكان پذير 
است و غير از سه شنبه ها فروش بليت نيم بها تخلف 
محس��وب مي ش��ود. فرجي در پايان درب��اره ديگر 
مصوبات جلسه ديروز شوراي صنفي نمايش گفت: 

قرارداد فيلم »س��ركوب« به كارگرداني رضا گوران 
در گروه سينمايي آستارا بعد از فيلم »سرخپوست« 
به كارگرداني نيما جاويدي ثبت شد، همچنين فيلم 
سينمايي »كار كثيف« به كارگرداني خسرو معصومي 
از چهارشنبه دوازدهم تير ماه در گروه فرهنگ اكران 

و نمايش »دختر شيطان« در زيرگروه ها ادامه دارد.

تاريخنگاري

ترور شهيد صدوقي 
يازدهم تير ۱۳۶۱، آيت الله صدوقی امام جمعه يزد، چهارمين شهيد محراب پس از 
ادای نماز جمعه، در حالی كه جايگاه را ترك می كرد، با انفجار بمب به شهادت رسيد. 
آيت الله صدوقي پس از پيروزی انقلاب توسط امام خمينی )ره( به امامت جمعه يزد 
منصوب شد. در اين مدت اقدامات فرهنگی و عمرانی فراوانی انجام داد که می توان 
به تعمير ۱۸ مسجد، تاسيس و تعمير ۱۹ مدرسه علوم دينی، تاسيس سازمان های 
خيريه و بنياد صدوق قم به مس��احت ۲۲۰ هزار متر مربع و ... اشاره کرد. او به دليل 
تاثيرگذاری فراوان در جريان انقلاب، به شدت مورد خشم دشمنان قرار داشت و چند 
بار نيز مورد سوء قصد قرار گرفت. سرانجام در ماه رمضان مصادف با يازدهم تيرماه 
سال ۱۳۶۰ )ه.ش( بعد از نماز پرشکوه جمعه، مورد حمله انتحاری مزدور منافقين 
»محمدرضا ابراهيم زاده« -اهل نايين- قرار گرفت و در سن ۷۵ سالگی به شهادت 
رسيد.  در اين عمليات تروريستی، در حالی که شهيد صدوقی پس از ادای نماز جمعه 
جايگاه نماز را ترک می کرد، عامل تروريست منافقين که ملبس به لباس ارتشی و 
حامل دو قبضه نارنجک جنگی بود، خود را به ايش��ان نزديک کرد و او را به آغوش 

کشيد و خود را منفجر کرد. در اين حادثه علاوه بر شهيد آيت الله صدوقی، تعدادی از 
پاسداران محافظ ايشان مجروح شده و سه نفر از نمازگزاران نيز به شهادت رسيدند.

میراثنامه

شركت هاي پتروشيمي روي محوطه هاي باستاني نجيرم لانه كردند!
حريم شهري يا محوطه هاي تاريخي تفاوتي ندارد، حالا هر دوي آنها در بنادر 
تاريخي بوشهر درگير ساخت و س��ازهاي شركت هاي پتروشيمي شده اند كه 
مجوزهايشان قوانين شهري و تاريخي را كاملا زير پا مي گذارند! در حرف و ادعا، 
ثابت قدميم كه »نجيرم«، »بتانه«، »دير«، »بردستان«، »كنگ«، »گناوه« و 
»سيراف« خود به تنهايي حقانيت خليج فارس كه هيچ، بلكه بخش زيادي از 
تاريخ ايران زمين را مي س��ازند، اما در عمل مجوزِ ورود و حضورِ ش��ركت هاي 
پتروشيمي و صنعتي روي محوطه هاي باستاني اين شهرها و مناطق تاريخي، 
از يكديگر پيش��ي گرفته اند و ش��ركت ها جاي پايش��ان را روي محوطه هاي 
تاريخي و حريمِ  شهري كه قانونِ مديريت شهري هم دارد، گذاشته اند... محمد 
رنجبر، فعال ميراث فرهنگي كه مي گويد به چش��م شاهد اين ساخت وسازها 
در حريم هاي ش��هري كه هيچ، بلكه روي محوطه ها و بنادر تاريخي شهرهاي 
باستاني بوشهر است، در گفت وگو با ايسنا گفت: اگر بحث تاريخي بودن بخش 
گس��ترده اي از اين محوطه ه��اي تاريخي را در نظر نگيريم، براس��اس قوانين 
شهري و شهرسازي، ساخت وس��از شركت هاي رده ۶ يعني »پتروشيمي« در 
محدوده حريم ش��هري ممنوع است، كاري كه در حال حاضر چندين شركت 
پتروشيمي در حال انجام آنند و به نظر مي رسد مجوزهايشان به اندازه سرعت 
 كارش��ان قوي اس��ت. او با بيان اينكه در جريان اين س��اخت و سازها، تاكنون

 »برج خاموشان-اس��تودان-« روي يكي از تپه ه��اي محوطه »بي بي خاتون« 
تخريب شده اند كه ميراث فرهنگي تخريب كنندگان را فقط ۶۰ ميليون تومان 
جريمه كرد و البت��ه آنها همچنان به كار خود ادام��ه مي دهند، اظهار كرد: در 
حال حاضر سومين شركت در اين محدوده در حال كار است كه تاكنون براي 
كار خود در مس��احتي حدود ۱۳۰ هكتار زمين گرفته است. كل اين زمين ها 
در حريم شهر است، اما هيچ كس مانع كار آنها نمي شود! او با اشاره به برخي از 
نتايج تحقيقات مرحوم احمد اقتداري- يكي از پژوهشگران حوزه خليج فارس 
- كه در سال ۴۰ انجام داده بود كه »اين محوطه تاريخي در ۱۲ كيلومتر طول 
و با عرض نهايتا يك كيلومتر بوده است، چون بنادر طولي هستند«، گفت: اما 
امروز از اين بندر تاريخي فقط چيزي حدود چهار كيلومتر در يك كيلومتر باقي 
مانده اس��ت. او به حضور باستان شناساني مانند حسين توفيقيان و اسماعيلي 
جلودارزاده در اين محوطه هاي تاريخي به خصوص در ش��هر باستاني نجيرم و 
تهيه گزارش هايي درباره آنها در طول سال هاي گذشته اشاره مي كند و ادامه 
مي دهد: با ارايه اين گزارش ها قرار بود به نمايندگان مجلس نيز نامه نوشته شود، 

حتي مدتي نيز چند نفر به دليل انجام حفاري درا ين محوطه تاريخي بازداشت 
شدند، اما متاسفانه كانون كار ساخت شركت هاي ساختماني در حال پيشرفت 
است. رنجبر با بيان اينكه در حال حاضر، در اين محوطه تاريخي به جز منطقه 
مسكوني، فقط دو مسجد و دو قبرستان باقي مانده است و حتي شنيده ايم براي 
يكي از قبرس��تان ها نيز س��ند گرفته و آن را فروخته اند، ادامه داد: پيش از اين 
ميراث فرهنگي اعتراض هايي نسبت به اين اتفاق ها داشته، حتي زماني يكي از 
مردم محلي ادعا كرد اين زمين ها متعلق به اوس��ت، چون سال ها از اين زمين 
سنگ برداشت مي كرده است، در حالي كه آن  مناطق انفال اند، يعني چند صد 
سال است كه آنها دست نخورده باقي مانده اند. حسين توفيقيان- باستان شناس 
محوطه هاي باستاني بوشهر و باستان شناس زير آب- به ايسنا مي گويد: نجيرم 
يكي از مهم ترين و بزرگ ترين بنادر تاريخي خليج فارس در كنار سيراف و گناوه 
است كه از نظر گستردگي و تراكم آثار از همه بنادر ديگر بزرگ تر است. او با بيان 
اينكه امروز چيزي حدود سه تا چهار كيلومتر پراكندگي آثار را مي توان در اين 
محوطه شناس��ايي كرد، اضافه مي كند: فقط با قدم زدن در اين بندر تاريخي، 
بخش زيادي از تاريخ آن را مي توان ديد، به دليل بزرگي، جمعيت زياد و تجارتِ 
نادري كه در گذشته داشته اند، اهميت اين بندر تاريخي كاملا مشخص است، 
اما متاسفانه چون هنوز ناشناخته باقي مانده كمتر كسي از ان اطلاع دارد، وگرنه 

اين محوطه تاريخي چيزي كمتر از »سيراف« ندارد.

ايستگاه

 مستندهاي خاص
در جشنواره مايكل مور

كيسي افلك
 به كارلووي واري رفت

جش��نواره »ت��راورس 
س��يتي« كه مايكل مور 
بنيانگذار آن محس��وب 
مي شود، برنامه هاي پر و 
پيماني را ب��راي برگزاري 
دوره پانزده��م در س��ال 
۲۰۱۹ ت��دارك دي��ده 
است. به گزارش ورايتي، 

جشنواره »تراورس سيتي« كه مايكل مور آن را ايجاد 
كرده، امسال با نمايش فيلم هايي از كيتي گريفين و با 
حضور ليلي تاملين برگزار خواهد شد. كيتي گريفين 
و ليلي تاملين اعلام كرده اند در اين دوره جش��نواره 
فيلم »تراورس سيتي« مايكل مور حضور خواهند 
داش��ت. گريفين در برنامه اكران »كيتي گريفين: 
عجب داستاني« حضور خواهد يافت. اين مستند نشان 
مي دهد كه چگونه عكسي از اين كمدين كه يك سر 
قطع شده مصنوعي دونالد ترامپ را در دست دارد، 
منجر به انجام تحقيقي توسط اف بي آي شده است! 
تاملين كه در كنار جي��ن فوندا از بازيگران »گريس 
و فرانكي« بوده و از ش��هروندان ديترويت هست نيز 
جايزه يك عمر دستاورد هنري را از جشنواره مايكل 
مور مي گيرد. اين جشنواره كه امسال پانزدهمين دوره 
خود را پشت سر مي گذارد، از ۳۰ جولاي تا ۴آگوست 
)۸ تا ۱۳ مرداد( ادامه مي يابد. موضوع امس��ال اين 
جشنواره »سينما جهان را نجات مي دهد« است و 

بيش از ۲۰۰ فيلم در آن به نمايش درمي آيند.
مور در اين باره گفت: وقتي جهان به صورت ديوانه واري 
از كنترل خارج شود، بايد از هنرمندان خواست تا پاسخ 
بدهند، الهام بخش باشند و با اين باور ديوانه وار كه يك 
فيلم بزرگ مي تواند جهان را تغيير دهد، وارد ميدان 
شوند. »بريتني در ماراتن مي دود« نيز به عنوان فيلم 

شب افتتاحيه اين دوره انتخاب شده است.

بازيگ��ر و كارگ��ردان 
برنده اس��كار با حضور 
در جش��نواره فيل��م 
در  واري  كارل��ووي 
جمهوري چك از بازي 
در صحن��ه مهدكودك 
به عن��وان اولين تجربه 

بازيگري اش ياد كرد.
به گزارش هاليوود ريپورتر، كيسي افلك كه در 
جش��نواره كارلووي واري حضور يافت تا دومين 
فيلمي را كه كارگرداني كرده در آنجا معرفي كند، 
در يك مصاحبه مطبوعاتي گفت نخستين بار در 
مهد كودك در نقش يك ش��ير ظاهر شد و اين 
نمايش در حضور رزا پاركس فعال حقوق مدني 
سياهپوس��تان امريكا برگزار شده بود. افلك ۴۳ 
ساله كه يكشنبه ش��ب فيلم جديدش با عنوان 
»نور زندگي من« را در جشنواره بين المللي فيلم 
كارلووي واري به نمايش درآورد با يادآوري اولين 
نقشش گفت: رزا پاركس به مدرسه ما آمده بود و 
براي استقبال از او يك نمايش ترتيب داده شده 

بود كه من در آن در نقش شير بازي كردم.
او افزود: يادم نمي آيد آنجا چه كار كردم اما مي دانم 
بدون لباس خاص فقط غرش شير را انجام مي دادم. 
بعد از نمايش هم گروه بازيگران به رزا پاركس معرفي 
شدند و او وقتي به من رسيد سرش را پايين آورد و 
گفت: غرش هايت را دوست داشتم. وي با تاكيد بر 
اينكه اين تجربه را هيچ��گاه فراموش نكرده افزود: 
هميشه احس��اس غم و اندوه مي كنم كه براي رزا 
 پاركس غ��رش كردم. رزا پاركس س��ال ۲۰۰۵ در
 ۹۲ سالگي درگذشت و كسي بود كه سال ۱۹۵۵ در 
مونتگومري در اتوبوس روي صندلي سفيدپوست ها 

نشست و براي اين كار به دادگاه رفت.

كالدرون رسما سرمربي پرسپوليس شد

خيز واليبال ايران براي تاريخ سازي در شيكاگو

سرمربي آرژانتيني جديد 
پرسپوليس قرارداد خود را 
با اين باشگاه به امضا رساند. 
گابريل كالدرون كه يك ش��نبه ش��ب 
گذشته براي مذاكرات نهايي با مديران 
پرسپوليس، وارد تهران شده بود، صبح 
ديروز پس از مذاكرات فش��رده با ايرج 
عرب و علي رغبت��ي، در نهايت قرارداد 
خود را به امضا رس��اند. ق��رارداد مربي 
آرژانتيني يك ساله است. كالدرون عضر 
ديروز در محل تمرين تيم پرسپوليس 
حاضر شد. همچنين قرار است امروز، 
سه ش��نبه، در ي��ك نشس��ت خبري 
كال��درون به صورت رس��مي به عنوان 

سرمربي پرسپوليس معرفي شود. 

تيم مل��ي واليبال ايران كه دومي��ن حضورش در 
مرحله نهايي ليگ ملت ها را تجربه مي كند اميدوار 
است اين بار تاريخ س��ازي كند و براي نخستين بار 
يكي از س��كوهاي برتر را به خ��ود اختصاص دهد. 
مرحل��ه مقدماتي لي��گ ملت هاي واليب��ال روز 
جمعه ۱۰ خرداد ماه سال جاري با حضور ۱۶ تيم 
آرژانتين، استراليا، برزيل، بلغارستان، كانادا، چين، 
فرانسه، آلمان، ايران، ايتاليا، ژاپن، لهستان، پرتغال، 
روسيه، صربس��تان و امريكا آغاز ش��د و در پايان 
 ش��اگردان ايگور كولاكوويچ موفق شدند با كسب

 ۱۲ پي��روزي و ۳۶ امتياز در جاي��گاه دوم جدول 
رده بندي به كار خود در اي��ن مرحله پايان دهند 
و راهي دور نهايي ش��وند. پي��ش از اعزام تيم ملي 
به رقابت ها به اعتقاد برخي كارشناس��ان و اهالي 
واليب��ال، ليگ ملت ها فرصتي ب��راي به كار گيري 
بازيكنان جوان بود تا به تجربه آنها اندوخته ش��ود 
و بازيكن��ان اصلي نيز اس��تراحت كنن��د كه براي 
رويدادهاي مهمي از جمله انتخابي المپيك آماده 
و ب��ه دور از مصدوميت باش��ند. ام��ا برخلاف اين 
ديدگاه ها، سرمربي تيم ملي واليبال با تركيب اصلي 
مس��ابقات را آغاز كرد و نگاه او برخلاف منتقدان 
كسب نتيجه در اين رويداد بود. سرمربي صربستاني 
ايران گام محكمي در مسابقات برداشت و موفق شد 
با در اختيار داشتن ستاره هاي تيم ملي پس از سال 
۲۰۱۴ براي دومين ب��ار واليبال ايران را راهي دور 

نهايي كنند. پس از پيروزي تيم ملي برابر صربستان 
در نخستين بازي هفته پنجم صعود ايران به مرحله 
نهايي با ميزباني شيكاگو قطعي شد تا ايگور در دو 
بازي باقي مانده با خيالي آسوده به جوانان اعتماد 
كند. جواناني كه در بازي برابر بلغارس��تان پاسخ 
 اعتماد س��رمربي را دادند و با شكست تيم ميزبان 
نويد بخش روزهاي خوبي را ب��راي واليبال ايران 
دادند و البته افسوس اينكه چرا سرمربي زودتر از 
اينها به اين جوانان اعتماد نكرد. جوانان با انگيزه اي 
كه بس��يار دير به آنها فرصتي براي درخشش داده 
ش��د. حال تيم ملي اي��ران با اتكا به س��تاره هايي 
همچون سعيد معروف، سيد محمد موسوي، پوريا 
فياضي، ميلاد عبادي پور، امير غفور، علي شفيعي 
و جوانان با انگيزه اي مانند علي اصغر مجرد، جواد 
كريمي، پوريا يلي، محمدرضا حضرت پور و موذن 
راهي فينال شده اند تا آنجا بتوانند براي نخستين بار 

در اقدام��ي تاريخي واليبال ايران را روي س��كوي 
ليگ جهاني قرار دهند. انگيزه و تجربه دو س��لاح 
قدرتمندي است كه در دستان ايگور وجود دارد و 
بايد ديد چگونه از آنها بهره خواهد برد. تاريخ سازي 
با ق��رار گرفتن روي س��كو ش��كل خواهد گرفت، 
سكويي كه علاوه بر تاريخ س��ازي از نظر مالي نيز 
منافع بس��ياري براي واليبال ايران خواهد داشت. 
طبق اعلام فدراس��يون جهاني ح��دود ۶ ميليون 
دلار براي تيم هاي برتر در نظر گرفته شده است كه 
سهم تيم نخست يك ميليون دلار، تيم دوم ۵۰۰ 
هزار دلار، تيم س��وم ۳۰۰ ه��زار دلار، تيم چهارم 
۱۵۰۰۰۰ دلار، تيم هاي پنجم و شش��م ۷۵۰۰۰ 
دلار خواهد بود. تيم مل��ي واليبال ايران تنها يك 
بار به همراه كواچ در سال ۲۰۱۴ در مرحله نهايي 
حض��ور و در يك قدمي س��كو در جاي��گاه چهارم 
قرار گرف��ت. به هر ترتيب تيم ملي واليبال ايران با 
قرار گرفتن در جاي��گاه دومي مرحله مقدماتي به 
مرحله نهايي صعود كرده است تا در اين مرحله با 
تيم هاي لهستان، برزيل، امريكا، روسيه و فرانسه 
براي كسب سكوي نخست رقابت كند. شايد ديگر 
چنين فرصتي براي واليبال ايران پيش نيايد و حال 
كه تيم ملي با تمام توانش پ��ا در چنين رويدادي 
گذاشت و سرمربي تيم ملي ريسك تمام آسيب ها 
و مصدوميت ها را به جان خريد س��كوي قهرماني 

مي تواند نتيجه اي قابل قبول باشد.

ورزشي


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08
	Taadol-09
	Taadol-10
	Taadol-11
	Taadol-12
	Taadol-13
	Taadol-14
	Taadol-15
	Taadol-16

